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Ικανοποίηση από την πορεία της κυπριακής
οικονομίας εξέφρασαν το ΔΝΤ και άλλοι
παράγοντες κατά τις επαφές που είχαν
στην Ουάσιγκτον ο υπ. Οικονομικών και
ο Διοικητής της Κεντρικής Τράπεζας. Ο
Χάρης Γεωργιάδης ανέφερε ότι ιδιαίτερη
μνεία έγινε στη μείωση του δημοσίου
χρέους, τις περαιτέρω μειώσεις των ΜΕΔ

και τη μείωση της ανεργίας. Είπε επίσης
ότι εξήγησε τη διαδικασία για πρόωρη
αποπληρωμή του δανείου. Ο Κωνσταν-
τίνος Ηροδότου σημείωσε πως τονίστηκε
το πόσο σημαντικό είναι ένα κράτος να
έχει πλεονάσματα και να τα χρησιμοποιεί
ορθά και δόθηκαν συγχαρητήρια στην
Κύπρο. Οικονομική, σελ. 4

ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΗΜΕΡΑ ΣΤΟ ΕΝΘΕΤΟ «ΖΩΗ» 

ΜΟΥΣΕΙΟ

Στο σπίτι του Πάτρικ Λι Φέρμορ
Η «Κ» στην ιστορική οικία του Πάτρικ Λι Φέρμορ στην Καρδαμύλη Λακω-
νίας, μετά την αποκατάστασή της από το Μουσείο Μπενάκη. Στην Οικία Λι
Φέρμορ γίνονται οργανωμένες ξεναγήσεις. Ο κήπος του ανακαλεί μνή-
μες, και μας τον καθιστά οικείο. Ζωή, σελ. 1

ΠΡΟΣΩΠΟ

Ο «μουσειοπλάστης» Δημήτρης Πιερίδης
Ο Δημήτρης Πιερίδης, γόνος μιας από τις παλαιότερες οικογένειες της Κύ-
πρου, με καταγωγή από τα Επτάνησα, μας υποδέχθηκε στο Αρχαιολογικό
Μουσείο του Ιδρύματος Πιερίδη στη Λάρνακα και μας μίλησε για την αγάπη
που τρέφει για την αρχαία κυπριακή τέχνη και τον πολιτισμό. Ζωή, σελ. 4

ΧΟΡΟΣ

19η Πλατφόρμα Χορογραφίας στο Ριάλτο
Ο χορογράφος Παναγιώτης Τοφή παρουσιάζει, στη 19η Πλατφόρμα Χο-
ρογραφίας Κύπρου στο Θέατρο Ριάλτο της Λεμεσού, το έργο του «throu-
gh me, THEM» και μιλάει στην «Κ». Για την Πλατφόρμα μιλάει επίσης στην
«Κ» η ανώτερη λειτουργός Χορού Κατρίν Μοσχοβάκη. Ζωή, σελ. 11

Από τις 4 π.μ. τέθηκε σε ισχύ η
χειμερινή ώρα. Ως εκ τούτου, οι
δείκτες των ρολογιών θα πρέπει
να μετακινηθούν μία ώρα πίσω.

Το βέτο που έφερε
πρόωρα τον χειμώνα
Σε βέρτιγκο τα Δυτικά Βαλκάνια

Τα Σκόπια και τα Τίρανα δεν ξεκινούν εν-
ταξιακές διαπραγματεύσεις με την Ευ-
ρωπαϊκή Ενωση με αποτέλεσμα τα Δυτικά
Βαλκάνια να εισέρχονται σε αχαρτογρά-
φητα ύδατα. Αποτέλεσμα του βέτο είναι
ο κίνδυνος κλονισμού της στρατηγικής
διεύρυνσης της Ε.Ε. Σελ.19

Καζάνι που βράζει
ολόκληρη η υφήλιος
Brexit, Χιλή και Βαρκελώνη
Ο πλανήτης βρίσκεται ενώπιον σοβαρό-
τατων προκλήσεων. Από τη Βηρυτό ως
το Σαντιάγο της Χιλής και από το Λονδίνο
έως τη Βαρκελώνη οι κοινωνίες βιώνουν
ακραία κοινωνικά και πολιτικά φαινόμενα.
Οι πολίτες εκφράζουν την αγανάκτησή
τους απέναντι σε πολιτικές ηγεσίες, αναί-
σθητες στις λαϊκές ανησυχίες. Σελ. 22

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Επί θύραις 
Ο πιο σύντομος δρόμος προς το φως
είναι η αλήθεια, λέει ένα παλιό ρητό,
που καθημερινά αποδεικνύεται ακα-
τανίκητο. Κι αυτό με αφορμή τις συγ-
κρούσεις μεταξύ κυβέρνησης και μεί-
ζονος αντιπολίτευσης για το «πρόγραμ-
μα ξένων επενδύσεων» ή τα «χρυσά
διαβατήρια», που έχουμε φτάσει στο
σημείο να κατηγορεί η μία πλευρά την
άλλη για συγκεκριμένο Ρώσο μεγιστάνα,
τη στιγμή που η Κύπρος διαπομπεύεται
ως πλυντήριο ξεπλύματος χρημάτων
από ταινία του Χόλυγουντ με διεθνούς
φήμης πρωταγωνιστές, όπως η Μέριλ
Στριπ και ο Αντώνιο Μπαντέρας. Αν η
κυβέρνηση και η πολιτική μας ηγεσία
γενικώς δεν έχουν αντιληφθεί ότι το
κυνήγι κερδών μέσω των εξουσιών των
οποίων είναι περιβεβλημένοι αποτελεί
διαφθορά, καιρός είναι να συνειδητο-
ποιήσουν ότι ο εξευτελισμός μας έχει
ήδη γίνει τέλειος και η επόμενη κατα-
στροφή είναι επί θύραις.     

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΡΟΓΙΑΝ

Στόχος μας 
ποσοστό πάνω 
από 4% το ’21

Το αποτέλεσμα των
ευρωεκλογών κατέ-
δειξε πως η ΔΗΠΑ δεν
είναι καπρίτσιο ούτε
ζήτημα προσωπικών

φιλοδοξιών, αναφέρει στη συνέν-
τευξή του στην «Κ» ο πρόεδρος της
ΔΗΠΑ Μάριος Καρογιάν. Μιλώντας
για τη συμμετοχή στο κυβερνητικό
σχήμα υπογραμμίζει πως ουδέποτε
απαίτησε ή ζήτησε οτιδήποτε από
τον πρόεδρο της Δημοκρατίας, όμως,
αν υπάρχουν πεδία στα οποία ο πρό-
εδρος θεωρεί ότι μπορεί να συνερ-
γαστεί με φίλους ή μέλη της Παράτα-
ξης μπορεί να το κάνει. Μιλάει για τη
σχέση του με ΔΗΚΟϊκά στελέχη και
για το ενδεχόμενο προσχώρησης κά-
ποιων εξ αυτών στη ΔΗΠΑ. Σελ. 7

Εύσημα στην Κύπρο από το ΔΝΤ
Μηνύματα στον υπ. Οικονομικών και τον διοικητή της ΚΤ

Από κόσκινο θα περάσει το σύνολο των
πολιτογραφήσεων μέσω του Επενδυτικού
Προγράμματος, μια κίνηση που στόχο έχει
να εκτονώσει τις συνεχιζόμενες διεθνείς
πιέσεις προς τη Λευκωσία. Οι έρευνες θα
αφορούν υποθέσεις πριν από το 2013 και
θα επεκταθούν μέχρι και το 2018. Οι κρα-
τικές αρχές φαίνεται να έχουν ενώπιόν

τους λίστα με 10 ύποπτες περιπτώσεις, που
οι κάτοχοι των διαβατηρίων δεν φαίνεται
να πληρούν τα υφιστάμενα κριτήρια. Η
διεξαγωγή έρευνας, που συνεχίζει να προ-
καλεί πολιτικούς τριγμούς στο εσωτερικό,
αποδίδεται και σε προσπάθεια διαχείρισης
νέων περιπτώσεων που ενδεχομένως δουν
το φως της δημοσιότητας. Σελ. 16

Δέκα πολιτογραφήσεις από κόσκινο
Παραδοχή για προβληματικές περιπτώσεις οδηγούν σε έρευνα

ΔΙΑΔΙΚΤΥO

Οι εκλογές στις ΗΠΑ 
ξυπνούν το Facebook
Το Facebook ανακοίνωσε ότι εντόπι-
σε και εξουδετέρωσε τέσσερις κρατι-
κές απόπειρες παραπληροφόρησης:
τρεις από το Ιράν και μία από τη Ρω-
σία. Ο διευθύνων σύμβουλος τoυ Fa-
cebook, Μαρκ Ζούκερμπεργκ, τονίζει
ότι όλοι πρέπει να έχουν φωνή στα
μέσα κοινωνικής δικτύωσης. Σελ. 23

Σχεδιάγραμμα υπό τον τίτλο «Κυπριακό/
Οδικός χάρτης» παρουσίασε στην ειδική
απεσταλμένη των Ηνωμένων Εθνών Τζέιν
Χολ Λουτ, Τούρκος διπλωμάτης, ενημε-
ρώνοντάς την πως η Άγκυρα αποδέχεται
την πραγματοποίηση της τριμερούς διά-
σκεψης, μεταξύ των δύο ηγετών και του
γ.γ. των Ηνωμένων Εθνών Αντόνιο Γκου-

τιέρες, με την προϋπόθεση, όπως ανέφερε,
ότι αυτή θα λειτουργήσει υποβοηθητικά
για την προετοιμασία της ανεπίσημης
πενταμερούς που θα ακολουθήσει. Η Άγ-
κυρα έχει ήδη ετοιμάσει τον δικό της οδικό
χάρτη για την πενταμερή διάσκεψη –τον
οποίο έχει στην κατοχή της η «Κ»– και
από τον οποίο επιβεβαιώνεται πως θα

θέσει όλες τις μορφές λύσης στο τραπέζι.
Στόχος της Άγκυρας είναι πριν από τη συ-
νομολόγηση των όρων αναφοράς να υπάρ-
ξει συμφωνία επί όλων των παραμέτρων
της πολιτικής ισότητας. Δηλαδή εκ περι-
τροπής προεδρία, αποτελεσματική συμ-
μετοχή στα θεσμικά όργανα και μία θετική
ψήφος. Σελ. 3

Όροι που θέτει η Άγκυρα 
για τις διαπραγματεύσεις 
Αποκαλύπτουμε το σχεδιάγραμμα που παρουσίασε σε Η.Ε. και ξένους πρέσβεις

ΑΘΗΝΑ: ΤΟΥΡΚΟΣ ΠΡΕΣΒΗΣ

Πολιτική ισότητα 
και ενεργειακά 
ισούνται με λύση  
Μια πολιτική λύση είναι αντιληπτή –σύμφωνα
με οποιοδήποτε μοντέλο– μόνον εφόσον
διασφαλίζεται η πολιτική ισότητα των Τουρ-
κοκυπρίων και ικανοποιούνται οι ανάγκες
ασφαλείας τους στην πράξη. Αυτό λέει ο
Τούρκος πρέσβης στην Αθήνα Μπουράκ
Οζγκιουργκιούν και σημειώνει: «Όλα τελικά
καταλήγουν στο αν οι Ελληνοκύπριοι θα
μπορέσουν να αποδεχθούν τον διαμερισμό
της πολιτικής ισχύος, καθώς και τους πόρους
πάνω και γύρω από το νησί». Σελ. 18 

Ο Νικόλας Σκουρίδης έφυ-
γε ως πρόσφυγας από τη
γενέτειρά του στις  15 Αυ-
γούστου 1974, το απόγευ-
μα, την ώρα που τα τουρκι-
κά  στρατεύματα έμπαιναν
στον κατεχόμενο, σήμερα
Λάρνακα της Λαπήθου. Ο
κ. Σκουρίδης 45 χρόνια δεν
επέστρεψε για μια απλή
επίσκεψη, αλλά για μόνι-
μη εγκατάσταση. Η «Κ» συ-
νόδευσε τον Ε/κ πρόσφυ-
γα στο γενέθλιο τόπο του,
κάνοντας μια διαδρομή 45
λεπτών για να καταγράψει
τις στιγμές που άργησαν να
έλθουν 45 χρόνια. Στη θέ-
ση του ερειπωμένου πα-
τρικού του ανήγειρε μια
νέα κατοικία, από το μπαλ-
κόνι της οποίας ατενίζει με
προβληματισμό το μέλλον
της Κύπρου. Σελ. 9

Ένας καφές  45 χρόνων στον Λάρνακα Λαπήθου ΜΕΣΗ ΑΝΑΤΟΛΗ

Δύο βδομάδες που 
άλλαξαν τη Συρία 
Εννέα περίπου χρόνια μετά την έναρξη του
εμφυλίου, η τρίτη εισβολή της Τουρκίας
έμελλε να αλλάξει τα δεδομένα στη Συρία
και στις σχέσεις των μεγάλων και περιφε-
ρειακών δυνάμεων. Oι επαΐοντες συστήνουν
ψυχραιμία καθώς ο εμφύλιος, λένε, δεν έχει
τελειώσει, με εκατομμύρια να παραμένουν
εγκλωβισμένοι στο Ιντλίμπ. Σελ. 5 

Πολιτική και οικονομική 
κρίση στον Λίβανο

Λιγοστές οι επιλογές καθώς η χώρα βρί-
σκεται στα πρόθυρα κυβερνητικής και οι-
κονομικής κατάρρευσης. Σελ. 5 

Άπιαστο το δικαίωμα 
των Κούρδων σε κράτος 

Οι Κούρδοι έχουν ηττηθεί, το όραμα του δι-
κού τους κράτους παίχτηκε στη Συρία και
διαλύθηκε στα εξ ων συνετέθη. Σελ. 6  

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ Σελ. 2
Η διαφθορά και η κυρία Άννα 

ΑΛΕΞΗΣ ΠΑΠΑΧΕΛΑΣ Σελ. 13
Δίλημμα στο προσφυγικό

ΚΩΣΤΑΣ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗΣ Σελ. 13
Είναι και μένουν Αγγλοι

ΠΑΧΥΑΜΜΟΣ ΤΗΛΛΥΡΙΑΣ 

Οστά και πυρομαχικά 
από τις ανασκαφές 
Υπολείμματα εκρηκτικών και πυρο-
μαχικά καθώς και κόκκαλα βρέθηκαν
στον κρατήρα του νοσοκομείου εκ-
στρατείας που ισοπέδωσε η τουρκι-
κή ναπάλμ στις 9/8/1964. Κάτω από
τα συντρίμμια πιστεύεται ότι ετάφη-
σαν 12 και πλέον άτομα, ενώ σύμφω-
να με μαρτυρίες αυτοπτών μαρτύρων
στην «Κ», μετά τον βομβαρδισμό που
ισοπέδωσε το όμορφο χωριό του Πα-
χύαμμου, κάποιοι μάζευαν κομματά-
κια από ανθρώπινες σάρκες. Σελ. 10 
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΘΩΡΗΚΤΑ ΤΣΕΠΗΣ: Το Πρακτορείον Ρώυτερ πληρο-
φορείται εκ Παρισίων ότι οι εκεί καλώς πληροφορημένοι
κύκλοι δηλούν ότι, ως φαίνεται δύο γερμανικά θωρηκτά
«της τσέπης» ευρίσκονται εν δράσει εις τον Ατλαντικόν
ωκεανόν. Τα θωρηκτά ταύτα είναι το «Ναύαρχος Σέερ»
και το «Ντώυτσλανδ» [φωτ.]. Εν τω μεταξύ το Ναυαρχείον
ανεκοίνωσεν ότι κατεστραμμένον γερμανικόν υποβρύχιον
ανευρέθη σήμερον εις Γκουντμίν της περιφερείας του
Κεντ. Κατ’ επίσημον ανακοίνωσιν, εξηκριβώθη σήμερον
ότι 7 εκ των 14 γερμανικών βομβαρδιστικών αεροπλάνων
τα οποία ενήργησαν επίθεσιν κατά της νηοπομπής εις την
βόρειον θάλασσαν, δεν επέστρεψαν εις τας βάσεις των.
Είναι πιθανόν να κατερρίφθησαν και άλλα διά τα οποία
όμως δεν υπάρχουν εξηκριβωμέναι πληροφορίαι.
«ΣΙΤΥ ΟΦ ΦΛΙΝΤ»: Κατά τηλεγράφημα του Χαβάς εκ
Μόσχας ανεκοινώθη εκεί ότι αι αρχαί του Μουρμάνσκ
αφού επεθεώρησαν το φορτίον του ατμοπλοίου «Σίτυ
οφ Φλιντ» απεφάσισαν ν’ αφίσουν ελεύθερον το σκάφος
με την υποχρέωσιν ν’ αποπλεύση αμέσως εκ του λιμένος.
[...] Τούτο σημαίνει προφανώς ότι αι σοβιετικαί αρχαί
έκριναν, ότι εφ’ όσον το σκάφος ωδηγήθη εις Μουρμάνσκ
υπό γερμανικού πληρώματος ανήκει εφεξής εις την Γερ-
μανίαν, δυνάμει των ναυτικών Νόμων και ότι το σκάφος
θ’ αναχωρήση από τα ρωσσικά ύδατα φέρον γερμανικήν
σημαίαν.

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

80 χρόνια πρίν στην «Κ»
27.X.1939

Τις προάλλες πήγα στο
ηρωικό χωριό της Τηλ-
λυριάς, τον πανέμορφο
Παχύαμμο, όπου άρχι-
σαν ήδη οι ανασκαφές
στον χώρο που τον Αύ-

γουστο του 1964 οι δυνάμεις της Δη-
μοκρατίας είχαν μετατρέψει μια νε-
όκτιστη μονοκατοικία σε νοσοκομείο
εκστρατείας Στις 9 Αυγούστου βομ-
βαρδίστηκε από την τουρκική αερο-
πορία με ναπάλμ και ισοπεδώθηκε.
Κάτω από τα συντρίμμια βρήκαν τον
θάνατο 12 νέοι, απειροπόλεμοι που
πήγαν να υπερασπιστούν την πατρίδα
τους. Εκεί συνάντησα ανθρώπους
που βίωσαν τους βομβαρδισμούς,
που είδαν να τρέχουν καιγόμενοι άν-
θρωποι και ζώα, που μάζεψαν από
τις αυλές των σπιτιών τους ανθρώ-
πινες σάρκες και τις έθαψαν. «Τα σπί-
τια μας έμειναν χωρίς στέγες, πόρτες
και παράθυρα, από τις βόμβες, μου
είπε η 80χρονη κυρία Άννα. Στο ερώ-
τημά μου, αν τους επιδιόρθωσαν τα
σπίτια και ποιος, μου απάντησε κατά
λέξη: «Έβαλεν κάτι ειδικούς η κυ-
βέρνηση τζι εφάαν τα ριάλια μονιχά.
Εν τζι εκάμαν μας δουλειά του χαϊρ-
κού. Ήμασταν όμως υποχρεωμένοι
να μπούμε στα σπίθκια μας. Εμείς εί-
χαμεν τέσσερα μωρά. Άμαν εφύαν
εσάσαμεν τα μόνοι μας». Αυτό το
1964, με την Κυπριακή Δημοκρατία
να διάγει μόλις το τέταρτο έτος από
την ίδρυσή της. Ο 84χρονος κύριος
Ηλίας, μου είπε το εξής χαρακτηρι-
στικό: «Όταν ετέλειωσεν το κακόν
ήρτεν ο Μακάριος. Ήρτεν δαμαί στο
σπίτι μας. Του έδειξα τα μυαλά στους
τοίχους τζιαι τα γαίματα. Είδαν τα
σπίθκια τζιαι είπεν ότι θα εκάμναν
επιδιορθώσεις». Εγύρισεν όμως τζιαι
είπε μας: «Δεν μπορούμε εμείς να χτί-
ζουμε τζιαι και οι άλλοι να χαλούν»…
Τα σπίθκια μας εσάσαμεν τα μόνοι
μας». «Γιατί δεν τα λαλείς ούλλα;»,
τον παρατηρεί η διπλανή κυρία. Γιατί
δεν λαλείς ότι τα ριάλλια που έπρεπε
να δώκουν για να σάσουν τα σπίθκια
μας εκάμαν τα εξοχικά τζείνοι που
ξέρουν να τρώσειν;». Το ημερολόγιο
έδειχνε 9 του Οκτώβρη του 2019, δη-
λαδή 55 χρόνια μετά την τραγωδία
του 1964 και οι άνθρωποι ζούνε ακόμα
με τον τρόμο της κόλασης των ναπάλμ
και το παράπονο της αδικίας εξαιτίας
της διαφθοράς δημοσίων λειτουργών,

ξεκινώντας από τον Μακάριο που
πήγε μαζί με τον Πολύκαρπο Γιωρ-
κάτζη, είδαν και απήλθαν και φτά-
νοντας, δεν ξέρω μέχρι ποιον κρατικό
λειτουργό. Στις 23 Οκτωβρίου 2019,
ο γενικός εισαγγελέας της Δημοκρα-
τίας αναγορεύεται σε επίτιμο Διδά-
κτορα της Σχολής Νομικής και Διοί-
κησης Επιχειρήσεων του Πανεπιστη-
μίου Frederick και μιλάει στην τελετή
με θέμα: «Εμπειρίες και βιώματα από
την υπηρεσία σε δύο σημαντικούς
θεσμούς του κράτους» και αναφέρεται
στα 25 χρόνια στη δικαστική έδρα
και στα έξι και πλέον στη Νομική
Υπηρεσία και μεταξύ άλλων λέει ότι
ως γενικός εισαγγελέας το δυσκολό-
τερο σε χειρισμό θέμα ήταν, «αυτό
της εκ των έσω πολεμικής για τους
γνωστούς λόγους. Μιας πολεμικής,
η οποία δεν περιοριζόταν στην πε-
ρίμετρο της Νομικής Υπηρεσίας. Επε-
κτεινόταν και δικτυωνόταν και σε
δυνάμεις άλλες. Στη νομοθετική εξου-
σία, σε κάποια μέλη της, στην εκτε-
λεστική, στην αστυνομία. Και δυστυ-
χώς, σε μέσα μαζικής ενημέρωσης.
Υπό εκείνες τις συνθήκες, οι δυσχέ-
ρειες ήταν πολλές και κάποτε ανυ-
πέρβλητες» […] Ανίερος και ανελέητος
ο πόλεμος από κάποια μέσα ενημέ-
ρωσης που έχουν τις δικές τους ατζέν-
τες. Καταστάσεις γνωστές σε όλους,
ή έστω σε πολλούς. Χωρίς όμως κα-
νένας να αντιδρά. Χωρίς κανένας να
διαμαρτύρεται». Είπε κι άλλα πολλά
ο κ. Κληρίδης, αλλά θα περιοριστώ
σε αυτά που σημείωσα για να ρωτήσω:
Κύριε εισαγγελέα, 25 χρόνια στη δι-
καστική έδρα μάλλον δεν αντιληφθή-
κατε τι τρέχει στην Κύπρο; Μήπως
η έδρα λειτουργεί ενίοτε και σαν κρύ-
πτη; Ως εισαγγελέας όμως δεν μπορεί
να μην ακούσατε τις εκκλήσεις μας
για το σκάνδαλο Μιλόσεβιτς; Ούτε
τα ρεπορτάζ μας για την πλαστογρα-
φία του εγγράφου του μισθού της δι-
οικήτριας της ΚτΚ; Εκείνο που σίγουρα
δεν βρήκατε είναι εκείνο το μαχαίρι
που θα φτάσει μέχρι το κόκαλο. Στα
σοβαρά τώρα. Αν εσείς, ο ισχυρότερος
άνθρωπος στη δικαιοσύνη, δεν μπο-
ρείτε να αντιμετωπίσετε τη διαφθορά
που περιγράφετε, ποιος μπορεί, η κυ-
ρία Άννα που την αντιμετωπίζει από
το 1964; 

Η διαφθορά και η κυρία Άννα

ΠΟΛΙΤΕΙΕΣ ΑΝΘΡΩΠΩΝ
Γράφει ο ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ

paraschosa@kathimerini.com.cy

1 Στο σύμπαν. Πάντως αυτό το σύμπαν
συνωμοτεί συνεχώς εναντίον μας. Εί-

δαν οι Ευρωπαίοι πως ανακάμπτουμε
και θέλουν να μας κτυπήσουν ξανά. E,
αγαπημένε μας CIPA; 

2 Στη σύμπτωση. Το ότι οι ξένοι, αυτοί
οι ζηλόφθονες, μας έστειλαν μια λί-

στα από διεθνούς εμβέλειας απατεώ-
νες, εμπόρους όπλων, δικτάτορες, εμ-
πόρους ναρκωτικών, που τους πουλήσα-
με διαβατήρια είναι γνωστό. Το ότι όλα
έγιναν υπό την υπουργία συγκεκριμέ-
νου υπουργού και αυτό γνωστό. 

3 Στην περίπτωση. Μια φορά που λέ-
τε, πριν αλλάξει ο νόμος, ένας δισε-

κατομμυριούχος ασιατικής χώρας έκανε
αίτηση για διαβατήριο. Όλη η πολιτική
ηγεσία (όταν λέμε όλη, εννοούμε ΟΛΗ),
συμπολίτευση και αντιπολίτευση, συνδι-
καλιστικές οργανώσεις, μη κυβερνητι-
κές οργανώσεις, πίεζαν για να δοθεί
υπηκοότητα στον άξιο αυτό άνθρωπο, ο
οποίος είχε σαγηνεύσει τους λιγούρη-
δες με υποσχέσεις για δωρεές και λοιπά
παραμύθια. Ο Θεός μας λυπήθηκε και
πριν εγκριθεί με παλλαϊκή απαίτηση το
διαβατήριο στο άξιο τέκνο της Ασίας,
αυτός συνελήφθη σε τρίτη χώρα. 

4 Στην ομορφιά. «Θα μας κλείσετε το
σπίτι με τον νέο νόμο» φωνάζουν οι

ντηβέλοπερς. Και στέλνουν και σημει-
ώματα. Ε βέβαια, αφού αν είσαι λαμόγιο
και θες διαβατήριο η τιμή πάει Χ6 (όχι το
αυτοκίνητο), για να μετακινηθεί ο φάκε-
λος στο πάνω ράφι των υπογραφών. Τέ-
λος όμως αυτά εδώ και μήνες ας είναι
καλά ο Σκληρός - του - Μαϊάμι , Πετρίδης
και ο Χάρης το χαρούδιν. 

5 Στο ξέπλυμα. Όχι χρήματος, αλλά του
ονόματός μας από την απληστία. Έτσι,

κερδίζει έδαφος η ιδέα να αποσυρθούν
διαβατήρια από κάποια μεγάλα ψάρια.
Ας έρθουν να ζητήσουν αποζημιώσεις. 

6 Στις μακέτες. Και οι πύργοι που δεν
ξεκίνησαν; Εδώ είναι απλά τα πράγ-

ματα. Είσαι ντηβέλοπερ και είχες 500
μύρια χρέος που δεν το εξυπηρετού-
σες. Σε βοήθησε ο θειος Νίκαρος και
ξελάσπωσες φτιάχνοντας έναν πύργο
και πουλώντας τη Λεμεσό σε τιμές
Πριγκιπάτου του Μονακό. Τι τον θες τον
δεύτερο πύργο; Τι τον θες τον τριπλό
νέο πύργο; 

7 Στο μέλλον. Και τι θα γίνει με τα σχέ-
δια; Ό,τι γίνεται πάντα. Οι μακέτες θα

στολίσουν τα conference rooms και θα
παραμείνουν μακέτες. 

8 Στο τείχος. Πάντως ότι ο Πορτογά-
λος κάλεσε το Μουσταφούιν και τον

Healthy στο Βερολίνο έχει και αυτό τη
σημασία του. 

9 Στο λαχματζούν. Ο Μάριος έβαλε
στόχο το 4% και το εξήγγειλε σήμε-

ρα στην «Κ». Να δείτε που τελικά θα τα
βρουν και θα συνεργαστούν το παλιό, με
το νέο ΔΗΚΟ για να βγάλουν τον επόμε-
νο πρόεδρο. Φυλάξτε τη σημερινή έκδο-
ση για να με έχετε υπ’ όψιν όταν αυτό
συμβεί. 

10 Στις προειδοποιήσεις. Αυτό δεν
είναι μετεωρολογική υπηρεσία,

αλλά το ουράνιο τόξο. Άσπρα, κόκκινα,
κίτρινα, μπλε καραβάκια στο ταξίδι δε με
παίρνετε, καλέ;

ΣΤΑΘΕΡΑ ΒΗΜΑΤΑ ΜΠΡ ΟΣΤΑ / Γράφει Ο ΣΠΟΝΔΟΦOΡΟΣ
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Ξέρω κάτι ωραία μπαράκια στο Βερολίνο...

Ο Μ Η Ρ Ο Υ  &  Σ Ε Β Ε Ρ Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

Μετά την ανακοίνωση της συμφωνίας για την
άτυπη τριμερή μεταξύ Γκουτιέρες, Νίκαρου
και Μουσταφά στις 25 Νοεμβρίου στο Βερολί-
νο αναμένεται η ανακοίνωση του νέου ταξιδι-
ού της Τζέιν Χολ Λουτ στη Λευκωσία. 

Το Γκουτιέρες Girl θα έχει αυτή τη φορά μια
νέα αποστολή: Να πιστοποιήσει πέραν κάθε
αμφιβολίας τη συμφωνία των δύο ηγετών
στους όρους αναφοράς. Είναι μια αποστολή
δύσκολη, αν κρίνει κανείς και από το μη αποτέ-
λεσμα της προηγούμενης προσπάθειάς της,
αυτής του Σεπτεμβρίου. Η ίδια δεν φαίνεται να
είναι και πολύ αισιόδοξη παρά το ότι ελπίζει
στη δυναμική των πιέσεων που ασκούνται από
πολλές πλευρές και ίσως εκτάκτως και πολύ
συγκεκριμένα από τον ίδιο τον Γκουτιέρες. 
Όπως μου ανέφερε πηγή μου που γνωρίζει:
«Είναι πολύ πιθανόν ο Γκουτιέρες να έχει τη-
λεφωνική επικοινωνία με Αναστασιάδη και
Ακιντζί ως μια «εποικοδομητική» παρέμβαση
και ενισχυτική των προσπαθειών της Λουτ, λί-
γο πριν από την τριμερή».

Σύμφωνα με την πηγή μου, σε περίπτωση που
επιτευχθεί η συμφωνία στους όρους αναφο-
ράς ενδέχεται αυτή να ανακοινωθεί κατά την
άτυπη τριμερή του Βερολίνου από τον ίδιο τον
Γκουτιέρες. Ωστόσο, υπάρχει και το ενδεχόμε-
νο να δοθεί άλλη μία «παράταση» μέχρι την
άτυπη πενταμερή, «κάτι που θα σημαίνει πως
η Τουρκία έχει σκληρύνει ακόμη περισσότερο
τη στάση της».

Πηγή μου που ανεβοκατεβαίνει συχνά στον

Λόφο μου έλεγε προχθές ότι οι εξελίξεις στο
Κυπριακό πυροδοτούν και εξελίξεις στο εσω-
τερικό μέτωπο. Όπως μου ανέφερε: «Ο Νίκα-
ρος δεν θέλει με τίποτα να κουβαλάει μαζί του
στο Βερολίνο τα βαρίδια του ανασχηματισμού
και των μεταρρυθμίσεων γι’ αυτό και θα κατα-
βάλει μεγάλη προσπάθεια να ξεκαθαρίσουν
και τα δύο πριν από την Τριμερή».

Όπως μου λέχθηκε οι τελευταίες πρωτοβου-
λίες του Νίκαρου για προώθηση των μεταρ-
ρυθμίσεων φαίνεται να πηγαίνουν καλά μέχρι
στιγμής, αφού βρίσκει κατανόηση από τα κόμ-
ματα της αντιπολίτευσης που συνάντησε. 
Βεβαίως, δεν έχει συναντηθεί ακόμα με τον
Άντρο, ούτε με τον Περδίκη...

Σε ό,τι αφορά το νέο υπουργικό ακούω πως οι
επαφές που είχε πρόσφατα ο Νίκαρος με τον
Φούλη απέδωσαν αρκετά, αλλά θα υπάρξει
και άλλη συνεργασία «μόλις ο Φούλης μαζέ-
ψει όλες τις ελιές», όπως μου λέχθηκε...

Μία από τις μεγάλες εντάσεις που έχει να αν-
τεπεξέλθει ο Νίκαρος στο εσωτερικό μέτωπο
είναι ο πόλεμος για τα λεγόμενα «χρυσά δια-
βατήρια» και την πολεμική που δέχεται κυρίως
από το ΑΚΕΛ και τους Οικολόγους. Αναλυτής
που μελετά τις αντιδράσεις των κομμάτων, αλ-
λά και του Λόφου, έλεγε τις προάλλες πως
«ΑΚΕΛ και Οικολόγοι είναι αποφασισμένοι να
το «τραβήξουν μέχρι τέλους». «Η ένταση με
την οποία επικρίνεται ο Νίκαρος, που έκανε
ακόμα και τη Θεοχάρους να τον κρίνει με κατα-
νόηση, είναι αμφίβολο κατά πόσο θα καταλα-

γιάσει γρήγορα. Ακόμα και η έρευνα που βρί-
σκεται σε εξέλιξη από τον υπουργό Εσωτερι-
κών δεν αναμένεται να καταφέρει να εκτονώ-
σει την κατάσταση εκτός κι αν ο Κωνσταντίνος
Πετρίδης γνωρίζει από μαγικά», ανέφερε ο
αναλυτής, ο οποίος προέβλεψε ακόμα πιο
«σκληρό ροκ».

- Αληθεύει ότι το ΑΚΕΛ προσπάθησε να συμ-
πτύξει συμμαχία με άλλα κόμματα κατά του Νί-
καρου για τις υπηκοότητες, αλλά δεν τα κατά-
φερε; 

Νομικό πόλεμο κατά της Άγκυρας ετοιμάζει το
ΥΠΕΞ. Όπως σας είχα γράψει και παλαιότερα ο
Νίκος Χριστοδουλίδης έχει ήδη κινήσει διαδι-
κασίες και το υπουργείο του έχει προχωρημέ-
νη συνεργασία με διεθνείς νομικούς οίκους
για αντιμετώπιση της τουρκικής εισβολής στην
κυπριακή ΑΟΖ. Προχθές το επιβεβαίωσε ο
ίδιος, μιλώντας στο διήμερο συνέδριο του
Τμήματος Νομικής του Πανεπιστημίου Κύ-
πρου. Εκείνο που δεν ανέφερε ο υπουργός,
σύμφωνα με πηγή μου που γνωρίζει, είναι
πως σύντομα θα τεθούν σε εφαρμογή συγκε-
κριμένα, ξεκάθαρα και στοχευμένα μέτρα που
θα επιφέρουν κόστος στην Τουρκία.

ΚΟΥΙΖ: Ποιος... λαϊκός ήρωας που κάθεται σε
σημαντική θεσμική θέση εξέθεσε ξανά τους
συνεργάτες του και προκάλεσε έντονη αντί-
δραση εντός της υπηρεσίας του; Τώρα τα βά-
ζουν ξανά μαζί του και της «μανίας του» για
αυτοπροβολή. Η όλη ιστορία ξεκίνησε από δη-
μοσίευμα για αξιολόγηση υφισταμένων...

Εξάλλου, Ελένη μου, όπως είπε και ο Μιτεράν: «Οι υποσχέσεις δεν δεσμεύουν παρά μόνο εκείνους που τις δέχονται».

Η τριμερής, τα βαρίδια του Νίκαρου
και η συμπάθεια της Ελένης
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Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Σχεδιάγραμμα με τίτλο «Κυπριακό
/ Οδικός χάρτης» παρουσίασε στην
ειδική απεσταλμένη των Ηνωμένων
Εθνών Τζέιν Χολ Λουτ, Τούρκος
διπλωμάτης, ενημερώνοντάς την
πως ο υπουργός Εξωτερικών Με-
βλούτ Τσαβούσογλου αποδέχεται
την πραγματοποίηση της τριμερούς
διάσκεψης, μεταξύ των δύο ηγετών
και του γ.γ. των Ηνωμένων Εθνών
Αντόνιο Γκουτιέρες, με την προ-
ϋπόθεση, όπως ανέφερε, ότι αυτή
θα λειτουργήσει υποβοηθητικά για
την προετοιμασία της ανεπίσημης

πενταμερούς που θα ακολουθήσει.
Σε αυτό το πλαίσιο δεν είναι κα-
θόλου τυχαίες και οι πρόσφατες
δηλώσεις του Τούρκου υπουργού
Εξωτερικών, ότι «εάν δημιουργη-
θούν οι συνθήκες που έχουμε πει,
θα διεξάγουμε διαπραγματεύσεις
στο Κυπριακό, εάν οι Ε/κ δεν θέλουν
να διαπραγματευτούν σε αυτό το
πλαίσιο θα συνεχίσουμε τον δρόμο
μας με την ‘ΤΔΒΚ’».

Τα δύο σενάρια
Η Άγκυρα έχει ήδη ετοιμάσει

τον δικό της οδικό χάρτη για την
πενταμερή διάσκεψη –τον οποίο
έχει στην κατοχή της η «Κ»– και
από τον οποίο επιβεβαιώνεται πως
θα θέσει όλες τις μορφές λύσης

στο τραπέζι. Όπως καταγράφεται
στο σχεδιάγραμμα, θα τεθούν στο
τραπέζι δύο σενάρια: 

1) Λύση δύο κρατών, βασισμένη
στην κυριαρχία και την ισότητα
των δύο οντοτήτων. 

2) Ένα νέο συνεταιριστικό μον-
τέλο, βασισμένο στην πολιτική ισό-
τητα των δύο οντοτήτων, που θα
περιλαμβάνει συζήτηση για συνο-
μοσπονδία, ομοσπονδία, χαλαρή
ομοσπονδία και αποκεντρωμένη
ομοσπονδία. 

Στο πρώτο σενάριο, αν τα εμ-
πλεκόμενα μέρη συναινέσουν να
συζητήσουν τη λύση δύο κρατών,
θα συνομολογηθούν σε αυτή τη
βάση οι όροι αναφοράς και στη συ-
νέχεια επανέναρξη των διαπραγ-
ματεύσεων με συγκεκριμένο όμως
χρονοδιάγραμμα. Στο δεύτερο σε-
νάριο, αν όλα τα εμπλεκόμενα μέρη
απορρίψουν λύση δύο κρατών, θα
συζητηθεί το νέο συνεταιριστικό
μοντέλο, που θα περιλαμβάνει και
συνομοσπονδία εκτός από ομο-
σπονδία, χαλαρή ομοσπονδία και
αποκεντρωμένη ομοσπονδία.

Πριν τους όρους αναφοράς
Σύμφωνα με το σχεδιάγραμμα,

στόχος της Άγκυρας είναι να υπάρ-
ξει προηγουμένως συμφωνία όλων
των παραμέτρων γύρω από το ζή-
τημα της πολιτικής ισότητας, συμ-
περιλαμβανομένης της εκ περιτρο-
πής προεδρίας, της αποτελεσματι-
κής συμμετοχής σε όλα τα θεσμικά
όργανα και της μιας θετικής ψήφου.
Όταν συμφωνηθούν οι παράμετροι
της πολιτικής ισότητας, τότε θα
ακολουθήσει η προετοιμασία συ-
νομολόγησης των όρων αναφοράς
και στη συνέχεια η επανέναρξη
των διαπραγματεύσεων με συγκε-
κριμένο χρονοδιάγραμμα. Με βάση
δηλαδή τον τουρκικό οδικό χάρτη,
στόχος είναι να κλειδώσει η πολι-

τική ισότητα πριν από τις διαπραγ-
ματεύσεις και πριν καν τη συνο-
μολόγηση των όρων αναφοράς. 

Το κεφάλαιο της πολιτικής ισό-
τητας και συγκεκριμένα η ερμηνεία
που δίδεται από την τουρκική πλευ-
ρά, είναι κάτι που απασχολεί έντονα
την κυβέρνηση, ιδιαίτερα από τη
στιγμή που μπαίνουν όλες οι πα-
ράμετροι στο τραπέζι, προτού καν

ξεκινήσει η διαπραγμάτευση. Όπως
είχε καταγράψει και την προηγού-
μενη Κυριακή η «Κ» διπλωματικές
πηγές ανησυχούν για τον κίνδυνο
η δική μας πλευρά να μην έχει τί-
ποτα να δώσει την ώρα της δια-
πραγμάτευσης, όταν θα συζητείται
δηλαδή, η ασφάλεια, το εδαφικό
και το περιουσιακό, καθώς θα έχουν
δοθεί όσα ζητεί η τ/κ πλευρά για

την πολιτική ισότητα προηγουμέ-
νως. Αν η πολιτική ισότητα, που
περιλαμβάνει εκ περιτροπής προ-
εδρία, αποτελεσματική συμμετοχή
σε όλα τα θεσμικά όργανα και μία
θετική ψήφο, κλειδώσει πριν από
τη διαπραγμάτευση, τότε αποτελεί
ερώτημα τι θα δώσει η δική μας
πλευρά στο τραπέζι των διαπραγ-
ματεύσεων, ώστε να κερδίσει έδα-
φος, ασφάλεια και περιουσίες. 

Χρονοδιάγραμμα Aγκυρας 
Στο σχεδιάγραμμα της Άγκυρας

υπογραμμίζεται η επανέναρξη συ-
νομιλιών με χρονοδιάγραμμα και
στα δύο σενάρια που θέτει. Η Άγ-
κυρα δίνει ιδιαίτερη έμφαση στην
αλλαγή του στάτους κβο με την
πρόφαση ότι δεν είναι βιώσιμο,
κάτι άλλωστε που υπογραμμίστηκε
και στην έκθεση του γ.γ. των Ηνω-
μένων Εθνών. Σύμφωνα με έγκυρες
τ/κ πηγές, στόχος της τουρκικής
πλευράς είναι ακόμη και επιδιαι-
τησία των Ηνωμένων Εθνών για
κατάληξη. Στο δημοψήφισμα που
θα ακολουθήσει στόχος της Τουρ-
κίας είναι να μην υπάρχει ως επι-
λογή η παραμονή του στάτους κβο.
Στόχος, όπως λένε τ/κ πηγές, είναι
ένα δημοψήφισμα με τις πλευρές
είτε να αποδέχονται το Σχέδιο που
θα προκύψει, είτε να οδηγούνται
σε δύο κράτη. Διπλωματικοί κύκλοι,
πάντως, θεωρούν πως η Τουρκία
έχει ήδη μπει σε μία διαδικασία
«πακετοποίησης» των θεμάτων
που την αφορούν. Συγκεκριμένα,
θα βάλει μέσα σε ένα πακέτο, τη
Συρία, το Κυπριακό και το Ενερ-
γειακό με στόχο να έχει οφέλη του-
λάχιστον σε έναν από τους άξονες
που την ενδιαφέρουν. 

Το μήνυμα της Αθήνας 
Η ατζέντα της πενταμερούς διά-

σκεψης, πάντως, είναι κάτι που

απασχολεί ιδιαίτερα και την Αθήνα.
Υπενθυμίζεται πως εδώ και καιρό
η κυβέρνηση Μητσοτάκη βλέπει
με ιδιαίτερη ανησυχία το ενδεχό-
μενο συμμετοχής της σε μία πεν-
ταμερή κατά την οποία θα μπουν
κάτω όλες οι μορφές λύσης. Η νε-
οσυσταθείσα κυβέρνηση δεν θέλει
να βρεθεί προ τετελεσμένων ούτε
βέβαια να της μείνει ιστορικά η
«σκιά» συμμετοχής της σε μία διά-
σκεψη οπισθοδρόμησης, όπου δεν
θα συζητηθούν διαδικαστικά θέ-
ματα αλλά η βάση λύσης του Κυ-
πριακού. Όπως αναφέρουν διπλω-
ματικές πηγές από την Αθήνα, η
κυβέρνηση Μητσοτάκη πιέζει να
τεθεί ως προϋπόθεση η συνομο-
λόγηση των όρων αναφοράς κατά
την τριμερή, προτού οδηγηθεί στην
πενταμερή διάσκεψη. Αυτό, άλλω-
στε, το έχουν ήδη διαμηνύσει στην
κυβέρνηση Αναστασιάδη, κατά
την παρουσία του στην Αθήνα. 

Όπως είχε αναφέρει η «Κ» την
προηγούμενη Κυριακή, η Λευκωσία
δεν θέτει ως προϋπόθεση τη συ-
νομολόγηση όρων αναφοράς πριν
από την πενταμερή. Αναμένεται,
ωστόσο, να προκύψει ένα κοινό
ανακοινωθέν μετά την τριμερή συ-
νάντηση για τις προθέσεις των δύο
ηγετών. Διπλωματικές πηγές εκτι-
μούν πως το πιο πιθανόν είναι όπως
στην τριμερή διάσκεψη επανασυμ-
φωνηθούν όσα συμφωνήθηκαν με-
ταξύ των δύο ηγετών κατά τη συ-
νάντησή τους στις 9 Αυγούστου.
Κάτι τέτοιο θεωρείται πως θα κλεί-
σει και τις όποιες ενδεχόμενες συ-
ζητήσεις για άλλες μορφές λύσης.
Υπάρχει βεβαίως και το σενάριο
μιας κοινής δήλωσης εκ μέρους
των ηγετών από τον γ.γ. των Ηνω-
μένων Εθνών για το τι συμφωνή-
θηκε, θέτοντας τις γενικές γραμμές
στις οποίες θα κινηθεί η συζήτηση
στην Πενταμερή.
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Με οδικό χάρτη στις συνομιλίες η Τουρκία
Το σχεδιάγραμμα για το Κυπριακό παρουσίασε η Aγκυρα στα Η.Ε. και σε ξένους πρέσβεις, με όλες τις μορφές λύσης στο τραπέζι

ΜΟΝΤEΛΟ ΛYΣΗΣ
συνομοσπονδία/ ομοσπονδία/

χαλαρή ομοσπονδία/
αποκεντρωμένη ομοσπονδία

Προσυμφωνία σε πολιτική
ισότητα (εκ περιτροπής

προεδρία, αποτελεσματική
συμμετοχή σε όλα τα όργανα 

μία θετική ψήφος)

Συνομολόγηση Όρων 
Αναφοράς

Επανέναρξη
συνομιλιών 

(συγκεκριμένο 
χρονοδιάγραμμα)

ΛYΣΗ ΔΥΟ ΚΡΑΤΩΝ

Συνομολόγηση όρων αναφοράς

Επανέναρξη συνομιλιών 
με χρονοδιάγραμμα 

ΟΔΙΚΟΣ ΧΑΡΤΗΣ

AΤΥΠΗ ΠΕΝΤΑΜΕΡHΣ ΔΙAΣΚΕΨΗ
(δύο ηγέτες, τρεις εγγυήτριες δυνάμεις, ΟΗΕ)

1 2

�������

Στόχος της Aγκυρας 
είναι πριν από τη 
συνομολόγηση των 
όρων αναφοράς να 
υπάρξει συμφωνία επί
όλων των παραμέτρων
της πολιτικής ισότητας.
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Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Οι τελευταίες εξελίξεις για το «αστέρι»
της τουρκοκυπριακής πολιτικής
σκηνής, Κουντρέτ Όζερσαϊ, αυτή
την περίοδο είναι κάθε άλλο παρά
ενθαρρυντικές. Πρώτο, η «κυβέρ-
νηση» Ερσίν Τατάρ, στην οποία
συμμετέχει, καλείται να αντιμετω-
πίσει μεγάλες προκλήσεις. Δεύτερο,
οι επικείμενες «προεδρικές εκλογές»
σε συνδυασμό με το κλίμα ασυνεν-
νοησίας στις σχέσεις των δύο κομ-
μάτων που έχουν δημιουργήσει τον
«κυβερνητικό» συνασπισμό δυσχε-
ραίνουν το έργο του Τ/κ οικονομο-
λόγου και πολιτικού. Η Άγκυρα πα-
ρακολουθεί με εκνευρισμό τις εξε-
λίξεις στο τ/κ πολιτικό πεδίο και η
«κυβέρνηση» στην οποία στήριξε
τις ελπίδες της έδειξε ότι δεν είναι
σε θέση να αντιμετωπίσει τα σοβαρά
ζητήματα που απασχολούν την κα-
θημερινότητα των Τ/κ. Την ίδια ώρα,
οι προσωπικές φιλοδοξίες των στε-
λεχών της τ/κ Δεξιάς περιπλέκουν
τις εξελίξεις. Τις τελευταίες ημέρες,
δύο θέματα έχουν δημιουργήσει
προβλήματα τόσο στο εσωτερικό
της «κυβέρνησης» όσο και στον άξο-
να τ/κ πλευράς-Άγκυρας. Ένας νέος
«νόμος περί μετανάστευσης» και οι
«προεδρικές εκλογές» πυροδοτούν
αλυσιδωτές εξελίξεις. 

«Νόμος» που άναψε φωτιές
Στην «κυβέρνηση» Τατάρ, όπως

και στην προηγούμενη τετρακομ-
ματική «κυβέρνηση», το Κόμμα του
Λαού (ΚΛ) του Κουντρέτ Όζερσαϊ

ελέγχει το «Υπουργείο Εσωτερικών».
Η «υπουργός» Αϊσεγκιούλ Μπαϊμ-
πάρς είναι μια νεαρή πολιτικός, η
οποία θέλει να κάνει τη διαφορά. Ο
πατέρας της εργάζεται στην αντι-
πολιτευόμενη εφημερίδα «Αφρίκα»,
η οποία είναι γνωστή για τις ριζο-
σπαστικές της θέσεις σε διάφορα
ζητήματα.Η ΑϊσεγκιούλΜπαϊμπάρς
επίσης πρεσβεύει φιλελεύθερες θέ-
σεις και αρχές κα επιθυμεί να περάσει
στη σύγχρονη τ/κ ιστορία με ένα
νέο ριζοσπαστικό «νόμο περί μετα-
νάστευσης», ο οποίος έρχεται να
αλλάξει τα δεδομένα στο ευαίσθητο
αυτό πεδίο.

Ο«νόμος» διαιωνίζει το καθεστώς
της «βίζας» που επιβάλλει η «ΤΔΒΚ
σε πολίτες της Αρμενίας, Νιγηρίας
και Συρίας, ενώ η νέα πρωτοβουλία
της κ. Μπαϊμπάρς φέρνει σαρωτικές
αλλαγές στο ζήτημα της μεταφοράς
πληθυσμού από την Τουρκία στα
Κατεχόμενα. Η «ΤΔΒΚ» πλέον θα
ακολουθεί τα ευρωπαϊκά πρότυπα
και οι «τουριστικές θεωρήσεις» θα
μπορούν να έχουν ως μέγιστη διάρ-
κεια τις 90 ημέρες σε μια περίοδο
των 180 ημερών. Με άλλα λόγια, οι

Τούρκοι πολίτες που εισέρχονται
στα Κατεχόμενα θα έχουν το δι-
καίωμα να παραμείνουν στο νησί
90 ημέρες (3 μήνες) σε μια περίοδο
έξι μηνών. Μετά την παρέλευση
των τριών μηνών, οι ξένοι υπήκοοι
είτε θα προσφεύγουν στις «αρχές»
για να αποκτήσουν «άδεια διαμονής»,
της οποίας το καθεστώς αλλάζει με
τον νέο «νόμο», είτε θα πρέπει να
αποχωρούν και να επανέρχονται,
αν το επιθυμούν στα Κατεχόμενα,
μετά την έναρξη μιας νέας περιόδου
έξι μηνών. 

Ο νέος «νόμος», ο οποίος περιέχει
αρκετές καινοτομίες για τα τ/κ δε-
δομένα, έχει ανάψει στην κυριολεξία
φωτιές στις σχέσεις Τουρκίας – Κα-
τεχομένων, αλλά και εντός της «κυ-
βέρνησης» Τατάρ. Οι εθνικιστικοί
κύκλοι της τ/κ κοινότητας βάλλουν
κατά της «κυβέρνησης», με το σκε-

πτικό ότι υλοποιεί πάγια αιτήματα
ξένων παραγόντων και της ε/κ πλευ-
ράς. Από τη δική τους σκοπιά, ο νέος
«νόμος» θαπεριορίσει τημετακίνηση
πολιτών από την Ανατολία και το
εξωτερικό προς την «ΤΔΒΚ». 

Όπως πληροφορείται η «Κ», και
στην Άγκυρα κύκλοι της τουρκικής
κυβέρνησης δεν βλέπουν με καλό
μάτι τον «νόμο Μπαϊμπάρς». Ο Τούρ-
κος πρόεδρος είχε παλαιότερα ζη-
τήσει από την τ/κ πλευρά να επι-
σπεύσει την «πολιτογράφηση» χι-
λιάδων πολιτών της Τουρκίας, παρά
τη συνέχιση της προσπάθειας επί-
λυσης του Κυπριακού. 

Σύμφωνα με πληροφορίες της
«Κ», τόσο στην Άγκυρα όσο και στα
Κατεχόμενα ακούγονται φωνές που
θέλουν την άμεση απομάκρυνση
της κ. Μπαϊμπάρς από το «κυβερ-
νητικό» σχήμα, με το κόμμα της κ.

Μπαϊμπάρς να προβάλλει τον νέο
«νόμο» ως μια αναγκαιότητα στο
πλαίσιο της εναρμόνισης της τ/κ
πλευράς με τις διεθνείς και ευρω-
παϊκές νόρμες. 

Οι «προεδρικές» 
Ένα άλλο ζήτημα που κλονίζει

την «κυβέρνηση» Τατάρ είναι το ζή-
τημα των «προεδρικών εκλογών».
Οι τελευταίες πληροφορίες θέλουν
τον κ. Τατάρ να κατεβαίνει στις
«εκλογές» ως υποψήφιος του Κόμ-
ματος Εθνικής Ενότητας (ΚΕΕ). Ο
ίδιος ο κύκλος του κ. Τατάρ τονίζει
ότι η τελική απόφαση δεν έχει ακόμη
ληφθεί. Παρ’ όλα αυτά αποδέχεται
ότι τόσο στην τ/κ πλευρά όσο και
στην Άγκυρα υπάρχουν παράγοντες
και κύκλοι που υποστηρίζουν τη
συγκεκριμένη υποψηφιότητα. Επί-
σης, οι συνεργάτες του «πρωθυ-
πουργού» αφήνουν να εννοηθεί ότι
σε περίπτωση που δεν προχωρήσει
η «υποψηφιότητα» Τατάρ, ένα άλλος
στέλεχος του κινήματος θα εκπρο-
σωπήσει την παράταξη στην ανα-
μέτρηση του Απριλίου. 

Τα προαναφερόμενα μηνύματα
σκοντάφτουν πάνω στο βέτο του κ.
Όζερσαϊ, ο οποίος «απειλεί» πλέον
τους συνεργάτες του στην «κυβέρ-
νηση» ότι η διάλυσήτης δεν θα είναι
ένα απομακρυσμένο σενάριο, εάν
το ΚΕΕ δεν συμφωνήσει με τον ίδιο
για τις «προεδρικές». Οι τελευταίες
πληροφορίες δείχνουν ότι παράλ-
ληλα με τη συγκεκριμένη απειλή, ο
κ. Όζερσαϊ χτυπά την πόρτα του
ΚΕΕ και με εναλλακτική πρόταση

για τις «προεδρικές εκλογές». «Ποια
θα ήταν η απάντηση του ΚΕΕ εάν
στις προεδρικές κατέβαιναν δύο
υποψήφιοι, το πρώην μέλος της τ/κ
διαπραγματευτικής ομάδας και νυν
υψηλόβαθμο στέλεχος του ΚΕΕ,
Ογουζχάν Χασίπογλου, και ο ίδιος
ο κ. Όζερσαϊ; Δεν θα μπορούσαν το
ΚΕΕ και το ΚΛ να υποστηρίξουν από
κοινού στην δεύτερη Κυριακή των
εκλογών τον υποψήφιο που θα λάμ-
βανε τις περισσότερες ψήφους;»,
είναι το ερώτημα που θέτει το ΚΛ
προς τον μεγαλύτερο συνεργάτη
της «κυβέρνησης», κ. Τατάρ.

Στο εσωτερικό του ΚΕΕ επικρατεί
αρνητικό κλίμα σε ό,τι αφορά την
υποψηφιότητα του κ. Όζερσαϊ. Εκτός
από το γεγονός ότι κορυφαία στελέχη
του ΚΕΕ φιλοδοξούν να εκπροσω-
πήσουν το κόμμα στις «προεδρικές»,
στελέχη και υποστηρικτές του κι-
νήματος δεν εμπιστεύονται τον νε-
αρό πολιτικό. 

Η Άγκυρα παρακολουθεί με προ-
σοχή τις προαναφερόμενες εξελίξεις
και ετοιμάζεται να ανοίξει τα χαρτιά
της στη συνέχεια, ενδεχομένως μετά
τις αναμενόμενες διασκέψεις στο
Κυπριακό, εφόσον έχει ξεκαθαρίσει
το τοπίο στο Κυπριακό και όταν όλα
τα βλέμματα θα έχουν στραφεί στις
«προεδρικές». Σε κάθε περίπτωση,
οι τελευταίες εξελίξεις και ο ανα-
βρασμός στο εσωτερικό της «κυ-
βέρνησης» και της τ/κ Δεξιάς δημι-
ουργεί «πονοκέφαλο» για την Τουρ-
κία και εντατικοποιεί την καχυποψία
των Τούρκων αξιωματούχων απέ-
ναντι στους Τ/κ πολιτικούς. 

Νέα Υόρκη
Του ΑΠΟΣΤΟΛΗ ΖΟΥΠΑΝΙΩΤΗ

Το μόνο ζήτημα που απομένει για
τη διευθέτηση της τριμερούς διά-
σκεψης των ηγετών των δύο κοινο-
τήτων με τον γ.γ. του ΟΗΕ, είναι το
πρόγραμμα του κ. Γκουτέρες, ανέ-
φερε στην «Κ» διπλωματική πηγή».
Η αναφορά αυτή έρχεται σε συνέχεια
δήλωσης που έκανε την Πέμπτη, ο
αναπληρωτής εκπρόσωπος του γ.γ.
του ΟΗΕ, Φερχάν Χακ, που είπε ότι
η Τζέιν Χολ Λουτ είναι σε επαφή με
διάφορα μέρη κι ότι η πρόοδος είναι
καλή, όμως, μέχρι στιγμής δεν υπάρ-
χει κάτι ανακοινώσιμο. Η συνάντη-
ση, σύμφωνα με δηλώσεις από κυ-
βερνητικούς αξιωματούχους, προσ-
διορίζεται για τα τέλη Νοεμβρίου.
Στο διάστημα αυτό έχει διάφορες
υποχρεώσεις στην Ευρώπη, οπότε
πρέπει να βρεθεί μία ημερομηνία
που να διευκολύνει και τους τρεις
συμμετέχοντες. Την ίδια στιγμή,
από την ειδική αντιπρόσωπο Ελί-
ζαμπεθ Σπέχαρ έχει αναφερθεί για
πιθανή επίσκεψη της συμβούλου
του γ.γ., Τζέιν Χολ Λουτ, για να βοη-
θήσει τα μέρη. Η επίσκεψη προσ-

διορίζεται κάποια στιγμή πριν από
την τριμερή. Μέσα σ’ όλα αυτά υπάρ-
χει και η έκθεση των καλών υπηρε-
σιών του γ.γ., η οποία θα πρέπει να
υποβληθεί προς το Συμβούλιο Ασφα-
λείας στις 15 Νοεμβρίου.

Πηγή του κυπριακού υπουργείου
Εξωτερικών ανέφερε ότι την ημε-
ρομηνία της τριμερούς θα την ανα-
κοινώσει ο ίδιος ο γ.γ. και δεν απέ-
κλεισε αυτό να γίνει ταυτόχρονα με
την έκθεση των καλών υπηρεσιών.
Άλλη πηγή, ωστόσο, μίλησε για τρία
ανεξάρτητα πράγματα. «Το μόνο σί-
γουρο είναι πως η κ. Λουτ θα επι-
σκεφθεί την Κύπρο πριν την τριμερή,
όμως δεν υπάρχει καμία σύνδεση
της ημερομηνίας της τριμερούς με

την έκθεση του γ.γ. ή της επίσκεψης
Λουτ με την έκθεση». Την ίδια στιγμή
υπάρχει ασάφεια σε σχέση με το αν
οι δύο ηγέτες προσέλθουν στην τρι-
μερή με συμφωνημένους τους όρους
αναφοράς ή αν αυτοί θα συμφωνη-
θούν στην συνάντηση. Και στην
δεύτερη περίπτωση, αν ο γ.γ. θα
ανακοινώσει τη συμφωνία για τους
όρους αναφοράς, ή αν θα περιμένει
την άτυπη πενταμερή, για να υπάρχει
συμφωνία και των εγγυητριών δυ-
νάμεων.

ΟΥΦΙΚΥΠ και Λουτ 
Γράφαμε στο φύλλο της

13/10/2019 ότι η ανορθόδοξη κά-
λυψη του κενού που άφησε με την
παραίτησή του ο ειδικός σύμβουλος
για την Κύπρο, Έσπεν Μπαρθ Αϊντε,
από το γ.γ., δημιούργησε ευθύς
εξαρχής τριβές στη σχέση της Τζέιν
Χολ Λουτ με το Συμβούλιο Ασφα-
λείας, προεξάρχουσας της Ρωσίας.
Η πρώτη ανακοίνωση των Ηνωμέ-
νων Εθνών (3/7/2018) για την εμ-
πλοκή της στο Κυπριακό ανέφερε
ότι «ο γ.γ. ζήτησε από την Τζέιν Χολ
Λουτ να διεξάγει διαβουλεύσεις με
όλα τα μέρη της διάσκεψης για την

Κύπρο». Απ’ εκεί και μετά η κ. Λουτ
αποκαλείται στις διάφορες ανακοι-
νώσεις των Η.Ε., άλλοτε ως «σύμ-
βουλος (στα αγγλικά consultant και
όχι special advisor, όπως ήταν οι

κ.κ. Αϊντε, Ντάουνερ κ.λπ.) ) του
γ.γ. για τις διαβουλεύσεις κι άλλοτε
ανώτερη αξιωματούχος. Η Ρωσία
έχει εκφραστεί ποικιλοτρόπως αρ-
νητικά σε διάφορες διαβουλεύσεις

του Σ.Α. κι όπως ήδη γράψαμε, στην
τελευταία συνεδρίαση για το Βα-
ρώσι, απαίτησε να αφαιρεθούν οι
όποιες αναφορές στη Τζέιν Χολ
Λουτ και την αποστολή της στην
ανακοίνωση.

Φαίνεται ωστόσο ότι η κ. Λουτ
εμπλέκεται και σε θέματα – όπως
η ΟΥΝΦΙΚΥΠ - που ανήκουν σε αρ-
μοδιότητες άλλων, όπως λόγου χάρη
της ειδικής αντιπροσώπου Ελίζαμ-
πεθ Σπέχαρ και του τμήματος ει-
ρηνευτικών επιχειρήσεων του ΟΗΕ.
Διαβάζουμε στην τελευταία διμη-
νιαία έκθεση για την Κύπρο προς
το Κογκρέσο, του αμερικανού προ-
έδρου, ότι «στις 31 Μαΐου «ο βοηθός
υφυπουργός Εξωτερικών, Μάθιου
Πάλμερ, συναντήθηκε με την ειδική
απεσταλμένη του γ.γ. του ΟΗΕ,
Τζέιν Χολ Λουτ, για να συζητήσουν
την ανανέωση της εντολής της ΟΥΝ-
ΦΙΚΥΠ, όπως και την πρόοδο στην
κατεύθυνση του προσδιορισμού
όρων αναφοράς για την έναρξη των
διαπραγματεύσεων».

Κλονίζεται η «κυβέρνηση» Ερσίν Τατάρ στα Κατεχόμενα
Αναβρασμός στην τ/κ πολιτική σκηνή ενόψει της «προεκλογικής» περιόδου, με αφορμή τον νέο «νόμο» για τη μετανάστευση  
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Ο Όζερσαϊ απειλεί να
τινάξει στον αέρα την
«κυβέρνηση» σε περί-
πτωση που δεν γίνει απο-
δεκτή η υποψηφιότητά
του στις «προεδρικές».
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Η κ. Λουτ εμπλέκεται και
σε θέματα που ανήκουν
σε αρμοδιότητες άλλων,
όπως της Σπέχαρ και
του ΟΗΕ, γεγονός που
δημιουργεί τριβές
στη σχέση της με το Σ.Α.

Σύννεφο ασαφειών
πλανάται γύρω από
τριμερή-πενταμερή
Θα πάνε οι ηγέτες με συμφωνημένους τους όρους αναφοράς
ή θα πρέπει να συμφωνήσουν και οι εγγυήτριες πρώτα; 

Στην τελευταία διμηνιαία έκθεση του αμερικανού προέδρου για την Κύπρο σημειώνεται ότι, «στις 15 Μαΐου, ο πρό-
εδρος Νίκος Αναστασιάδης είπε (τηλεφωνικώς) στη Τζέιν Χολ Λουτ ότι οι ερευνητικές γεωτρήσεις της Τουρκίας στα υπε-
ράκτια ύδατα της Κύπρου απέτρεψαν την έναρξη των διαπραγματεύσεων». Κι όμως άλλα πιστοποιεί η ηχογράφηση… 

Σε σχέση με την τελευταία διμη-
νιαία έκθεση του αμερικανού
προέδρου για την Κύπρο (καλύ-
πτει τους μήνες Απρίλιο και Μάιο
2019 και ως γνωστόν από το
2004 ετοιμάζεται από το Στέιτ
Ντιπάρτμεντ), περιέχει και την
ακόλουθη αναφορά. «Στις 15 Μαΐ-
ου, «ο πρόεδρος της Κυπριακής
Δημοκρατίας Νίκος Αναστασιά-
δης είπε στη Τζέιν Χολ Λουτ ότι οι
ερευνητικές γεωτρήσεις της
Τουρκίας στα υπεράκτια ύδατα
της Κύπρου απέτρεψαν την έναρ-
ξη των διαπραγματεύσεων».
Πρόκειται για τηλεφωνική συνο-

μιλία του προέδρου της Δημο-
κρατίας με την κ. Λουτ, για την
οποία ο κυβερνητικός εκπρόσω-
πος είπε τα εξής: «Η παραβίαση
των κυριαρχικών δικαιωμάτων
της Κυπριακής Δημοκρατίας στην
ΑΟΖ ούτε βοηθά στη δημιουργία
του κατάλληλου κλίματος, ούτε
και επιτρέπει την επανέναρξη
διαλόγου». Δηλαδή κάτι διαφορε-
τικό από την αναφορά της έκθε-
σης, η οποία παρουσιάζει τον κ.
Αναστασιάδη να λέει πως λόγω
των γεωτρήσεων δεν άρχισαν οι
διαπραγματεύσεις και ως να εί-
χαν συμφωνηθεί τα υπόλοιπα. 

Λανθασμένη εικόνα και για Αναστασιάδη
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Εννέα περίπου χρόνια μετά την
έναρξη του συριακού εμφυλίου, η
τρίτη εισβολή της Τουρκίας, που
ξεκίνησε στις αρχές Οκτωβρίου
και τερματίστηκε στις 22 του ίδιου
μήνα, έμελλε να αλλάξει τα δεδο-
μένα στο εσωτερικό της Συρίας και
στις σχέσεις των μεγάλων και πε-
ριφερειακών δυνάμεων. Καθώς,
λοιπόν, η τουρκική εισβολή υπο-
χρεώνει τις ΗΠΑ να αποχωρήσουν
από τη βορειοανατολική Συρία, η
Ρωσία βλέπει τη θέση της να ενι-
σχύεται. Η σύμμαχος Δαμασκός
αναπτύσσει τις δυνάμεις της σε
περιοχές που μέχρι πριν από λίγες
ημέρες ήλεγχαν οι Κούρδοι, έχοντας
οι τελευταίοι την υποστήριξη των
ΗΠΑ και των συμμαχικών δυνά-
μεων. Η Τουρκία από την άλλη εξα-
σφαλίζει ένα νέο «αφήγημα» στρα-
τιωτικής επιτυχίας, ώστε να ενι-
σχύσει τη θέση της κυβέρνησης
του Ερντογάν. 

Η απόφαση για την εισβολή
Νέες πληροφορίες από την Άγ-

κυρα δείχνουν ότι η ιστορική από-
φαση για την τρίτη τουρκική ει-
σβολή στη Συρία ελήφθη στη συ-
νεδρίαση του Συμβουλίου Ασφα-
λείας της Τουρκίας, στις 30 Σεπτεμ-
βρίου. Σε αυτήν ο υπουργός Εθνικής
Άμυνας της Τουρκίας, Χουλουσί
Ακάρ, ανέλαβε το βάρος της νέας
εισβολής, και ενημέρωσε τον πρό-
εδρο Ερντογάν και τους υπουργούς
του ότι ο τουρκικός στρατός και οι

συμμαχικές δυνάμεις είναι έτοιμες
να εισβάλουν στο βορειοανατολικό
κομμάτι της Συρίας. Το επιτελείο
του τουρκικού στρατού είχε ήδη
δημιουργήσει ένα επιχειρησιακό
σχέδιο, το οποίο συμπεριλάμβανε
την ανάπτυξη των τουρκικών δυ-
νάμεων σε μια μεγάλη περιοχή, με
μεγάλο βάθος, το οποίο απλωνόταν
από τα περίχωρα του Άφριν μέχρι
τα σύνορα της Συρίας με το Ιράκ. 

Με την έγκριση του προέδρου
της Τουρκίας, σε Μόσχα, Δαμασκό
και Ουάσιγκτον, αλλά και στους
Κούρδους, σήμανε συναγερμός. Οι
ΗΠΑ προσπάθησαν να καθυστε-
ρήσουν την τουρκική εισβολή και
να διατηρήσουν ζωντανή τη συ-
νεργασία τους με τους Κούρδους,
οι οποίοι στράφηκαν στις ΗΠΑ για
βοήθεια, και μετά τις αμφιταλαν-
τεύσεις του Ντόναλντ Τραμπ έστρε-

ψαν το βλέμμα τους στη Ρωσία. Η
κουρδική πλευρά ζήτησε από τη
Μόσχα αεροπορική κάλυψη απέ-
ναντι στην τουρκική επιθετικότητα,
με τη Ρωσία να απορρίπτει το αί-
τημα και να παραπέμπει τους Κούρ-
δους στη Δαμασκό. Κάπως έτσι ξε-
κίνησαν οι διαπραγματεύσεις των

Κούρδων με τη συριακή κυβέρνη-
ση, φτάνοντας στη συμφωνία, με
βάση την οποία ο Αραβικός Στρατός
της Συρίας επέστρεψε σε περιοχές
από τις οποίες απουσίαζε τα τε-
λευταία έξι χρόνια. 

Λίγα εικοσιτετράωρα μετά την
έναρξη της τουρκικής εισβολής,

τα τουρκικά και συμμαχικά στρα-
τεύματα βρέθηκαν στα περίχωρα
των πόλεων Ταλ Άμπιαντ και Ρα-
σουλάιν. Οι Κούρδοι, συνειδητο-
ποιώντας ότι δεν ήταν σε θέση να
πολεμήσουν με συμβατικά μέσα
έναν από τους ισχυρότερους στρα-
τούς του ΝΑΤΟ, άρχισαν να ετοι-

μάζονται για ανταρτοπόλεμο εντός
των πόλεων. 

Ενώ, λοιπόν, η πτώση σημαν-
τικών κουρδικών κέντρων προδια-
γραφόταν πλέον ξεκάθαρα οι ΗΠΑ
και η Ρωσία δρομολόγησαν τις δικές
τους παρεμβάσεις. Οι ΗΠΑ επι-
στράτευσαν σχεδόν όλα τα μέσα

επικοινωνίας που διέθεταν με την
τουρκική πρωτεύουσα. Σύμφωνα
με τις πληροφορίες της «Κ», ο εκ-
πρόσωπος του τουρκικού προεδρι-
κού, Ιμπραχίμ Καλίν, διαδραμάτισε
πρωταγωνιστικό ρόλο στις εν λόγω
κρίσιμες συνομιλίες. Από πλευράς
ΗΠΑ, σημαντικό ρόλο φαίνεται να
ανέλαβε ο απεσταλμένος της αμε-
ρικανικής προεδρίας για τη Συρία. 

Την ίδια ώρα, η Ρωσία επίσπευσε
την ανάπτυξη των συριακών δυ-
νάμεων σε ευαίσθητα σημεία, όπως
το Μάνμπιτς, το Κομπάνι και η
Ράκκα. Στέλνοντας τον συριακό
στρατό σε περιοχές, οι οποίες αρ-
χικά συμπεριλαμβάνονταν στα
τουρκικά επιχειρησιακά σχέδια, η
Μόσχα ξεκίνησε την αναζήτηση
και για μια νέα συμβιβαστική φόρ-
μουλα στο βορειοανατολικό κομ-
μάτι της Συρίας. Τουρκικές πηγές
που παρακολουθούν από κοντά τις
εξελίξεις των τελευταίων εβδομά-
δων συσχετίζουν αυτή την προ-
σπάθεια με την αμερικανοτουρκική
προσέγγιση και την προσωρινή
κατάπαυση του πυρός που επιτεύχ-
θηκε όταν ο αντιπρόεδρος και ο
υπουργός Εξωτερικών των ΗΠΑ
έσπευσαν εκτάκτως στην Άγκυρα. 
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Οι μεγάλες λαϊκές κινητοποιήσεις
που συνεχίζονται από την προ-
ηγούμενη Πέμπτη σε ολόκληρο
τον Λίβανο έχουν στο επίκεντρό
τους τη βαθιά κοινωνική και οι-
κονομική κρίση της χώρας, η
οποία έχει τις ρίζες της στις απο-
φάσεις που λήφθηκαν μετά το τέ-
λος του εμφυλίου πολέμου του Λι-
βάνου, το 1990. Για την «Daily
Star», τη μεγαλύτερη φιλελεύθερη
αγγλόφωνη εφημερίδα του Λιβά-
νου, οι επιλογές που διαθέτει αυτήν
την περίοδο η κυβέρνηση Χαρίρι
του Λιβάνου είναι περιορισμένες.
Αντιμέτωπη με μια μεγάλη πολι-
τική και οικονομική κρίση, με χι-
λιάδες διαδηλωτών να παραμένουν
στους δρόμους, και με τους Χρι-
στιανούς να αποχωρούν από το
κυβερνητικό σχήμα, η κυβέρνηση
είτε θα επιχειρήσει να συνεχίσει
την πορεία της με μια σειρά ριζο-
σπαστικών μεταρρυθμίσεων, είτε
θα διαλυθεί.

Σε αμφότερες τις περιπτώσεις,
η λιβανέζικη εφημερίδα συμπεραί-
νει ότι ο Λίβανος θα βρεθεί αντι-
μέτωπος με δύσκολες αποφάσεις.
Οικονομικές και πολιτικές μεταρ-
ρυθμίσεις θα σήμαιναν τη ριζική
αντιμετώπιση των προβλημάτων
που δημιουργεί το πολιτικό και οι-
κονομικό κατεστημένο της χώρας.
Η δε διάλυση της κυβέρνησης θα
έχει ως αποτέλεσμα την πολιτική
ακυβερνησία, ενδεχομένως για
πολλούς μήνες. 

Μια άλλη μεγάλη εφημερίδα της
περιοχής, η «Al Mayadeen», αναλύει
με απαισιοδοξία τις τελευταίες εξε-
λίξεις στον Λίβανο. Σύμφωνα με
την εφημερίδα, στο σημείο που

έχουν φτάσει σήμερα οι εξελίξεις
μόνο δύο πρωταγωνιστές θα μπο-
ρούσαν να δώσουν ανάσα στην
κοινωνία, οι ένοπλες δυνάμεις και
το σιιτικό κίνημα «Χεζμπολάχ».
Με ποιους θα συνεργαστεί ο στρα-
τός για τη έξοδο από την κρίση;
«Με τους διεφθαρμένους πολιτι-
κούς, τη στιγμή μάλιστα, που ο
λαός παραμένει στους δρόμους και
απαιτεί τη συνολική ανατροπή του
πολιτικού συστήματος της Συρίας;»,
αναρωτιέται η «Al Mayadeen».  Και
με τι είδους εργαλεία θα αντιμε-
τωπίσει την κρίση η Χεζμπόλαχ,

την ώρα που το κίνημα δεν έχει
καταφέρει μέχρι σήμερα να προ-
βάλει ένα πειστικό οικονομικό πρό-
γραμμα, ρωτά επίσης η εφημερίδα. 

Οι διαδηλώσεις
Λίγο μετά τη δημοσιοποίηση

των προτάσεων του πρωθυπουργού
Σαάντ Χαρίρι για μεταρρυθμίσεις
που έχουν ως στόχο την πάταξη
της διαφθοράς και την αντιμετώ-
πιση της οικονομικής κρίσης, τα
αραβικά και αγγλόφωνα μέσα της
περιοχής εκφράζουν απαισιοδοξία
για το πολιτικό και οικονομικό μέλ-

λον του Λιβάνου, την ώρα που εκα-
τοντάδες χιλιάδες Λιβανέζοι εξα-
κολουθούν να βρίσκονται στους
δρόμους. Ενώ, λοιπόν, οι μαζικές
κινητοποιήσεις προκάλεσαν πολι-
τικό και οικονομικό «έμφραγμα»
στον Λίβανο, έμπειροι αναλυτές
υπογράμμισαν την προηγούμενη
εβδομάδα ότι οι οικονομικές και
πολιτικές επιλογές των τελευταίων
δεκαετιών έχουν οδηγήσει τη χώρα
σε μια μη βιώσιμη κατάσταση για
την οποία ευθύνεται ολόκληρη η
πολιτική τάξη του Λιβάνου. Πρα-
κτικές, όπως το «μοίρασμα» δανείων

με μυθικά ποσά σε πολιτικές και
κοινωνικές προσωπικότητες της
χώρας, και η πολιτική και οικονο-
μική διαφορά δημιούργησαν μια
κλειστή κάστα ελίτ, η οποία σήμερα
αδυνατεί να αντιμετωπίσει την αυ-
ξανόμενη φτώχεια. Παράλληλα, το
φορολογικό σύστημα εξακολουθεί
να ενισχύει την κοινωνική ανισό-
τητα και η κυβέρνηση αδυνατεί
να αντιμετωπίσει νέες κρίσεις,
όπως οι πρόσφατες δασικές πυρ-
καγιές και η επικείμενη κρίση συ-
ναλλάγματος.

Οι ρίζες της κρίσης 
Η λιβανέζικη οικονομία εξαρ-

τάται από τις εισαγωγές και μια εν-
δεχόμενη υποτίμηση του νομίσμα-
τος θα αυξήσει τις τιμές για τα ει-
σαγόμενα αγαθά και θα υποβαθ-
μίσει το βιοτικό επίπεδο. Πρόκειται
για ένα εφιαλτικό σενάριο, με το
οποίο ενδέχεται να βρεθεί αντιμέ-
τωπη η γειτονική χώρα. Ο Λίβανος
είναι ένα από τα πιο χρεωμένα
έθνη του οποίου το δημόσιο χρέος
εκτιμάται στο 155% του ακαθάρι-
στου εγχώριου προϊόντος. Η χώρα
εισάγει πολύ περισσότερα αγαθά
και υπηρεσίες από ό,τι εξάγει και
το έλλειμμα του δημόσιου προϋπο-
λογισμού προβλέπεται φέτος να
φτάσει το 10% του ΑΕΠ.

Ο υπερβολικός κρατικός δανει-
σμός έχει διογκώσει τον πολιτικά
συνδεδεμένο τραπεζικό τομέα, ο
οποίος δανείζει στο κράτος με υψη-
λά επιτόκια. Οι τράπεζες προτιμούν
να δανείζουν στην κυβέρνηση αντί
να χρηματοδοτούν καινοτόμες επι-
χειρήσεις και βασίζονται στις τσέ-
πες πλούσιων Λιβανέζων και ιδι-
αίτερα στη διασπορά που καταθέτει
τα χρήματά της στη Βηρυτό. Πε-

ρίπου το 1% όλων των λογαριασμών
υπολογίζεται ότι κατέχει περίπου
το ήμισυ των συνολικών καταθέ-
σεων. 

Η σύγχρονη μη παραγωγική οι-
κονομία του Λιβάνου περιστρέφεται
γύρω από τις τραπεζικές και ακί-
νητες περιουσίες, γεγονός που δη-
μιουργεί μεγάλη ανισότητα εισο-
δήματος την ώρα που οι έμμεσοι
φόροι που πληρώνουν όλοι οι πο-
λίτες, όπως ο φόρος προστιθέμενης
αξίας (ΦΠΑ), παρουσιάζουν συνε-
χώς αυξητικές τάσεις. Ο νέος φόρος
της εφαρμογής WhatsApp αποτέ-
λεσε την τελευταία σταγόνα που
ξεχείλισε στο ποτήρι και την αφορ-
μή για να ξεσπάσουν οι μαζικές
πορείες και συγκεντρώσεις σε ολό-
κληρη τη χώρα. 

Οι διαδηλωτές βγήκαν στους
δρόμους απαιτώντας την ανατροπή
του πολιτικού κατεστημένου της
χώρας και την λήψη ριζοσπαστικών
οικονομικών μεταρρυθμίσεων.
Ωστόσο, τα «εργαλεία» της κυβέρ-
νησης Σαάντ Χαρίρι είναι περιο-
ρισμένα. Η εξυπηρέτηση του υπερ-
βολικού χρέους της χώρας αφήνει
λίγα περιθώρια για κυβερνητικές
δαπάνες στη βάση της αντιμετώ-
πισης των κοινωνικών προβλημά-
των. Τα δε δεσμά της κυβέρνησης
με τη μικρή κάστα των πολιτικών
και οικονομικών ελίτ δεν αφήνουν
πολλά περιθώρια ελιγμών. Ο ίδιος
ο κ. Χαρίρι είναι ένας οικονομικός
μεγιστάνας της περιοχής το όνομα
του οποίου εμπλέκεται σε πολλές
αμφιλεγόμενες υποθέσεις. Ο ρόλος
του λ.χ. στην οικονομική πτώση
του εθνικού φορέα τηλεπικοινω-
νιών της Τουρκίας είναι ένα ζήτημα
το οποίο απασχολεί τους ανεξάρ-
τητους Τούρκους αναλυτές.
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Σοβαρή πολιτική και οικονομική κρίση πλήττει τον Λίβανο
Λιγοστές είναι οι επιλογές που διαθέτει ο πρωθυπουργός Σαάντ Χαρίρι για την αντιμετώπιση των προβλημάτων της χώρας 

Οικονομικές και πολιτικές μεταρρυθμίσεις θα σήμαιναν τη ριζική αντιμετώπιση των προβλημάτων που δημιουργεί το
πολιτικό και οικονομικό κατεστημένο της χώρας.

Οι δύο 
εβδομάδες 
που άλλαξαν 
τη Συρία
Τα κέρδη του Πούτιν, τα σχέδια 
της Ουάσιγκτον και της Aγκυρας

�������

Ούτε τα Η.Ε. ούτε και η
Ε.Ε. αναφέρονται ή ευνο-
ούν το δικαίωμα απόσχι-
σης, καθώς αυτονόητα
διακυβεύεται η ειρήνη.

Η αμερικανοτουρκική συμφωνία
που ανακοινώθηκε στα τέλη της
προηγούμενης εβδομάδας έδωσε
περιθώρια ανάσας σε όλες τις εμ-
πλεκόμενες πλευρές. Παρ’ όλα
αυτά, η συμφωνία δεν εγγυόταν
τον τερματισμό της τουρκικής επι-
θετικότητας στη Συρία. Για να συμ-
βεί αυτό, θα απαιτείτο η δυναμική
παρέμβαση της Ρωσίας. Γι’ αυτό
τον λόγο, λίγο πριν από τη λήξη
της διορίας για την κατάπαυση του
πυρός, προγραμματίστηκε στο Σό-
τσι της Ρωσίας η συνάντηση των
προέδρων της Ρωσίας και της
Τουρκίας. 
Τελικά, ο άσπρος καπνός για το βο-
ρειοανατολικό κομμάτι της Συρίας

θα έβγαινε το βράδυ της Τρίτης,
όταν οι πρόεδροι και υπουργοί
Εξωτερικών της Ρωσίας και της
Τουρκίας ανακοίνωσαν το νέο ρω-
σοτουρκικό μνημόνιο, με το οποίο η
Τουρκία εξασφάλισε τον έλεγχο
δύο συριακών πόλεων και η Ρωσία
αύξησε τα κέρδη της σχεδόν σε
όλα τα μέτωπα στα οποία αναμε-
τριέται με τους ανταγωνιστές της. 
Το νέο ρωσοτουρκικό μνημόνιο
αφήνει πολλά πεδία ακάλυπτα και
δεν λύνει σημαντικά προβλήματα
στην Συρία. Παρ’ όλα αυτά έχει τη
σημασία του και έρχεται να αλλάξει
τα δεδομένα, όπως σημειώνει ο
Τούρκος αναλυτής, Φεχίμ Τάστεκιν,
ο οποίος τα τελευταία οκτώ χρόνια

παρακολουθεί από κοντά τις εξελί-
ξεις στον πόλεμο της Συρίας. 
Σύμφωνα με τον κ. Τάστεκιν μετά
το τέλος του σύντομου πολέμου
στη βορειοανατολική Συρία, η Ρω-
σία στρέφει την προσοχή της στην
κατάληψη του Ιντλίμπ. Μετά την
επίτευξη και αυτού του στόχου, με
βάση την υπογράμμιση της σημα-
σίας της Συνθήκης Αδάνων από
όλες τις εμπλεκόμενες πλευρές, η
Μόσχα δεν αποκλείεται να φέρει
αντιμέτωπη την Τουρκία με μια
«έκπληξη», η οποία θα αφορά την
προοπτική της τελικής αποχώρη-
σης όλων των τουρκικών και ξένων
στρατευμάτων και ένοπλων δυνά-
μεων από τα εδάφη της Συρίας. 

Το ρωσοτουρκικό μνημόνιο και η τελική φάση του πολέμου

Με το νέο ρωσοτουρκικό μνημόνιο, η Τουρκία εξασφάλισε τον έλεγχο δύο συριακών πόλεων και η Ρωσία αύξησε τα κέρδη της σχεδόν σε όλα τα μέτωπα στα
οποία αναμετριέται με τους ανταγωνιστές της.
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Του δρος ΚΥΡΙΑΚΟΥ ΤΖΙΑΜΠΑΖΗ

Γενικά το δικαίωμα αυτοδιάθεσης
το έχουν μόνο οι αποικιακοί λαοί
και το οποίο έχει νομιμοποιηθεί
από τις αποφάσεις του ΟΗΕ και τις
διεθνείς συμβάσεις. Όμως, με το
τέλος της αποικιοκρατίας, στον
21ο αιώνα εμφανίζεται μια άλλη
τάση απαιτήσεων: εθνοτικές μει-
ονότητες (μικρές ή μεγαλύτερες),
οι οποίες ιστορικά διαβιούν σε κρά-
τος ή κράτη συμβιώνοντας με άλλες
εθνότητες, απαιτούν τη δημιουργία
δικού τους κράτους.

Το Διεθνές Δίκαιο δεν αναφέρε-
ται, και δεν είναι δυνατόν να ανα-
φέρεται, σε δικαίωμα απόσχισης.
Αντίθετα, μελετώντας τον Κατα-
στατικό Χάρτη του ΟΗΕ, διαπιστώ-
νεται η συνεχής υπογράμμιση της
διαφύλαξης της κυριαρχίας και της
εδαφικής ακεραιότητας των κρατών
μελών του. Κανένα κράτος δεν θα
υπέγραφε Διεθνή Σύμβαση, ούτε
θα συμμετείχε σε διάσκεψη, η οποία
θα νομιμοποιούσε το δικαίωμα της
απόσχισης στις εθνικές ή άλλες μει-
ονότητες που ιστορικά διαβιούν
στο έδαφος του και είναι πολίτες
του. Ούτε η Ευρωπαϊκή Ένωση ευ-
νοεί την απόσχιση, αυτό αναφέρεται
σε μια σειρά αποφάσεις της περί
δικαιωμάτων των μειονοτήτων, αλ-
λά το έκανε ξεκάθαρο μόλις τα μέλη
της αντιμετώπισαν τέτοιο πρόβλη-
μα. Όπως είναι γνωστό, το φάντα-
σμα της απόσχισης πλανάται πάνω
από την Ισπανία με την Καταλονία
συνεχώς να το υπενθυμίζει. Το ίδιο
πρόβλημα και περίπου την ίδια επο-
χή και η Βρετανία αντιμετώπισε
την απαίτηση της Σκωτίας για από-
σχιση. Η Συρία, το Ιράκ και η Τουρ-
κία αντιμετωπίζουν κι αυτά το ίδιο
πρόβλημα με τους Κούρδους. Αν
εξετάσουμε το πρόβλημα της αυ-
τοδιάθεσης των λαών ως τέτοιο,
θα διαπιστώσουμε ότι το δικαίωμα
αυτοδιάθεσης το απαιτούσαν οι
αποικιακοί λαοί. Μέχρι τον πρώτο
Παγκόσμιο Πόλεμο κυριαρχούσε
το «αποικιακό δίκαιο», χαρακτηρί-
ζοντας τα αποικιακά εδάφη ως ter-
rae nullius. Το καταστατικό της
Κοινωνίας των Εθνών κατοχύρωσε
στη διάρκεια μεταξύ των δυο παγ-
κοσμίων πολέμων, μια νέα μορφή

αποικισμού, το σύστημα του man-
date (εντολής ή πληρεξουσίου) στη
διακυβέρνηση αυτών των λαών και
των εδαφών τους, ενώ μετά τον β΄
Παγκόσμιο Πόλεμο το δικαίωμα
της αυτοδιάθεσης των λαών κατο-
χυρώθηκε στο Καταστατικό του
ΟΗΕ, το οποίο εγκρίθηκε στη διά-
σκεψη του Σαν Φραγκίσκο στις 5
Μαΐου 1945 και επικυρώθηκε σε
μια σειρά διακηρύξεις της Γενικής
Συνέλευσης του Διεθνούς Οργανι-
σμού. Αναφέρεται αυτό το ιστορικό,
επειδή είναι αναγκαίο να τονιστεί
ότι το σημερινό δράμα που διέρχεται
ο λαός της Συρίας σχετίζεται με τις
γραμμές που τράβηξαν στον χάρτη
της περιοχής η Γαλλία και η Βρε-
τανία, οι οποίες τράβηξαν τις γραμ-
μές και δημιούργησαν κράτη, απο-
σπώντας τα από την οθωμανική
αυτοκρατορία.

Το Κουρδικό
Οι Κούρδοι έμειναν εκτός δη-

μιουργίας δικού τους κράτους, αλλά

αποτέλεσαν μέρος τεσσάρων άλλων
κρατών: της Τουρκίας, της Συρίας,
του Ιράν και του Ιράκ.

Ο Elie kedourie, που καταγόταν
από τη Βαγδάτη (γόνος πλούσιας
εβραϊκής οικογένειας), δίνει ζων-
τανή περιγραφή το πώς συμπερι-
φέρθηκαν οι μειονότητες, όταν χα-
ράσσονταν τα σύνορα των νέων
κρατών, τα οποία βρέθηκαν κάτω
από το καθεστώς mandate terri-
tories («Μειονότητες, θρησκεία
και πολιτική», Κατάρτι 2002). Τε-
λικά, στον τελικό σχεδιασμό, οι
Κούρδοι δεν απέκτησαν το δικό
τους εθνικό κράτος.

Οι Κούρδοι που ζουν στην Τουρ-
κία, τη Συρία και το Ιράκ προσπά-
θησαν με ένοπλους αγώνες να απο-
σχιστούν από τα κράτη στα οποία
ζουν και να ενωθούν, εγκαθιδρύον-
τας δικό τους εθνικό κράτος. Εδώ
βρίσκεται το όλο πρόβλημα που
παρουσιάστηκε έντονα και απειλεί
την ειρήνη στην περιοχή μας. Αλλά
ας μη ξεχνούμε ότι στο Ιράν επίσης

διαβιοί μεγάλη κοινότητα Κούρδων
που αν πετύχει το πείραμα των
Κούρδων των άλλων γειτονικών
κρατών, θα δημιουργηθεί και πρό-
βλημα στο Ιράν. Μιλούμε, δηλαδή,
για μια ευρύτερη σύρραξη στην
περιοχή μας.

Κανένα κράτος της περιοχής
δεν θα παραχωρήσει αυτόβουλα
τα εδάφη του για να έχει δίπλα ένα
μη φιλικό κράτος. Θα αντιδράσει
με όλα τα μέσα, όπως και γίνεται
αυτές τις μέρες στη Συρία. Δεν θα
αναφέρω γιατί δημιουργήθηκε το
πρόβλημα.

Περιορίζομαι μόνο στο δικαίωμα
της απόσχισης, αν δηλαδή οι Κούρ-
δοι της Συρίας και των άλλων κρα-
τών δικαιούνται να αποσχιστούν
και να δημιουργήσουν το δικό τους
κράτος, όπως οι ίδιοι το οραματί-
ζονται, χωρίς να λαμβάνουν υπόψη
τις γεωπολιτικές συγκυρίες, τα συμ-
φέροντα των κρατών στα οποία
ζουν και των κρατών που γειτο-
νεύουν μ’ αυτούς. 

Απιαστο το δικαίωμα των Κούρδων σε κράτος 
Ούτε τα Η.Ε. ούτε και η Ε.Ε. αναφέρονται ή ευνοούν το δικαίωμα απόσχισης, καθώς αυτονόητα διακυβεύεται η ειρήνη

ΙΡΑΝ

ΙΡΑΚ

ΤΟΥΡΚΙΑ

ΚΥΠΡΟΣ

ΑΡΜΕΝΙΑ

ΣΥΡΙΑ

Ντιγιάρμπακιρ

Χαλέπι Μοσούλη

Ερμπίλ

Κιρκούκ

Κερμανσιάχ

Οι κουρδικές περιοχές

Από τυχόν δημιουργία 
κουρδικού κράτους, θα 
επηρεαστούν τέσσερα 
κράτη, Τουρκία, Ιράν, 
Ιράκ και Συρία, που 
εκτός του ότι θα 
πολεμήσουν τους 
Κούρδους, θα το 
θεωρήσουν και σαν 
ευκαιρία να διευρύνουν 
και τα σύνορά τους, 
όπως κάνει τώρα η 
Τουρκία, επικαλούμενη 
την ασφάλειά της.

Οι Κούρδοι στη Συρία είχαν σχη-
ματίσει σε μια συγκεκριμένη πε-
ριοχή διοικητικούς μηχανισμούς
αποδίδοντάς τους κρατική υπό-
σταση, με πολιτικές αρχές που εγ-
καθίδρυσαν, και οι οποίες θα με-
τεξελίσσονταν σε κρατική οντό-
τητα. Έχουν δηλώσει ότι δεν θα
ανακηρύξουν κράτος, αλλά θα βρί-
σκονται σε αυτόνομη σχέση με το
καθεστώς της Συρίας. Ανατολίτικη
πονηριά, η οποία βεβαίως δεν ευ-
σταθεί και δεν επιβιώνει στη διεθνή
πολιτική αρένα.

Αυτό που δημιούργησαν οι
Κούρδοι στη Συρία και πολλοί έτρε-
ξαν να το χαιρετίσουν ως ένα προ-
οδευτικό βήμα, σε σχέση με το φι-
λελευθερισμό, μπορεί να αναπο-
δογυρίσει όλη την κατάσταση όχι
μόνο στην Ανατολική Μεσόγειο
αλλά και ευρύτερα. Άμεσα θα επη-
ρεαστούν τέσσερα κράτη, θα πο-
λεμούν τους Κούρδους, αλλά θα
θεωρήσουν ότι ήρθε η στιγμή να
διευρύνουν και τα σύνορά τους,
όπως κάνει τώρα η Τουρκία επικα-
λούμενη την ασφάλειά της. Η ει-
ρήνη θα υποφέρει πολύ. 

Οι Κούρδοι θα πρέπει να σκε-
φθούν ήρεμα, να αντιληφθούν ότι
κουρδικό κράτος δεν πρόκειται να
ανακηρυχθεί, δεν συμφέρει σε κα-
μιά χώρα να το υποστηρίξει, ούτε
στα μόνιμα μέλη του Συμβουλίου
Ασφαλείας που εκεί βρίσκονται οι
μεγάλες δυνάμεις, που καθορίζουν
τις τύχες των λαών. Οι Κούρδοι
ηγέτες θα πρέπει να κοιτάξουν και
να μελετήσουν καλά τον γεωγρα-
φικό χάρτη της περιοχής και τότε
θα αντιληφθούν γιατί όλα τα κράτη
της περιοχής αντιδρούν στην εγ-
καθίδρυση κουρδικού κράτους. Τα
θέλω είναι εύκολα, η εφαρμογής
τους είναι και δύσκολη και ανε-
φάρμοστη. Δεν μπορούν, δεν έχουν
το δικαίωμα οι Κούρδοι να οδηγή-
σουν τους λαούς της περιοχής μας
σε ένα ατέρμονο πόλεμο, επειδή
οι ίδιοι αποφάσισαν να αποσχι-
στούν και να δημιουργήσουν το
δικό τους εθνικό κράτος. Δυστυχώς
για τους Κούρδους, έτσι όπως εξε-
λίχτηκαν και έχουν οριστικά δια-
μορφωθεί τα πράγματα στο σύν-
τομο μέλλον, δεν πρόκειται να απο-
κτήσουν δικό τους εθνικό κράτος.

Εκτός από το γεγονός ότι είναι πα-
ράνομη η απόσχιση, δεν το επι-
τρέπουν τα κράτη/μέλη του Διε-
θνούς Οργανισμού, επειδή διακυ-
βεύεται σοβαρά η υπόθεση της ει-
ρήνης στην περιοχή μας. Δεν μπο-
ρεί στις σύγχρονες συνθήκες η διε-
θνής αμφικτυονία να δημιουργήσει
ένα προηγούμενο, για να «δικαιω-
θούν» οι φαντασιακές ρητορείες
των Κούρδων ηγετών, που επηρε-
άζουν τα συναισθηματικά οράματα
που υποβάλλουν στους λαούς της
περιοχής. Δεν μπορεί ο ΟΗΕ να δη-
μιουργεί συνθήκες διάλυσης των
κρατών/μελών του και περισσότερο
να υποσκάπτει την ειρήνη στο όνο-
μα της οποίας ιδρύθηκε (Για τα δι-
καιώματα των μειονοτήτων και το
«δικαίωμα της απόσχισης δείτε
στο: Γιώργος Ι. Διακοφωτάκης: «Πε-
ρί Μειονοτήτων κατά το Διεθνές
Δίκαιο», 2001).

Η αδιάλλακτη στάση της κουρ-
δικής ηγεσίας, όχι μόνο της Συρίας,
αλλά και του Ιράκ, για απόσχιση
και η επιμονή τους να δημιουργή-
σουν το εθνικό τους κράτος, δη-
μιούργησε μεγάλες ανησυχίες, όχι

μόνο στη συριακή εξουσία, αλλά
και στην Τουρκία, επειδή οι κουρ-
δικοί μηχανισμοί διοίκησης βρί-
σκονται στο νότιο υπογάστριό της.
Γι’ αυτό και αντέδρασε με τον τρόπο
που αντέδρασε. Δεν ισχυρίζομαι
ότι είναι ορθή η αντίδραση της
Τουρκίας και ότι τήρησε τους νό-
μιμους διεθνείς κανόνες. Από την
άλλη βλέπουμε και την αντίδραση
των μεγάλων δυνάμεων στο συγ-
κεκριμένο θέμα: οι ΗΠΑ που επι-
θυμούν να διατηρήσουν τις συμ-
μαχικές τους σχέσεις με την Τουρ-
κία έδωσαν το «πράσινο φως» για
την τουρκική παρέμβαση. Γι’ αυτό
και έχουν αποσύρει τα στρατεύματά
τους, που μέχρι σήμερα βρίσκονταν
σε αρμονία με τους Κούρδους ηγέ-
τες. Ταυτόχρονα σχεδόν, οι ρωσικές
και οι συριακές ένοπλες δυνάμεις
αντικαθιστούν στην περιοχή τις
αμερικανικές δυνάμεις, αποκαθι-
στώντας την κυριαρχία του συρια-
κού κράτους. Οι Κούρδοι έχουν ητ-
τηθεί κατά κράτος, το όραμα του
δικού τους κράτους παίχτηκε στο
έδαφος της Συρίας και διελύθη στα
εξ ων συνετέθη.

Η «αυτόνομη σχέση» με το καθεστώς στη Συρία

Οι Κούρδοι του Ιράκ, παρόλο που διεξήγαγαν δημοψήφισμα (27/09/2017) για
απόσχιση και δημιουργία δικού τους κράτους, έλαβαν θετική απάντηση (92%),
αλλά τελικά «μετάνιωσαν» και ο εμπνευστής της ανεξαρτησίας , ο Μασούντ
Μπαρζανί, αποσύρθηκε από την πολιτική. 

Στο Ιράκ
Οι Κούρδοι του Ιράκ, παρό-
λο που διεξήγαγαν δημοψή-
φισμα (27/09/2017) για
απόσχιση και δημιουργία δι-
κού τους κράτους, έλαβαν
θετική απάντηση (92%), αλ-
λά τελικά «μετάνιωσαν» και
ο εμπνευστής της ανεξαρ-
τησίας, ο Μασούντ Μπαρζα-
νί, αποσύρθηκε από την πο-
λιτική. Οι Κούρδοι πρέπει να
αντιληφθούν ότι αντί να ξο-
δεύουν όλοι την ενέργειά
τους και τις δράσεις τους
στη βία και στον συνεχή πό-
λεμο, θα θαυματουργήσουν
με την εγκατάλειψη του ου-
τοπικού οράματος της από-
σχισης και της δημιουργίας
ενός μεγάλου κουρδικού
κράτους. Από την άλλη, οι
κυρίαρχες ελίτ των κρατών
στα οποία ζουν Κούρδοι
πρέπει να εξετάσουν στα
σοβαρά, τα δικαιώματα και
τις υποχρεώσεις τους έναντι
των εθνοτικών μειονοτήτων
της χώρας τους. Σήμερα η
ευρωπαϊκή σύγκλιση, παρά
τα όποια προβλήματα και αν
αντιμετωπίζει, αποτελεί ένα
δυνατό παράδειγμα που θα
πρέπει να μελετήσουν οι
Κούρδοι ηγέτες, αφήνοντας
το όπλο και πιάνοντας βι-
βλία. Όπως γράφει και ο Er-
nest Gellner, «αυτό που δια-
κρίνει το νεωτερικό έθνος
είναι η ‘αδιαμεσολάβητη‘
(υπογράμμιση συγγραφέα )
συμμετοχή του στο ολικό
«έθνος», χωρίς την παρεμ-
βολή σημαντικής υποομά-
δας» («Nationalism» 1997).
Η ειρήνη κερδίζεται με τη
μελέτη, τη διαβούλευση,
τον συμβιβασμό και όχι με
το όπλο στο χέρι, όσο «πα-
τριωτικό» κι αν αυτό φαντά-
ζει. Ήρωες στον στίβο της
ανάπτυξης της κοινωνίας και
όχι με το όπλο στα βουνά
και στη βία. Έτσι κερδίζον-
ται οι μάχες.
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Οι Κούρδοι έχουν ηττη-
θεί κατά κράτος, το όραμα
του δικού τους κράτους
παίχτηκε στο έδαφος της
Συρίας και διαλύθηκε
στα εξ ων συνετέθη.
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Οι κυρίαρχες ελίτ των
κρατών στα οποία ζουν
Κούρδοι πρέπει να εξετά-
σουν στα σοβαρά τα δι-
καιώματα και τις υποχρε-
ώσεις τους έναντι των
εθνοτικών μειονοτήτων
της χώρας τους.
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Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

Το αποτέλεσμα των ευρωεκλογών
έδειξε πως η Δημοκρατική Παράταξη
δεν είναι καπρίτσιο ούτε εγχείρημα
προσωπικών φιλοδοξιών, αναφέρει
στη συνέντευξή του στην «Κ» ο
πρόεδρος της Δημοκρατικής Πα-
ράταξης (ΔΗΠΑ) Μάριος Καρογιάν,
υπογραμμίζοντας πως στόχος των
βουλευτικών εκλογών –για τις οποίες
ήδη εργάζονται– είναι ένα ποσοστό
πάνω από το 4% που έλαβε το νεο-
συσταθέν κόμμα στις τελευταίες
ευρωεκλογές. Ο Μάριος Καρογιάν
ανέφερε πως η ΔΗΠΑ έχει κάνει
σοβαρά βήματα προς την κατεύ-
θυνση κάλυψης του κενού που υπάρ-
χει στο Κέντρο. Διατηρεί, όπως λέει,
επαφή με ΔΗΚΟϊκά στελέχη, απο-
φεύγοντας, ωστόσο, να σχολιάσει
τα δημοσιεύματα που θέλουν στε-
λέχη του ΔΗΚΟ να προσχωρούν
στη ΔΗΠΑ. Μιλώντας για την πα-
ρουσία «καρογιανικών» στο υπουρ-
γικό σχήμα σημειώνει πως εφόσον
«υπάρχουν πεδία στα οποία ο πρό-
εδρος θεωρεί ότι μπορεί να συνερ-
γαστεί με φίλους ή μέλη της Παρά-
ταξής μας, μπορεί να το κάνει». Σε
ό,τι αφορά τον επικείμενο ανασχη-
ματισμό σημειώνει πως η ΔΗΠΑ
δεν ζήτησε ούτε απαίτησε τίποτα
και αν προκύψει τέτοιο θέμα θα το
δουν. 

–Πέρασε ένας χρόνος από την
ίδρυση της ΔΗΠΑ. Είχατε κάνει
λόγο για την ίδρυση ενός κόμ-
ματος που θα καλύψει το κενό
που υπάρχει στο Κέντρο. Το έχετε
επιτύχει; 

–Έχουμε κάνει πράγματι σοβαρά
βήματα προς την κατεύθυνση της
κάλυψης του κενού που υπάρχει
στο Κέντρο αυτό τον ένα χρόνο. Το
κενό, όμως, αυτό αποτελεί χρόνιο
πρόβλημα του κυπριακού πολιτικού
συστήματος. Δημιουργήθηκε με τη
μετατροπή των κομμάτων του εν-
διάμεσου χώρου σε κόμματα δια-
μαρτυρίας, που δεν υπηρετούσαν
τον ιστορικό τους ρόλο ως ρυθμι-
στικών παραγόντων, βιώσιμων και
παραγωγικών πολιτικών ισορρο-
πιών. Επρόκειτο για ένα κυπριακό
παράδοξο. Σε μια δηλαδή χώρα που
η συντριπτική πλειοψηφία των πο-
λιτών της αυτο-τοποθετείται στο
Κέντρο του ιδεολογικού φάσματος,
να μην υπάρχουν κόμματα που να
μπορούν να εκπροσωπήσουν αυτή
την πλειοψηφία. Η πολιτική ζωή
ουσιαστικά παραδιδόταν στα μεγάλα
κόμματα του διπολισμού, χωρίς να
μπορούν να δημιουργηθούν αντί-
βαρα στις μεταξύ τους συγκρούσεις.

Επειδή, όμως, αυτό το πρόβλημα
έχει ιστορικές διαστάσεις, το κενό
που δημιουργήθηκε ήδη δεν θα
μπορούσε να καλυφθεί μέσα στο
ελάχιστο χρόνο που έχει μεσολα-
βήσει από την ίδρυση της ΔΗΠΑ.
Στο διάστημα αυτό, ωστόσο, η ΔΗ-
ΠΑ έχει κάνει βήματα που για πολ-
λούς αποτέλεσαν έκπληξη. Ελάχιστοι
περίμεναν ότι στις ευρωεκλογές θα
συγκεντρώναμε το σχεδόν 4% που
πήραμε. Επρόκειτο αναμφισβήτητα
για μια επιτυχία που σήμαινε πολύ
απλά ότι το εγχείρημά μας ανταπο-
κρινόταν σε πραγματική πολιτική
ανάγκη της κυπριακής κοινωνίας.
Δεν επρόκειτο, δηλαδή για καπρί-
τσιο. Δεν επρόκειτο για μια απλή
πράξη προσωπικών φιλοδοξιών. Με
αυτή την έννοια η ΔΗΠΑ δικαιώθηκε
στην προσπάθειά της να στεγάσει,
να εκφράσει και να εκπροσωπήσει
τους μετριοπαθείς, τους μετρημέ-
νους, τους νηφάλιους, τους ψύχραι-
μους και τους ορθολογικούς πολίτες
που δεν πιστεύουν στις στείρες αν-
τιπαραθέσεις, που απορρίπτουν τον
φανατισμό, που δυσανασχετούν με

την ανευθυνότητα, που διαφωνούν
με την προσωπολατρία, που δεν
αποδέχονται την πατριδοκαπηλία,
που δεν ανέχονται την καλλιέργεια
της διχόνοιας, του διχασμού και
του μίσους. Η Δημοκρατική Παρά-
ταξη δικαιώθηκε ακόμα δίνοντας
βήμα και φωνή στους νέους μας.
Και μας χαροποιεί το γεγονός ότι
νέοι άνθρωποι ήταν αυτοί που πρω-
τοστάτησαν στη δημιουργία και
στην εξέλιξη της Παράταξής μας.
Έχουμε συνεπώς βάλει τα θεμέλια
για να κτίσουμε ένα σύγχρονο, πλου-
ραλιστικό, αξιόπιστο και αποτελε-
σματικό κόμμα. 

–Σήμερα πώς προχωράτε; 
–Αξιοποιώντας το ποσοστό που

λάβαμε στις ευρωεκλογές και τη
συμμετοχή μας στο Εθνικό Συμ-

βούλιο. Έχουμε, πια ρόλο και λόγο
και το κύριο μέλημά μας είναι να
δουλέψουμε συστηματικά για να
μετασχηματίσουμε τη ΔΗΠΑ σε ένα
ανοικτό, μαζικό κόμμα, με δομές

και συνεχείς πρωτοβουλίες. Ετοι-
μαζόμαστε να ολοκληρώσουμε τις
διαδικασίες για την πραγματοποίηση
ενός Οργανωτικού-Καταστατικού
Συνεδρίου και να εκλέξουμε τα συλ-

λογικά όργανα και τις θεματικές
γραμματείες, μέχρι το τέλος Ιανουα-
ρίου, ώστε στις βουλευτικές εκλογές
του 2021 να διεκδικήσουμε με αξιώ-
σεις τη θέση που οι πολίτες θα μας
εμπιστευτούν στο Κοινοβούλιο. 

–Έχετε θέσει ήδη αριθμητικό
στόχο για τις βουλευτικές εκλογές
του 2021; 

–Πρώτος μας στόχος είναι ασφα-
λώς να αυξήσουμε τα ποσοστά που
λάβαμε στις ευρωεκλογές. Από εκεί
και πέρα, πολλοί είναι οι παράγον-
τες από τους οποίους εξαρτάται η
επίτευξη αυτού του στόχου. Δεν
έχω αμφιβολία, ότι οι συγκυρίες
θα παίξουν τον δικό τους καθορι-
στικό ρόλο. Είμαι, όμως, αισιόδοξος
ότι θα τα καταφέρουμε και πάλι,
γιατί το εγχείρημά μας δεν είναι
προσωπικό. Είναι ιστορικό. Απαντά
σε πραγματικές ανάγκες της κοι-
νωνίας των πολιτών μας. Και τέτοιες
ανάγκες είναι η επίτευξη αειφόρου
ανάπτυξης, είναι η υιοθέτηση πο-
λιτικών που θα μειώνουν τα ποσο-
στά της φτώχειας, είναι η πραγμα-
τοποίηση μεταρρυθμίσεων στις
οποίες χρόνια τώρα αντιστέκονται
ισχυρές ομάδες πίεσης, που νέμον-
ται τον πλούτο αυτού του τόπου.
Είναι, ακόμα, ο εκσυγχρονισμός
του κράτους, η ισονομία και η ισο-
πολιτεία. Είναι οι πολιτικές που θα
επιτρέψουν πραγματικά στη νέα
γενιά να συμμετέχει, να εκφράζεται
δημιουργικά και να διαμορφώνει
ένα νέο όραμα για την Κύπρο των
επόμενων δεκαετιών. Είμαστε εδώ
για να πολεμήσουμε τις ιδεοληψίες,
να αρνηθούμε τον δογματισμό και
τον λαϊκισμό, να μην αφήσουμε
τον φανατισμό, το μίσος και τον
διχασμό να σκοτεινιάσουν τους
ορίζοντές μας. 

–Η θέση της Δημοκρατικής Πα-
ράταξης ποια είναι για τις εξελί-
ξεις στο Κυπριακό; Να πάμε σε
τριμερή και πενταμερή;

–Οι θέσεις της ΔΗΠΑ στο Κυ-
πριακόβασίζονται στον διεκδικητικό
ρεαλισμό. Επιδιώκουμε λύση του
Κυπριακού στη βάση των παραμέ-
τρων των Η.Ε., όπως αυτές διαλαμ-
βάνονται στα σχετικά ψηφίσματα
του Συμβουλίου Ασφαλείας, στο
Διεθνές Δίκαιο και στην πλήρη εφαρ-
μογή του Κοινοτικού Κεκτημένου
ως απότοκο της λύσης. Αν ο γ.γ. του
ΟΗΕ ζητήσει να υπάρξει τριμερής,
εμείς θα του πούμε όχι; Πιστεύουμε
ότι είναι πολύ δύσκολο και μη ρε-
αλιστικό να αρνηθούμε τη συνερ-
γασία και τη συμμετοχή μας. 

–Και με τους όρους αναφοράς

που λέγονται;
–Αναμένουμε να δούμε ποιοι εί-

ναι οι όροι αναφοράς, ανεξαρτήτως
αν είχαμε επιμέρους διαφωνίες σε
συγκλίσεις που υπήρξαν μέχρι το
Κραν Μοντάνα, είτε επιμέρους δια-
φωνίες για αμφιλεγόμενες αναφορές
που υπήρξαν το 2014. Το κατατεθέν
πλαίσιο του γ.γ. του ΟΗΕ κ. Γκου-
τιέρες, όπως μας ενημέρωσε ο ΠτΔ,
με όλα τα πλεονεκτήματα και μει-
ονεκτήματα, θεωρούμε πως αποτελεί
καλή βάση συζήτησης για να αρχί-
σουν οι διαπραγματεύσεις. Δεν έχου-
με την πολυτέλεια να αρνηθούμε
πρόταση από τον γ.γ. να συμμετά-
σχουμε σε μία τριμερή. Τυχόν άρ-
νηση της πλευράς μας να διαχειρι-
στεί σωστά τόσο πολιτικά όσο και
επικοινωνιακά τις εξελίξεις που έρ-
χονται θα δώσει στην Τουρκία το
δικαίωμα να αποενοχοποιηθεί, αλλά
παράλληλα, ίσως σπρώξει τον γ.γ.
των Η.Ε., αλλά και άλλους στη διεθνή
κοινότητα, να «ραφοποιήσουν» το
Κυπριακό. Μια τέτοια εξέλιξη θα
επιτρέψει στην Τουρκία να συνε-
χίσει ανενόχλητη πλέον, όχι μόνο
τις έκνομες ενέργειές της, αλλά και
τη σταδιακή ολοκλήρωση των τε-
τελεσμένων της, τόσο στην Αμμό-
χωστο όσο και σε άλλες επιμέρους
πτυχές του Κυπριακού, με οδυνηρές
και τελεσίδικες προεκτάσεις. Όλοι
καταλαβαίνουν ότι ο χρόνος σίγουρα
δεν λειτουργεί υπέρ μας, όμως και
από την άλλη πλευρά δεν είμαστε
και έτοιμοι να ενδώσουμε ή να προ-
σαρμοστούμε στις επιταγές της Άγ-
κυρας. Και σε κάθε περίπτωση θα
ήταν ολέθριο να θεωρηθεί η πλευρά
μας ως υπεύθυνη για τη μη έναρξη
τυχόν νέας διαδικασίας.

–Με δεδομένη την κορύφωση
των προκλήσεων στην κυπριακή
ΑΟΖ μπορούμε να καθίσουμε στο
τραπέζι της διαπραγμάτευσης
με την Τουρκία;

–Από τη στιγμή που ο γ.γ. των
Ηνωμένων Εθνών μας ζητάει να
συμμετέχουμε σε διεργασίες για
τον καθορισμό τριμερούς σίγουρα
δεν μπορούμε να αρνηθούμε. Εξυ-
πακούεται, όμως, ότι θα πρέπει να
γίνει σωστή προετοιμασία μιας τρι-
μερούς και βέβαια, από τη στιγμή
που θα αρχίσουν ουσιαστικές δια-
πραγματεύσεις, η Τουρκία δεν μπο-
ρεί να συνεχίζει τις προκλήσεις της,
τις παραβιάσεις της ΑΟΖ ούτε και
μπορεί να πολιτεύεται με αυτό τον
τρόπο. Είναι ευθύνη των Ηνωμένων
Εθνών αλλά και των ισχυρών παι-
κτών να υποχρεώσουν την Τουρκία
να τερματίσει τις έκνομες κινήσεις
της για να υπάρξει διάλογος χωρίς
απειλές και εκβιασμούς.

Ο ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΡΟΓΙΑΝ ΣΤΗΝ «Κ»

Στόχος μας να λάβουμε πάνω
από 4% στις βουλευτικές εκλογές

Στις τελευταίες ευρωεκλογές φάνηκε πως η ΔΗΠΑ δεν είναι καπρίτσιο ούτε αποτέλεσμα προσωπικών φιλοδοξιών 

–Επειδή το τελευταίο διάστημα
ακούστηκαν πολλά περί συζή-
τησης άλλων μορφών λύσεων,
αλλά και καταγγελίες τακτικισμού
από την πλευρά μας. Εμείς είμα-
στε έτοιμοι για ουσιαστική δια-
πραγμάτευση; 

–Από τη στιγμή που έχεις να αν-
τιμετωπίσεις την επιθετική συμ-
περιφορά της Τουρκίας, η οποία
μας απέδειξε ότι δεν έχει την πο-
λιτική βούληση να λυθεί το Κυπρια-
κό στη βάση των αρχών του διε-
θνούς δικαίου και στη βάση αρχών,
πιστεύω πως θα ήταν μοιραίο λάθος
από μένα, ανεξαρτήτως των όποιων
επί μέρους διαφορετικών προσεγ-
γίσεων που έχω με τον πρόεδρο,
να αμφισβητήσω τις προθέσεις του.
Θέλω να τον πιστώσω με καλή πίστη
και συνεπώς ότι ακολουθεί με συ-
νέπεια την πολιτική που έχει συμ-
φωνηθεί συλλογικά στο Εθνικό Συμ-
βούλιο.

–Έχετε πει πως δεν είστε το αν-
τιΔΗΚΟ. Τι σας διαφοροποιεί
όμως από το ΔΗΚΟ; Τι σας χω-

ρίζει από τον Νικόλα Παπαδό-
πουλο;

–Η ΔΗΠΑ δεν είναι «αντί» του
όποιου κομματικού σχηματισμού.
Θετικές πάντοτε είναι οι ενέργειες,
οι δράσεις και οι πολιτικές της. Συ-
νοπτικά θα έλεγα πως εκείνο που
μας διαφοροποιεί είναι οι πράξεις
και η προσήλωσή μας στις δημο-
κρατικές διαδικασίες. Εκείνο που
χαρακτηρίζει τη ΔΗΠΑ σε σχέση
με τη διαχείριση του Κυπριακού εί-
ναι ο διεκδικητικός ρεαλισμός και
σε σχέση με τα κοινωνικο-οικονο-
μικά η σταθερή μας θέση στις αρχές
του κοινωνικού κράτους δικαιοσύ-
νης. Επιπρόσθετα, η επιθυμία μας
να παράγουμε θετικό λόγο και να
μην κάνουμε μονίμως ισοπεδωτικό
αντίλογο. Σε ό,τι αφορά στο άλλο
σκέλος της ερώτησής σας θα έλεγα
πως μας χώρισαν και εξακολουθούν
να μας χωρίζουν οι αντιλήψεις, οι
νοοτροπίες και οι προσεγγίσεις για
το πώς πρέπει να λειτουργεί, να πο-
λιτεύεται και να συνθέτει τις δια-
φορετικές απόψεις ένα γνήσιο κόμμα
του Κέντρου. Η ΔΗΠΑ θέλει να συμ-

βάλει στην επικράτηση μιας κουλ-
τούρας και μιας πολιτικής νοοτρο-
πίας όπου οποιαδήποτε αντιπαρά-
θεση θα είναι στη βάση θέσεων και
επιχειρημάτων και όχι στη βάση
συνθημάτων και χαρακτηρισμών.

–Γι’ αυτές τις μεταρρυθμίσεις
και για το καλό του τόπου θα
μπορούσατε να βρεθείτε στο ίδιο
μετερίζι με τον Νικόλα Παπαδό-
πουλο και να στηρίξετε συγκε-
κριμένες πολιτικές; 

–Εμείς όταν είναι να προωθηθούν
μέτρα και αποφάσεις που υπηρετούν
το συλλογικό καλό, αλλά και τα κα-
λώς νοούμενα συμφέροντα του τό-
που, δεν έχουμε ούτε προκαταλήψεις
ούτε αποκλεισμούς. Από την πρώτη
ημέρα της ίδρυσης μας έχουμε ξε-
καθαρίσει ότι έχουμε και τη βούληση
και τη διάθεση να συνομιλήσουμε
με όσες πολιτικές δυνάμεις θέλουν
να συνομιλήσουν με ένα μικρό-νε-
οσύστατο κόμμα. Είμαστε έτοιμοι
να ακούσουμε, αλλά και να πούμε.
Ο τόπος και η κοινωνία μας δεν
μπορούν να ανεχθούν πλέον τη συ-
νέχιση ανώφελων συγκρούσεων
και αντιπαραθέσεων ούτε περαιτέρω
διχασμούς που στο τέλος θα ναρ-
κοθετήσουν τη φυσική επιβίωσή
μας, αλλά και το μέλλον των επό-
μενων γενεών 

–Είστε σε επαφή με ΔΗΚΟϊκά
στελέχη; 

–Ασφαλώς. Με τη μεγάλη πλει-
οψηφία των στελεχών και μελών
μαζί ξεκινήσαμε. Μαζί για χρόνια
πορευτήκαμε και σε πάμπολλα θέ-

ματα είχαμε τον ίδιο τρόπο σκέψης.
Με αυτούς πάντοτε είχα και συνε-
χίζω να έχω ανθρώπινες και φιλικές
σχέσεις. Ανεξαρτήτως των επιλογών
που ο καθένας τη δεδομένη στιγμή
ακολουθεί, οι κοινές αρχές, οι κοινές
αξίες, αλλά και οι πολύχρονες πο-
λιτικές διαδρομές δεν λησμονούνται.
Το ίδιο ισχύει και για πολλούς άλλους
ανθρώπους, που ανεξαρτήτως του
πού ανήκαν στο παρελθόν και αυ-
τοπροσδιορίζονται ως Κεντρώοι,
με την ευρεία έννοια του όρου, όχι
μόνο διατηρούμε σχέσεις, αλλά πολ-
λοί από αυτούς είναι ιδρυτικά στε-
λέχη της Δημοκρατικής Παράταξης. 

–Υπάρχουν και πολιτικές σχέσεις;
Το ενδεχόμενο δηλαδή προσχώ-
ρησης δηκοϊκών στελεχών ή βου-
λευτών στη ΔΗΠΑ;

–Δεν είναι δουλειά μας να σχο-
λιάσουμε ή να κρίνουμε τι συμβαίνει
στο εσωτερικό άλλων πολιτικών
σχηματισμών. Ο κάθε ελεύθερα
σκεπτόμενος άνθρωπος στις σύγ-
χρονες ευρωπαϊκές κοινωνίες μπορεί
στη βάση της συνείδησής του να

κρίνει, να αξιολογεί και να αποφα-
σίζει πώς πρέπει να συμπεριφερθεί
και πώς πρέπει να πολιτευτεί για
το καλό του τόπου και για το μέλλον
των παιδιών μας. 

–Με πρόσωπα του στενού σας
περιβάλλοντος να βρίσκονται
στο υπουργικό σχήμα, η ΔΗΠΑ
είναι κόμμα συγκυβέρνησης; 

–Κάθε πρόεδρος της Δημοκρατίας
εκλέγεται από τον κυπριακό λαό για
να προστατεύσει και προωθήσει το
δημόσιο συμφέρον και τη δικαίωση
των αγώνων για τη δίκαιη και βιώ-
σιμη λύση του Κυπριακού. Όποιες
διαφωνίες και αν υπάρχουν, εμείς
καταθέτουμε τεκμηριωμένες αντι-
προτάσεις, αλλά δεν αποποιούμαστε
τις αρχές και τις θέσεις μας. Θεω-
ρούμε αναχρονιστική και ξεπερα-
σμένη την πολιτική πρακτική της
άσκησης αντιπολίτευσης για χάρη
της αντιπολίτευσης. Εφόσον, λοιπόν,
υπάρχουν πεδία στα οποία ο πρό-
εδρος θεωρεί ότι μπορεί να συνερ-
γαστεί με φίλους ή μέλη της Παρά-
ταξής μας, μπορεί να το κάνει.

Μοιραίο λάθος να αμφισβητήσω τις προθέσεις του προέδρου

Εμείς δεν ζητήσαμε ούτε
απαιτούμε τίποτα από
τον πρόεδρο. Αν ποτέ
προκύψει ένα θέμα (συμ-
μετοχής σε ανασχηματι-
σμό) θα το δούμε.

Αν ο γ.γ. του ΟΗΕ ζητή-
σει να υπάρξει τριμερής,
εμείς θα του πούμε όχι;
Πιστεύουμε ότι είναι
πολύ δύσκολο και μη
ρεαλιστικό να αρνηθού-
με τη συνεργασία
και τη συμμετοχή μας. 

–Πώς σχολιάζετε τα δημοσιεύματα
που θέλουν τον ΔΗΣΥ να δυσφορεί
από την έντονη παρουσία καρογια-
νικών στην κυβέρνηση; 
–Αν πράγματι υπάρχει μια τέτοια
άποψη και δεν είναι αποκύημα
φαντασίας, θα τη χαρακτήριζα κα-
κόβουλη, μικρόψυχη και ευτελή. 
–Κάνατε οποιαδήποτε συζήτηση με
τον πρόεδρο για μπόλιασμα ΔΗΠΑ
στον επικείμενο ανασχηματισμό; 
–Δεν ξέρω αν ο πρόεδρος θα
προχωρήσει σε ανασχηματισμό,
αυτή είναι δουλειά του προ-
έδρου. Αν μας ζητηθεί η γνώμη

μας θα την πούμε.
–Βλέπετε θετικά ένα τέτοιο σενάριο;
–Αυτό το ζήτημα εμπίπτει στα
συνταγματικά προνόμια του ΠτΔ
και σε κανέναν άλλον. Αν ο πρό-
εδρος νιώθει ότι υπάρχουν είτε
στη ΔΗΠΑ είτε αλλού πρόσωπα
που μπορούν να βοηθήσουν την
κυβέρνηση στην υλοποίηση του
έργου της δεν το θεωρώ κακό
πράγμα. Το μόνο σίγουρο είναι
ότι εμείς δεν ζητήσαμε ούτε
απαιτούμε τίποτα από τον πρό-
εδρο. Αν ποτέ προκύψει ένα τέ-
τοιο θέμα, θα το δούμε.

Μικρόψυχη η δυσφορία 

Εφόσον υπάρχουν πεδία στα οποία ο πρόεδρος θεωρεί ότι μπορεί να συνερ-
γαστεί με φίλους ή μέλη της Παράταξής μας, μπορεί να το κάνει, λέει στη συ-
νέντευξή του στην «Κ» ο πρόεδρος της ΔΗΠΑ Μάριος Καρογιάν.
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Συνέντευξη στον ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟ 

Η λύση του Κυπριακού είναι αντι-
ληπτή δεδομένου ότι διασφαλίζεται
η πολιτική ισότητα των Τουρκοκυ-
πρίων και ικανοποιούνται οι ανάγκες
ασφάλειάς τους, λέει σε συνέντευξή
του στην «Κ» ο πρέσβης της Τουρκίας
στην Αθήνα Μπουράκ Οζγκιουργ-
κιούν. «Όλα τελικά καταλήγουν στο
αν οι Ελληνοκύπριοι θα μπορέσουν
να αποδεχθούν τον διαμερισμό της
πολιτικής ισχύος, καθώς και τους
πόρους πάνω και γύρω από το νησί.
Οι Τουρκοκύπριοι δεν έχουν στη
διάθεσή τους ακόμη 50 χρόνια να
διαπραγματεύονται στο διηνεκές.
Οι Ελληνοκύπριοι είναι πάντα πρό-
θυμοι να αρχίζουν διαπραγματεύσεις,
αλλά ποτέ να τις ολοκληρώσουν»,
αναφέρει χαρακτηριστικά. Μιλώντας
για τις τουρκικές γεωτρήσεις στην
κυπριακή ΑΟΖ, υποστηρίζει πως οι
περιοχές δραστηριότητας όπου βρί-
σκονται το «Γιαβούζ» και το «Φατίχ»
είναι εξ ολοκλήρου εντός της τουρ-
κικής υφαλοκρηπίδας που έχει κα-
τατεθεί στον ΟΗΕ και σε περιοχές
που έχουν αδειοδοτηθεί στην ΤΡΑΟ
το 2009 και το 2012. Σημειώνει πως
τα θαλάσσια σύνορα στην Ανατολική
Μεσόγειο μπορούν να οριοθετηθούν
μέσω συμφωνιών μεταξύ των κρα-
τών βάσει του Διεθνούς Δικαίου και
υπογραμμίζει πως στην περίπτωση
της Κύπρου κάτι τέτοιο θα ήταν εφι-
κτό μόνο μετά από μία πολιτική δι-
ευθέτηση. 
–Ποια είναι τα επόμενα βήματα
της Τουρκίας στο συριακό μέτω-
πο;

–Με απλά λόγια, θέλουμε ειρήνη
και σταθερότητα στη Συρία. Μπορεί
να ακούγεται ως κλισέ, αλλά έχοντας
σχεδόν 1.000 χιλιόμετρα χερσαίων
συνόρων με μια χώρα που αντιμε-
τώπισε σχεδόν μια δεκαετία κατα-
στροφής και ανθρωπιστικής τρα-
γωδίας, γίνεσαι ιδιαίτερα ευαίσθητος
στην κακοτυχία του γείτονά σου.
Τα πράγματα μοιάζουν καλύτερα
πάντως, καθώς μέσα σε μια εβδο-
μάδα φτάσαμε σε ουσιαστικές συμ-
φωνίες τόσο με τις ΗΠΑ όσο και με
τη Ρωσική Ομοσπονδία. Και οι δύο
χώρες αναγνώρισαν επίσημα τις δι-
καιολογημένες ανησυχίες ασφαλείας
μας. Ο στόχος μας είναι να προστα-
τεύσουμε την εθνική ασφάλειά μας
από τρομοκρατικές απειλές, δια-
σφαλίζοντας ωστόσο ταυτόχρονα
την εδαφική ακεραιότητα της Συ-
ρίας. Να είστε βέβαιοι. Δεν θα ανεχ-
θούμε την τρομοκρατία ούτε στη
χώρα μας, ούτε στο κατώφλι μας,
είτε είναι το DAESH, το PKK ή το
παρακλάδι του το PYD/YPG. Ούτε
θα επιτρέψουμε αποσχιστικές ατζέν-
τες στη Συρία. Θα δημιουργηθεί μια
ζώνη ασφαλείας από τον Ευφράτη
έως τα σύνορα με το Ιράκ. Τα τρο-
μοκρατικά στοιχεία και οι οχυρώσεις
τους θα εκκαθαριστούν και η πε-
ριοχή θα παρακολουθείται κατάλ-
ληλα. –Όμως η στρατιωτική δράση
είναι μόνον μέρος της εξίσωσης.
Συμμετέχουμε επίσης ενεργά στην
εξεύρεση μιας βιώσιμης πολιτικής
λύσης στη συριακή σύγκρουση εδώ
και χρόνια. Στην πραγματικότητα,
η Τουρκία είναι μια από τις λίγες
χώρες που κατέβαλαν ειλικρινείς
προσπάθειες να ιδρυθεί η Συνταγ-
ματική Επιτροπή, που θα αρχίσει
να λειτουργεί σύντομα.
–Οι τουρκικές επιχειρήσεις στη

Βόρεια Συρία αποτελούν προοίμιο
αλλαγών των συνόρων αυτής της
χώρας; Πόσο καιρό θα παραμεί-
νουν οι Τουρκικές Ένοπλες Δυ-
νάμεις σε αυτό το μέρος της Συ-
ρίας;

–Η Τουρκία δεν έχει σχέδια με-
ταβολής των συνόρων ή της δημο-
γραφικής δομής της Συρίας ή οπου-
δήποτε αλλού, άλλωστε. Αντιθέτως,
όπως είπα, στόχος μας είναι η ενί-
σχυση της εδαφικής ακεραιότητας
και ενότητας της Συρίας. Μια ζώνη
ασφαλείας απαλλαγμένη από την
τρομοκρατία θα επιτρέψει στους
Σύρους να επιστρέψουν στα σπίτια
τους εθελοντικά. Αυτό θα μειώσει
την πίεση από την παράτυπη μετα-
νάστευση όχι μόνο για την Τουρκία,
αλλά και για την Ελλάδα.
–Αμφισβητεί, εμμέσως, η Τουρκία
τη Συνθήκη της Λωζάνης; Τάσ-
σεται η Άγκυρα υπέρ ενός νέου
συστήματος περιφερειακής ισορ-
ροπίας; Απαιτεί κάτι τέτοιο με-
ταβολή συνόρων, όπως διαφαί-
νεται στη Συρία;

–Αντίθετα με τους ισχυρισμούς,
με τους οποίους το ελληνικό κοινό
εξακολουθεί να τροφοδοτείται -οι
οποίοι μπορώ μόνον να μαντέψω
ότι είναι σκόπιμοι- η Τουρκία δεν
είναι αναθεωρητική χώρα. Δεν υπήρ-
ξαμε αναθεωρητιστές ούτε στον
Μεσοπόλεμο, ούτε στη διάρκεια
του Β΄ Παγκοσμίου Πολέμου, ούτε
στη διάρκεια του Ψυχρού Πολέμου,
ούτε στην περίοδο που ακολούθησε.
Σεβόμαστε την κυριαρχία και εδα-
φική ακεραιότητα όλων των κρατών,
ιδιαίτερα των γειτόνων μας. Αυτό
σημαίνει επίσης ότι θα αντισταθούμε
σε οποιονδήποτε αναθεωρητισμό
επιχειρηθεί να μας επιβληθεί, συμ-
περιλαμβανομένης κάθε απόπειρας
δημιουργίας τετελεσμένων προς
αυτήν την κατεύθυνση. Όσο για
τη Συνθήκη της Λωζάνης, δεν πρό-
κειται για έγγραφο που ορίζει μόνον
χερσαία σύνορα. Με τα δεκάδες άρ-
θρα της και μια σειρά από παραρ-
τήματα αλλά και εργαλεία, η Συν-
θήκη αποτελεί μια συνολική διευ-
θέτηση που περιέχει ένα ευαίσθητο
οικοδόμημα συγκεκριμένων ισορ-
ροπιών στο δικό μας μέρος του κό-
σμου. Περιλαμβάνει επίσης, για πα-
ράδειγμα, αρκετές προβλέψεις για
το πώς η Τουρκία και η Ελλάδα πρέ-
πει να συμπεριφέρονται στις μει-
ονότητές τους.

Σε στενή επαφή με Ρωσία 
–Οι πρόεδροι Ερντογάν και Πού-
τιν συναντήθηκαν πριν λίγες ημέ-
ρες στο Σότσι. Αυτή η ολοένα
στενότερη συνεργασία ανάμεσα
στην Τουρκία και τη Ρωσία ση-
ματοδοτεί μια διαφορετική προ-
σέγγιση στις περιφερειακές γε-
ωπολιτικές ισορροπίες από την
πλευρά της Άγκυρας;

–Το έχω ξαναδηλώσει αυτό δη-
μόσια. Ο Ψυχρός Πόλεμος τέλειωσε.
Η μονόπλευρη εξωτερική πολιτική
βασισμένη στην ασφάλεια, που ανα-
πόφευκτα ακολουθήσαμε εκείνα τα
χρόνια, είναι υπερβολικά περιορι-
στική για μια χώρα με το μέγεθος
και τις διεθνείς προοπτικές της Τουρ-
κίας. Πρέπει πλέον να ατενίσουμε
πέρα από τον ορίζοντα, επιδιώκοντας
το εθνικό μας συμφέρον. Αυτό πε-
ριλαμβάνει ασφαλώς τα οικονομικά
συμφέροντά μας. Η Τουρκία και η
Ρωσία ήταν διαρκώς σε στενή επαφή

από την αρχή της κρίσης στη Συρία.
Αυτό δεν είναι καινούργιο. Στην
πραγματικότητα, είναι απλώς φυσικό
για τις δύο χώρες να συντονίζονται
και να συνεργάζονται. Από την άλλη,
οι στενές σχέσεις μας με τη Ρωσία
δεν σημαίνουν ότι συμφωνούμε
απόλυτα σε πολλά άλλα πράγματα,
όπως η ρωσική προσάρτηση της
Κριμαίας. Υπήρξαμε πολύ σαφείς
σε αυτό το ζήτημα.

Ισχυροί σύμμαχοι με ΝΑΤΟ 
–Η Τουρκία απομακρύνεται από
το ΝΑΤΟ; Γενικά, οι τριβές ανά-
μεσα στην Άγκυρα και την Ουά-
σιγκτον οδηγούν σε μια νέα, πιο
χαλαρή σύνδεση ανάμεσα σε
Τουρκία και ΗΠΑ;

–Δεν υφίσταται λόγος ανησυχίας
ή καταστροφολογίας. Ή μυωπίας.
Είμαστε ακόμη ισχυροί σύμμαχοι
με τις ΗΠΑ και το ΝΑΤΟ ακόμη πα-
ρέχει το πρόγραμμα δράσης της ευ-
ρωατλαντικής αρχιτεκτονικής ασφα-
λείας, της οποίας είμαστε μέρος.
Επενδύσαμε πάρα πολλά και ωφε-
ληθήκαμε εξίσου πολλά από την
Συμμαχία τις προηγούμενες επτά
δεκαετίες.
–Στα ύδατα γύρω από την Κύπρο,
η ΤΡΑΟ κάνει έρευνες και γεω-
τρήσεις. Οι γεωτρήσεις του «Για-
βούζ» γίνονται στο οικόπεδο 7
της ΑΟΖ της Κυπριακής Δημο-
κρατίας, που έχει αναγνωρισθεί
διεθνώς και έχει αδειοδοτηθεί
σε γαλλικές και ιταλικές εταιρείες.
Τι είναι αυτό στο οποίο επιμένει
η Άγκυρα με αυτές τις γεωτρή-
σεις;

–Τα οριστικά θαλάσσια σύνορα
στην Ανατολική Μεσόγειο μπορεί
να οριοθετηθούν μόνον μέσω συμ-
φωνιών μεταξύ των παράκτιων κρα-
τών βάσει του Διεθνούς Δικαίου.
Όσον αφορά την Κύπρο, αυτό θα
ήταν εφικτό μόνον μετά από μια
πολιτική διευθέτηση. Δεν αναγνω-
ρίζουμε τις μονομερείς και παράνο-
μες διεκδικήσεις αποκλειστικής οι-
κονομικής ζώνης των Ελληνοκυ-
πρίων. Οι περιοχές δραστηριότητας
όπου βρίσκονται το «Γιαβούζ» και
το «Φατίχ» είναι εξ ολοκλήρου εντός
της τουρκικής υφαλοκρηπίδας που
έχει κατατεθεί στον ΟΗΕ και σε πε-
ριοχές που έχουν αδειοδοτηθεί στην
ΤΡΑΟ το 2009 και το 2012. Ως η χώρα
με την μεγαλύτερη ηπειρωτική ακτο-
γραμμή, η Τουρκία έχει νόμιμα δι-
καιώματα και ζωτικά συμφέροντα
στην Ανατολική Μεσόγειο. Από την
άλλη, οι Τουρκοκύπριοι ως λαός
έχουν δικαιώματα στους φυσικούς
πόρους του νησιού, έως ότου απο-
φασιστεί διαφορετικά. Επομένως,
σε ευθυγράμμιση με το Διεθνές Δί-
καιο, θα συνεχίσουμε να ασκούμε
τα κυριαρχικά δικαιώματά μας στην
υφαλοκρηπίδα μας και θα συνεχί-
σουμε να προστατεύουμε τα δικαιώ-
ματα των Τουρκοκυπρίων. Οι Ελλη-
νοκύπριοι δεν ευνοούν ούτε τον
εαυτό τους, ούτε κανέναν άλλο με
την επιθετική συμπεριφορά τους
και την αύξηση των εντάσεων στην
Ανατολική Μεσόγειο. Όσο για την
Ε.Ε., θα πρέπει να είναι προσεκτικοί
ώστε να μην υποκύψουν στον πο-
λιτικό φυλετισμό. Η αρμοδιότητα
για τη διαγράμμιση ή οριοθέτηση
θαλάσσιων ζωνών ανήκει εξ ολο-
κλήρου στα Κράτη Μέλη. Αυτά τα
λόγια δεν ανήκουν σε εμένα, αλλά
αυτολεξεί είναι ό,τι υποστηρίζει η
Ευρωπαϊκή Επιτροπή, παρεμπιπτόν-
τως. Επομένως, η Ε.Ε. δεν είναι σε
θέση να κρίνει ζητήματα οριοθέτη-
σης, σαν να ήταν δικαστήριο. Αν οι
Ελληνοκύπριοι δεν συμπεριλάβουν
τους Τουρκοκύπριους στη διαδικασία
λήψης αποφάσεων σχετικά με τις
πηγές υδρογονανθράκων ή δεν δια-
κόψουν τις σχετικές μονομερείς
δραστηριότητές τους, τα πλωτά γε-
ωτρύπανα και ερευνητικά σκάφη
μας θα συνεχίσουν τις δραστηριό-
τητές τους. Η πρόσφατη τουρκοκυ-
πριακή πρόταση για τους υδρογο-
νάνθρακες είναι ακόμη στο τραπέζι.

Οι Ελληνοκύπριοι θα ήταν καλό να
την επανεξετάσουν.
–Μπορεί να υπάρξει πολιτική λύ-
ση στο Κυπριακό χωρίς την δι-
ευθέτηση των εκκρεμών ζητη-
μάτων ενέργειας;

–Φυσικά, αλλά έχοντας ζήσει αυ-
τοπροσώπως τις εσωτερικές διερ-
γασίες του συνόλου της διαπραγ-
ματευτικής διαδικασίας τα προηγού-
μενα χρόνια, δεν είμαι ιδιαίτερα αι-
σιόδοξος. Μια πολιτική λύση είναι
αντιληπτή –σύμφωνα με οποιοδή-
ποτε μοντέλο– μόνον εφόσον δια-
σφαλίζεται η πολιτική ισότητα των
Τουρκοκυπρίων και ικανοποιούνται
οι ανάγκες ασφαλείας τους. Όχι
μόνο στο χαρτί, αλλά και στην πράξη.
Γι’ αυτό απέτυχαν οι διαπραγματεύ-
σεις στο Κραν Μοντάνα. Μην συγ-
χέετε την κίνηση με την πρόοδο.
Υπήρξε πράγματι αρκετή συζήτηση,
αλλά δεν πλησιάσαμε καν στον πυ-
ρήνα του ζητήματος. Όλα τελικά
καταλήγουν στο αν οι Ελληνοκύπριοι
θα μπορέσουν να αποδεχθούν τον
διαμερισμό της πολιτικής ισχύος,
καθώς και τους πόρους πάνω και
γύρω από το νησί. Οι Τουρκοκύπριοι
δεν έχουν στη διάθεσή τους ακόμη
50 χρόνια να διαπραγματεύονται
στο διηνεκές. Οι Ελληνοκύπριοι
είναι πάντα πρόθυμοι να αρχίζουν
διαπραγματεύσεις, αλλά ποτέ να τις
ολοκληρώσουν.
–Οι Έλληνες συχνά βλέπουν χάρ-
τες της αποκαλούμενης «Γαλάζιας
Πατρίδας» που απεικονίζουν τις
τουρκικές διεκδικήσεις στο Αιγαίο
και την Ανατολική Μεσόγειο και
θεωρούνται επεκτατικές. Ο χάρ-
της της «Γαλάζιας Πατρίδας» απο-
τελεί την ανανεωμένη, επίσημη
τουρκική άποψη σχετικά με τις
θαλάσσιες ζώνες στο Αιγαίο και
την Ανατολική Μεσόγειο;

–Επιτρέψτε μου να επαναλάβω:
η Τουρκία δεν είναι αναθεωρητική
χώρα. Ούτε και επεκτατική. Το Διε-
θνές Δίκαιο πρέπει να είναι η κα-
τευθυντήρια γραμμή μας. Στο γράμ-
μα και το πνεύμα. Σε αυτό το σημείο
υπεισέρχονται οι ηγέτες, οι διπλω-
μάτες και οι δικηγόροι. Και όπως
λέει το ρητό, αν υπάρχει θέληση,
υπάρχει και τρόπος.
–Η Τουρκία συζητά την οριοθέ-
τηση ΑΟΖ με την κυβέρνηση της
Λιβύης;

–Είμαστε πάντα έτοιμοι να πα-
ρέχουμε την πλήρη στήριξή μας,
ώστε να διασφαλίσουμε μια δίκαιη,
ισότιμη και ειρηνική λύση σε όλα
τα εκκρεμή ζητήματα, σε συμφωνία
με το Διεθνές Δίκαιο, περιλαμβανο-
μένης της ισότιμης οριοθέτησης πε-
ριοχών θαλάσσιας δικαιοδοσίας με
όλα τα αρμόδια παράκτια κράτη, τα
οποία αναγνωρίζουμε και με τα οποία
έχουμε διπλωματικές σχέσεις.
–Πώς μπορούν Ελλάδα και Τουρ-
κία να επιλύσουν τις διαφορές
τους; Πολλοί στην Ελλάδα θεω-
ρούν ότι η Τουρκία «στρατιωτι-
κοποιεί» την κρίση στην Ανατο-
λική Μεσόγειο και το Αιγαίο. Πρέ-
πει να περιμένουμε νέες προσπά-
θειες;

–Υπάρχει μια μακρά και μια σύν-
τομη απάντηση σε αυτό το ερώτημα.
Η σύντομη απάντηση είναι ότι η
Τουρκία και η Ελλάδα έχουν πράγ-
ματι επαρκείς ευκαιρίες να επιλύσουν
τις διαφορές τους, αφού αναγνωρί-
σουν και κατανοήσουν τα νόμιμα
συμφέροντα και τις ανησυχίες του

άλλου. Το Διεθνές Δίκαιο θα κανο-
νίσει τα υπόλοιπα. Και η εικόνα δεν
είναι καθόλου κακή, αν ρωτήσετε
τους σχεδόν 1,5 εκατ. Τούρκους και
Έλληνες που αποφάσισαν να αν-
ταλλάξουν επισκέψεις στις δύο χώρες
την τελευταία χρονιά. Θα πρέπει να
ενθαρρύνουμε περισσότερο τις επα-
φές μεταξύ των δύο λαών. Μην αμ-
φιβάλλετε ποτέ για τη σοφία των
δρόμων. 
–Υπάρχει, επίσης, αυξημένη ανη-
συχία σχετικά με τις μεταναστευ-
τικές ροές. Αθήνα και Άγκυρα μι-
λούν για μια πιθανώς πιο στενή
συνεργασία στην επαναπροώθη-
ση προσφύγων και μεταναστών;

–Πρόκειται για ένα πεδίο στο
οποίο Ελλάδα και Τουρκία αντιμε-
τωπίζουν παρόμοιες πιέσεις. Η ανάγ-
κη συνεργασίας είναι προφανής και
παραμένουμε εμπράκτως σε στενή
επαφή και συνεργασία. Αναμένουμε
τη νέα ελληνική νομοθεσία, που
ίσως διευκολύνει αυξημένα ποσοστά
επιστροφής στις χώρες καταγωγής.
Αυτό θα μπορούσε πραγματικά να
αναζωογονήσει την αποτρεπτική
πτυχή της συμφωνίας Τουρκίας-Ε.Ε.
της 18ης Μαρτίου 2016. Αν όσοι
ετοιμάζονται να μεταναστεύσουν
γνωρίζουν ότι τελικά θα επιστρα-
φούν, ακόμη και αν καταφέρουν να
φθάσουν στις ακτές ενός ελληνικού
νησιού, ίσως εξαρχής δεν θα ξεκι-
νήσουν ένα τόσο απειλητικό για τη
ζωή τους ταξίδι. Δεν θέλουμε να
δούμε άλλες φωτογραφίες μωρών
να ξεβράζονται στις ακτές. Είναι κη-
λίδα στο πρόσωπο του πολιτισμού.
Έχοντας πει αυτά, επιτρέψτε μου
να σας υπενθυμίσω ότι η συμφωνία
Τουρκίας-Ε.Ε. περιλαμβάνει αρκετά
στοιχεία, συμπεριλαμβανομένης
της επιτάχυνσης του ανοίγματος
των ενταξιακών κεφαλαίων και του
οδικού χάρτη για τη φιλελευθερο-
ποίηση της παροχής βίζας για Τούρ-
κους πολίτες, της θεσμοποίησης
ενός εθελοντικού ανθρωπιστικού
προγράμματος εισδοχής από την
ΕΕ, της υποδοχής της αναβάθμισης
της τελωνειακής ένωσης και –ίσως
αρκετά προφητικά, υπάρχει αναφορά
στο έγγραφο κοινής εργασίας προς
αυτήν την κατεύθυνση– της βελ-
τίωσης των ανθρωπιστικών συνθη-
κών εντός της Συρίας, ιδιαίτερα σε
συγκεκριμένες περιοχές κοντά στα
τουρκικά σύνορα. Πολλά από αυτά
τα στοιχεία δεν έχουν υλοποιηθεί
από την Ε.Ε. Τα οικονομικά χαρα-
κτηριστικά της συμφωνίας της 18ης
Μαρτίου εγείρουν απλώς τη συμ-
βολική πτυχή του καταμερισμού
των βαρών. Αυτοί που ισχυρίζονται
ότι απλά και μόνον περισσότερη οι-
κονομική βοήθεια για τους Σύρους
στην Τουρκία είναι η λύση στην
κρίση, αγνοούν το πλαίσιο που
κατ΄αρχάς δημιουργεί την παράτυπη
μετανάστευση. Η κατάσταση στη
Συρία –για την οποία μόλις μιλήσα-
με– και αλλού, δεν παρέχει προς το
παρόν δίκαιες ευκαιρίες για μια αξιο-
πρεπή και ικανοποιητική ζωή σε
αθώους ανθρώπους, που βρέθηκαν
μέσα στις κρίσεις στην πατρίδα τους.
Αν δεν απαντήσουμε στα κρίσιμα
προβλήματα μαζί ως διεθνής κοι-
νότητα, η ανέγερση τειχών δεν θα
μας βοηθήσει να ζήσουμε ειρηνικά,
με ευημερία και αρμονία. Αυτό μπο-
ρεί να καλύπτει τα μάτια μας, όχι
όμως και τη συλλογική μας συνεί-
δηση.

Ο ΜΠΟΥΡΑΚ ΟΖΓΚΙΟΥΡΓΚΙΟΥΝ ΣΤΗΝ «Κ»

Λύση μόνο με διαμερισμό πόρων και εξουσίας
Αν οι Ε/κ δεν συμπεριλάβουν τους Τ/κ στη λήψη αποφάσεων για το ενεργειακό, τα γεωτρύπανα θα συνεχίσουν τις δραστηριότητές τους

Οι T/Κ δεν έχουν στη
διάθεσή τους ακόμη 50
χρόνια να διαπραγμα-
τεύονται στο διηνεκές. 
Οι E/K είναι πάντα πρό-
θυμοι να αρχίζουν δια-
πραγματεύσεις, αλλά πο-
τέ να τις ολοκληρώσουν.

Eχοντας ζήσει αυτοπροσώπως τις εσωτερικές διεργασίες του συνόλου της
διαπραγματευτικής διαδικασίας τα προηγούμενα χρόνια, δεν είμαι ιδιαίτερα
αισιόδοξος, δηλώνει ο πρέσβης της Τουρκίας στην Αθήνα. 
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Το Πανεπιστήμιο ως κοινωνικός θεσμός στα μικρά κράτη

Τ ο πανεπιστήμιο διαφέρει από
οποιονδήποτε άλλο κοινωνικό
θεσμό διότι η επιστημονική

έρευνα και γνώση, ο στοχασμός
και η δημιουργία πρέπει να τίθενται
υπεράνω όλων των υπολοίπων προ-
τεραιοτήτων. Διαφορετικά, είναι
απλώς σχολή που δίνει διπλώματα.
Ανάμεσα στα δύο είναι που καλού-
μαστε να επιλέξουμε. Βρισκόμαστε
σε ένα σημείο καμπής, καθοριστικό
για το μέλλον της τριτοβάθμιας εκ-
παίδευσης ως δημοσίου χώρου παι-
δείας, επιστημονικής γνώσης και
προβληματισμού.  

Σε μικρά κράτη τα πανεπιστήμια
μπορούν να διαδραματίσουν ένα
εξαιρετικό ρόλο – ήδη η τριτοβάθ-
μια εκπαίδευση συνεισφέρει στο
5% του ΑΕΠ μας. Ωστόσο, η καθυ-
στερημένη άφιξη των πανεπιστη-
μίων στη χώρα, μας αναγκάζει να
κινηθούμε ταχύτερα απ’ ό,τι σε άλ-
λα μικρά κράτη με μακρές πανε-
πιστημιακές παραδόσεις, όπως
είναι η Μάλτα ή η Ισλανδία. Ας μη
λησμονούμε ότι τα πρώτα σχέδια

για την ίδρυση Πανεπιστημίου
στην Κύπρο εκπονήθηκαν πριν
από 85 χρόνια. Χρειάστηκε μισός
αιώνας για να ιδρυθεί το πρώτο
πανεπιστήμιο. Σήμερα, έχουμε 3
δημόσια και 5 ιδιωτικά πανεπιστή-
μια που ανταγωνίζονται κυρίως,
αντί να συνεργαστούν για κορε-
σμένες κυπριακές και ελληνικές
αγορές. Απαιτείται λοιπόν βελτίωση
της ποιότητας, διαπανεπιστημιακή
συνεργασία αντί για ανταγωνισμό,
η ενίσχυση της έρευνας και της
διεθνοποίησης για να προσεγγί-
σουν οι φοιτητές αλλού. Το ερώ-
τημα πώς και με ποιους όρους;

Η Κύπρος αποτελεί κομβικό ση-
μείο που συνδέει την Ευρώπη, τη
Μέση Ανατολή και την Βόρεια Αφρι-
κή. Έντεκα χρόνια μετά την πανε-
πιστημιοποίηση, το Πανεπιστήμιο
Λευκωσίας, είχαμε ραγδαία ανά-
πτυξη και αυτό είναι επίτευγμα σε
μια δύσκολη περίοδο. Σήμερα, όπως
και τα υπόλοιπας αντιμετωπίζουμε
τις μεγάλες προκλήσεις μιας πολύ-
πλοκης πραγματικότητας. Καλού-

μαστε να χαράξουμε πορεία σε ένα
κόσμο που χαρακτηρίζεται από εν-
τάσεις, πολέμους, αντιφάσεις και
αβεβαιότητα, ένα εξαρθρωμένο κό-
σμο. Είναι σε αυτές τις περιστάσεις
όπου το πρωταρχικό λειτούργημα
του Πανεπιστημίου ως μείζων φο-
ρέας προετοιμασίας  των νέων γε-
νεών γίνεται ακόμα πιο σημαντικός.  

Από τη δεκαετία του 1950 η μα-
ζικοποίηση της τριτοβάθμιας εκ-
παίδευσης επέφερε μια διαδικασία
εκδημοκρατισμού που επέτρεψε
σε γυναίκες, κατώτερες τάξεις και
καταπιεσμένες εθνοτικές ομάδες
πρόσβαση στην ανώτατη εκπαί-
δευση. Από το 19ον αιώνα μετά
από 150 χρόνια πανεπιστημίων,
δεν είναι μόνο οι ελίτ που θα έχουν
πρόσβαση στο πανεπιστήμιο. Τότε
τέλειωσαν τα παλαιότερα ελιτιστικά
μοντέλα, από το Humboltian μέχρι
το Oxbridge. Κι όμως ο πραγματικός
εκδημοκρατισμός της ανώτατης
εκπαίδευσης, όπου ακαδημαϊκοί
και φοιτητές έχουν ουσιαστική θε-
σμική συμμετοχή στις αποφάσεις,

ήρθε μόνο μετά τις φοιτητικές κι-
νητοποιήσεις του 1968. 

Από τότε τα πράγματα έχουν
αλλάξει ριζικά. Από τέλος του 1970
κι αρχές του 1980 έχουμε αλλαγή
παραδείγματος: ριζικές μεταβολές
στην κοινωνία, το γεωπολιτικό
πλαίσιο, εμπορευματοποίηση, ιδιω-
τικοποιήσεις και αποψίλωση του
κοινωνικού κράτους. Η παιδεία
εξακολουθεί μεν να θεωρείται δη-
μόσιο ή κοινωνικό αγαθό, πλην
όμως τα έξοδα της οποίας, ιδίως
στη τριτοβάθμια εκπαίδευση, κα-
λούνται να επωμιστούν όλο και πε-
ρισσότερο οι ίδιοι οι σπουδαστές
και οι γονείς τους.  Στο τέλος της
δεύτερης δεκαετίας του 21ου αιώνα,
έχουμε ένα εντελώς διαφορετικό
τοπίο. Όλα τα μοντέλα αμφισβη-
τούνται καθώς εμφανίζονται νέες
παγκόσμιες προκλήσεις.

Μεταξύ του 2000 και του 2014,
ο παγκόσμιος αριθμός φοιτητών
σε ιδρύματα τριτοβάθμιας εκπαί-
δευσης υπερδιπλασιάστηκε από
100 σε 207 εκατομμύρια. Παρακο-

λουθούμε παράλληλα μια τεράστια
αύξηση των ιδρυμάτων τριτοβάθ-
μιας εκπαίδευσης: Τα τελευταία
20 χρόνια μόνο στην Κίνα, έχουν
δημιουργηθεί πάνω από 1200 πα-
νεπιστήμια και κολέγια. Σε αυτά
τα 20 χρόνια, η διαδικασία της
Μπολόνια δημιουργεί τον «Ευρω-
παϊκό Χώρο Τριτοβάθμιας Εκπαί-
δευσης» αποτελούμενο από 48 χώ-
ρες· η δε εισαγωγή του συστήματος
μεταφοράς ECTS αυξάνει τον αν-
ταγωνισμό, τυποποιεί το περιεχό-
μενο των θεμάτων και διπλωμάτων,
επιχειρώντας να προωθήσει την
κινητικότητα. Ο χαρακτήρας του
υπό διαμόρφωση Ευρωπαϊκού αυ-
τού Χώρου αποτελεί πεδίο διαφο-
ρετικών οπτικών και ανταγωνιστι-
κών προσεγγίσεων.  Οι δε σπου-
δαστές και οι απόφοιτοι αντιμετω-
πίζουν μια αγορά εργασίας με ψηλή
ανεργία και έντονο ανταγωνισμό
λόγω του μαζικού πληθωρισμού
των προσόντων και των δύσκολων
συνθηκών απασχόλησης με χαμη-
λές απολαβές και επισφάλεια.

Στην Κύπρο ζούμε τα επακό-
λουθα της τραπεζικής και χρημα-
τοπιστωτικής κρίσης όπου οι μισθοί
δεν επέστρεψαν στα επίπεδα πριν
από την κρίση. Πολλοί φοιτητές
αντιμετωπίζουν φτώχεια και αβε-
βαιότητα για το μέλλον. Όσον αφο-
ρά τους καθηγητές πανεπιστημίων,
μετά από τις περικοπές των μισθών
τους, απαιτείται αποκατάσταση
δικαιωμάτων και παροχών. 

Απαιτείται μια νέα στρατηγική
για τη τριτοβάθμια εκπαίδευση
στη Κύπρο. Η μικρή μας χώρα πρέ-
πει να μετατραπεί σε κέντρο υψη-
λής γνώσης, τεχνολογικής, βιώσι-
μης και ανθρωπιστικής ανάπτυξης
που θα υπηρετεί και συνδέει την
ανατολική Μεσόγειο με τον υπό-
λοιπο κόσμο. 

Αυτό είναι και η βάση για ένα
νέο βιώσιμο αναπτυξιακό μοντέλο
στη χώρα.

Ο καθηγητής ΝίκοςΤριμικλινιώτης,
είναι υποψήφιος Πρύτανης
στο Πανεπιστήμιο Λευκωσίας.

Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΤΟΜΑΡΑ

Το ραντεβού με τον Νικόλα Σκουρίδη,
πρόσφυγα από τον κατεχόμενο Λάρ-
νακα Λαπήθου, ήταν στο οδόφραγμα
του Αγίου Δομετίου. Προορισμός το
κατεχόμενο χωριό του, 45 λεπτά
από τη Λευκωσία. Στην διαδρομή
ο Ε/κ πρόσφυγας εξιστόρησε στην
«Κ» πώς του γεννήθηκε η ιδέα της
επιστροφής και μόνιμης εγκατά-
στασης. Της υποδοχής που έτυχε η
απόφασή του από τους Τ/κ, σήμερα,
κατοίκους του Λάρνακα Λαπήθου
αλλά και από το στενό συγγενικό
του περιβάλλον. Από το μπαλκόνι
της νέας του κατοικίας, θυμήθηκε
τη ζωή πριν το 1974 και πώς το κα-
λοκαίρι της εισβολής, το εγκατέλειψε
την ώρα που τα τουρκικά στρατεύ-
ματα έμπαιναν στο χωριό.

–Πώς πήρατε την απόφαση, μετά
από 45 χρόνια, να επιστρέψετε
και να εγκατασταθείτε μόνιμα
στον Λάρνακα της Λαπήθου;

–Όταν ήλθα για πρώτη φορά στο
χωριό μου, μετά το 1974 για ένα μή-
να ήμουν άρρωστος. Συνέχισα όμως
να το επισκέπτομαι. Γνώρισα αρ-
κετούς κατοίκους Τ/κ, οι πλείστοι
μιλούν Ελληνικά και τυχαίως μου
είπε ένας, πως ο τόπος εκεί που
ήταν το σπίτι μου δεν το είχαν δώσει
σε κανένα. Μέσα μου δημιουργή-
θηκε μια έλξη, μια επιθυμία να έλθω
πίσω να κτίσω ένα σπίτι εκεί που
ήταν το πατρικό μου, για να κατοι-
κήσω στο χωριό.
–Αυτό συνέβη την εποχή που
άνοιξαν τα οδοφράγματα;

–Ναι. Όταν έφυγα από το χωριό
με τον πόλεμο, ήμουν 34 ετών. Είχα
αναμνήσεις πολλές από το χωριό.
–Ήσουν παντρεμένος;

–Όχι, παντρεύτηκα μετά τον πό-
λεμο. Το 1979
–Έτσι γεννήθηκε η ιδέα της επι-
στροφής;

–Ναι, και άρχισα τις διαδικασίες,
από εδώ με διάφορους φίλους και
πολλές ταλαιπωρίες.
–Πότε ξεκίνησες τις διαδικασίες
για να χτίσης το σπίτι;

–Τον χώρο που έχω χτίσει το
σπίτι, τον εξασφάλισα με κοτσιάνα
δικά τους, τούρκικα, μετά άρχισα
τις διαδικασίες για να βγάλω τα σχέ-
δια οικοδομής και συνέχισα. Έχει
ενάμιση χρόνο που μάχομαι για να
τελειώσω.
–Ταλαιπωρήθηκες;

–Πάρα πολύ, γιατί έβαλα άλλον
να ελέγχει την κατάσταση, κάποιον
φίλο μου, τον οποίο κορόιδευαν συ-
νεχώς. Για να μου κρατήσει το κό-
στοςχαμηλό, προσπαθούσεναβάλει

τούρκους της Τουρκίας να δου-
λεύουν με χαμηλά μεροκάματα.
Πότε έρχονταν πότε δεν έρχονταν,
με ταλαιπωρούσαν.
–Γιατί αποφάσισες να επιστρέ-
ψεις με το πολιτικό πρόβλημα
να μην έχει επιλυθεί και σε ένα
χωριό που δεν υπάρχουν άλλοι
Ε/κ;

–Απ’ ό,τι βλέπω, μέχρι τώρα,
λύση δεν έρχεται. Λύση που να ικα-
νοποιεί τον πρόσφυγα και λέω: Γιατί
να μην το κάνω τη στιγμή που μου
αρέσει και είμαι σε μια ηλικία με-
γάλη, να το χαρώ το σπίτι μου αφού
περνώ καλά με τους Τ/κ εδώ και
όποτε θέλει ας λυθεί το Κυπριακό;
Να σας πω με ειλικρίνεια, δεν βλέπω
λύση.
–Οι Τ/κ όταν έμαθαν ότι θα έλθεις
να φτιάξεις το σπίτι σου και να
μείνεις πώς σε αντιμετώπισαν;

–Δεν μου έλεγαν τίποτε, μάλλον
με ενεθάρρυναν και μου φώναζαν
«άντε χωριανέ». Η αντίδρασή τους
εμφανίστηκε μόλις άρχισα να χτίζω
το σπίτι.
–Γιατί; 

–Για το πέρασμα προς το σπίτι,
ότι θα τους έκοβα τη θέα και ότι το
σχέδιο προέβλεπε μεγάλο σπίτι. Αν-
τιδρούσαν οι γείτονες, όχι όλοι οι
Τ/κ οι οποίοι τώρα έρχονται και μου
ζητούν συγγνώμη «ότι δεν θέλαμε
να το κάνουμε μας έβαλαν επάνω,
μετανιώσαμε και χίλια συγγνώμη».
–Όταν το σπίτι χτίστηκε και ήλ-
θες να μείνεις πώς ένιωσες που
ήσουν ο μοναδικός Ε/κ, σε ένα
χωριό που πριν από τον πόλεμο
δεν ήταν μικτό όπως άλλα;

–Δεν μου προκάλεσε κανένα αρ-
νητικό συναίσθημα, ούτε μου έκανε
κάποια εντύπωση ή κάτι που να με
φοβίζει. Νιώθω άνετα. Έχω τις επι-
φυλάξεις μου, αλλά νιώθω άνετα.

–Πότε έφυγες από το χωριό;
–Με τον πόλεμο έφυγα, 15 Αυ-

γούστου το απόγευμα. Ενημέρωσα
τους υπόλοιπους στρατιώτες και
φύγαμε πεζοί. Όταν φεύγαμε τα
τουρκικά στρατεύματα σχεδόν είχαν
μπει μέσα στο χωριό.
–Οι γονείς σου είχαν φύγει πιο
νωρίς;

–Τους γονείς μου τους φυγάδευσα
μέσα στην εκεχειρία.
–Έχεις τρία παιδιά. Όταν τους
ανακοίνωσες ότι θα έλθεις να
χτίσεις το σπίτι και να εγκατα-
σταθείς μόνιμα τι σου είπαν;

–Τίποτε. Κρύψανε τα κοπελούδ-
κια. Τους είπα ο καθένας κοιτάζει
τη ζωή του, τον εαυτό του. «Εσείς
είσαστε κατοχυρωμένοι. Πέραν τού-
του δικά μου λεφτά είναι θα τα κάνω
ό,τι θέλω». Μου είπαν εντάξει, δεν
μου είπαν τίποτα.
–Δεν διαφώνησαν, ούτε προσπά-
θησαν να σου αλλάξουν γνώμη;

–Όχι. 
–Τώρα που το έφτιαξες ήλθαν;

–Τώρα, σχεδόν κάθε Σαββατο-
κύριακο είναι εκεί πάνω. Τους αρέ-
σει. Προπαντός του μεγάλου πάει
από την Παρασκευή με τα παιδιά
του, έχει δυο μωρά, πάει και μένει
εκεί πάνω. Εγώ μπορεί να μην είμαι
εκεί, αυτός πηγαίνει. Αυτό με ευ-
χαριστεί διότι συγκεντρώνεται η
οικογένεια, βλέπεις τα εγγόνια σου,
τους γιους σου και είναι ευχάριστο
για μένα.
–Πριν έλθεις πίσω, τους είχες μι-
λήσει για το χωριό σου;

–Τους είχα πει κάποια πράγματα
αλλά ποτέ δεν τους είπα για τη ζωή
μου, ποιος ήμουν τι έκανα. Τώρα
άρχισαν να με ρωτούν και να μα-
θαίνουν.
–Άλλοι συγγενείς σου, που ήταν
στο χωριό και φύγανε το 1974,
σου έκαναν σχόλιο για την από-
φασή σου;

–Μπροστά μου όχι, πίσω ακούω
ορισμένες κουβέντες όπως «ά πήγες
υπόγραψες του Τούρκου για να σου
δώσει τον τόπο σου, για να χτίσεις

πάνω εκεί και να μείνεις». Αγνοώ
αυτούς τους τύπους διότι ο καθένας
κάνει ό,τι θέλει. 
–Πώς είναι η ζωή σου τώρα;

–Έχω εγκατασταθεί μόνιμα στο
χωριό μου, αλλά πηγαινοέρχομαι
στη Λευκωσία για τα ραντεβού μου
για λόγους υγείας, αλλά και για κοι-
νωνικές υποχρεώσεις. Είμαι συν-
ταξιούχος πλέον. Αυτό που με απα-
σχολεί περισσότερο είναι γιατί είμαι
σε ηλικία που δεν μπορώ να δου-
λέψω. Είμαι σχεδόν 80 ετών. Η ζωή
στο χωριό μου είναι ωραία. Κάθε
μέρα πάω στο καφενείο, πίνω τον
καφέ μου με τους άλλους κατοίκους,
μέχρι στιγμής δεν πλήρωσα καφέ
στο καφενείο.
–Πώς τους βλέπεις του Τ/κ στο
χωριό, τι σου λένε;

–Είναι και αυτοί ταλαιπωρημένοι
και νιώθουν και εκείνοι πρόσφυγες.
Μπορεί εμείς να βλέπουμε ότι κέρ-
δισαν κάτι, και πράγματι κέρδισαν,
αλλά δεν παύουν να λένε ότι είναι
πρόσφυγες και ότι έπαθαν τα ίδια
που πάθαμε και εμείς, ότι είναι με-
τανιωμένοι που έφυγαν από τα χω-
ριά τους. Οι πλείστοι είναι από την
Πάφο.
–Σου είπαν αν θέλουν να επι-
στρέψουν στα χωριά τους, εάν
λυθεί το Κυπριακό;

–Το λένε. Κάποιοι το λένε αλλά
τα περισσότερα σπίτια τους είναι
ερειπωμένα.
–Αν ήθελες να πεις κάτι σε άλλους
πρόσφυγες που σκέφτονται αυτό
το οποίο έκανες εσύ ποιο θα ήταν;

–Θα τους έλεγα την πραγματι-
κότητα. Αν δεν έχουν πιάσει το
σπίτι τους και αν δεν είναι κοτσια-
νιασμένοπάνω σε Τ/κ να επιδιώξουν
να πάνε να το πιάσουν. Αν είναι,
όμως, είναι δύσκολο να το πιάσουν.
–Από κάποια κυβερνητική υπη-
ρεσία σε πλησιάσανε;

–Ούτε ένας μέχρι στιγμής.

Γύρισα στο χωρκό μου
γιατί δεν βλέπω λύση
Ο Ε/κ πρόσφυγας από τον κατεχόμενο Λάρνακα της Λαπήθου
εξομολογείται στην «Κ» πώς πήρε την απόφαση της επιστροφής 

Το σπίτι του Νικόλα Σκουρίδη βρίσκεται στους πρόποδες του Κυπαρισσόβουνου, έχοντας μπροστά του, τον κατεχόμε-
νο Λάρνακα Λαπήθου και θέα μέχρι την κατεχόμενη Μόρφου. Στην ίδια τοποθεσία βρισκόταν το πατρικό του, το οποίο
μέσα σε 45 χρόνια μετατράπηκε σε μια άμορφη μάζα χωμάτων.

Απ’ ό,τι βλέπω, μέχρι
τώρα, λύση δεν έρχεται.
Λύση που να ικανοποιεί
τον πρόσφυγα και λέω
γιατί να μην το κάνω, τη
στιγμή που μου αρέσει
και είμαι σε μια ηλικία
μεγάλη να το χαρώ το
σπίτι μου, αφού περνώ
καλά με τους Τ/κ;

Έχω εγκατασταθεί μόνιμα
στο χωριό μου, αλλά
πηγαινοέρχομαι στη
Λευκωσία για τα ραντε-
βού μου, για λόγους
υγείας αλλά και για κοι-
νωνικές υποχρεώσεις.
Είμαι συνταξιούχος πλέ-
ον. Αυτό που με απασχο-
λεί περισσότερο είναι
γιατί είμαι σε ηλικία που
δεν μπορώ να δουλέψω.
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Οστά από 
την εκταφή 
στην κόλαση 
του Παχύαμμου
Υπολείμματα εκρηκτικών, πυρομαχικά, καθώς και 
κόκκαλα βρέθηκαν στον κρατήρα του νοσοκομείου

Του ΑΝΔΡΕΑ ΠΑΡΑΣΧΟΥ 

Ήμουν έξι χρονών τον Αύγουστο του 1964
και θυμάμαι πολύ καλά τα δύο μαύρα φέ-
ρετρα που ήρθαν στη Λάρνακα από την
Τηλλυρία, δεμένα πάνω στην οροφή ενός
από τα «ξύλινα» λεωφορεία της εποχής.
Ήταν δυο δικά μας παιδιά, ο Ανδρέας
Στρουθίδης και ο ΧριστάκηςΦτωχόπουλος,
που δυο βδομάδες πριν είχαν καταταχθεί
στο νεοσύστατο ΚΕΝ Λάρνακος. Ήταν
αυτό που κατέγραφε κάποιους μήνες μετά
το νοσταλγικό και πένθιμο τραγούδι, των
Γ. Κοτσώνη και Λ. Μαλένη, «Τα παιδιά της
γειτονιάς». Ίσως γι’ αυτό, μόλις μου είπε
τον Αύγουστο του 2018 ο Παναγιώτης Ει-
κοσάρης από το Δάλι για τον αγνοούμενο
αδελφό του στον Παχύαμμο της Τηλλυρίας,
σκέφτηκα ότι είχα μια παραπάνω οφειλή
να σκάψω 55 χρόνια, ίσως βρεθούν κι εκεί-

νοι που έμειναν χωρίς τάφο και πια χωρίς
γονείς να τους μνημονεύουν. Το πρώτο
ρεπορτάζ με τίτλο «Αγνοούμενοι από το
1964 στον Παχύαμμο», δημοσιεύθηκε
στην «Κ» στις 19/08/2018 και το δεύτερο
στις 26/08/2018, με τίτλο «Εκταφές σε τρεις
χώρους για την Τηλλυρία» και σημειώναμε
ότι, «σε Παχύαμμο, Πολέμι, Πάφο θα ανα-
ζητηθούν προς ταυτοποίηση τα λείψανα
δώδεκα ή και περισσότερων πεσόντων το
1964». Σημειωτέων ότι στις 30/07/2019,η
κυβέρνηση ανακοίνωσε διά τουΕπιτρόπου
Ανθρωπιστικών Θεμάτων Φώτη Φωτίου
σχετική απόφασή της «για ασφαλή διε-
νέργεια ανασκαφής στον χώρο που βρι-
σκόταν το πρόχειρο νοσοκομείο Παχυάμ-
μου και το οποίο βομβαρδίστηκε από την
τουρκική αεροπορία με βόμβες ναπάλμ
τον Αύγουστοτου 1964. […] Τονοσοκομείο
καταστράφηκε ολοσχερώς. Από τα συν-

τρίμμια περισυλλέγησαν καμένα μέρη σο-
ρών. Δεν είναι γνωστός ο ακριβής αριθμός
των τραυματιών που ευρίσκοντο στο νο-
σοκομείο για περίθαλψη, όταν έγινε ο βομ-
βαρδισμός». 

Στη συνέχεια μάθαμε ότι θα γίνουν
εκταφές συγκεκριμένα στο νοσοκομείο
εκστρατείας Παχυάμμου, σε τάφους στο
κοιμητήριο Χρυσοπατερίτισσας, στο δάσος
Πωμού, στο κοιμητήριο Πωμού, στο κοι-
μητήριο Πάφου και σε δύο τάφους στο

κοιμητήριο Αγίου Γεωργίου στη Λάρνακα,
αυτούς δηλαδή των Στρουθίδη και Φτω-
χόπουλου. Αρχικά μου ήταν δύσκολο να
κατανοήσω γιατί χρειάζεται να κάμει κανείς
DNA σε «γνωστούς» τάφους, μέχρι που,
πριν μερικές μέρες άκουσα από τα χείλη
αυτοπτών μαρτύρων στον Παχύαμμο, πως
μάζευαν κομματάκια από ανθρώπινες σάρ-
κες και οστά από τους δρόμους και τα χω-
ράφια και πως άνθρωποι και ζώα τρέχανε
καιόμενοι από τις ναπάλμ.

Βγήκε ζωντανός
από τα ερείπια
Οι Λεωνίδας Νικολάου και Ηρακλής Χρίστου
θυμούνται ότι από τα συντρίμμια του νοσο-
κομείου βγήκε ζωντανός ένας άνθρωπος που
πήγε σε ένα σπίτι εκατό μέτρα πιο κάτω για
να προστατευθεί, μέχρι που τον πήγαν για
περίθαλψη σε νοσοκομείο. Και οι δυο τον
θυμούνται να πηγαίνει κάθε χρόνο, μισό
αιώνα τώρα στο ετήσιο μνημόσυνο. Τα τε-
λευταία χρόνια δεν τον έχουν δει, λέει…
Εκείνος που ως εκ θαύματος σώθηκε ήταν ο
νοσοκόμος μονάδος Κωνσταντίνος Σωκρά-
τους, όπως καταγράφεται στη μαρτυρία του,
στο βιβλίο του Λούη Λοΐζου «Τηλλυριά, Αύ-
γουστος 1964- Μαρτυρίες»: «Δεν είχα καλά-
καλά προλάβει να αναλάβω καθήκοντα πριν
το μεγάλο κακό. Μια ώρα μετά που είχα πα-
ρουσιαστεί, η ώρα 11 το πρωί της Κυριακής
(09/08/1964), ακούσαμε να πλησιάζουν τα
πρώτα αεροπλάνα και τις πρώτες εκρήξεις
πολύ κοντά στο νοσοκομείο. Ο γιατρός Δημ.
Μαυρογένης μας φώναξε: «Παιδιά καλυφθείτε
μας βομβαρδίζει η τουρκική αεροπορία». Τρέ-
ξαμε όλοι και πέσαμε για μεγαλύτερη ασφάλεια
στα ριζά των τοίχων του νοσοκομείου. Όπως
είχα πέσει μπορούσα να κοιτάξω το παράθυρο.
Είδα να πέφτουν δύο «βαρέλια» από ένα πο-
λεμικό αεροπλάνο. Τίποτα άλλο δεν θυμάμαι.
Ούτε που άκουσα τις εκρήξεις. Όταν συνήλθα,
κατάλαβα ότι ήμουν θαμμένος κάτω από τα
ερείπια του νοσοκομείου. Δεν μπορούσα να
προσδιορίσω το χρόνο, να υπολογίσω πόσες
ώρες από τη στιγμή που μας είχαν βομβαρ-
δίσει. Άκουσα μια φωνή μέσα από τα ερείπια
που καλούσε σε βοήθεια. Άρχισα κι εγώ να
φωνάζω «βοήθεια», αλλά φαίνεται η κατα-
στροφή ήταν πλήρης. Κανένας δεν υπήρχε
εκεί κοντά που θα μπορούσε να μας βοηθήσει.
Η φωνή που καλούσε σε βοήθεια άρχισε σι-
γά-σιγά να αδυνατίζει, μέχρι που άκουσα τον
επιθανάτιο ρόγχο του ανθρώπου που πέθανε
αβοήθητος, θαμμένος μέσα στα χαλάσματα
του νοσοκομείου. Και ήταν τόσο κοντά μου…
Όπως ήμουν ξαπλωμένος, θαμμένος ουσια-
στικά κάτω από τα χαλάσματα του νοσοκο-
μείου, τα ένιωθα να μου πιέζουν το στήθος.
Οι πόνοι σε ολόκληρο το κορμί μου ήταν αφό-
ρητοι. Κατάλαβα πως έπρεπε να δράσω, να
κάνω κάτι αν δεν ήθελα να έχω την τύχη του
ανθρώπου που πέθανε αβοήθητος πριν από
λίγο και βρισκόταν σχεδόν δίπλα μου. Η
πρώτη μου σκέψη ήταν ο προστάτης άγιος
του χωριού μου Άγιος Ανδρόνικος. Προσευ-
χήθηκα με θέρμη, με όλη τη δύναμη της
ψυχής μου. Την ίδια στιγμή σαν από θαύμα,
κατάλαβα πως το αριστερό μου χέρι βγήκε
από τα χαλάσματα. Σπρώχνοντας με όλη τη
δύναμη που μου είχε απομείνει, μπόρεσα τε-
λικά να βγω ζωντανός έξω από τα χαλάσματα.
Κατάλαβα πως ήταν ήδη απόγευμα. Έριξα
μια γρήγορη ματιά γύρω μου. Όλη η περιοχή
γύρω από το νοσοκομείο καιγόταν. Τρεις
βόμβες σαν αυτές που είχα δει να πέφτουν
από το τουρκικό αεροπλάνο, καίγονταν με-
τατρέποντας τον τόπο σε κόλαση». Ο Σω-
κράτους, πολυτραυματίας όπως ήταν, κινή-
θηκε προς την κατεύθυνση που υπήρχαν
σπίτια, όπου σε ένα σπίτι βρήκε δύο γνωστούς
του στρατιώτες, «ο ένας ήταν ο Καραγιώργης
από τη Λάρνακα. Μόλις τους είδα έχασα τις
αισθήσεις μου». Ο Σωκράτους κατέληξε στο
νοσοκομείο Λεμεσού όπου νοσηλεύθηκε για
35 μέρες. Σύμφωνα με τη μαρτυρία του Σω-
κράτους, «στο νοσοκομείο εκτός από τον για-
τρό Δημήτρη Μαυρογένη γνώρισα δύο νο-
σοκόμους και 9 τραυματισμένους στρατιώτες.
Ήμασταν δηλαδή συνολικά 13 άτομα στο
νοσοκομείο. Ο μόνος τραυματίας που θυμάμαι
ήταν ο στρατιώτης Εικοσάρης από το Δάλι
που υπηρετούσε και αυτός στο 216 Τάγμα
Πεζικού». 

Φτάνοντας στην πανέμορφη κοινότητα
του Παχυάμμου, με τα πεύκα του δάσους
πίσω σου και τη θάλασσα στα πόδια σου,
είναι δύσκολο να πιάσεις τον μίτο μιας
τόσο μεγάλης και παλιάς τραγωδίας…
Κοίταξα να βρω την άκρη του νήματος
από κει που μοσχοβολούσε σπιτικός καφές.
Κάτω από το δέντρο στην αυλή του, ο επί
πολλά χρόνια κοινοτάρχης, Λεωνίδας Νι-
κολάου 81 χρονών σήμερα, μας υποδέχεται
με τη σύζυγο του Άννα, η οποία φτιάχνει
αμέσως καφέ. Ο κ. Λεωνίδας που ήταν
στο χωριό την Κυριακή 9 Αυγούστου 1964,
αμφιβάλλει αν από την εκταφή θα προ-
κύψουν στοιχεία. Τον ρωτώ γιατί; «Διότι
τα κομμάτια των ανθρώπων που ήταν στο
νοσοκομείο διασκορπίστηκαν στα γύρω
χωράφια. Εγώ είχα μαζέψει 2-3 κουβάδες
κομματάκια και σαν εμένα και άλλοι και
τα θάψαμε στα χωράφια εδώ τριγύρω».
Η ομάδα που άρχισε την προσπάθεια για
αποκατάσταση της ιστορικής αλήθειας,
με επικεφαλής τον πολύπειρο λειτουργό
του Γραφείου του Επιτρόπου Προεδρίας
Ξενοφώντα Καλλή, την ομάδα αρχαιολόγων
και ομάδα ειδικών για τα εκρηκτικά της
Ε.Φ., αξιολογούν την κάθε πληροφορία,
και θα συνεχίσουν μέχρι τέλους το έργο
που ανέλαβαν. Με τον κ. Λεωνίδα όχι
μόνο συμφωνεί αλλά επαυξάνει ο κατά
δέκα χρόνια νεότερος του Ηρακλής Χρί-
στου, 71 ετών: «Οι μέρες εκείνες ήταν κό-
λαση. Το χωριό ολόκληρο ισοπεδώθηκε.
Ήταν δύο τα αεροπλάνα που είδα. Το ένα
προχώρησε, το δεύτερο βομβάρδισε το
χωριό. Το νοσοκομείο το ισοπέδωσε η
βόμβα ναπάλμ και τα συντρίμμια σκορ-
πίστηκαν, μέχρι τη στροφή του δρόμου.
Γέμισε ο δρόμος και τα χωράφια ανθρώ-
πινες σάρκες, μικρά-μικρά κομμάτια. Είπαν
σε ένα ηλικιωμένο, τον Αθηνόδωρο και
τα μάζευε με ένα κουβά και τα έθαβε στα
χωράφια τριγύρω. Γι’ αυτό νομίζω ότι θα
δυσκολευτούν πια να βρουν οστά να κά-
μουν DNA. Και να σκεφτείς ότι από τα
συντρίμμια βγήκε άνθρωπος ζωντανός!».

Πιο αποκαλυπτικός είναι ο Ηλίας Στυ-
λιανού 84 ετών, το σπίτι του οποίου είναι
ακριβώς δίπλα από το νοσοκομείο Πα-
χυάμμου: «Δεν είδα που βομβάρδισαν το
νοσοκομείο αλλά νομίζω ότι το χτύπησαν
διότι δίπλα ήταν ένα τεθωρακισμένο με
τροχούς και το είχαν βάλει στόχο. Τις
προηγούμενες μέρες φορτηγά έφεραν
πυρομαχικά και τα ξεφόρτωσαν εκεί. Νο-
μίζω ότι εκείνα τα πυρομαχικά ενίσχυσαν
την έκρηξη από τη βόμβα. Όταν τέλειωσε
το κακό ήρθε ο Μακάριος. Ήρθε εδώ στο
σπίτι μας. Του έδειξα τα μυαλά στους
τοίχους και τα αίματα»… Κοινό χαρα-
κτηριστικό και των τριών το γεγονός ότι
αφηγούνται με τέτοιο τρόπο τα γεγονότα
εκείνης της κόλασης λες και την ξανα-
ζούνε καθημερινά. 

Επί εδάφους ηρώων
Ευρισκόμενος στο χώρο εκείνο του

νοσοκομείου Παχυάμμου, ένιωσα μια γα-
λήνη παράξενη να με διαπερνά. Ήταν οι
ψυχές που χάθηκαν εδώ; Ήταν ο σεβασμός
που ενδείκνυται στο χώρο; Ήταν το τραύ-

μα που είναι ακόμα ανοικτό; Ο χώρος
ήταν γεμάτος μπάζα από τα συντρίμμια
της οικοδομής και χρειάστηκαν κάμποσα
φορτηγά για να τα μεταφέρουν. Καθαρί-
στηκε ο κρατήρας και η ευρύτερη περιοχή
με μεγάλη προσοχή καθότι οι ναρκαλιευτές
εντόπισαν υπολείμματα εκρηκτικών και
πυρομαχικά ενώ εντοπίστηκαν και κάποια
οστά. Η εκταφή, όπως είπε και ο Επίτροπος
Φώτης Φωτίου, στις 9 Οκτωβρίου στον
ίδιο χώρο, εντάσσεται στα πλαίσια εκτα-
φών και αναγνώρισης λειψάνων της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας και στοχεύει στο
να δοθούν, εάν μπορούμε να εντοπίσουμε,
απαντήσεις στις οικογένειες των πεσόν-
των, μια από τις οποίες μέχρι τώρα δεν
της έχουν παραδοθεί οποιαδήποτε λεί-
ψανα για ταφή. Πρόκειται, όπως γράψαμε
στην αρχή του κειμένου, για την οικογέ-
νεια του Γιώργου Εικοσάρη από το Δάλι.
Ποιοι όμως βρίσκονταν στον νοσοκομείο;
Ο γιατρός Αντωνιάδης σημειώνει ότι, την
Κυριακή 9 Αυγούστου 1964, οι βομβαρ-
δισμοί ξεκίνησαν από τις 10:30 π.μ. και
προσθέτει: «Το νοσοκομείο Παχυάμμου

κατεδαφίζεται από μια ναπάλμ. Ό,τι υπήρ-
χε εξαφανίστηκε και ο τόπος μεταβλήθηκε
σε μια τάφρο 3-4 μέτρα βάθος και 4-5
μέτρα πλάτος. Ούτε καν ξεχώριζε ότι εκεί
προηγουμένως ήταν μια καινούργια μο-
νοκατοικία. Εκείνη την ώρα στο νοσο-
κομείο βρίσκονταν ο εξάδελφός μου για-
τρός Δημήτρης Μαυρογένης και οι τραυ-
ματιοφορείς μέλη της Διμοιρίας Υγειονο-
μικού: Πανίκος Παστίδης, Χριστόδουλος
Αργυρού, Κωστάκης Πενταλιώτης και Αν-
δρέας Χρυσοστόμου. Όλοι αυτοί βρήκαν
ακαριαίο θάνατο. Τα κορμιά τους είχαν
σχεδόν πολτοποιηθεί και είχαν καταστεί
αγνώριστα. Το σώμα του γιατρού Μαυ-
ρογένη είχε πολτοποιηθεί και το κεφάλι
είχε φύγει από το κορμί. Τον ξεχωρίσαμε
από τα παπούτσια του κι ένα επίδεσμο
που κρατούσε στο χέρι. Σε απόσταση 50-
60 μέτρων, βρήκαμε και κομμάτια άλλων
σκοτωμένων. Δύο μέρες μετά βρήκαμε
κάπου εκεί κι ένα ολόκληρο χέρι. Ήταν
του Κωστάκη Πενταλιώτη. Αναγνωρίστηκε
από ένα δακτυλίδι και μια βέρα που είχαν
το όνομα της συζύγου του.

Αυτόπτες μάρτυρες ενός εφιάλτη που δεν τελειώνει 

Οι προετοιμασίες για να αρχίσει η εκκαθάριση του χώρου ολοκληρώθηκαν και η ομάδα είναι έτοιμη να αρχίσει την πορεία της στην ιστορική αλήθεια. 

Ο χώρος έχει καθαριστεί και οι αρχαιολό-
γοι έπιασαν δουλειά σε συνεργασία με τους
ειδικούς της ΕΦ για τα εκρηκτικά.

Ενα από τα αεροπλάνα που βομβάρδισαν
την Τηλλυρία, το 1964 βρίσκεται στο μνη-
μείο της τουρκικής αεροπορίας στον Ξερό
που ανεγέρθηκε για να τιμήσει τον πιλότο
Τζενγκίζ Τοπέλ, όπως αναγράφεται στην
πλάκα, που σκοτώθηκε όταν καταρρίφθηκε
στις 8 Αυγούστου στην Τηλλυρία. 

Λεωνίδας Νικολάου: Τα κομμάτια των θυ-
μάτων του νοσοκομείου διασκορπίστηκαν
στα γύρω χωράφια. Εγώ είχα μαζέψει 2-3
κουβάδες. 

Ηρακλής Χρίστου: Γέμισε ο δρόμος και τα
χωράφια ανθρώπινες σάρκες, μικρά-μικρά
κομμάτια. Νομίζω ότι θα δυσκολευτούν πια
να βρουν οστά να κάμουν DNA. 

Ηλίας Στυλιανού: Νομίζω βομβάρδισαν το
νοσοκομείο διότι δίπλα ήταν ένα τεθωρακι-
σμένο με τροχούς ενώ τις προηγούμενες
μέρες ξεφόρτωσαν εκεί πυρομαχικά. 

Των αποφάσεων του Υπουργικού για να ξεκινήσει η εκταφή, σύμφωνα με τον Επίτροπο
Προεδρίας, προηγήθηκε μεγάλη προσπάθεια από τον υπεύθυνο της ανασκαφής Ξενοφών-
τα Καλλή (στη φωτογραφία με την ομάδα του) για να συλλεχθούν όλες οι πληροφορίες.
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Άλλος άριστος 
«Καλός-καλός ο χοίρος μας τζι εφήκε χα-
λαζιάρης» είναι η παροιμία που προφανώς
υιοθετήθηκε από την κυβέρνηση Αναστα-
σιάδη για να μας θυμίζει διαρκώς τους άρι-
στους των αρίστων του Νίκαρου. Κάθε φορά
που ο πρόεδρος μάς λέει πόσο καλός είναι ο
διορισμός που έκανε, σπάει ο διάολος το πο-
δάρι του και ο «άριστος» του προέδρου συλ-
λαμβάνεται κλέπτων οπώρας. Το ίδιο συνέ-
βη εσχάτως και με τον Επίτροπο Ορεινών
Κοινοτήτων, Γιαννάκη Παπαδούρη, του οποί-
ου δύο εταιρείες, όπως διαπιστώθηκε από
το Τμήμα Αρχαιοτήτων, έχουν προβεί σε
«επεμβάσεις σε αρχαίο μνημείο στον Καλο-
παναγιώτη» κάτι που αποτελεί «κατάφωρη
παραβίαση του περί Αρχαιοτήτων Νόμου». Η
υπόθεση βρίσκεται ενώπιον του δικαστηρί-
ου από το 2015. Απορία: Άμα κάποιος διορί-
ζεται σε δημόσιο αξίωμα δεν τσεκάρει το
Προεδρικό αν ελέγχεται ποινικά ή αν τέλος
πάντων είναι καθαρός; 

••••
Ο καταγγελέας 
Φυσικά, μόλις διαπιστώθηκαν τα περί Πα-
παδούρη, ο επίσημος καταγγελέας Οδυσσέ-
ας Μιχαηλίδης έσπευσε να στείλε επιστολή
στον γενικό εισαγγελέα Κώστα Κληρίδη
προφανώς για τα δέοντα. Σάκη, έχω μια
απορία; Διαβάζεις διεθνείς ειδήσεις; Είδες
να καταδικάζεται κανείς σε τούτο τον τόπο
που πλέον χρησιμοποιείται και σαν παρά-
δειγμα φορολογικού παραδείσου και σε ται-
νίες του Χόλυγουντ για το σκάνδαλο των
τραπεζών; Πες μου έναν τραπεζίτη που με-
τά το κούρεμα καταδικάστηκε και είναι σή-
μερα φυλακή; 

••••
Της Ισλανδίας 
Και σε ρωτώ, ρε Σάκη μου, αν διαβάζεις
διεθνείς ειδήσεις, διότι αν διάβαζες προφα-
νώς θα ήξερες τι έγινε στις 17 Οκτωβρίου
2019 στην Ισλανδία; Το Ανώτατο Δικαστήριο
της χώρας καταδίκασε σε κάμποσες δεκαε-
τίες φυλάκισης τους 9 τελευταίους τραπεζί-
τες διεθνούς τράπεζας για εγκλήματα σχετι-
κά με την οικονομική κρίση της χώρας το
2008! Στην ίδια χώρα είχαν ήδη καταδικα-
στεί άλλοι 36 τραπεζίτες: διευθυντές και
ανώτατοι υπάλληλοι! Η δίκη των εννέα ξεκί-
νησε τον Απρίλιο του 2016. Όπως βλέπετε
οι ανακριτικές αρχές ασχολούνται με το ζή-
τημα από το 2008 που κατέρρευσαν οι τρά-
πεζες στην Ισλανδία και ολοκλήρωσαν το
2019. 

••••

Πλήρωσαν οι ένοχοι
Η Ισλανδία ακολούθησε διαφορετική τακτι-
κή και στρατηγική αντιμετώπισης της κρίσης
από ό,τι ο υπόλοιπος δυτικός κόσμος. Μετά
την κρίση, ανέλαβε νέα κυβέρνηση, η οποία
άφησε τις τράπεζες να χρεοκοπήσουν, τιμω-
ρώντας, παράλληλα, τις εγκληματικές πρά-
ξεις των golden boys τους, αλλά και διασφα-
λίζοντας τις αποταμιεύσεις των απλών πολι-
τών. Τι έγινε; Σύμφωνα με περσινή έκθεση
του ΔΝΤ, η Ισλανδία κατάφερε να επανέλθει
δίχως να συμβιβάσει το κράτος πρόνοιας και
τις παροχές της προς τους πολίτες και οι πο-
λίτες δεν τιμωρήθηκαν για τα εγκλήματα
των τραπεζιτών. Εμείς εδώ επειδή προφα-
νώς δεν εντοπίσαμε ένοχο τραπεζίτη ή άλλο
αξιωματούχο, τιμωρήσαμε τους πολίτες. Αν
τα λέω λάθος, είμαι πρόθυμος να παραδοθώ
στον γενικό εισαγγελέα… 

••••
Εφκάλαμεν νάμι! 
Αν ο γενικός εισαγγελέας δεν θέλει να με
προσαγάγει τότε μπορώ και να προσευχη-
θώ, όπως η Μέριλ Στριπ στην ταινία του Νέτ-
φλιξ «The Laundromat», στην οποία περι-
γράφονται με ευφυέστατο τρόπο πως με

άξονα τον Παναμά λειτουργούσε το κύκλω-
μα των «εταιριών κελυφών» και «εκθει-
άζονται» οι πιο περιώνυμοι φορολογικοί πα-
ράδεισοι του πλανήτη, όπως οι Παρθένες
Νήσοι, οι Σεϋχέλλες η Κύπρος κ.ά. νησιά εν
μέσω πελάγων και ωκεανών. Κατά το κοινώς
κυπριακό λεγόμενο «εφκάλαμεν νάμι».
Στην ταινία που σκηνοθετεί ο Steven Soder-
bergh η εξαίρετη Meryl Streep υποδύεται
μία χήρα η οποία διερευνά μια απάτη με
ασφαλιστικές εταιρείες που αρνούνται να
την αποζημιώσουν για το θάνατο του συζύ-
γου της και καταλήγει στο μεγαλύτερο δικη-
γορικό γραφείο του Παναμά των συνεταί-
ρων Mossack & Fonseca, τους οποίους υπο-
δύονται οι Gary Oldman και Antonio Bande-
ras, ξετυλίγοντας το κουβάρι που έστειλε
πολύ κόσμο στον άλλο κόσμο, αυτό της μιζέ-
ριας, ενώ οι εφευρέτες της απάτης, απο-
λαμβάνουν τα λεφτά, πολλά λεφτά που κα-
τόρθωσαν να περάσουν από τα πλυντήρια
που έφτιαξαν στις πατρίδες μας. 

••••
Η προσευχή 
Στο φινάλε της ταινίας κι αφού έχει κατα-
λάβει πώς γίνονται όλων των ειδών οι απά-

τες και πώς ξεπλένονται τα χρήματα στoν
πλανήτη, βρίσκουμε τη Meryl Streep στην
εκκλησία της γειτονιάς της να προσεύχεται
στον Θεό και να λέει: «Ευχαριστώ, Κύριε,
ευχαριστώ. Ευχαριστώ για όλα. Δεν θέλω να
το ρωτάω, αλλά αναρωτιέμαι, πότε οι φτω-
χοί θα κληρονομήσουν τη Γη; Θα ζήσω να το
δω; Θα ζήσουν τα εγγόνια μου; Κι αυτό το,
«Οι πρώτοι έσονται έσχατοι και οι έσχατοι
πρώτοι», πότε θα αρχίσει; Κι εμείς οι υπό-
λοιποι στη μέση; Μένουμε ολοένα και πε-
ρισσότερο πίσω. Η μητέρα μου έλεγε, «αυ-
τούς να χτυπήσει κεραυνός, όχι εμένα». Εσύ
δεν είσαι ακόμα υπεύθυνος για τους κεραυ-
νούς; Ξέρω, πρέπει να λέω, «Πάτερ άφες
αυτοίς ου γαρ οίδασι τι ποιούσι», αλλά νομί-
ζω ότι το ξέρουν πολύ καλά. Αλλά νομίζω
δεν τους νοιάζει. Μακάρι ένας, μόνο ένας,
να έλεγε «συγγνώμη» και να το εννοούσε.
Ή να πήγαινε φυλακή. Ή και τα δύο. Καλό θα
ήταν. Γιατί όχι και τα δύο! 

••••
Πού να απευθυνθεί 
Σε ομιλία του στην τελετή αναγόρευσής
του σε επίτιμο διδάκτορα της Σχολής Νομι-
κής και Διοίκησης Επιχειρήσεων του Πανε-

πιστημίου Frederick, με θέμα «Εμπειρίες και
βιώματα από την υπηρεσία σε δύο σημαντι-
κούς θεσμούς του κράτους», ο γενικός ει-
σαγγελέας Κώστας Κληρίδη μεταξύ άλλων
αναφέρθηκε σε πολεμική που δέχτηκε
αφότου ανέλαβε και διάφορα άλλα ως να
περιέγραφε μια Σικελία της ημέρες της δό-
ξας της Μαφίας. Είπε, μεταξύ άλλων, ότι το
δυσκολότερο σε χειρισμό θέμα ήταν: «Αυτό
της εκ των έσω πολεμικής για τους γνω-
στούς λόγους. Μιας πολεμικής, η οποία δεν
περιοριζόταν στην περίμετρο της Νομικής
Υπηρεσίας. Επεκτεινόταν και δικτυωνόταν
και σε δυνάμεις άλλες. Στη νομοθετική
εξουσία, σε κάποια μέλη της, στην εκτελε-
στική, στην αστυνομία. Και δυστυχώς, σε μέ-
σα μαζικής ενημέρωσης. Υπό εκείνες τις
συνθήκες, οι δυσχέρειες ήταν πολλές και
κάποτε ανυπέρβλητες». Πρόσθεσε, «το εί-
δος και το μέγεθος της διαπλοκής άρχισε να
δείχνει το πραγματικό του πρόσωπο. Προ-
σπαθήσαμε να εμπεδώσουμε μέσω της Νο-
μικής Υπηρεσίας μια βασική αρχή: Απροσω-
πόληπτα και δίκαια να αξιολογείται κάθε μια
περίπτωση ενδεχόμενης διάπραξης αδική-
ματος και αν κάποιος ενέχεται, να διώκεται,
ανεξάρτητα από την όποια ιδιότητά του, θέ-
ση την οποία κατέχει, κοινωνική υπόσταση
κ.λπ.». Εγώ, πάντως, αγαπητέ κ. Κληρίδη αν
αντιμετώπιζα τόσο μεγάλα προβλήματα, θα
απευθυνόμουνα στον γενικό εισαγγελέα
της Δημοκρατίας. Με τις τόσες εξουσίες που
έχει είναι ο μόνος που μπορεί να καθαρίσει.
Και μάλιστα για όλους μας. 

Εφκάλαμεν νάμι, παίζουμε στο Netflix! 

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

Νίκο, κάμνεις μου τζι εμένα 5-6 διαβατήρια πριν ξεκινήσουμε συνομιλίες; Λογαριάζω να πάω ώς την Καμπότζη! 

Γιορτάζουμε την 28η Οκτωβρίου,
δηλαδή την ένδοξη εισαγωγή της
Ελλάδας στην τραγικότερη δεκαε-
τία της Ιστορίας της στον 20ό αι-
ώνα, και ο εορτασμός διαρκεί (ατύ-
πως) ένα ολόκληρο τετραήμερο,
καθώς κολλάει με το Σαββατοκύ-
ριακο. Επειδή όλα τα τυχερά στην
Ελλάδα κατοχυρώνουν «κεκτημέ-
να», αναρωτιέμαι τι θα έπρεπε να
κάνουμε κατ’ αναλογία για την 25η
Μαρτίου του 2021, όταν θα συμπλη-
ρώνονται 200 χρόνια από τον Αγώ-
να της Ανεξαρτησίας. Μήπως να το
γιορτάσουμε με μια τρίμηνη άδεια
για όλους, η οποία μάλιστα θα πέ-
φτει βολικότατα μεταξύ Χριστου-
γέννων και Πάσχα, ώστε να τα ενώ-
νει; Το θέτω από τώρα, διότι η κατα-
νομή των αδειών, ώστε κατά το τρί-
μηνο αυτό να διατηρείται η στοιχει-
ώδης απομίμηση της εικόνας ενός
κράτους που εξακολουθεί να υφί-
σταται, θέλει μεγάλη προετοιμασία.
Τόσο μεγάλη, ώστε, αν η κυβέρνη-
ση υιοθετήσει την ιδέα, δεν νομίζω
να της περισσέψει χρόνος για να
ασχοληθεί με οτιδήποτε άλλο μέχρι
το 2021. Διακόσια χρόνια είναι αυτά
στο κάτω κάτω! (Για να είμαι ακρι-
βής, διακόσα, άνευ ιώτα...)

Αν είχαμε κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, θα
μπορούσα να ελπίζω ότι κάποιοι θα
πάρουν στα σοβαρά τη ρηξικέλευ-
θη (και βαθιά προοδευτική!) πρότα-
σή μου. Διαφορετικά είναι όμως τα
σχέδια της κυβέρνησης Μητσοτάκη.
Είναι γνωστό ότι έχει επιλεγεί η επι-
κεφαλής της οργανωτικής προσπά-
θειας, η Γιάννα Αγγελοπούλου (με
τις αμάραντες δάφνες του ηρωικού
2004), και, επίσης, γνωρίζουμε τη
διοικητική δομή του οργανωτικού
σχήματος, καθώς το σχετικό προ-
εδρικό διάταγμα δημοσιεύθηκε
στην ιστοσελίδα της κυβέρνησης

και μένει πλέον η υπογραφή του
από τον Πρόεδρο.

Διαβάζοντας προσεκτικά τη διάρ-
θρωση της διοικητικής δομής όπως
περιγράφεται στο Π.Δ., προκύπτει
ότι το κλειδί για την καλή λειτουρ-
γία του οργανωτικού σχήματος βρί-
σκεται στις καλές σχέσεις της Επι-
τροπής, δηλαδή της προέδρου της,
με τη Βουλή. Διότι η χρηματοδότη-
ση θα εξαρτάται από το Ιδρυμα της
Βουλής, το οποίο θα εγκρίνει τους

προϋπολογισμούς των δράσεων –
και είναι λογικό, αφού οι πόροι θα
προέρχονται από τον προϋπολογι-
σμό της Βουλής. Συνεπώς, ας μην
περιμένουμε εντυπωσιακό ποσόν.
Εκτός βεβαίως αν η Γιάννα, με τον
κύκλο των γνωριμιών της και τη διε-
θνή φήμη της, οργανώσει ένα
«fund-raising» για να ξηλωθούν κά-
ποιοι εκπρόσωποι του 1% του παγ-
κοσμίου πληθυσμού.

Ωραία όλα αυτά, αλλά σε τι θα απο-

σκοπεί το έργο της επιτροπής; Τα
περί ανάδειξης «συγκριτικών πλεο-
νεκτημάτων και ιδιαιτεροτήτων», τα
περί διαμόρφωσης «branding», τα
οποία βρίσκουμε στον νόμο περί
επιτελικού κράτους, είναι κατάλο-
γος ευχών, δεν είναι όμως στρατη-
γική. Το 2021, νομίζω, μας προσφέ-
ρει την ευκαιρία να εκσυγχρονίσου-
με την εθνική μας ταυτότητα και αυ-
τό μπορεί να είναι μια εθνική στρα-
τηγική για το μέλλον. Μην τρομάζε-
τε! Δεν εννοώ τίποτε το ριζοσπαστι-

κό, αλλά μόνο τη βελτίωση του
υπάρχοντος.

Η διακοσιοστή επέτειος της Εθνε-
γερσίας δίνει την ευκαιρία να κατα-
λάβουμε την ιστορική πορεία του
σύγχρονου ελληνικού κράτους ως
ένα «διάλογο». (Τα εισαγωγικά απα-
ραίτητα, διότι ο διάλογος συχνά γίνε-
ται με διχασμούς και εμφυλίους, αλ-
λά μην ξεχνάμε ότι γίνεται μεταξύ
Ελλήνων...) Στον διάλογο μετέχουν
δύο τάσεις: εκείνη του ευρωπαϊκού

εκσυγχρονισμού και η άλλη που εκ-
φράζει τα τοπικά συμφέροντα και εί-
ναι ριζωμένη σε πολιτικά ήθη δια-
μορφωμένα κατά την Τουρκοκρατία.
Και οι δύο τάσεις, μολονότι συχνά
πιάνονται στα χέρια μεταξύ τους, εί-
ναι εξίσου αυθεντικά ελληνικές και
εξίσου νομιμοποιημένες ιστορικά. Οι
διακυμάνσεις της σχέσης τους είναι
η πορεία, που ξεκίνησε με τον αγώ-
να για την εθνική ελευθερία και
εκτείνεται στο μέλλον. Δεν κατεβά-
ζουμε, προς Θεού, τον Κολοκοτρώνη
από το βάθρο του! Στήνουμε, όμως,
δίπλα του και τον Μαυροκορδάτο.

Αυτό το αφήγημα δίνει την έξοδο
από την κομπλεξική και ιδιοτελή κα-
κομοιριά του Μακρυγιάννη. Δεν λέω
ότι κάτι τέτοιο θα οδηγούσε στη συμ-
φιλίωση των τάσεων – αυτά είναι
μπούρδες, με τις οποίες τρέφεται ο
εφηβικός ιδεαλισμός στους ενηλί-
κους. Θα συνέβαλλε, όμως, στην αλ-
ληλοκατανόηση· και η κατανόηση δι-
ευκολύνει τη συνεννόηση. Επιπλέον,
η θέαση της ιστορίας μας με τον τρό-
πο που προσπάθησα απλοϊκά να εκ-
θέσω, με όρους που ίσως κάνουν
τους ιστορικούς να φρίττουν, είναι
στην πραγματικότητα η ιστορία μιας
θαυμαστής επιτυχίας. Σκεφθείτε: με
το 28% του ΑΕΠ χαμένο, ακόμη εί-
μαστε στον κατάλογο των πλουσίων
του ΟΟΣΑ! Η Ελλάδα, με τα σκαμπα-
νεβάσματα και τις συμφορές της, εί-
ναι μια ιστορία επιτυχίας. Η συνείδη-
ση αυτής της επιτυχίας, εφόσον γίνε-
ται με ρεαλιστικούς όρους, μας βοη-
θά να ξεφορτωθούμε λίγο από το
βάρος της σύγκρισης με τους αρχαί-
ους προγόνους και, επιτέλους, χαλα-
ρώνει τον βρόχο του κόμπλεξ μας με
την Ευρώπη.

Η ευκαιρία του 2021
Του ΣΤΕΦΑΝΟΥ ΚΑΣΙΜΑΤΗ

ΦΑΛΗΡΕΥΣ
kassimatis@kathimerini.gr

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΔΗΜΗΤΡΗ ΧΑΝΤΖΟΠΟΥΛΟΥ

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ
Κώστας Κληρίδης

Ο γενικός εισαγγελέας κ. Κώστας
Κληρίδης για τα παράπονα που διατύ-
πωσε για άλλη μία φορά δημοσίως για
τη διαφθορά που διαπιστώνει να μα-
στίζει την πολιτεία μας! Θου Κύριε… 

ΓΤ
Π



Κάποια στιγμή θα πρέπει να ανοίξει
η συζήτηση για το τι είναι τελικά
η πολιτική ευθιξία και να μπει ένα
όριο στην πολιτική αναίδεια. Και
το λέμε αυτό γιατί τα όρια δοκι-
μάστηκαν την περασμένη Δευ-

τέρα, όταν ο Χάρης Γεωργιάδης έκανε τον απο-
λογισμό του για την παρουσία του στο πηδάλιο
του Υπουργείου Οικονομικών. Όχι γιατί δεν
είχαν βάση τα όσα σκωπτικά διηγήθηκε για
τις ευφάνταστες ιδέες για δάνεια από τον Αρ-
τέμη Σώρρα και τα δισεκατομμύρια σε δολάρια
που θα μπορούσαν να μας δανείσουν. Αλλά
γιατί οι ειρωνείες εκστομίζονται από έναν
υπουργό που αρνείται να κάνει τη δική του
αυτοκριτική, αλλά και γιατί όλες αυτές οι απο-
καλύψεις για το κούρεμα γίνονται σε μία περίοδο
μάλλον ατυχή. Σε μία περίοδο που η εικόνα
της κυβέρνησής του έχει ήδη διαβρωθεί και
στο εσωτερικό και στο εξωτερικό. Συνοπτικά,
η έπαρση, η αποδόμηση πολιτικών προσώπων
και οι ειρωνείες, συγχωρούνται όσο μία κυ-
βέρνηση και τα μέλη της είναι αδιάβροχα. 

Και εξηγούμαστε: Προφανώς ο Μάρτιος του
2013 θα μπορούσε να αποτελέσει το ορόσημο
της ντροπής μας. Πρώτα ως κοινωνία που ενώ
επιβαλλόταν το κούρεμα, εμείς παρελαύναμε
ξέγνοιαστοι στα καρναβάλια σαν να μη συνέ-
βαινε τίποτα. Και δευτερευόντως για τα πολιτικά
πρόσωπα που επιλέξαμε να μας εκπροσωπούν. 

Και επειδή η επανάληψη δεν έβλαψε ποτέ
κανέναν, υπενθυμίζουμε πως δεν ξεχνούμε
τους βουλευτές που για να στείλουν μήνυμα
στην Τρόικα καταψήφιζαν νομοσχέδια και
έτρεχαν μέσα στη νύχτα πανικόβλητοι να τα
υπερψηφίσουν. Ούτε υποτιμούμε το γεγονός
ότι κάποιοι εξ αυτών παρουσίαζαν μελέτες
εξόδου από την Ευρωζώνη και έβγαιναν με
τσιτάτα στους δρόμους να διαμαρτυρηθούν
για το κούρεμα. Θυμόμαστε καλά κι αυτούς
που απείχαν για να αποφύγουν το πολιτικό
κόστος και την κατσάδα της κυβέρνησης, αλλά
και το ότι κάποιοι απ’ αυτούς, ενώ διάβαζαν
νομοσχέδια ως την σελίδα «63» γιατί κουρά-
στηκαν και ψήφιζαν, στη συνέχεια κλαψούριζαν
πως παραπλανήθηκαν. 

Όλα αυτά, λοιπόν, τα θυμόμαστε πολύ καλά
και η μνήμη του κ. Γεωργιάδη δεν θα έπρεπε
να είναι επιλεκτική. Θα έπρεπε να είχε αναφέρει
και τις διαβεβαιώσεις του Νίκου Αναστασιάδη
όταν ήταν υποψήφιος πρόεδρος της Δημοκρα-

τίας. Όχι μόνο πως δεν θα δεχτεί κούρεμα,
αλλά και το ότι είχε κατά τα άλλα κλειδώσει
δάνειο γέφυρα για δύο μήνες. Δεν ανέφερε
για παράδειγμα το ίδιο σκωπτικά ότι ο πρόεδρος
είχε σπεύσει στο Eurogroup θεωρώντας πως
έχει να κάνει με τον Φίλιο Φυλακτού και τον
Γλαύκο Χατζηπέτρου και γύρισε με κούρεμα
καταθέσεων, κλαψουρίζοντας πως του έβαλαν
το πιστόλι στον κρόταφο. Ούτε ότι έστειλαν
τον Μιχάλη Σαρρή για κάποιο λόγο, που ποτέ
δεν καταλάβαμε, στη Ρωσία και διέρρεαν στα
ΜΜΕ τις προειδοποιήσεις του προέδρου να
μη γυρίσει πίσω χωρίς δάνειο. 

Όμως, όλα αυτά βεβαίως θα μπορούσαν να
αποτελούν μία μικρή και θλιβερή παρένθεση
πριν από τη μετάβαση της Κύπρου σε ένα σύγ-
χρονο και κανονικό κράτος. Και αν ήταν έτσι
με μεγάλη χαρά θα τα παραλείπαμε. 

Είδαμε όμως και τη Σχολή του Σικάγο πως
κυβερνά και τι πετυχαίνει. Τα Golden Boys
του Χάρη που ενώ χρεοκόπησαν άλλη τράπεζα
ανέλαβαν να διασώσουν τον Συνεργατισμό,
κάνοντας εν τέλει πολύ κακή δουλειά. Και δεν
το λέμε εμείς οι κακεντρεχείς και μία «αμφιβόλου
προθέσεων» ερευνητική επιτροπή, αλλά η ίδια
η Κομισιόν.

Είδαμε πως εξάγει η Κύπρος το success
story της. Πουλώντας διαβατήρια, διαμερίσματα
σε πύργους άλλοτε σε ολιγάρχες και άλλοτε
σε δικτάτορες από την Καμπότζη. Μετατρέ-
ποντας την Κύπρο σε περίγελο διεθνώς.

Και επειδή άλλοτε τους ενοχλούσε ο διεθνής
διασυρμός με το να κυβερνά η Σωτηρούλα, ο
Πάμπης και ο Νεοκλής, αναμένουμε από τον
κ. Γεωργιάδη λίγο προτού αποχωρήσει από το
Υπουργείο Οικονομικών, μία ειλικρινή τοπο-
θέτηση για την πολιτική των διαβατηρίων που
προώθησε η κυβέρνησή του. Ποια είναι τα δι-
κηγορικά γραφεία, ποια τα ελεγκτικά γραφεία,
ποιοι οι developers και ποια είναι γενικότερα
η πολιτική και οικονομική ελίτ που επωφελείται
διασκορπίζοντας χιλιάδες Ευρωπαίους –πλέ-
ον– σε όλες τις ευρωπαϊκές πόλεις να κάνουν
ό,τι τους καπνίσει και μετατρέποντάς την
Κύπρο σε ένα μεγάλο πλυντήριο. Οποιαδήποτε
άλλη ιστορία για την ανικανότητα των «άλλων»
και την οικονομική ανάπτυξη που έρχεται όχι
μόνο μας έχουν κουράσει, αλλά έχουν ξεπεράσει
τα όρια της αναίδειας. 

ΔΙΕΛΚΥΣΤΙΝΔΑ / Tης ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

Τα όρια της αναίδειας 

economidoum@kathimerini.com.cy
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Σύμφωνα με το θεματικό ενημερωτικό δελτίο της
Ε.Ε. για καταπολέμηση της διαφθοράς, ο ορισμός
της, είναι «κατάχρηση εξουσίας για ιδιωτικό όφε-
λος». Παρότι στον ορισμό αυτό περιλαμβάνεται
και ο ιδιωτικός τομέας, η διαφθορά νοείται εν
γένει ότι καλύπτει την κατάχρηση της θέσης την

οποία κατέχει κάποιος εντός της δημόσιας διοίκησης ή των
σχέσεων που διατηρεί με αυτήν με σκοπό την εξασφάλιση αδι-
καιολόγητων οφελών για τον ίδιο ή για κάποιον τρίτο. Στην
έννοια της μείζονος διαφθοράς περιλαμβάνονται οι συναλλαγές
μεταξύ ανώτερων κλιμακίων των εθνικών και τοπικών διοικήσεων,
κορυφαίων αξιωματούχων πολιτικών κομμάτων, εκλεγμένων
πολιτικών και συμφερόντων του ιδιωτικού τομέα. Η διαφθορά
μικρής κλίμακας λαμβάνει χώρα στο πλαίσιο της αλληλεπίδρασης
μεταξύ χαμηλότερων κλιμακίων της δημόσιας διοίκησης και
μεμονωμένων πολιτών. Στην Κύπρο υπάρχει πλουσιότατο νο-
μοθετικό πλαίσιο για την καταπολέμηση της διαφθοράς, το
οποίο εντοπίζεται σε πληθώρα νομοθετημάτων που προβλέπουν
πολύ σοβαρές ποινές. Ποινικός Κώδικας, ΚΕΦ. 155, άρθρα 100-
105 Τροποποίηση Ν. 27(I)/2001, Επηρεασμός Αρμόδιας Αρχής
κατά την εκτέλεση καθήκοντος 2. Κεφ. 161. Ο περί Προλήψεως
της Διαφθοράς Νόμος , από 1960 3. Ν. 23(ΙΙΙ)/2000. Ο περί της
Σύμβασης του Συμβουλίου της Ευρώπης για τη Διαφθορά (Κυ-
ρωτικός) Νόμος 4. Ν. 7(ΙΙΙ)/2004. Ο περί της Σύμβασης Αστικού
Δικαίου για τη Διαφθορά (Κυρωτικός) και Συμπληρωματικές
Διατάξεις Νόμος 5. Ν. 22(ΙΙΙ)/2006. Ο περί του Πρόσθετου Πρω-
τοκόλλου στη Σύμβαση του Συμβουλίου της Ευρώπης για την
ποινικοποίηση της διαφθοράς (Κυρωτικός) Νόμος του 2006 6.
Ν. 25(ΙΙΙ)/2008. Ο περί της Σύμβασης των Ηνωμένων Εθνών
κατά της Διαφθοράς (Κυρωτικός) Νόμος 7. Ν. 188(Ι)/2007, o περί
της Παρεμπόδισης και Καταπολέμησης της νομιμοποίησης
εσόδων από παράνομες δραστηριότητες Νόμος του 2007 8. Ν.
9(Ι)/2006. Ο περί Αστυνομίας (Ανεξάρτητη Αρχή Διερεύνησης
Ισχυρισμών και Παραπόνων) Νόμος 9. Ν. 51(Ι)/2004, oπερί
Αθέμιτης κτήσης περιουσιακού οφέλους από αξιωματούχους
και λειτουργούς του δημοσίου Νόμος. Παρά το γεγονός όμως
ότι υπάρχει τόσο μεγάλο νομοθετικό οπλοστάσιο, βλέπουμε
τον καθ’ ύλην αρμόδιο από το Σύνταγμα για την εκκίνηση της
διαδικσίας για την εφαρμογή του, ήτοι τον γενικό εισαγγελέα,
να βγαίνει κατά καιρούς δημοσίως και να προβαίνει σε δηλώσεις
για το τεράστιο μέγεθος της διαφθοράς στην Κύπρο. Προ ολίγων
ημερών στις 23/10/2019 σε δημόσια εκδήλωση ενώπιον υπουργών
και άλλων προσώπων σε υψηλές θέσεις επανέλαβε : «Το είδος
και το μέγεθος της διαπλοκής, άρχισε να δείχνει το πραγματικό
του πρόσωπο. Προσπαθήσαμε να εμπεδώσουμε μέσω της
Νομικής Υπηρεσίας μια βασική αρχή: Απροσωπόληπτα και
δίκαια να αξιολογείται κάθε μια περίπτωση ενδεχόμενης
διάπραξης αδικήματος και αν κάποιος ενέχεται, να διώκεται,
ανεξάρτητα από την όποια ιδιότητα του, θέση την οποία κατέχει,
κοινωνική υπόσταση κλπ. Στην πορεία αυτή, υπήρξαν εμπόδια
και αντιδράσεις. Και συνεχίζουν να υπάρχουν από πρόσωπα
που έχουν υποστεί τις συνέπειες της εφαρμογής της πιο πάνω
αρχής. Από άλλα πρόσωπα τα οποία ελέγχονται ή κατευθύνονται
από αυτούς». Ο κύριος Κληρίδης θεωρώ ότι είναι ένας αξιολο-
γότατος άνθρωπος, που ως δικαστής, εκτέλεσε στο ακέραιο το
καθήκον του ως θεσμικός άρχοντας έναντι της κοινωνίας και
της πολιτείας και προσωπικά τον θεωρώ έναν έντιμο αξιοπρεπή
άνθρωπο. Θα ήθελα όμως να αναφέρω κάτι σχετικά απλό, η
διαφθορά καταπολεμάται με πράξεις και όχι με δηλώσεις και
παρά την τεράστια εκτίμηση που τρέφω προς το πρόσωπ;o του,
θα ήθελα να αναδείξω κάποιες εξόφθαλμες περιπτώσεις διαφθοράς
που δυστυχώς δεν φαίνονται να αντιμετωπίζονται:

Σύμφωνα με στοιχεία που παρουσίασε ο Γενικός Ελεγκτής,
στις 31.12.2018 υπήρχαν 243 ξενοδοχεία και 3600 κέντρα ανα-
ψυχής, ποσοστό 76% και 38% των ξενοδοχείων και κέντρων
αναψυχής, αντίστοιχα, που λειτουργούσε χωρίς άδεια λειτουργίας.
Επίσης από τα 26 ξενοδοχεία 5 αστέρων και τα 58 ξενοδοχεία
4 αστέρων που λειτουργούσαν στις 18.2.2019 μόνο τέσσερα
πεντάστερα ξενοδοχεία και εννέα ξενοδοχεία τεσσάρων έχουν
εκδώσει άδεια λειτουργίας για το έτος 2018, ενώ 19 ξενοδοχεία
πέντε αστέρων και 43 ξενοδοχεία τεσσάρων λειτουργούν από
το 2009 χωρίς άδεια λειτουργίας. Επιπροσθέτως εννέα στάδια
και γήπεδα του ΚΟΑ λειτουργούν παράνομα χωρίς τελική
έγκριση. Το ίδιο το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως βρισκόταν
σε πολυκατοικία που μέχρι σήμερα δεν έχει πιστοποιητικό
τελικής έγκρισης. Στον ίδιο παράνομο χώρο στεγάζονται το Οι-
κογενειακό και Εργατικό Δικαστήριο όπως διαπιστώθηκε σε
έκθεση καταπέλτη για την κατασπατάληση δημοσίου χρήματος
σε άνευ λόγου ενοίκια προς εξυπηρέτηση προφανώς ιδιωτών
ιδιοκτητών. Αυτά όλα, κύριε γενικέ εισαγγελέα, είναι διαπιστωμένα
από έναν κορυφαίο θεσμό του κράτους, τι προτίθεστε να πράξετε
για την εφαρμογή των νόμων που έχετε στην φαρέτρα σας;

Τι θα πράξετε
κ. γενικέ εισαγγελέα

ΑΡΘΡΟ / Του ΜΙΧΑΛΗ ΠΑΡΑΣΚΕΥΑ

Έρχεται η εποχή, όπου θα σκέφτονται
οι μηχανές για εμάς, χωρίς εμάς. Τόσο
απλό είναι το θέμα της τεχνητής νοη-
μοσύνης, αλλά και τόσο φοβητσιάρικο.
Κύπριος επιστήμονας, πραγματικά
ισχυρότατο μυαλό, ο οποίος συνεχίζει

τις μετά… μεταπτυχιακές του σπουδές στην Ελβετία,
στον τομέα της τεχνητής νοημοσύνης, διαβεβαίωνε
ότι το ανθρώπινο μυαλό, θα είναι πάντα πιο ισχυρό
από όλες τις μηχανές του κόσμου. Ο άνθρωπος,
έλεγε, διαθέτει πολλές μορφές νοημοσύνης, όπως
η συναισθηματική, κάτι το οποίο είναι σχεδόν αδύ-
νατο να φθάσει μια «λογική» μηχανή. Ωστόσο, ο
φόβος ο οποίος φέρνει κόλαση, πάντα θα προκαλεί
τρόμο στο ενδεχόμενο ενός μοιραίου ατυχήματος.
Μόνο που σε αυτή την περίπτωση, ένα λάθος,
μπορεί να καταστεί και ένα τυχαίο τέλος για όλη
την ανθρωπότητα. Η κουβέντα με τον σπουδαίο
επιστήμονα ήταν και ενθουσιαστική, αλλά και κα-
ταθλιπτική. Έλεγε για τις έξυπνες πόλεις, χωρίς
τροχαία συμφόρηση, για τα έξυπνα αυτοκίνητα τα
οποία δεν θα συγκρούονται, για τα έξυπνα σπίτια
τα οποία θα ακολουθούν τις συνήθειες των ενοίκων,
για την έξυπνη ιατρική η οποία θα παρακολουθεί
για όλη την ζωή τον άνθρωπο και θα θεραπεύει
αμέσως όλες τις ασθένειες, για την εξαφάνιση των
εγκλημάτων και για ένα σωρό άλλες ευφάνταστες
επινοήσεις, οι οποίες ακόμη δεν έφθασαν στους
κοινούς θνητούς. 

Άνθρωπος της Εκκλησίας επικαλείτο τη ρήση
του Αγίου Ιακώβου Τσαλίκη, ο οποίος έλεγε ότι ο
άνθρωπος γνωρίζει μόνο το 4% του επιστητού και
η επιστήμη θα φθάσει στο σημείο να αντιλαμβάνεται
με επιστημονικό τρόπο ακόμη και την έννοια του
θαύματος. Άλλος επιστήμονας επέμενε ότι ο κόσμος
έχει τη δυνατότητα να αναγεννιέται ακόμη και από
τις στάχτες του και επικαλείτο θεωρίες για τα
Σόδομα και τα Γόμορρα, τα οποία δεν ήταν τίποτα
άλλο από μια πυρηνική καταστροφή και τον Κα-
τακλυσμό του Νώε, ο οποίος δεν ήταν τίποτε άλλο
από το λιώσιμο των πάγων, σε μια άλλη εποχή κλι-
ματικής αλλαγής ή περιβαλλοντικού βιασμού της
φύσης. Δεν είναι τυχαίο ότι τα γεγονότα καταγρά-
φονται σε κείμενα και θρύλους πολλών λαών της
Μέσης Ανατολής.

Πριν από μερικές μέρες η Βουλή των Αντιπρο-
σώπων με πρωτοβουλία του προέδρου του Κοινο-
βουλίου Δημήτρη Συλλούρη, διοργάνωσε ακόμη
ένα συνέδριο για την τέταρτη βιομηχανική επα-
νάσταση. Δηλαδή για την τέταρτη φάση της εξέλιξης
της ανθρωπότητας, η οποία ακολουθεί την επανά-
σταση των μηχανών, του ηλεκτρισμού και των ηλε-
κτρονικών υπολογιστών.

Σε αυτή την φάση, όπως λένε οι ειδικοί, θα
έχουμε αλληλεπίδραση σε όλο το φάσμα της δρα-
στηριότητας του ανθρώπου και στη λειτουργία
ολόκληρου του πλανήτη. Και όλα αυτά θα γίνουν
με την τεχνητή νοημοσύνη, δηλαδή την προσπάθεια
των μηχανών να αντικαταστήσουν ένα μέρος του
μυαλού του ανθρώπου. Εδώ είναι που ξεκινούν τα
ηθικά διλήμματα και εδώ είναι που εμφανίζονται
οι θεωρίες περί αντίχριστου. 

Η Βουλή των Αντιπροσώπων σίγουρα έκανε ένα
μεγάλο άλμα, στην προσπάθεια να ενημερώσει και
να ευαισθητοποιήσει την κοινωνία και την πολιτική
ηγεσία για τα μελλούμενα, τα οποία δεν είναι προ-
φητείες, αλλά νέες ανακαλύψεις. Μπορεί τα συνέδρια
να μην κατάφεραν να φθάσουν στις μάζες των αν-
θρώπων, αλλά κατάφεραν να προβληματίσουν τους
τεχνοκράτες, οι οποίοι λαμβάνουν αποφάσεις και
πολλούς νέους, οι οποίοι σκέφτονται με άλλο τρόπο.
Ο Δημήτρης Συλλούρης μίλησε για την ανάγκη αλ-
λαγών τώρα και για την ανάγκη να αντιμετωπίσουμε
τον εαυτό μας και τους φόβους μας, σε αυτές τις
κοσμογονικές αλλαγές που έρχονται.

Τώρα, αν στο τέλος της ημέρας, ο άνθρωπος θα
απελευθερωθεί και θα είναι χαρούμενος και ευτυ-
χισμένος ή αν θα υποδουλωθεί σε ένα αόρατο σύ-
στημα και θα αναζητεί το νόημα της ζωής σε με-
ταφυσικές διαστάσεις είναι ένα άλλο δύσκολο ζή-
τημα, το οποίο φαίνεται ότι σύντομα θα καταστεί
παγκόσμια πραγματικότητα. 

Φόβος της τεχνητής
νοημοσύνης

ΒΟΛΕΣ / Tου ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ

kaparispan@yahoo.grΟ κ. Μιχάλης Παρασκευάς είναι δικηγόρος.

Αράζω μια νύχτα στον καναπέ
μου, διαλέγω να δω μια ταινία
από το Netflixστην οποία πρω-
ταγωνιστούν ονόματα του
Χόλλυγουντ (βλέπε Μέριλ
Στριπ, Γκάρι Όλτμαν, Αντόνιο

Μπαντέρας κ.ά.) και η οποία αφορά στο
γνωστό σκάνδαλο Panama Papers και είμαι
ακόμα ανυποψίαστη πως η εν λόγω ταινία
που φέρει το τίτλο «Το Ξέπλυμα» θα με
κάνει να νιώσω ντροπή για τη χώρα μου.

Προφανώς και δεν μου περνά από το
μυαλό πως η χώρα μου θα μπορούσε να
συμπεριλαμβάνεται στην υπόθεση της ται-
νίας, η οποία υπενθυμίζω πως δεν είναι μυ-
θοπλαστική, αλλά βασισμένη σε πραγματικά
γεγονότα (από το βιβλίο του Jake Bernstein,
«Secrecy World: Inside the Panama Papers
Investigation of Illicit Money Networks
and the Global Elite»). Μέχρι που ξαφνικά

ακούω τον Αντόνιο Μπαντέρας να αναφέρει
την Κύπρο σαν ένα από τα πέντε καλύτερα
«πλυντήρια» ξεπλύματος χρήματος στον
πλανήτη. Και αυτή η αναφορά επαναλαμ-
βάνεται ακόμη δύο φορές μέχρι το τέλος
της ταινίας. Κι αν δεν έχετε αντιληφθεί τι
ακριβώς έγινε σας το κάνω πιο λιανά: Η
Κύπρος τραβά τα φώτα της παγκόσμιας δη-
μοσιότητας, γιατί συμπεριλαμβάνεται ανά-
μεσα στα πέντε καλύτερα πλυντήρια του
πλανήτη. Θα μου πείτε και τι έγινε; Μια
ταινία είναι, μην το κάνουμε και τόσο θέμα.
Κι αν είστε αυτής της άποψης κάνετε λάθος.
Διότι δεν πρόκειται απλώς για μια ταινία.
Πρόκειται για το πώς καταφέραμε να στιγ-
ματίσουμε αυτή τη χώρα ώστε να συζητιέται
ανά το παγκόσμιο είτε σαν ένα από τα κα-
λύτερα πλυντήρια ξεπλύματος είτε σαν
ένας τόπος που μοιράζει αβέρτα κουβέρτα
χρυσά διαβατήρια ακόμα και σε δικτάτορες.

Η πρόσφατη είδηση του Reuter, σύμφωνα
με την οποία η Κύπρος έδωσε «χρυσά δια-
βατήρια» σε μέλη της οικογένειας του δι-
κτάτορα της Καμπότζης, Χάνσεν, έρχεται
καπάκι για να επιβεβαιώσει πως η φήμη
μας εξαπλώνεται στον πλανήτη για λόγους
για τους οποίους ο κάθε σκεπτόμενος πο-
λίτης, οφείλει να αισθάνεται ντροπή. Και
οφείλουμε να δούμε τη συνολική εικόνα
για να αρχίσουμε επιτέλους να κάνουμε τις
σωστές ερωτήσεις. Για το πώς μας πλασά-
ρονται τόσο η πολυδιαφημιζόμενη ανάπτυξή
μας όσο και το πολυδιαφημιζόμενο πρό-
γραμμα πολιτογραφήσεων ξένων επενδυτών.
Διότι αν αυτό που καταφέραμε μέσω αυτής
της ούτω καλούμενης ανάπτυξης είναι να
θεωρούμαστε ένα από τα πέντε καλύτερα
πλυντήρια ή να παίρνουμε λεφτά από ξένους
επενδυτές, τα οποία δεν μας ενδιαφέρει αν
είναι μαύρα ή ματωμένα (όπως πολύ σωστά

έγραψε ο συνάδελφος Αντρέας Παράσχος),
τότε το πρόβλημα είναι πολύ πιο βαθύ και
ουσιαστικό από ό,τι νομίζουμε. Διότι δη-
μιουργεί τις εύλογες υποψίες ότι δεν πρό-
κειται ούτε για ανάπτυξη, ούτε για επένδυση,
αλλά για ένα «ξεπούλημα» της χώρας όπου
να ’ναι και ό,τι να ’ναι, προκειμένου να συν-
τηρούμε την πλάνη πως όλα βαίνουν καλώς
και προκειμένου κάποιοι να επωφελούνται
διπλά και τριπλά. Μόνο αν αρχίσουμε να
θέτουμε τα σωστά ερωτήματα θα διαπι-
στώσουμε κατά πόσο όντως βαίνουν όλα
καλώς. Ποια είναι αυτά τα ερωτήματα; Γιατί
τώρα που μας βάζουν χέρι οι Ευρωπαίοι
και Αμερικάνοι τρέχουμε να βάλουμε δι-
κλίδες ασφαλείας στο πρόγραμμα επενδύ-
σεων; Ποιοι είναι αυτοί οι αγοραστές που
μέχρι τώρα στέφθηκαν «Κύπριοι» και ποιοι
επωφελήθηκαν από την πώληση των «χρυ-
σών διαβατηρίων»; Δημιουργείται άραγε

μια ελίτ (αλλιώς κύκλωμα) από δικηγόρους,
ντιβέλοπερ κτλ. που επωφελούνται από τα
«χρυσά διαβατήρια»; Ποιος θα ερευνήσει
αυτά τα θέματα και πόσο ανεξάρτητη μπορεί
να είναι η έρευνα αν υποθέσουμε ότι ένα
νέο σύστημα διαπλοκής έχει δημιουργηθεί;
Αυτό είναι τελικά το success story της οι-
κονομίας μας; Μια βιομηχανία χρυσών δια-
βατηρίων; Γιατί δεν υπάρχει η σχετική δια-
φάνεια, αλλά κάθε φορά η κυβέρνηση κάνει
την πάπια; Οι βουλευτές μας τι κάνουν; Πα-
ρακολουθούν το πλυντήριο να γυρίζει και
τα χρυσά διαβατήρια να αλωνίζουν; Υπάρ-
χουν απαντήσεις; Ή μήπως τα ερωτήματα
θα παραμείνουν ρητορικά μέχρι την επόμενη
αποκάλυψη από κάποιο διεθνές πρακτορείο
ή την επόμενη ταινία που θα μας στιγματίζει
πανηγυρικά; 

Διαβατήρια και πλυντήρια
AKAΡΙΑΙΑ / Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

elenixenou11@gmail.com

Γυναίκα κάνει πρωινό τζόκινγκ στη Γέφυρα του Καρόλου στην Πράγα.

EP
A/

M
AR

TI
N

 D
IV

IS
EK



Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η l     13Γ Ν Ω Μ Ε ΣKυριακή 27 Οκτωβρίου 2019

Η επέτειος της 28ης
Οκτωβρίου είναι πάντα
επίκαιρη, θυμίζοντας
πόσα μπορούν να πε-
τύχουν οι Ελληνες όταν
ενώνουν τις δυνάμεις

τους, αλλά και τι συμβαίνει όταν,
μετά την επιτυχία, διχάζονται πάλι.
Μετά το Επος του ’40, μετά τον πό-
λεμο, μετά την εκδίωξη των κατα-
κτητών, ακολούθησε άλλος ένας εμ-
φύλιος σπαραγμός. Η σημερινή επέ-
τειος έρχεται σε μιαν εποχή που σε
όλο τον κόσμο ξεσηκώνονται πλήθη
να διατρανώσουν το δικό τους «Οχι»
εναντίον καθεστώτων και πρακτικών,
απαιτώντας αλλαγή ή προσπαθώντας
να την αποτρέψουν. Σε αντίθεση με
τη σύμπνοια κυβέρνησης - λαού στην
Ελλάδα τον Οκτώβριο του ’40, το
λαϊκό ξέσπασμα συνήθως δηλώνει
διχασμό μεταξύ λαού και κυβέρνησης,
και το αποτέλεσμα είναι συνήθως
απρόβλεπτο και επικίνδυνο.

Στο Χονγκ Κονγκ δοκιμάζεται η
υπομονή της Κίνας, η οποία εκεί ακό-
μη δεν εφαρμόζει τις μεθόδους μα-
ζικής διαχείρισης πληθυσμού που
εφαρμόζει στην ενδοχώρα. Στη Βαρ-
κελώνη, πλήθη πολιτών διαμαρτύ-
ρονται για τη φυλάκιση ηγετών του

κινήματος αυτονομίας. Στο Ιράκ, εδώ
και ένα μήνα νέοι εκδηλώνουν την
οργή τους για την ανικανότητα των
κυβερνώντων, τη διαφθορά, την έλ-
λειψη προοπτικής. Εως την Παρα-
σκευή είχαν χάσει τη ζωή τους πε-
ρίπου 150 άτομα. Στον Λίβανο, τε-
ράστια πλήθη εκδηλώνουν την ίδια
οργή. Αφορμή ήταν η επιβολή φόρου
στην εφαρμογή WhatsApp σε μια
χώρα όπου η πολιτική ελίτ είναι πάμ-
πλουτη, αλλά δεν μπορεί να εξασφα-
λίσει ούτε τις βασικές ανάγκες μιας
σύγχρονης χώρας. Οσο και αν δια-
φέρουν οι αιτίες, τα πλήθη εκφράζουν
την αγανάκτησή τους γι’ αυτούς που
κυβερνούν, με τη διαφθορά, με την
έλλειψη ελευθερίας και ευκαιρίας.
Στη Χιλή ξέσπασαν μαζικές διαδη-
λώσεις όταν η κυβέρνηση αύξησε
την τιμή εισιτηρίων του μετρό. Ηταν
η σταγόνα που ξεχείλισε το ποτήρι
της οργής ενός λαού που βλέπει το
χάσμα μεταξύ πλουσίων και φτωχών
να διευρύνεται συνεχώς. Μέσα σε
τέσσερις ημέρες σκοτώθηκαν 16 δια-
δηλωτές· η κυβέρνηση πρότεινε κοι-
νωνικά μέτρα για να εξευμενίσει τους
διαμαρτυρόμενους, αλλά την Παρα-
σκευή οι κινητοποιήσεις συνεχίζον-
ταν.

Σε πολλές χώρες δεν υπάρχει εναλ-
λακτική, ο πληθυσμός μπορεί να εκ-
φράσει τη δυσαρέσκειά του μόνο
στους δρόμους. Αλλά και στις «ώριμες
δημοκρατίες», οι μαζικές εκδηλώσεις
επιστρατεύονται για να επηρεάσουν
την πολιτική – με ανάμεικτα αποτε-
λέσματα. Στις ΗΠΑ, η μεγάλη διαδή-
λωση γυναικών στην Ουάσιγκτον
μετά την εκλογή του Ντόναλντ Τραμπ
και η κινητοποίηση πολιτών σε συγ-
κεντρώσεις σε όλη τη χώρα συνέβα-
λαν στην αποτυχία του νέου πρόεδρου
να ξηλώσει το σύστημα υγείας που
θέσπισε ο προκάτοχός του, Μπαράκ
Ομπάμα. Στη Βρετανία, τεράστιες
διαδηλώσεις εναντίον του Brexit δεί-
χνουν το πάθος όσων θέλουν η χώρα
τους να παραμείνει στην Ε.Ε. (ή, του-
λάχιστον, να διεξαχθεί νέο δημοψή-
φισμα), αλλά είναι η Βουλή των Κοι-
νοτήτων και τα δικαστήρια που πέ-
τυχαν να αποτρέψουν έξοδο χωρίς
συμφωνία έως τώρα.

Τα κινήματα δεν έχουν την επι-
τυχία που είχαν κάποτε. Μπορεί στην
Αλγερία και στο Σουδάν λαϊκές κι-
νητοποιήσεις να πέτυχαν να ρίξουν
αυταρχικούς ηγέτες, όμως σε πολλές
άλλες περιπτώσεις οι κυβερνήσεις
φάνηκαν ανθεκτικές: είτε επιστρα-

τεύουν σκληρά μέτρα είτε βασίζονται
στο γεγονός ότι κάποια στιγμή ο υπό-
λοιπος πληθυσμός παύει να συγκι-
νείται με τις διαδηλώσεις. Ενα πα-
ράδειγμα είναι οι διαμαρτυρίες στην
Τουρκία εναντίον της κατασκευής
εμπορικού κέντρου στο πάρκο Γκεζί
της Κωνσταντινούπολης το 2013, οι
οποίες προκάλεσαν βίαιη καταστολή
και συλλήψεις. Αλλο είναι οι σχεδόν
καθημερινές διαδηλώσεις στο κέντρο
της Αθήνας, που έχουν καταντήσει
ρουτίνα. Σύμφωνα με τους New York
Times, πρόσφατη μελέτη (της Erica
Chenoweth, καθηγήτριας Πολιτικής
Επιστήμης στο Χάρβαρντ) έδειξε ότι,
ενώ πριν από 20 χρόνια το 70% των
κινημάτων που απαιτούσαν πολιτικές
αλλαγές τις πετύχαινε, στα μέσα της
δεκαετίας του 2000 το ποσοστό άρχισε
να μειώνεται, πέφτοντας στο 30%
σήμερα. Το σίγουρο είναι ότι όσο τα
προβλήματα πολλαπλασιάζονται, τό-
σο η οργή και η απελπισία θα αυξά-
νονται σε όλο τον κόσμο. Οταν δεν
τυχαίνουν σοφής διαχείρισης ή όταν
δεν υπάρχει κοινός εξωτερικός εχθρός,
πάντα παραμονεύει το τέρας του δι-
χασμού και της βίας. Το είδαμε το
’40 και μετά στην Ελλάδα. Το βλέ-
πουμε αλλού σήμερα.

Τα «Οχι» και τα πλήθη
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

Δυσεπίλυτο δίλημμα
στο προσφυγικό

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Σε τελική ανάλυση
πρόκειται για κάτι
πολύ βρετανικό ή
ακριβέστερα τόσο
αγγλικό και αρχέγο-
νο, που καταλήγει να

είναι ακατάληπτο στα έθνη και
στην ηγεσία της ευρωπαϊκής ηπεί-
ρου. Ο λόγος, για την έξοδο της
Βρετανίας από την Ε.Ε. ή Brexit. 

Αυτοί οι κάτοικοι των «εστεμ-
μένων νήσων» είναι οι μόνοι στην
ήπειρο που όχι απλώς σέβονται,
αλλά στην κυριολεξία κουβαλούν
μέσα τους –αυτόματα και όχι συ-
νεπεία εκπαιδεύσεως– το βασικό
χαρακτηριστικό της ιδιοσυστασίας
τους. Με δυο λέξεις το πολεμικό,
το άτεγκτα μαχητικό πνεύμα που
τους διακρίνει και έχει πλείστες
όσες διαφορετικές εκφάνσεις.

Οδηγούν, λόγου χάριν, ανάποδα
από ό,τι συμβαίνει οπουδήποτε αλ-

λού στην ήπειρο. Οχι από ιδιορ-
ρυθμία ή ως κενόδοξοι. Αλλά απλώς
διατηρώντας την παλαιά συνήθεια
των ιπποτών που όταν πορεύονταν
στον δρόμο, φρόντιζαν να έχουν
ελεύθερο το δεξί τους χέρι για να
αντιμετωπίσουν με το σπαθί έναν
πολέμιο κινούμενο από την αντί-
θετη κατεύθυνση.

Βεβαίως, κάθε φυλή που επιβίω-
σε επί γης οφείλει την ύπαρξή της
σε πολέμαρχους ηγέτες. Αλλά μόνον
οι Αγγλοι κατάφεραν να μετουσιώ-
σουν τον πόλεμο σε άθλημα. Ο
Ιωάννης Μεταξάς –καλή του ώρα
και άσβεστη η μνήμη του αυτές τις
μέρες– προσδιόρισε ως εξής το
ασύμβατο της νοοτροπίας των Βρε-
τανών και των Ελλήνων.

«Οι Βρετανοί αντιμετωπίζουν
τον πόλεμο ως παιχνίδι. Εμείς οι
Ελληνες δίνουμε την ψυχή μας».
Παρέλειψε να πει πως στο «παιχνίδι»
οι Βρετανοί δίνουν την ψυχή και

τη ζωή τους. Αλλά κατά τα άλλα
είχε δίκιο. Διότι κανένα έθνος δεν
σκέφτηκε ποτέ να επινοήσει την
προτροπή «είτε κερδίσεις είτε χά-
σεις, απόλαυσε τον αγώνα».

Και επειδή ο λόγος περί αθλή-
ματος, στο πλαίσιο του Brexit φυ-
σικά, δεν πρόκειται για αγώνα μι-
κρής διάρκειας, μετά το τέλος του
οποίου επιστρέφει ο θεατής στο
σπίτι. 

Πρόκειται για έναν αγώνα κρίκετ,
με όρους όχι και τόσο μακρινούς,
όταν η μέση διάρκειά του έφτανε
έως και τις πέντε ημέρες. Αναρω-
τιέται κανείς ποιο έθνος στην Ευ-
ρώπη μπορούσε να έχει τόσο μακρά
αντίληψη ψυχαγωγίας.

Πέραν των ανωτέρω, όμως,
υπάρχει και η θεατρική αντίληψη
αυτού του έθνους, που όλοι τους
δίχως καμία εξαίρεση –κοινωνική
ή άλλη– ευρίσκονται μονίμως επί
σκηνής. Η εποχή των μεγάλων δρα-
ματουργών της ελισαβετιανής πε-
ριόδου έχει παρέλθει από καιρό.
Σήμερα η μεγάλη θεατρική σκηνή
είναι το Κοινοβούλιο, όπου βρίσκε-
ται σε εξέλιξη μια μνημειώδης σύγ-
κρουση της βρετανικής ελίτ, που
κάποτε τη συγκροτούσαν κατ’ απο-
κλειστικότητα οι ευγενείς και σή-
μερα τα μέλη του Κοινοβουλίου.

Είναι η επανάσταση των Τόρις
– όχι των Συντηρητικών, που επί
της ουσίας είναι ένα σύνολο «Φι-
λελεύθερων Δημοκρατικών». Είναι
η αναβίωση του αρχέγονου πνεύ-
ματος των Τόρις –η πρώτη μετά τη
συντριπτική τους ήττα το 1688,
όταν «επτά ευπατρίδες» απηύθυναν
πρόσκληση στο Ουίλιαμ Γ  ́πρίγκιπα
της Οράγγης να εισβάλει στις βρε-
τανικές νήσους και του προσέφεραν
το στέμμα για να αποκλείσουν από
τη διαδοχή τον γιο του Ιακώβου Β΄
της αυτοχθόνου δυναστείας των
Στιούαρτ.

Και οι Ευρωπαίοι παρακολου-
θούν το άθλημα και διερωτώνται:
«μα είναι τρελοί;». Οχι. Είναι απλώς
Αγγλοι και παραμένουν Αγγλοι. Εί-
ναι αυτοί που πολέμησαν την τυ-
ραννία του Ναπολέοντα Βοναπάρ-
τη, τον αυτοκράτορα Γουλιέλμο Β΄
της Γερμανίας και τον Αδόλφο Χίτ-
λερ, και διαμόρφωσαν τη σημερινή
Ευρώπη. Ας περιμένουν μέχρι το
τέλος του αγώνα και, εάν μπορούν,
ας απολαύσουν το «παιχνίδι».

Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

Εχει κεφαλαιώδη σημασία η διά-
γνωση: Να ξεχωρίσουμε την κρίση
από την παρακμή. Να έχουμε συ-
νείδηση των συνεπειών – τι συνε-
πάγεται μια κοινωνική «κρίση», τι
τελεσίδικο σημαίνει η «παρακμή».

Πώς μπορούμε να διαγνώσουμε
τη διαφορά; Εύκολο κριτήριο είναι
η διάρκεια. Αν κάποιες κοινωνικές
δυσλειτουργίες παρατείνονται πέρα
από τον μέσο όρο ζωής μιας γενιάς,
ταλαιπωρούν δύο, τρεις ή περισσό-
τερες γενιές, τότε υποπτευόμαστε
παρακμή. Αν διαδοχικές κυβερνή-
σεις υπόσχονται να λύσουν ένα πρό-
βλημα οργάνωσης, λειτουργίας ή
θεσμών του κράτους, προσπαθούν,
δεν το λύνουν και το παραδίδουν
στους επόμενους σαν αυτονόητα
άλυτο, τότε οσμιζόμαστε κοινωνική
παρακμή.

Η παρακμή είναι αναμφισβήτητη,
όταν ψηφίζονται από το κοινοβούλιο
νόμοι, που αμνηστεύουν κατάφωρες
παρανομίες των διαχειριστών της
εξουσίας, εγκλήματα κλοπής ή κα-
τάχρησης του κοινωνικού χρήματος.
Παρακμή υπάρχει, όταν αποφαίνεται
δημόσια Πρόεδρος της Δημοκρατίας
ότι «ένας πρωθυπουργός δεν παρα-
πέμπεται ποτέ στη Δικαιοσύνη,
απλώς ξαποστέλνεται σπίτι του» –
είναι παρακμή να αλληλοκαλύπτουν
εγκλήματα ή πομπές τους οι επαγ-
γελματίες της εξουσίας. Είναι σί-
γουρα σύμπτωμα παρακμής, εκπε-
σμού και σήψης μιας κοινωνίας, να
μονοπωλούν την πολιτική οι δια-
φημιστές, η μονοκρατορία των «εν-
τυπώσεων», να κατευθύνεται η ψή-
φος των πολιτών από χρυσοπλη-
ρωμένη προπαγάνδα.

Μόνο σε μια παρακμιακή κοινω-
νία, με δραματικά υποβιβασμένο

επίπεδο διανοητικής καλλιέργειας,
επιβιώνουν στην εξουσία «οικογέ-
νειες» που τα έκγονά τους έχουν
αυτονόητα εξασφαλισμένη, χάρη
στο όνομά τους, την ηδονική από-
λαυση τιμών, πλούτου, δημοσιότη-
τας – με αυτοματική μεταβίβαση
των προνομίων από γενιά σε γενιά.
Ποιος μπορεί να διανοηθεί, στη Με-
γάλη Βρετανία, για παράδειγμα, να
«κοσμούν» κάθε κυβέρνηση, επί
πολλές δεκαετίες, ονόματα ίδια: Βε-
νιζέλος, Καραμανλής, Παπανδρέου,
Μητσοτάκης, Κεφαλογιάννης, Βαρ-
βιτσιώτης, να αποτελεί η ανάληψη
της ευθύνης για τα κοινά όχι επι-
βράβευση προσόντων, κατάρτισης
και ήθους, αλλά μόνο συνάρτηση
οικογενειακού ονόματος.

Από «κρίσεις», ή και περιόδους
παρακμιακής καθίζησης, μια κοι-
νωνία μπορεί να βγει, όχι συμπτω-
ματικά και τυχαία. Πάντοτε με προ-
ϋποθέσεις: απρόσμενη πρόκληση
αυξημένης συνοχής, εμφάνιση εύ-
στοχης σκοποθεσίας, πληγωμένο
συλλογικό «φιλότιμο».

Ειδικά η νεοελληνική κοινωνία
είχε το «ιδίωμα», θα έλεγε κανείς,
μετά από κορυφώσεις παρακμιακών
συμπτωμάτων ή από καταστροφικές
συμφορές, να εμφανίζει βραχύβιες,
απρόσμενες και περιορισμένης εμ-
βέλειας εκπλήξεις κάποιου είδους
ποιοτικής ανθοφορίας. Το εκπλη-
κτικό στοιχείο αυτών των αναπάν-
τεχων εμφανίσεων δεν ήταν το πο-
σοτικό τους διαμέτρημα, αλλά η
ποιοτική τους δυναμική. Που συγ-
κεφαλαιωνόταν συχνά σε ένα πρό-
σωπο. Χρειάζεται πολύ ταλέντο και
πολύμοχθη καλλιέργεια  για να αν-
τιληφθεί κανείς την κοσμοπολίτικη
δυναμική των οριζόντων του Διο-

νύσιου Σολωμού ή του Ιωάννη Κα-
ποδίστρια. Είχαν προσλάβει άνετα
τα θησαυρίσματα της αρχόμενης
τότε ευρωπαϊκής Νεωτερικότητας,
τα είχαν κριτικά αφομοιώσει, και
τα αξιολογούσαν όχι ως υπέρτερα
της ελληνικής ευ-γένειας και αρ-
χοντιάς.

Ανάλογες είναι και οι περιπτώσεις
του Σπυρίδωνος Ζαμπέλιου και του
Αλέξανδρου Παπαδιαμάντη – που
θα τολμούσε να πιστεύει κανείς ότι,
ακόμη σήμερα, το πραγματικό μέ-
γεθος της ιστορικής τους σημασίας
δεν έχει συνειδητοποιηθεί στο νε-
ωτερικό μας κρατίδιο. Χρωστάει
πολλά ολόκληρη η Ευρώπη στον
προφήτη της Νεωτερικότητας Ντο-
στογιέφσκυ, θα αντλούσε πολύ πε-
ρισσότερα ο «εν καταστολή» μέγας
κόσμος της ελληνικής «Οικουμένης»
από τον Παπαδιαμάντη και τον Κων-
σταντίνο Καβάφη, αν δεν τον ρήμαζε
η ξιπασιά.

Μετά τον έσχατο εξευτελισμό
του 1897, και την ανάσα των νικη-
φόρων απελευθερωτικών πολέμων
1912-13, ήρθε η τραγωδία του δι-
χασμού και ο εφιάλτης της δικτα-
τορίας Βενιζέλου (1915-1920), για
να ακολουθήσει το εμπράγματο
ιστορικό τέλος του Ελληνισμού: η
απώλεια της Μικρασίας και του Πόν-
του. Ομως μετά και από αυτόν τον
οριστικό όλεθρο, εμφανίζεται η έκ-
πληξη της «Γενιάς του ’30»: η πρώτη
συνειδητή, ισότιμη (χωρίς επαρχιω-
τική, μεταπρατική μειονεξία) και
γι’ αυτό εκρηκτικά γόνιμη συνάν-
τηση της σύγχρονης ελληνικότητας
με τη νεωτερική Ευρώπη.

Ακολουθεί ο πόλεμος, η εξαθλιω-
τική κατοχή και η ολέθρια παρα-
φροσύνη της ζαχαριαδικής ανταρ-

σίας – η Ελλάδα φτάνει στον πάτο
της αβύσσου. Για να εμφανιστεί η
τελευταία απίστευτη έκπληξη: η
«Γενιά του ’60»: Μάνος Χατζιδάκις
και Γιάννης Τσαρούχης, οι εμβλη-
ματικές φιγούρες της έκπληξης.
Αλλά η έκπληξη απλωνόταν σε κάθε
πτυχή της ζωής – μουσική, ποίηση,
αρχιτεκτονική, θέατρο, εκδόσεις
(παντού, πλην πολιτικής).

Κάθε έκπληξη, και κάθε πια εν-
δεχόμενο ανανεωτικής ανάσας, πνί-
γηκε από το καινούργιο, ακαταμά-
χητο τερατογέννημα που ακολού-
θησε: σύμπτωμα ή λοιμική ΠΑΣΟΚ.
Δεν ήταν κόμμα, ήταν νοο-τροπία,
συμπεριφορά, η αποδέσμευση του
χυδαίου ατομοκεντρισμού από κάθε
χαλινό, ο υλισμός της άγριας ιδιο-
τέλειας και αρπακτικής μανίας σε
δόσεις αλόγιστης αμετρίας. Το πιο
συνταραχτικό, είναι η ταχύτητα με-
τάγγισης - μετάδοσης της μεταλλα-
γής – ο «ρινοκερισμός» του Ιονέσκο
στην πράξη: Η Ν.Δ. εκπασοκίστηκε
πρώτη και ραγδαία, το ΚΚΕ και οι
αποφύσεις του ολοκληρωτικά, ο
συνδικαλισμός, οι βιομήχανοι, τα
μαθητούδια, η αυτοδιοίκηση, οι επι-
σκοπικές σύνοδοι, οι «κατά παντός»
ασυμβίβαστοι Συριζαίοι, οι πάντες
στην Ελλάδα έγιναν ΠΑΣΟΚ. Μο-
νόχνωτος λαϊκισμός, απολυταρχία
των εντυπώσεων, αυτονόητη χρη-
ματολαγνεία και εγωκεντρικός τσαμ-
πουκάς.

Είναι η πρώτη ίσως φορά που
μπορούμε με σιγουριά να διαγνώ-
σουμε παρακμή, όχι εφήμερη κρίση.
Ο απεκπασοκισμός (ή αποπασοκο-
ποίηση) της ελλαδικής κοινωνίας
δεν γίνεται με διαχειριστές της εξου-
σίας. Θέλει κοινωνικούς μεταρρυθ-
μιστές. Είδος εξαφανισμένο.

Να συνεννοηθούμε στη διάγνωση

Το προσφυγικό /μετα-
ναστευτικό πρόβλη-
μα είναι τεράστιο και
ίσως να μην έχει λύ-
ση. Ενδεχομένως επί-
σης να ήταν ένα από

τα λίγα ζητήματα που πραγματικά
υποτιμήθηκε από τη σημερινή κυ-
βέρνηση πριν έλθει στην εξουσία.

Οι αφίξεις από την Τουρκία δεν
θα σταματήσουν. Για κάθε ομάδα
που θα μεταφέρεται στην ενδοχώρα,
θα φτάνει άλλη μία ομάδα στα νησιά.
Οι έως τώρα, παρασκηνιακές και
μη, διαπραγματεύσεις με την Αγ-
κυρα δεν καταλήγουν πουθενά. Ή,
μάλλον, έχει αρχίσει να γίνεται σα-

φές ότι ο Ερντογάν δεν ενδιαφέρεται
να διαπραγματευθεί αυτό το θέμα
διμερώς. Ούτε με την Ελλάδα ούτε
με την Ευρώπη. Οι πολιτικοί κίνδυνοι
είναι μεγάλοι. Στα νησιά δημιουρ-
γείται ένα εκρηκτικό κλίμα. Στην
υπόλοιπη χώρα οι αντιδράσεις –
και στους κόλπους της Ν.Δ.– κλι-
μακώνονται για την ίδρυση των
χώρων φιλοξενίας. Η ελληνική κοι-
νωνία επέδειξε μια απίστευτη ωρι-
μότητα στην πρώτη φάση του φαι-
νομένου, η οποία όμως δείχνει να
εξαντλείται και πιθανότατα θα εξα-

νεμισθεί όσο οι αριθμοί θα ανεβαί-
νουν. Οι Ευρωπαίοι δεν θέλουν να
φτάσει το πρόβλημα στην αυλή
τους. Γι’ αυτό προσφέρουν ένα πολύ
καλά ετοιμασμένο, και ίσως ακρι-
βοπληρωμένο, πλαίσιο για τη φι-
λοξενία των προσφύγων/μετανα-
στών σε όλη την Ελλάδα. Εως εκεί.
Ο Frontex δεν μπορεί να κάνει πολ-
λά, εκτός από το να παρατηρεί και
να συλλέγει στοιχεία. Και, βεβαίως,
η Τουρκία ούτε κατά διάνοιαν δέ-
χεται να περιπολεί ο οργανισμός
αυτός εντός των δικών της χωρικών
υδάτων. Αν οι ροές συνεχισθούν
αμείωτες, η κυβέρνηση θα βρεθεί
μπροστά σε ένα μείζον και δυσε-
πίλυτο δίλημμα. Αν δεν αντιδράσει
με κάποιον απτό τρόπο και δεν
δείξει ότι έχει βρει τρόπο να ανα-
χαιτίσει τις ροές και να φυλάξει τα
θαλάσσια σύνορά μας, το πολιτικό
κόστος θα αυξάνεται μήνα μήνα. 

Αν πάλι υιοθετήσει ένα «ημι-αυ-
στραλιανό» μοντέλο, με πιο επιθε-
τική χρήση του Λιμενικού και ίσως
του Πολεμικού Ναυτικού, κινδυνεύει
να κατηγορηθεί εντός και εκτός Ελ-
λάδος ότι ακολουθεί την πολιτική
Σαλβίνι ή Ορμπαν. Θα επιδειχθεί
κλασική ευρωπαϊκή υποκρισία επί
του θέματος, του τύπου «δεν μας
νοιάζει ακριβώς τι κάνετε στη θά-
λασσά σας... αλλά αν τύχει κάποιο
σοβαρό ναυάγιο, θα είμαστε σφόδρα
επικριτικοί». Πέραν τούτου, όμως,
το ελληνικό κράτος δεν έχει την
απαιτούμενη κουλτούρα και τις δυ-
νατότητες για να εμπλακεί σε ένα
τόσο δύσκολο εγχείρημα. Η εξέλιξη
της κρίσης θα μας αναγκάσει –ως
χώρα– να πάρουμε δυσάρεστες
αποφάσεις, είτε προς τη μία είτε
προς την άλλη πλευρά.

Είναι και μένουν Αγγλοι

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΧΡΗΣΤΟΥ ΓΙΑΝΝΑΡΑ
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Εχει αρχίσει να γίνεται
σαφές ότι ο Ερντογάν
δεν ενδιαφέρεται να δια-
πραγματευθεί αυτό το
θέμα διμερώς. Ούτε με
την Ελλάδα ούτε με την
Ευρώπη.

������

Στο «παιχνίδι» οι Βρετα-
νοί δίνουν την ψυχή και
τη ζωή τους. Είναι αυτοί
που έχουν επινοήσει
την προτροπή «είτε κερ-
δίσεις είτε χάσεις, από-
λαυσε τον αγώνα».
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Ο κλασικός ορισμός της πολι-
τικής: συσχετισμοί δύναμης,
ισορροπίες ισχύος, αμοιβαί-

ως επωφελή συμφέροντα, διαρκείς
προσαρμογές σε ένα μεταβαλλό-
μενο περιβάλλον, φιλίες και αντι-
παλότητες σε ένα παιχνίδι άσκη-
σης επιρροής, με το διεθνές ή το
ανθρωπιστικό δίκαιο να έχουν
δευτερεύουσας σημασίας επίδρα-
ση στα πράγματα. 

1. Το Κουρδικό ως υπόθεση δη-
μιουργίας κράτους με την αφαίρεση
τμημάτων εδάφους από 4 χώρες
(Τουρκία, Ιράν, Ιράκ, Συρία) συνιστά
μια κανονική ουτοπία, άλλωστε,
καμιά χώρα δεν υποστηρίζει κάτι
τέτοιο. Στον προβλεπτό ιστορικό
χρόνο, η μόνη ρεαλιστική λύση
είναι η με πολιτικά μέσα διεκδίκηση
από τους Κούρδους περισσότερων
δικαιωμάτων μέσα στα σημερινά
σύνορα σε διάλογο με τις κεντρικές
κυβερνήσεις, όπως λ.χ. πέτυχαν
οι Κούρδοι στο Β. Ιράκ. 

2. Η Τουρκία συζήτησε με το
Εργατικό Κόμμα του Κουρδιστάν
διαδικασία ειρήνευσης, το 2016.
Το ΕΚΚ βλέπει στραβά τα πράγ-
ματα. Η ένοπλη μάχη δεν οδηγεί
πουθενά. Λύση είναι η αξιοποίηση
των συνθηκών που διέπουν τη
σχέση Ε.Ε.-Τουρκίας και τις κα-
τευθύνσεις που διέπουν τη λει-
τουργία του Συμβουλίου της Ευ-
ρώπης, ώστε να προωθούνται με-
ταρρυθμίσεις για περισσότερα δι-
καιώματα στους κουρδικούς πλη-
θυσμούς. Η στροφή στη διεκδί-
κηση των δικαιωμάτων στη γλώσ-
σα, την εκπαίδευση και την κα-
ταχώρηση της ταυτότητάς τους
είναι μια ρεαλιστική διαδικασία.
Με αυτόν τον τρόπο τα κουρδικά
ή φιλοκουρδικά κόμματα, από πε-

ριθωριακά που είναι σήμερα, θα
διεκδικήσουν ρόλο και θα επηρε-
άσουν εξελίξεις. 

3. Με τις συμφωνίες Πενς – Ερν-
τογάν και Πούτιν – Ερντογάν, η
Τουρκία κερδίζει τη βασική της
επιδίωξη («ασφαλής ζώνη», καθο-
ρισμένη σε συμφωνημένα χιλιό-
μετρα), ενώ η κουρδική ένοπλη
οργάνωση YPD στη Συρία ηττάται
κανονικά, σύμφωνα με την αδυ-
ναμία της να αντιμετωπίσει υπέρ-
τερες δυνάμεις. ΟΙ ΗΠΑ αξιοποί-
ησαν την τοπική επιρροή του YPD
στη μάχη κατά του ISIS, αλλά τώρα
οι Κούρδοι, ίσως αντιλαμβάνονται
ότι στη διεθνή σκηνή τα πάντα
ρει. Το καθεστώς Άσαντ ήταν χθε-
σινός διώκτης τους, σήμερα τούς
προσφέρει μερική στήριξη με την
ισχύ που του παρέχει η Μόσχα. 

4. Η απουσία της Ε.Ε. στις εξε-
λίξεις, υπήρξε χαρακτηριστική.
Έτσι η Φ. Μογκερίνι ολοκληρώνει
τον κύκλο της ως «Ευρωπαία
ΥΠΕΞ» με μια θεαματική αστοχία.
Την ώρα που έπρεπε να είχε γέ-
φυρες διαλόγου με την τουρκική
κυβέρνηση, ανακοίνωνε μέτρα
κατά της Τουρκίας σε σχέση με
τις παραβιάσεις της στην κυπριακή
ΑΟΖ. Το κλειδί της αστοχίας βρί-
σκεται στο 2017: η Φ. Μογκερίνι
ήταν παρούσα στη διαπραγμάτευ-
ση για το Κυπριακό στο Κραν Μον-
τάνα. Παρά το γεγονός ότι η δια-
δικασία ναυάγησε μπροστά στα
μάτια της και είδε «από μέσα» τι
έκανε ο κάθε ηγέτης, επέλεξε τη
σιωπή. Αν οι βασικοί παίκτες (ΟΗΕ-
Ε.Ε.) ενημέρωναν την κοινή γνώμη
για το τι συνέβη, αν αποδοκίμαζαν
δημόσια τις πρακτικές και εκείνους
που σκότωσαν τη διαδικασία, σή-
μερα όλα θα ήταν πολύ διαφορε-

τικά, και, ίσως, η ίδια να είχε κά-
ποια παρουσία στα τεκταινόμενα
στη Συρία, γιατί το Κυπριακό θα
είχε μπει σε διαφορετική τροχιά.
Το ένα λάθος οδηγεί στο επόμενο:
σιώπησε το 2017 και τώρα υπό-
σχεται «διαδικαστικού» χαρακτήρα
κυρώσεις κατά της Τουρκίας, αντί
να ηγείται αντιπροσωπείας της
Ε.Ε. που θα μετέβαινε στην πε-
ριοχή για συνομιλίες για συμβολή
στην επίλυση της κρίσης. Η Φ.
Μογκερίνι τώρα, σε μια τόσο ση-
μαντική γεωπολιτική ανακατάταξη
στη Βόρεια Συρία, δεν μπορεί να
παίξει κανέναν ρόλο. 

5. Σε κάθε σημαντική συγκυρία,
κρίνονται, βεβαίως, όσοι λαμβά-
νουν αποφάσεις, αλλά και όσοι
σιωπούν ή παρεμβαίνουν με άλλο
τρόπο. Ο Μ. Ακιντζί ξεχώρισε γιατί
(ακόμη μία φορά) απέδειξε ότι
είναι συνεπής με τον εαυτό του.
Μέσα σε συγκεκριμένους συσχε-
τισμούς δύναμης πήρε κριτική θέ-
ση απέναντι στους χειρισμούς
Ερντογάν, και μέσα από αυτήν τη
θέση διαμορφώνει πολιτικά ρεύ-
ματα που υπάρχουν στην τ/κ κοι-
νότητα. Αναμφίβολα η σκηνή πάνω
στην οποία εκφράζεται είναι μικρή,
παρά ταύτα, έδωσε ένα σημαντικό
δείγμα γραφής ότι διαθέτει «κάτι
παραπάνω» για να φτάσουμε στο
επιθυμητό αποτέλεσμα. Θυμίζω
ότι είναι ο πρώτος Τ/κ ηγέτης που
αποδέχεται πλήρη συμμετοχή της
Ε.Ε. στις συνομιλίες, είναι ο Τ/κ
ηγέτης που υπέβαλε χάρτη για το
εδαφικό, καλύπτοντας κατά πολύ
ικανοποιητικό τρόπο τις ε/κ ανη-
συχίες, και, πρότεινε έγκαιρα να
γίνει το Πλαίσιο Γκουτιέρες «στρα-
τηγική συμφωνία». 

6. Το Συριακό έδωσε την ευκαιρία

στον Μ. Τσαβούσογλου να συνε-
χίσει την πίεση πάνω στον Μ. Ακιν-
τζί. Η δήλωσή του στις 23 Οκτω-
βρίου πως «αν θέταμε το ερώτημα
«Τουρκία ή ε/κ πλευρά», Τ/κ πολι-
τικοί και συνδικαλιστές θα επέλεγαν
τους Ε/κ», αφορούσε τον Μ. Ακιντζί
και την επερχόμενη διαδικασία για
εκλογή ηγέτη στην τ/κ κοινότητα.
Την επομένη ο Μ. Ακιντζί σχολίασε
ως εξής τις δηλώσεις του τούρκου
ΥΠΕΞ: «Ο λαός μας δεν επικροτεί
συμπεριφορές και στάσεις που κοι-
τάζουν τους Τ/κ από ψηλά και προ-
σπαθούν να δημιουργήσουν μια
σχέση προϊστάμενου – υπαλλήλου.
Ο λαός μας θέλει μια πολιτισμένη
σχέση αμοιβαίας αγάπης και σε-
βασμού... μπορεί να υπάρχουν δια-
φορετικές ιδέες για το πώς αυτό
μπορεί να επιτευχθεί, αλλά αυτές
οι διαφορετικές σκέψεις δεν αξίζουν
των πλέον βαριών επιθέσεων και
απειλών. Και κανείς δεν έχει δι-
καίωμα να το πράξει αυτό».

7. Οι εξελίξεις στο Συριακό κα-
ταπόντισαν το ενεργειακό πρό-
γραμμα της Κυπριακής Δημοκρα-
τίας, όπως το παρουσίαζε στην
κοινή γνώμη ο Ν. Αναστασιάδης.
Το προσφιλές του σλόγκαν «ότι
θα ενασκήσουμε τα κυριαρχικά
μας δικαιώματα» αποτελεί πλέον
μια υπόθεση εργασίας του παρελ-
θόντος. Όλοι γνώριζαν ότι αυτή
θα ήταν η κατάληξη του ενεργει-
ακού προγράμματος με το Κυπρια-
κό στο ράφι. Ποιοι παραπλανούσαν
την κοινή γνώμη ότι με άλυτο το
Κυπριακό θα επιτύχουμε όλα τα
άλλα; Δεν φταίει η πραγματικότητα
γι’ αυτό. Μόνο όσοι τη διαστρε-
βλώνουν. 

www.larkoslarkou.org.cy

Επτά συμπεράσματα από το Συριακό
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

Α πό την εποχή των Συμφωνιών
Κορυφής Μακαρίου-Ντεν-
κτάς και Κυπριανού-Ντεν-

κτάς, του 1977 και 1979 αντίστοιχα,
ίσως για πρώτη φορά αμφισβητεί-
ται, τόσο στο εσωτερικό όσο και
στο εξωτερικό, το αν επίσημα στο-
χεύουμε σε λύση διζωνικής, δικοι-
νοτικής ομοσπονδίας. Μπορεί αυτή
η μορφή λύσης να χαρακτηρίστηκε
ως οδυνηρός συμβιβασμός, όμως
αυτή ήταν πάντα η επίσημη θέση
μας. Σίγουρα οι προτάξεις και τα
σωστά περιεχόμενα πρακτικά αναι-
ρούσαν τη δικοινοτικότητα της λύ-
σης και παρέπεμπαν σε ενιαίο κρά-
τος ή σε διατήρηση του στάτους
κβο, όμως, τουλάχιστον ως προς
την επικεφαλίδα, πρώτη φορά
υπάρχει αμφισβήτηση. Από τη μία
οι πολλές δηλώσεις περί προβλη-
ματισμών του ΠτΔ για άλλους δρό-
μους, δημοσίως, αλλά και πίσω από
κλειστές πόρτες, και από την άλλη
οι ισχυρισμοί Τσαβούσογλου δη-
μιούργησαν μια περιρρέουσα ατμό-
σφαιρα που κάθε άλλο παρά βοηθά
την επίλυση του Κυπριακού. Αν
και υπήρξαν πολλά δημοσιεύματα
για αναφορές του ΠτΔ για άλλες
μορφές λύσεις, και μάλιστα τεκμη-
ριωμένα με ημερομηνίες, διευθύν-
σεις και ονόματα, δυστυχώς είτε
δεν διαψεύστηκαν είτε διαψεύστη-
καν με μεσοβέζικες δηλώσεις.

Μέχρι και οι αναφορές του Τούρ-
κου ΥΠΕΞ ακόμα αιωρούνται. Ιδίως
μετά την αναφορά του ΥΠΕΞ ότι
διαθέτει τα πρακτικά που αποδει-
κνύουν ότι ο Τούρκος ψεύδεται,
το γεγονός ότι δεν εδόθησαν ακόμα
στη δημοσιότητα συγχέει περαι-
τέρω την κατάσταση. Σίγουρα θα
μπορούσε κάποιος να υποθέσει ότι
είτε ο ΥΠΕΞ δεν διαθέτει πρακτικά
είτε αυτά που κατέχει δεν διαψεύ-
δουν τον Τούρκο ομόλογό του.

Ακόμα η σύγχυση εντείνεται
όταν από την μια ο ΠτΔ αποφεύγει
επιμελώς αναφορές περί ΔΔΟ, ενώ
ο ΥΠΕΞ καθημερινώς, ιδίως τον τε-
λευταίο καιρό, αναφέρεται στη
ΔΔΟ. Τι να υποθέσει κανείς; Εσκεμ-
μένη διγλωσσία, διαφωνία ή προ-
σπάθεια του ΥΠΕΞ να χαράξει δική
του γραμμή εν όψει των εκλογών
του 2023;

Σε κομματικό επίπεδο το σκη-
νικό ως προς τι λύση επιδιώκει ο
καθένας και είναι πάλι νεφελώδες.
ΕΛΑΜ, Αλληλεγγύη και ΕΔΕΚ τάσ-
σονται ενάντια σε λύση ΔΔΟ. Το
ΔΗΚΟ, αν και μιλάει για ΔΔΟ με τα
«σωστά περιεχόμενα», που προ-
τάσσει ουσιαστικά, υιοθέτει τη μη
λύση ως τη δεύτερη καλύτερη λύση.
Συμμαχία πολιτών και Οικολόγοι,
μετά την πανωλεθρία των ευρωε-
κλογών, είναι πιο προσεκτικοί. Την
μία έτσι την άλλη γιουβέτσι. Στην
ουσία τα δύο αυτά κόμματα απο-
τελούν κατηγορία από μόνα τους.

Στο ΑΚΕΛ, τα πράγματα είναι
καθαρά. Από το 2015 συνεχίζει με
σταθερό και καθαρό λόγο να στη-
ρίζει λύση ΔΔΟ με πολιτική ισότητα,
όπως αυτή αναφέρεται στις παρα-
μέτρους των Η.Ε. και τις υφιστά-

μενες συγκλίσεις. Τέλος, στον ΔΗΣΥ
η εικόνα είναι ακαταλαβίστικη μέ-
χρι απογοητευτική. Προσπαθούν
μάταια να τετραγωνίσουν τον κύ-
κλο. Οι δηλώσεις τους αποτελούν
πλέον σταυρόλεξο για πολύ δυνα-
τούς λύτες. Θέλουν ταυτόχρονα να
συμφωνούν και να διαφωνούν. Μία
όντως ευρηματική τακτική. Οι δη-
λώσεις του προέδρου του κόμματος
έχουν το τελευταίο καιρό την ίδια
σειρά. Ξεκινά με τις σωστές θέσεις
στο εθνικό θέμα, επικρίνει αυτούς
που συμφωνούν μαζί του και στο
τέλος στηρίζει αυτούς που διαφω-
νούν. Η παράταξη που στο Κυπρια-
κό τη διέκρινε πάντα ο καθαρός
και σταθερός πολιτικός λόγος στη
βάση των παρακαταθηκών του
Γλαύκου Κληρίδη, κατάντησε ένα
αλαλούμ θέσεων που πολλές φορές
χρειάζεται επιστημονική ανάλυση
για να αντιληφθείς τι εννοούν.

Το συμπέρασμα, λοιπόν, που
εξάγεται είναι ότι δεν ξέρουμε τι
λύση θέλουμε. Αν, όμως, εξετάσου-
με τι λύση δεν θέλουμε, τα πράγ-
ματα είναι πιο καθαρά. Ίσως βρούμε
επιτέλους κάποια άκρη. 

Τις προάλλες ο ΠτΔ, στην ομιλία
του στην αντικατοχική πορεία των
Μορφιτών, εφάρμοσε ακριβώς αυ-
τήν τη μέθοδο. «Θα έπρεπε να απο-
δεχθώ εγγυήσεις 15 χρόνων ή δέκα
χρόνων, με την πρόνοια να επα-
νεξεταστούν μετά δέκα χρόνια, δη-
λαδή αν δεν συμφωνήσουν οι δύο
πλευρές τότε συνεχίζουν;» Όχι,
όχι, η απάντηση. «Θα έπρεπε να
αποδεχθώ τη θετική ψήφο των Τ/κ,
όπως την αξιώνουν, έτσι ώστε να
καταστήσω εξαρχής το κράτος πα-
ράλυτο;» Όχι, όχι η απάντηση. «Και
ευθύνομαι εγώ, διότι η τουρκική
αδιαλλαξία επέμενε στο να πετύχει
στόχους που θα καθιστούσαν εν
τη ουσία την Κύπρο προτεκτοράτο
της Τουρκίας;», Όχι, όχι η απάν-
τηση.

Συνεπώς ως προς το τι δεν θέ-
λουμε η απάντηση είναι κατηγο-
ρηματική και έτσι συμπεραίνεται
εύκολα το τι θέλουμε. Θέλουμε μη-
δέν στρατό, μηδέν εγγυήσεις και
πολιτική ισότητα, όπως εμείς την
ερμηνεύουμε, δηλαδή σε θέματα
που εμείς πιστεύουμε ότι είναι ζω-
τικής σημασίας για τους Τ/κ.

Απλά πράγματα. Τίποτε περισ-
σότερο τίποτα λιγότερο. Αυτά τα
λίγα είναι μάλιστα οι κόκκινές μας
γραμμές. Οποιαδήποτε υποχώρηση
από αυτά δεν μπορεί να γίνει απο-
δεκτή από τον αξιοπρεπή λαό, όπως
τόνισε ο ΠτΔ. Και ενώ εμείς χρω-
ματίζουμε τα θέλω μας, άλλοτε με
το άσπρο και μπλε της φουστανέ-
λας, άλλοτε με το κόκκινο των γραμ-
μών μας, αγνοούμε, θεληματικά ή
μη, ότι, όπως διαμορφώνονται οι
εξελίξεις, το μόνο χρώμα που στο
τέλος σίγουρα θα πάρουμε είναι
το πράσινο, το γνώριμο χρώμα της
διαχωριστικής πράσινης γραμμής.

Ο κ. Θεόδωρος Θεοδώρου
είναι ειδικός προγραμμάτων
ηλεκτρονικών υπολογιστών.

Άσπρα, κόκκινα,
κίτρινα, μπλε

Του ΘΕΟΔΩΡΟΥ ΘΕΟΔΩΡΟΥ

Ζ ούμε εγκλωβισμένοι σ’ ένα
κουτσουρεμένο σύνταγμα,
που έχει την παραδοξότητα

να μετατρέπει την εκλογή του προ-
έδρου της Δημοκρατίας σε στέψη
ενός απόλυτου μονάρχη. Με τον
τρόπο που είναι δομημένο το αξίω-
μα κι οι εξουσίες του προέδρου δεν
προνοείται καμιά διαδικασία θε-
σμικής αμφισβήτησης του ιδίου ή
και των πολιτικών της κυβέρνησής
του. Τα όσα checks & balances θε-
σπίστηκαν το 1960, βασίζονταν
στον διακοινοτικό χαρακτήρα του
συντάγματος και είναι ανενεργά
από το 1964.

Η αρχική ιδέα ήταν ο κατακερ-
ματισμός όλων των εξουσιών (εκτε-
λεστικής, νομοθετικής, δικαστικής)
και των ανεξάρτητων αρχών, στη
βάση της διακοινοτικής πολιτικής
ισότητας. Ήλπιζε μάλλον ο νομο-
θέτης, ότι οι έχοντες την εξουσία
από τις δύο κοινότητες θα παρα-
μέριζαν τις εθνοτικές διαφορές
τους και θα συνεργάζονταν επί των

πολιτικών τους θέσεων, ώστε να
φτάσουν στην πολυπόθητη πολι-
τική ισορροπία. Κρίνοντας εκ του
αποτελέσματος, η ισορροπία δεν
ήλθε ποτέ. Αντιθέτως, από γενιά
σε γενιά κληροδοτούμε μια ακα-
τανόητη πολιτική ανωμαλία.

Σήμερα που πήγαν ξανά όλα
στράφι, κρεμόμαστε ανήμποροι
στη διακριτική ευχέρεια του Νίκου
Αναστασιάδη για το αν και πότε
θα αποφασίσει να κυβερνήσει. Δυ-
στυχώς, δεν διαφαίνεται διέξοδος.
Θέλοντας ή μη, θα υποστούμε τη
σημερινή διακυβέρνηση για άλλα
τρία χρόνια. Κανένας θεσμός δεν
έχει την αρμοδιότητα να τους αμ-
φισβητήσει ουσιαστικά και καμία
διαδικασία δεν προνοείται ώστε
να εξαναγκαστούν σε συμμόρφωση
ή σε παραίτηση. 

Αλήθεια, τι λειτουργεί σήμερα;
Η παιδεία βρίσκεται και πάλι σε
αναβρασμό. Η σχολική χρονιά ξε-
κίνησε με ελλείψεις, ενώ τα δημόσια
σχολεία βρίσκονται σε διαρκή πο-

ρεία μαρασμού και απαξίωσης. Εξε-
ταστικές, τετράμηνα, αφόρητη ύλη,
επικίνδυνες υποδομές και έλλειψη
εκσυγχρονισμού του εκπαιδευτικού
έργου, ολοένα μας φέρνουν πιο
κοντά στην εγκατάλειψη. Το να
εγκαταλείπεις όμως τη δημόσια
παιδεία είναι σαν να θεσμοθετείς
την κοινωνική ανισότητα. 

Στην υγεία μπήκε πλέον σε
εφαρμογή του ΓεΣΥ. Επιτέλους

μετά από παλινωδίες δεκαετιών.
Παρόλα αυτά η προχειρότητα του
μεταβατικού σταδίου αυτονόμησης
έχει αποδιοργανώσει πλήρως τα
δημόσια νοσοκομεία, με αποτέλε-
σμα τα τμήματα πρώτων βοηθειών
να βρίσκονται στον αναπνευστήρα. 

Στην οικονομία τα διθυραμβικά
σχόλια για την ανοδική πορεία δεν
στάθηκαν αρκετά για να κρύψουν
τη γύμνια της. Το περιβόητο success
story της ανάκαμψης στηρίχτηκε
στην πολιτική των διαβατηρίων
που αρχικά τόνωσαν την αγορά
ακινήτων. Σήμερα, η αλόγιστη πα-
ραχώρηση αδειών οικοδομής έχει
δημιουργήσει υπερπροσφορά και
η μειωμένη ζήτηση για διαβατήρια,
φέρνει το πάρτι σιγά-σιγά στο τέλος,
με τις ζημιές να μας μένουν υπό
κατασκευή. Ο τουρισμός λαβώθηκε
από το κλείσιμο της Thomas Cook,
οι αεροπορικές εταιρίες κλείνουν
η μία μετά την άλλη και το εμπορικό
ισοζύγιο παρουσιάζει για πρώτη
φορά από το 2017, διογκωμένο έλ-

λειμμα. Τα κοινωνικά προβλήματα
συνεχίζουν να παρουσιάζουν φαι-
νόμενα οικονομικής κρίσης. Ρα-
τσισμός, ξενοφοβία, διαλυμένες
οικογένειες, ναρκωτικά, άστεγοι,
τεράστια στροφή στον συντηρη-
τισμό και οι κρατικές υπηρεσίες
απούσες και υποστελεχωμένες.

Η ίδια η δημοκρατία νοσεί. Ανε-
ξάρτητες αρχές και Επίτροποι διο-
ρίζονται από τον ΠτΔ ως πάγια
πρακτική πολιτικής εξυπηρέτησης,
ενώ δεν λογοδοτούν πουθενά. Συ-
χνά στο παιχνίδι μπαίνουν και οι
εκπρόσωποι των ΜΜΕ. Δεν είναι
τυχαίο που οι προβληματικές απο-
φάσεις της Νομικής Υπηρεσίας και
των διαφόρων άλλων ελεγκτικών
αρχών φέρνουν χαμηλές επιδόσεις
στην ποιότητα της δημοκρατίας
στη χώρα.

Στο Κυπριακό, ο γνωστός τυχο-
διωκτισμός ακόμα βασιλεύει. Η
Τουρκία τορπιλίζει τη νέα προσπά-
θεια για επανέναρξη των συνομι-
λιών, δήλωσε τις προάλλες αναι-

δέστατα ο κ. Χριστοδουλίδης. Κι
έχει το θράσος να αναφέρεται σ’
εκείνες τις διαπραγματεύσεις επί
του πλαισίου Γκουτιέρες, στο Κραν
Μοντάνα, που μας έμεινε το τε-
λευταίο μίλι. Αντί, λοιπόν, να κά-
νουμε το αυτονόητο τότε και να
το διανύσουμε, σηκωθήκαμε και
φύγαμε, για να δηλώνουμε έτοιμοι
σήμερα να ξεκινήσουμε από εκεί
που είχαμε μείνει. Για ποια αξιο-
πιστία μιλάμε, όταν η πολιτική ηγε-
σία παίζει την επιβίωση του τόπου
κορώνα-γράμματα;

Συχνά συζητάμε με φίλους για
το κόστος που μπορεί να έχει ένας
πρόεδρος σ’ αυτήν τη χώρα εξαιτίας
των λανθασμένων και επιπόλαιων
αποφάσεών του. Σχεδόν πάντοτε
καταλήγουμε ότι το κόστος είναι
μηδενικό και πολιτικό. Το πες, το
ανέλαβες και συνεχίζεις ακάθεκτος
τη θητεία σου.

Ο κ. Πάνος Λοΐζου Παρράς
είναι οικονομολόγος.

Ούτε checks ούτε balances
Του ΠΑΝΟΥ ΛΟΪΖΟΥ ΠΑΡΡΑ

Οι αρχές της Αυστραλίας από το τέλος Οκτωβρίου 2019 απαγορεύουν την ανάβαση στον λόφο Ουλουρού, μετά από ψήφισμα του συμβουλίου του Εθνικού
Πάρκου Ουλουρού-Κάτα Τιούτα. Η απόφαση αυτή θεωρείται ιστορική για τους Αβορίγινες, τους ιθαγενείς της Αυστραλίας. 
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Σήμερα, η αλόγιστη πα-
ραχώρηση αδειών οικο-
δομής έχει δημιουργήσει
υπερπροσφορά και η
μειωμένη ζήτηση για
διαβατήρια, φέρνει το
πάρτι σιγά-σιγά στο τέ-
λος, με τις ζημιές να μας
μένουν υπό κατασκευή.
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ΑΡΘΡΟ / Του ΒΙΚΤΩΡΑ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ

Οφειλόμενη απάντηση στο ΑΚΕΛ για το Πρόγραμμα Επενδύσεων 

Τ ο επενδυτικό πρόγραμμα, που
παρέχει ως κίνητρο σε ξένους
επενδυτές και την απόδοση

υπηκοότητας, αποδείχθηκε στην
πράξη μια σημαντικότατη, βραχυ-
πρόθεσμη, βοηθητική, από πολλές
απόψεις, πηγή εισροής φρέσκου
χρήματος στην Κύπρο, σε μια με-
ταβατική περίοδο ανάκαμψης της
οικονομίας μας, εξόδου από το μνη-
μόνιο και επιστροφής στην ανά-
πτυξη και στις διεθνείς αγορές. Εί-
ναι στους πάντες γνωστό πως η
καταστροφική για την οικονομία
διακυβέρνηση του ΑΚΕΛ συσσώ-
ρευσε πολλά κακά στα δημόσια οι-
κονομικά, στην αγορά, στον τρα-
πεζικό τομέα και στην πιστοληπτι-
κή ικανότητα της χώρας στο εξω-
τερικό. Κατά την πενταετία διακυ-
βέρνησης ΑΚΕΛ 2008-‘13, όπου τα
πλείστα στελέχη της σημερινής
ηγεσίας του κόμματος ήταν και
υψηλόβαθμα στελέχη της κυβέρ-
νησης Χριστόφια, άρα και συνυ-
πεύθυνα, η χώρα οδηγήθηκε στο
χείλος του οικονομικού αφανισμού,
κάτι που ούτε μετά την τουρκική
εισβολή δεν είχε συμβεί. Η Κύπρος
και ο λαός της οδηγήθηκαν σε μια
πραγματική ταπείνωση, διασυρμό
και ρεζίλεμα διεθνώς, λόγω της ανι-
κανότητας των τότε κυβερνώντων
να αντιληφθούν απλά οικονομικά
συμβάντα, αλλά και λόγω των ιδε-
οληψιών τους.

Η χώρα μας έμεινε εκτός αγο-
ρών, μετά από 23 υποβαθμίσεις
που δέχθηκε, χωρίς την ελάχιστη
αντίδραση για διορθωτικές κινή-
σεις, με αποτέλεσμα να μην μπορεί
να χρηματοδοτήσει τις ανάγκες
της και να καταφεύγει γονυπετής

στη Ρωσία για ακριβό δανεισμό,
ενώ ταυτόχρονα μετέτρεπε η τότε
κυβέρνηση τον μακροπρόθεσμο
εξωτερικό δανεισμό σε εσωτερικό
βραχυπρόθεσμο δανεισμό με όλες
τις συνέπειες αφαίμαξης της ρευ-
στότητας της αγοράς. Και όλα αυτά
απλώς για να καταφέρνει η κυβέρ-
νηση του ΑΚΕΛ να πληρώνει μι-
σθούς και συντάξεις. Την ίδια ώρα
η διελκυστίνδα και οι κακές σχέσεις
του τότε προέδρου με τον κεντρικό
τραπεζίτη δεν επέτρεψαν την κρί-
σιμη αντιμετώπιση των προβλη-
μάτων που αντιμετώπιζε ο τραπε-
ζικός τομέας, ενώ την ταφόπλακα
έβαλε η απόφαση της κυβέρνησης
ΑΚΕΛ να μη θέσει θέμα στήριξης
των κυπριακών τραπεζών στο Ευ-
ρωπαϊκό Συμβούλιο κατά τη λήψη
της απόφασης για κούρεμα του ελ-
ληνικού χρέους, την ώρα που η Ελ-
λάδα ζήτησε και έλαβε τέτοια στή-
ριξη. Και όταν η κατάσταση έφθασε
στο απροχώρητο και δέησε το
ΑΚΕΛ να φωνάξει τον ευρωπαϊκό
μηχανισμό στήριξης, δηλαδή την
τρόικα, τον Ιούνιο του 2012, οι ιδε-
οληψίες και πάλι ( ΑΤΑ κλπ) δεν
του επέτρεψαν να συνομολογήσει
μνημόνιο διάσωσης που θα στήριζε
και τις τράπεζες. Οι μήνες που ακο-
λούθησαν ήταν καταστροφικοί κα-
θότι η τότε κυβέρνηση, ως διαχει-
ρίστρια της Λαϊκής Τράπεζας, τη
φόρτωση με ELA, με αποτέλεσμα
η τρόικα στα τέλη του 2012, αρχές
του 2013 να αρνείται πλέον τη χο-
ρήγηση δανεισμού για στήριξη
των τραπεζών. 

Αποτέλεσμα ήταν τον Μάρτιο
του 2013, η κυβέρνηση ΑΚΕΛ να
παραδώσει στον Νίκο Αναστασιάδη

μια χώρα που από πλεονάσματα
3% ξεχείλιζε από ελλείμματα, ήταν
εκτός αγορών, με ανεργία που πεν-
ταπλασιάστηκε και έφθασε το 15%,
με δυο τουλάχιστον τράπεζες υπό
κατάρρευση, με ρευστά διαθέσιμα
που αρκούσαν για μισθούς και συν-
τάξεις ενός μηνός, με τα κοινωνικά
παντοπωλεία να ξεφυτρώνουν κα-
θημερινά όπως τα μανιτάρια για
να δώσουν ένα πιάτο φαΐ σε περή-
φανους νοικοκυραίους με οικογέ-
νειες, ενώ οι επιχειρήσεις έβαζαν
λουκέτο η μια μετά την άλλη. Το
τι επακολούθησε μετά την άρνηση
της Βουλής (πρωτοστατούντος του
ΑΚΕΛ) για την πρώτη απόφαση
του Eurogroup, είναι καλά γνωστό.
Κούρεμα καταθέσεων και μια άνευ
προηγουμένου κατάσταση έκτα-
κτης ανάγκης στην οποία τέθηκε
η χώρα.

Έπρεπε ως ύψιστη προτεραι-
ότητα να διατηρηθούν οι ξένες κα-
ταθέσεις στις τράπεζες για να μη
καταρρεύσουν. Ένα πρώτο μέτρο
που αποφασίσθηκε τότε, και όλοι
υπερθεμάτισαν, ήταν η απόδοση
κυπριακής υπηκοότητας σε όσους
ξένους καταθέτες έχασαν πέραν
των τριών εκατομμυρίων ευρώ στο
κούρεμα, ώστε να κρατήσουν τις
καταθέσεις τους στις κυπριακές
τράπεζες. Μετά έπρεπε να αντιμε-
τωπιστούν τα μη εξυπηρετούμενα
δάνεια. Τα κυπριακά νοικοκυριά
και οι επιχειρήσεις ήταν αδύνατο
να ξεπληρώσουν τα χρέη τους σε
αυτή τη δεινή οικονομική κατά-
σταση που επικρατούσε. Η ελεύ-
θερη πτώση των τιμών των ακινή-
των απειλούσε τα χαρτοφυλάκια
των τραπεζών και τις εξασφαλίσεις

που είχαν, αλλά και εξανέμιζαν τη
δυνατότητα αποπληρωμής των δα-
νειζόμενων, μια κατάσταση που
έπρεπε να αναχαιτισθεί. Ένας ήταν
ο τρόπος. Η εισροή ξένου φρέσκου
χρήματος από επενδυτές.

Η συνέχεια και πάλι γνωστή. Το
αναθεωρημένο επενδυτικό πρό-
γραμμα που εκπόνησε η κυβέρνηση
Αναστασιάδη πέτυχε τον βραχυ-
πρόθεσμο και τον μεσοπρόθεσμο
στόχο του. Εισέρρευσε πράγματι
φρέσκο ξένο χρήμα, στηρίχθηκαν
πολλοί τομείς της οικονομίας μέσα
και από τη στήριξη του κατασκευα-
στικού τομέα και μάλιστα χωρίς
δανεισμό, άρα όχι φούσκα. Την
ίδια ώρα, όχι μόνο συγκρατήθηκαν
οι τιμές των ακινήτων, αλλά μει-
ώθηκε και η ανεργία. Μαζί με όλους
τους άλλους τομείς όπου έδωσε έμ-
φαση η κυβέρνηση (και είναι άδικη
η κριτική για μονόπλευρη τάχα
ανάπτυξη) όπως η παιδεία, ο του-
ρισμός, οι ανανεώσιμες πηγές ενέρ-
γειας, οι μαρίνες, το καζίνο, η γε-
ωργία, η ναυτιλία, η ιδιωτικοποίηση
του λιμανιού στη Λεμεσό και πολλά
άλλα, αλλά και με συνετή δημο-
σιονομική πολιτική, η Κύπρος βγή-
κε γρηγορότερα από το μνημόνιο. 

Ταυτοχρόνως, η κυβέρνηση προ-
χώρησε σε τεράστιες, επαναστα-
τικές θα έλεγα, μεταρρυθμίσεις,
όπως το σύστημα κοινωνικής πρό-
νοιας με το ΕΕΕ, η μείωση της στρα-
τιωτικής θητείας, η δημιουργία
Υφυπουργείων Τουρισμού και Ναυ-
τιλίας, η εφαρμογή του ΓεΣΥ, η δη-
μιουργία διοικητικού δικαστηρίου
και άλλα πολλά. Όλα αυτά συνέ-
βαλαν στο να επιστρέψει η χώρα
μας σε συνεχείς ρυθμούς ανάπτυ-

ξης. Σύμφωνα δε με στοιχεία που
παρέθεσε πρόσφατα ο υπουργός
Οικονομικών, μόνο το ένα ενδέκατο
της ανάπτυξης που υπάρχει σήμερα
οφείλεται στο πρόγραμμα προσέλ-
κυσης ξένων επενδύσεων. Το επεν-
δυτικό πρόγραμμα, όμως, λειτούρ-
γησε την ώρα που η κυβέρνηση
και η Κεντρική Τράπεζα, σε συνερ-
γασία με όλους τους διεθνείς ορ-
γανισμούς, προχώρησε σε μεγάλες
αλλαγές και μεταρρυθμίσεις στον
τομέα της παροχής υπηρεσιών,
ώστε να εφαρμόζονται και στη χώ-
ρα μας οι βέλτιστες διεθνείς πρα-
κτικές αποτροπής ξεπλύματος βρώ-
μικου χρήματος, γεγονός που ανα-
γνωρίζουν οι πάντες διεθνώς και
με δηλώσεις και με εκθέσεις τους.
Ένα απλό παράδειγμα είναι το κλεί-
σιμο δεκάδων χιλιάδων εταιρειών
κέλυφος για τις οποίες μας κατη-
γορούσαν διεθνώς (προσφάτως και
σε ντοκιμαντέρ στο κανάλι Netflix).
Να υπενθυμίσω στο ΑΚΕΛ που επι-
καλείται το ντοκιμαντέρ αυτό για
να κατηγορήσει την κυβέρνηση
ότι διασύρει τη χώρα διεθνώς, πως
όταν η κυβέρνηση Αναστασιάδη
έκλεινε κατά χιλιάδες τις εταιρείες
κέλυφος, το ΑΚΕΛ της ασκούσε
δριμεία κριτική για το γεγονός αυτό
(γνωστές οι δηλώσεις του Στέφανου
Στεφάνου). Σήμερα η κυβέρνηση,
συναισθανόμενη πως το επενδυτικό
πρόγραμμα που εφαρμόστηκε τα
προηγούμενα 4-5 χρόνια, ολοκλή-
ρωσε τον κύκλο του ως είχε και
εξυπηρέτησε τον βραχυπρόθεσμο
στόχο του, αλλά και επειδή διαπι-
στώθηκαν λάθη και ενδεχομένως
καταχρήσεις, στις αρχές του χρόνου
άλλαξε τους κανονισμούς του προ-

γράμματος και έθεσε τέτοιες ασφα-
λιστικές δικλίδες, οι οποίες καθι-
στούν το πρόγραμμα πιο ορθολο-
γιστικό και αποτρεπτικό των όποι-
ων τυχόν προβλημάτων και στρε-
βλώσεων παρουσιάστηκαν.

Συνεπώς, όταν ακούω το ΑΚΕΛ
να κατηγορεί την κυβέρνηση για
δήθεν διασυρμό της χώρας από το
επενδυτικό πρόγραμμα, μου έρχεται
στο μυαλό η λαϊκή σοφή ρήση
«απόν αντρέπεται ο κόσμος εν
δικός του». 

Σε διασυρμό, ταπείνωση και
εξευτελισμό οδήγησαν τη χώρα
και τον λαό μας οι πολιτικές της
διακυβέρνησης του ΑΚΕΛ που μας
έπνιξαν στα ελλείμματα, μας έριξαν
στην ανεργία, τα κοινωνικά παν-
τοπωλεία, μας έκαναν επαίτες στη
Ρωσία και την Τρόικα με την απώ-
λεια της κυριαρχίας μας κατά τη
διάρκεια του μνημονίου. Αυτά ήταν
πραγματικός διασυρμός της χώρας
και του λαού μας. Όσο για την προ-
σπάθεια του ΑΚΕΛ να παρουσιαστεί
ο πρόεδρος Αναστασιάδης ως δήθεν
διεφθαρμένος, νομίζω αυτό επι-
χειρήθηκε από το ΑΚΕΛ και πριν
από τις προεδρικές εκλογές. Και
το ΑΚΕΛ έλαβε την ισχυρή απάν-
τηση του λαού. Αν το ΑΚΕΛ νομίζει
ότι έτσι θα καταφέρει να ξεχάσει
ο λαός τα καταστροφικά αποτελέ-
σματα της διακυβέρνησής του ή
ότι έτσι θα εξιλεωθεί για πραγμα-
τικά και με αποφάσεις δικαστηρίων
σκάνδαλα που το βαραίνουν, πλα-
νάται πλάνην οικτράν. 

Ο κ. Βίκτωρ Παπαδόπουλος είναι διευ-
θυντής του Γραφείου Τύπου του προ-
έδρου της Δημοκρατίας.

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Πολιτικές θύελλες αφήνει πίσω ο
απροσδιόριστος αριθμός πολιτο-
γραφήσεων σε συγγενικά πρόσωπα
και μέλη του καθεστώτος της Καμ-
πότζης. Πέρα από τις δημόσιες αψι-
μαχίες ΑΚΕΛ με Προεδρικό, οι κι-
νήσεις της κυβέρνησης βάζουν στο
τραπέζι νέα δεδομένα, από το 2013
που ξεκίνησε να «τρέχει» το Επεν-
δυτικό Πρόγραμμα των Πολιτο-
γραφήσεων, τα οποία εν πολλοίς
να σχετίζονται με τις επιδόσεις του
προγράμματος, την παρούσα πε-
ρίοδο αλλά και τις πιέσεις που συ-
νεχίζουν να ασκούνται στη Λευ-
κωσία εκτός Κύπρου. Η τροπή που
έχει προσλάβει το όλο θέμα, φούν-
τωσε σε μια περίοδο που όλες οι
ενδείξεις έδειχναν πως βαίνει προς
εκτόνωση. Η απόφαση του Υπουρ-
γικού Συμβουλίου να ξεκινήσει
έρευνα μέσω του υπουργείου Εσω-
τερικών, ήταν η σπίθα που αφενός
φούντωσε την εσωτερική πολιτική
αντιπαράθεση και αφετέρου δη-
μιούργησε τεράστια ερωτηματικά
για την αναγκαιότητα της έρευνας,
τη στιγμή μάλιστα που και η ίδια
η κυβέρνηση παραδέχεται πως τη
χρονική περίοδο που παραχωρή-
θηκαν τα κυπριακά διαβατήρια,
οι αιτητές κάλυπταν τις προϋπο-
θέσεις και τα κριτήρια του Προ-
γράμματος. Παραδοχή που εκ των
πραγμάτων οδηγεί στην εξαγωγή
συμπερασμάτων πως η κυβέρνηση
σπεύδει να προλάβει, ενδεχόμενη
εμφάνιση και άλλων παρόμοιων
περιπτώσεων, καλυπτόμενη πίσω
από την απόφασή της να ερευνήσει
πολιτογραφήσεις πριν από τον Φε-
βρουάριο του 2018 με το πλαίσιο

των κριτηρίων που θέσπισε και
εφαρμόζει από το Φεβρουάριο του
2018. Μια κίνηση που οδηγεί πο-
λιτικά κόμματα, όπως το ΑΚΕΛ, να
διερωτώνται ποιος θα ερευνήσει
ποιον.

Η παραδοχή
Η περίπτωση με τα καμποτζιανά

διαβατήρια δεν ήταν η μοναδική
με δυσμενή σχόλια και αναφορές
στον διεθνή τύπο, για το Κυπριακό
Πρόγραμμα Επενδύσεων με τα
«Χρυσά Διαβατήρια». Και στο πα-
ρελθόν η κυβέρνηση είχε επικριθεί
για παραχώρηση ευρωπαϊκών δια-
βατηρίων σε ύποπτα, για τις οικο-
νομικές και πολιτικές τους δρα-
στηριότητες, πρόσωπα ουδέποτε
όμως έκανε κίνηση που να ενίσχυε
ή να έδινε υπόσταση στα όσα γρά-
φονταν, με πιθανές επιπτώσεις στο
ίδιο το πρόγραμμα. Για πρώτη φορά
από το 2013, η κυβέρνηση με την
απόφασή της να ξεσκονίσει τις πο-
λιτογραφήσεις πριν το 2018, ου-
σιαστικά παραδέχεται ότι ενδεχο-
μένως κάτι δεν πήγε καλά, τουλά-
χιστον σε κάποιες περιπτώσεις.
Κίνηση που αν δεν συντρέχουν
άλλοι λόγοι που δεν έχουν γίνει
γνωστοί, παρομοιάζεται με κάποιον
ο οποίος πυροβολεί τα πόδια του.
Οι απόψεις που διατυπώνονται επί
του προκειμένου επιμένουν πως
η αξιοπιστία της Κύπρου, επενδυ-
τικά θα δεχθεί ένα ισχυρό πλήγμα
με απροσδιόριστες προεκτάσεις
στην περίπτωση που η έρευνα του
ΥΠΕΣ, εντοπίσει αριθμό προβλη-
ματικών πολιτογραφήσεων πριν
το 2018 με ενδεχόμενη ανάκλησή
τους με μεταγενέστερα κριτήρια. 

Στη μεγάλη εικόνα των παρε-

νεργειών που έχουν προκληθεί κα-
τά καιρούς, με το Κυπριακό Επεν-
δυτικό Πρόγραμμα των πολιτογρα-
φήσεων περίοπτη θέση καταλαμ-
βάνουν διεθνείς πιέσεις, Αμερικα-
νικές και Ευρωπαϊκές. Στην πα-
ρούσα φάση αυτό που φαίνεται να

έχει ανησυχήσει τη Λευκωσία και
που ενδεχομένως να δίνει απαν-
τήσεις για τις κινήσεις που γίνονται,
φαίνεται να έχει σχέση με μια λίστα
δέκα παλαιότερων περιπτώσεων
που φαίνεται να είναι ύποπτες και
για τις οποίες στο παρασκήνιο
ασκούνται έντονες πολιτικές πιέ-
σεις. Με αφορμή το δημοσίευμα
του πρακτορείου Reuters, το οποίο
δεν χαρακτηρίζεται τυχαίο, στο
Προεδρικό εκτιμούν πως εάν δεν
γίνει κάποια κίνηση ενδεχομένως
να κάνουν την εμφάνισή τους και
άλλες παρόμοιες περιπτώσεις, φέρ-
νοντας την Κύπρο σε δυσκολότερη
θέση από τη σημερινή. Με το σκε-
πτικό αυτό εκτιμάται πως λήφθηκε
η απόφαση της διεξαγωγής έρευνας
προκειμένου να «καθαρίσει» το
όνομα στης Κύπρου. Μια απόφαση
που βοηθήθηκε και από τις επιδό-
σεις του Επενδυτικού Προγράμ-
ματος το οποίο μετά και τα αυστηρά
κριτήρια για τα Πολιτικά Εκτεθει-

μένα Πρόσωπα, φαίνεται να βρί-
σκεται σε φθίνουσα τροχιά. 

Η έρευνα
Με βάση αυτά τα οποία έχουν

γίνει γνωστά, το ΥΠΕΣ θα ερευνήσει
το σύνολο των πολιτογραφήσεων
από το 2013 κάτι που προκαλεί
ερωτηματικά κυρίως από πρακτικής
πλευράς. Από το κυβερνητικό στρα-
τόπεδο λέγεται επίσης πως οι έρευ-
νες ενδεχομένως να ξεκινήσουν
από την έναρξη του Προγράμματος,
πριν από το 2013. Πρόθεση της κυ-
βέρνησης είναι να προχωρήσει σε
ανακλήσεις πολιτογραφήσεων εφό-
σον διαπιστωθεί πως δεν πληρούν
τα κριτήρια που εφαρμόζονται σή-
μερα. Στο κυβερνητικό επιτελείο
υπάρχει η άποψη πως η συντρι-
πτική πλειοψηφία του Προγράμ-
ματος δεν επηρεάζεται από την
έρευνα. Επίσης ανεδαφικές χαρα-
κτηρίζονται και οι απόψεις που αμ-
φισβητούν τον έλεγχο των πολι-

τογραφήσεων, σε μεταγενέστερο
χρόνο από την παραχώρησή τους
και με διαφορετικά κριτήρια. Αυτό
το οποίο υποστηρίζεται εντόνως
είναι πως η κυβέρνηση στο πνεύμα
προστασίας του καλού ονόματος
της Κύπρου μπορεί να προχωρήσει
σε νέο έλεγχο και λήψη μέτρων
χωρίς χρονικό περιορισμό. Στο
πνεύμα αυτό απορρίπτονται τα
όσα υποστηρίζονται ότι οι έλεγχοι
θα έπρεπε να είχαν γίνει την πε-
ρίοδο παραχώρησης, με την κυ-
βέρνηση να θεωρεί πως ο έλεγχος
είναι μια διαδικασία συνεχής. Στο
ερώτημα ενδεχόμενων παρενερ-
γειών από πιθανή ανάκληση υπη-
κοοτήτων, γίνεται παραπομπή
στην δικαιοσύνη στην οποία ο
κάθε επηρεαζόμενος μπορεί να
αποταθεί. Για το κομμάτι του οι-
κονομικού τιμήματος που κατέβαλε
ο κάθε αιτητής-επενδυτής η κυ-
βερνητική πλευρά θεωρεί πως δεν
την αφορά.

«Χρυσά» 
διαβατήρια 
με αδιαφανές 
παρελθόν
Η λίστα με τις ύποπτες πολιτογραφήσεις 
και οι διεθνείς πιέσεις οδήγησαν σε έρευνα

�������

Η κυβέρνηση, με την
πρόσφατη απόφασή της,
ουσιαστικά παραδέχεται
για πρώτη φορά πως εν-
δεχομένως κάποιες περι-
πτώσεις επενδυτών
στους οποίους παραχω-
ρήθηκαν κυπριακά δια-
βατήρια να μην καλύ-
πτουν σήμερα τα κριτή-
ρια που έχουν θεσπιστεί.

Το υπ. Εσωτερικών, με την απόφαση του Υπουργικού, θα ξεσκονίσει τις πολιτογραφήσεις που παραχωρήθηκαν από την αρχή του Επενδυτικού Προγράμματος.
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Η Τουρκία εισέβαλε στη Συρία
τρεις φορές επικαλούμενη τις
νόμιμες ανησυχίες ασφάλειάς

της (legitimate security concerns)
και το δικαίωμα αυτοάμυνας που
προβλέπει ο Καταστατικός Χάρτης
του ΟΗΕ. Οι ισχυροί παίκτες στη Συ-
ρία (ΗΠΑ, Ρωσία) αλλά και η Γερμανία
και το ΝΑΤΟ αναγνώρισαν τις ανη-
συχίες αυτές. Οι πρώτες δύο έδωσαν
το πράσινο φως στην επιχείρηση
«Πηγή Ειρήνης» και προστάτευσαν
μαζί και με τηνΚίνακαιτηνΤουρκία
από ένα καταδικαστικό ψήφισμα
του Συμβουλίου Ασφαλείας του ΟΗΕ.

Στη συνέχεια ΗΠΑ και Ρωσία ήρ-
θαν σε ξεχωριστές συμφωνίες με
την Τουρκία, τη φιλία της οποίας
και οι δύο επιζητούν, που νομιμο-
ποίησαν τα αποτελέσματα της επι-
χείρησης αυτής. Ειδικότερα η Ρωσία
ανέλαβε τη δέσμευση να διασφαλίσει
με συγκεκριμένες ενέργειες εντός
της Συρίας την ασφάλεια της Τουρ-
κίας (εφαρμογή της συμφωνίας των
Αδάνων του 1998). Εδώ και καιρό
προειδοποιούσα γι’ αυτή την κατα-
νόηση των τουρκικών ανησυχιών
ασφάλειας ειδικότερα από τηνπλευρά
των ΗΠΑ. Όταν οι άλλοι ονειρεύον-
ταν αμερικανικές κυρώσεις αντέτεινα
ότι οι ΗΠΑ πολύ πιθανόν να δείξουν
ανάλογη κατανόηση και στις τουρ-
κικές ανησυχίες ασφάλειας/ενέργειας
στην Ανατολική Μεσόγειο. Οι ανη-
συχίες/απαιτήσεις της Τουρκίας στην
Αν. Μεσόγειο συνίστανται στη συμ-
μετοχή της στο ενεργειακό παιγνίδι
της περιοχής, από όπου έχει απο-
κλειστεί, μέσω των ακόλουθων δι-
ευθετήσεων: Πρώτο, την αναγνώριση
των τουρκικών διεκδικήσεων επί
της υφαλοκρηπίδας που κείται δυτικά

του μεσημβρινού 32 16 18 που εφά-
πτεται των κυπριακών χωρικών υδά-
των στηνπεριοχή Ακάμα και βόρεια
της μέσης γραμμής μεταξύ Τουρκίας
και Αιγύπτου. Δεύτερο, τη συνδια-
χείριση ολόκληρης της κυπριακής
ΑΟΖ από κοινή επιτροπή Ε/κ και Τ/κ
με ίση συμμετοχή. Τρίτο, τη συμμε-
τοχή των Τ/κ στα έσοδα από το φυ-
σικό αέριο, ακόμα και πριν από τη
λύση του Κυπριακού, σε αναλογία
αντίστοιχη του υφιστάμενου πλη-
θυσμού της «ΤΔΒΚ». Υπάρχει ήδη
«νομοσχέδιο» για παραχώρηση «υπη-
κοότητας στους έποικους που κα-
τοικούν στα κατεχόμενα για πάνω
από πέντε χρόνια. Τέταρτο, τη διο-
χέτευση του κυπριακού φυσικού αε-
ρίου στις αγορές μέσω υποθαλάσσιου
αγωγού που θα καταλήγει στηνΤουρ-
κία. Επειδή η Κύπρος δεν είναι Συρία,
ηΤουρκία επέλεξε, αντί ένοπλης επι-
χείρησης, τηντακτική της σταδιακής
κλιμάκωσης με αιχμή του δόρατός
της τα ερευνητικά και γεωτρητικά
σκάφη της ΤΡΑΟ (κρατική εταιρεία
πετρελαίων της Τουρκίας). Τα τουρ-
κικά πλωτά γεωτρύπανα δραστη-
ριοποιήθηκαν πρώτα στη μη οριο-
θετημένη περιοχή δυτικά της Πάφου
όπου η νομική θέση της Κ.Δ. είναι
σχετικά αδύναμη. Ακολούθως, οι
Τούρκοι πήγαν στο κόλπο της Αμ-
μοχώστου σε σημείο που εμφανώς
ανήκει στην κυπριακή υφαλοκρη-
πίδα. Τελευταίο βήμα η απόπειρα
γεώτρησης από το «Γιαβούζ» στο
βορειοδυτικό τμήμα του τεμαχίου 7
της οριοθετημένης κυπριακής ΑΟΖ
που εμπίπτει στην κατ΄ ισχυρισμόν
τουρκική υφαλοκρηπίδα. Με τηνκί-
νηση αυτή εισερχόμαστε στη φάση
των παράλληλών γεωτρήσεων στη

βάση του δόγματος «θα χαιρετιόμα-
στε από τις πλατφόρμες». Στόχος
μία κρίση που θα οδηγήσει τις ενερ-
γειακές εταιρίες που είναι αδειοδο-
τημένες στην κυπριακή ΑΟΖ στο να
σπρώξουν την Κ.Δ. να αποδεχθεί το
μεγαλύτερο μέρος των τουρκικών
ανησυχιών/απαιτήσεων. Κρίση μπο-
ρεί ενδεχομένως να προκύψει και
με τη δυναμική παρεμπόδιση από
την Τουρκία της εξαγωγής του κυ-
πριακού φυσικού αερίου από το κοί-
τασμα Αφροδίτη στα πλαίσια της
υλοποίησης του σχετικού σχεδιασμού
και των υποχρεώσεων που ανελή-
φθησαν έναντι της Αιγύπτου. Πα-
ράλληλα, η Τουρκία προσεγγίζει τις
χώρες της Αν. Μεσογείου προτεί-
νοντάς τους τον διαμοιρασμό της
κυπριακής και της ελληνικής ΑΟΖ
στη βάση των χαρτών Ακάρ. Όπως
επανέλαβε ο Μ. Τσαβούσογλου η
Τουρκία πέραν της δικοινοτικής επι-
τροπής συνδιαχείρισης συζητάει και
το ενδεχόμενο κοινής εταιρείας και
ενός μηχανισμού της Ε.Ε. ή του ΟΗΕ.
Η ικανοποίηση των τουρκικών ανη-
συχιών/απαιτήσεων στην Αν. Με-
σόγειο δεν είναι εύκολη υπόθεση.
Εδώ αντί της Ρωσίας ισχυρός παίκτης
είναι η Ε.Ε. και ειδικότερα η Γαλλία
ενώ ο ρόλος της Ρωσίας είναι περιο-
ρισμένος. Η δε Κ.Δ. είναι ένα ανα-
γνωρισμένο κράτος μέλος της Ε.Ε.
και όχι μία αντάρτικη οργάνωση
μιας εθνικής μειονότητας όπως οι
Κούρδοι. Η όποια ικανοποίηση θα
είναι μερική όπως και στην περί-
πτωση της Συρίας. 

Ο κ. Πέτρος Ζαρούνας είναι διεθνολόγος.
Διετέλεσε γραμματέας του Γεωστρατηγι-
κού Συμβουλίου της Κ.Δ. 2014-2018.

Τ α παραδοσιακά κόμματα στη
Γερμανία φαίνεται να χάνουν
την πολιτική τους ισχύ, αφού

αρκετοί από τους ψηφοφόρους
είτε τους εγκαταλείπουν είτε επι-
λέγουν άλλα μικρότερα κόμματα.
Ο κυβερνητικός συνασπισμός με-
ταξύ των χριστιανοδημοκρατών
της Καγκελαρίου Μέρκελ CDU,
των Χριστιανοκοινωνιστών του
υπουργού Εσωτερικών Ζεεχόφερ
CSU και των Σοσιαλδημοκρατών
της παραιτηθείσας Αντρέα Νάλες
SPD δεν είναι σίγουρο αν θα αν-
τέξει μέχρι το τέλος της θητείας
του. Φέτος, συμπληρώνονται δύο
χρόνια από τη δημιουργία κυβέρ-
νησης συνασπισμού και η Καγ-
κελάριος έχει ήδη δηλώσει ότι θα
εξαντλήσει τη θητεία της και ότι
δεν θα επαναδιεκδικήσει. Σε πε-
ρίπτωση, όμως, που ο κυβερνη-
τικός συνασπισμός διαλυθεί εντός
του 2019, η Μέρκελ θα εγκατα-
λείψει τη θέση της πρόωρα, αφή-
νοντας έτσι, όπως και πριν από
τον σχηματισμό κυβέρνησης, τη
χώρα σε προσωρινή ακυβερνησία. 

Τα μόνα κόμματα που δεν φαί-
νεται να ανησυχούν για την πιθανή
διάλυση της Κυβέρνησης είναι τα
μικρότερα κόμματα, τα οποία εν-
δεχομένως να είχαν προβλέψει
αυτές τις εξελίξεις και για αυτό
αρνήθηκαν να συγκυβερνήσουν
με το κόμμα της Μέρκελ. Το ακρο-
δεξιό κόμμα «Εναλλακτική για τη
Γερμανία» AfD έχει καταφέρει να
κερδίσει ψηφοφόρους, σ’ ολόκληρη
τη Γερμανία, ακόμα και στη Βαυα-
ρία, η οποία αποτελεί παραδοσιακό
προπύργιο του CSU, αλλά και στην
Ανατολική Γερμανία.

Στη Γερμανία το μεταναστευ-
τικό ζήτημα και η κλιματική αλ-
λαγή μονοπωλούν το ενδιαφέρον

της συζήτησης μεταξύ των πολι-
τών, οι οποίοι προτιμούν να δίνουν
την ψήφο τους στα κόμματα που
υπερπροβάλλουν αυτά τα θέματα,
όπως το AfD και οι Πράσινοι, Die
Gruenen. Το κόμμα των πρασίνων
διαθέτει δύο ικανούς ηγέτες, έναν
άντρα και μια γυναίκα, οι οποίοι
παρουσιάζουν ένα μοντέρνο προ-
φίλ, πιο λαϊκό, αλλά συνάμα και
πιο συντηρητικό, όσον αφορά τις
θέσεις τους στο μεταναστευτικό.

Εύκολα θα μπορούσε κάποιος
να επηρεαστεί από τον νέο αέρα
πνοής που εκπέμπουν οι Πράσινοι,
οι οποίοι από ό,τι φαίνεται «κα-
μουφλάρουν» πολύ εύστοχα τον
συντηρητισμό μέσω της περιβαλ-
λοντικής τους ευαισθησίας. Οι
Πράσινοι έχουν κερδίσει αρκετούς
ψηφοφόρους από τους Σοσιαλδη-
μοκράτες, οι οποίοι δεν δείχνουν
να μπορούν να αποτρέψουν τη
συνεχή μείωση των ποσοστών
τους και αυτό οφείλεται στις δύο
σχολές σκέψης εντός του κόμμα-
τος, τους συντηρητικούς που ήθε-
λαν τη συνέχιση του κυβερνητικού
συνασπισμού και την ηγεσία της
νεολαίας που ήθελε να ενσωμα-
τωθούν στην αντιπολίτευση.

Το κόμμα της Αριστεράς Die
Linke προβάλλει ένα κοινωνικό
πρόσωπο, όμως επηρεάζεται εσω-
κομματικά από την απήχηση ενός
νέου κινήματος, το οποίο προβάλ-
λει κάποιες πιο συντηρητικές θέ-
σεις, δια στόματος της Σάρα Βάγ-
κενκνεχτ, όσον αφορά τα κοινω-
νικά προβλήματα που προκύπτουν
από την είσοδο των προσφύγων
/μεταναστών στη χώρα.

Τα πολιτικά κόμματα στη Γερ-
μανία αντιμετωπίζουν προβλήματα
εκ των έσω με τη διαφορά ότι η
Γερμανία, ως η δυνατότερη οικο-

νομικά χώρα της Ευρώπης, δεν
φαίνεται να διαθέτει αυτή τη στιγ-
μή ηγέτες που να μπορούν να συ-
ναγωνιστούν την Αμερική και την
Κίνα στον οικονομικό τομέα.

Σίγουρα υπάρχουν νεαροί ηγέ-
τες που φλερτάρουν με την Καγ-
κελαρία, όπως ο ηγέτης των Φι-
λελευθέρων, οι Πράσινοι και η
Νεολαία του SPD. Όμως η φθορά
που επέφερε ο κυβερνητικός συ-
νασπισμός μεταξύ CDU/CSU και
SPD τους δημιουργεί περαιτέρω
πονοκεφάλους. Τα μικρά κόμματα
δεν μπορούν από μόνα τους να
κυβερνήσουν, αφού δεν υποβοη-
θούνται από τα χαμηλά τους πο-
σοστά, άρα το μόνο κόμμα που
έχει την ευχέρεια να κινηθεί από
το κέντρο όπου βρίσκεται, τόσο
δεξιά όσο και αριστερά, είναι οι
Πράσινοι, οι οποίοι φαίνεται να
κερδίζουν αρκετούς ψηφοφόρους,
κυρίως από τις γερμανικές ελίτ.

Η Γερμανία εισέρχεται σε μια
νέα ηγετική τροχιά, η οποία είναι
άγνωστο ποια κατεύθυνση θα ακο-
λουθήσει. Το σίγουρο πάντως είναι
ότι ο νυν κυβερνητικός συνασπι-
σμός θα διαλυθεί κάποια στιγμή,
με τα κυβερνώντα κόμματα να
ψάχνουν να βρουν το λάθος, επι-
στρατεύοντας παλιούς πολιτικούς
ή προετοιμάζοντας νεότερους για
την ηγεσία τους. Μέχρι τότε όμως
τα μικρότερα κόμματα, θα «αλι-
εύουν» συνεχώς ψήφους, προβάλ-
λοντας το καθένα το νεανικό, πε-
ριβαλλοντικό, κοινωνικό, επιχει-
ρηματικό αλλά και ξενοφοβικό
τους πρόσωπο, στοιχεία που φαί-
νεται πώς μονοπωλούν πια το εν-
διαφέρον της κοινής γνώμης.

Ο κ. Άντρος Γ. Καραγιάννης είναι δήμαρ-
χος Δερύνειας.    

Του ΜΙΧΑΛΗ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ

Ο τομέας της τεχνικής και επαγ-
γελματικής κατάρτισης αποτελεί
μία από τις σημαντικότερες προ-
τεραιότητες της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης ειδικότερα τα τελευταία χρόνια.
Με γνώμονα, μάλιστα, τις σύγχρο-
νες ανάγκες της αγοράς εργασίας,
η στόχευση σε εξειδικευμένα επαγ-
γέλματα αποτελεί αντικείμενο συ-
ζήτησης. Συνυπολογίζοντας μάλι-
στα τις πρόσφατες εξελίξεις του
Ιουλίου στην Ελλάδα με τη ενσω-
μάτωση κάποιων ΤΕΙ σε Πανεπι-
στημιακά Ιδρύματα, αλλά και την
οριστική κατάργηση ορισμένων
ΤΕΙ, προκάλεσαν έντονη αμηχανία
στην εκπαιδευτική κοινότητα της
Κύπρου. Στο επίκεντρο της συζή-
τησης βρίσκονται οι προκλήσεις
που έχει πλέον να αντιμετωπίσει
η τεχνική εκπαίδευση και η ικα-
νότητα της Κύπρου να καλύψει τα
κενά που δημιουργούν οι αποφά-
σεις της ελληνικής κυβέρνησης.

Η ανάγκη για περαιτέρω στήριξη
της τεχνικής εκπαίδευσης και η
αναβάθμιση του εν λόγω προϊόντος
για να καταστεί ανταγωνιστικό
αποτελεί προτεραιότητα για το
Υπουργείο Παιδείας, τη στιγμή που
οι γονείς καταδεικνύουν την ανάγ-
κη για επιπλέον στήριξη του εγ-
χώριου Μεταλυκειακού Ινστιτούτου
Εκπαίδευσης και Κατάρτισης (ΜΙ-
ΕΕΚ). Στο ίδιο μήκος κύματος και
η ΟΛΤΕΚ.

Η εξέλιξη με τα ΤΕΙ της Ελλάδας
αναμένεται να επηρεάσει την πρα-
κτική κατεύθυνση της Τεχνικής Εκ-
παίδευσης, επεσήμανε στην «Κ» ο
διευθυντής Μέσης Τεχνικής Εκπαί-
δευσης του Υπουργείου Παιδείας
Ηλίας Μαρκάτζιης, ο οποίος συνέ-
στησε ψυχολογική προετοιμασία
και ψύχραιμη προσέγγιση υπό το
φάσμα των νέων εξελίξεων. Επε-
σήμανε, ωστόσο, πως το επίπεδο
της τεχνικής εκπαίδευσης στην Κύ-
προ είναι αρκούντως εφοδιασμένο
για να αντεπεξέλθει στις νέες προ-
κλήσεις, και στοχευμένο στις ανάγ-
κες της αγοράς εργασίας που είναι
και το κυριότερο μέλημα.

Το ζητούμενο, όμως, αποτελεί
η προετοιμασία των μαθητών να

αντεπεξέλθουν στις απαιτήσεις
της τριτοβάθμιας εκπαίδευσης, και
ο καλύτερος δυνατός «εφοδιασμός»
τους σε επίπεδο τεχνογνωσίας και
κατάρτισης.

Αυτή την εποχή στην Κύπρο,
σε επίπεδο τριτοβάθμιας εκπαί-
δευσης παρέχεται η επιλογή του
Ανώτερου Ξενοδοχειακού Ινστι-
τούτου Κύπρου (ΑΞΙΚ), και τα Με-
ταλυκειακά Ινστιτούτα Επαγγελ-
ματικής Εκπαίδευσης και Κατάρ-
τισης (ΜΙΕΕΚ). Όπως επεσήμανε
ο κ. Μαρκάτζιης, οι συγκεκριμένες
επιλογές μπορούν κάλλιστα να κα-
λύψουν τις ανάγκες των υποψηφίων
Κυπρίων φοιτητών, και ουσιαστικά
να απορροφήσουν τους κραδα-
σμούς από την «κατάργηση» των
ΤΕΙ στην Ελλάδα. Ο κ. Μαρκάτζιης
σημείωσε πως τόσο ο Παγκόσμιος
Οργανισμός Εκπαίδευσης όσο και
το Ευρωπαϊκό Πλαίσιο Ευρωπαϊκών
Προσόντων κατατάσσουν τα συγ-
κεκριμένα τριτοβάθμια ιδρύματα
στην κατηγορία 5, το οποίο μετα-
φράζεται ως «στόχευση στην πρώτη
γραμμή εργασίας», όπως χαρακτη-
ριστικά επεσήμανε. Τα Πανεπιστή-
μια βρίσκονται στην κατηγορία 6
και είναι προσανατολισμένα σε
μια περισσότερο ακαδημαϊκή προ-
σέγγιση, όπου στην κατηγορία
αυτή ανήκουν και τα ΤΕΙ. 

Επιπρόσθετα ο κ. Μαρκάτζιης
υποστήριξε πως το Υπουργείο προ-
βαίνει ήδη σε σχεδιασμό για πε-
ραιτέρω εμπλουτισμό των ΜΙΕΕΚ
για προσαρμογή του θεσμού στις
ανάγκες που προκύπτουν, χωρίς
να αποκλείεται το ενδεχόμενο πε-
ραιτέρω αύξησης των διαθέσιμων
θέσεων φοίτησης σε περίπτωση
κατά την οποία προκύψουν ανάγκες
μετά τις εξελίξεις στην Ελλάδα.

«Ήδη υπάρχει μεγάλη ανταπόκριση
ως προς τα ΜΙΕΕΚ», υποστήριξε ο
κ. Μαρκάτζιης, ο οποίος φάνηκε
αισιόδοξος για το μέλλον της τε-
χνικής εκπαίδευσης στην Κύπρο.
«Η μεγαλύτερη πρόκληση είναι η
καταπολέμηση της προκατάληψης
τόσο εντός όσο και εκτός συστή-
ματος. Αυτό που πρέπει να κατα-
λάβουμε όλοι είναι πως όταν ένα
πρόγραμμα πετύχει τον στόχο του,
τότε είναι και ποιοτικό» ήταν η χα-
ρακτηριστική του τοποθέτηση.

Στόχος η αγορά εργασίας
Τον προβληματισμό του με τις

πρόσφατες εξελίξεις δεν έκρυψε
και ο πρόεδρος των οργανωμένων

γονέων Μέσης Εκπαίδευσης Κυ-
ριάκος Νικηφόρου, σημειώνοντας
παράλληλα την ανάγκη για στο-
χευμένες ενέργειες εκ μέρους της
Πολιτείας για να καταστεί το προϊόν
της τεχνικής εκπαίδευσης αντα-
γωνιστικό προς τις σύγχρονες προ-
κλήσεις.

«Μετά και το κλείσιμο των ΤΕΙ
στην Ελλάδα αλλά και του ΑΤΙ στην
Κύπρο, αποτελεί μονόδρομο η ανα-
βάθμιση του ΜΙΕΕΚ», επεσήμανε
στην «Κ» ο κ. Νικηφόρου, ο οποίος
επεσήμανε πως είναι απαραίτητος
ένας σχεδιασμός που να οδηγεί
τους μαθητές στις ανάγκες της αγο-
ράς εργασίας. Πρόσθεσε, μάλιστα,
πως απαιτείται σωστή ενημέρωση

των μαθητών για τα οφέλη και τα
προνόμια της φοίτησης στα ΜΙΕΕΚ,
τα οποία ουσιαστικά αποτελούν
τη μοναδική διέξοδο προς τριτο-
βάθμια εκπαίδευση και κατάρτιση
με βάση τις ανάγκες της αγοράς
εργασίας.

Παρόλα αυτά δεν έκρυψε την
ανησυχία του για το χαμηλό πο-
σοστό μαθητών που επιλέγουν να
ακολουθήσουν την τεχνική εκπαί-
δευση. «Για εμάς θα έπρεπε ένα
ποσοστό κοντά στο 35-40% να φοι-
τά στην Τεχνική Εκπαίδευση, ενώ
με τα δεδομένα που έχουμε ενώπιόν
μας μόλις το 17% έχει αυτή την
κατεύθυνση» σημείωσε ο κ. Νικη-
φόρου, ο οποίος χαιρέτισε τη δη-

μιουργία του κλάδου «Ναυτιλιακών
Επαγγελμάτων» ως επίσης και τα
προγράμματα «Οινοποιίας και Τυ-
ροκομίας» που λειτουργούν στο
Όμοδος. «Είναι αναγκαίο να λει-
τουργήσουν τεχνικές σχολές στην
ύπαιθρο, προσαρμοσμένες στις
ανάγκες της περιοχής αλλά και των
αναγκών του τόπου» υποστήριξε
ο κ. Νικηφόρου.

Αναφορικά με τις μεγαλύτερες
προκλήσεις της τεχνικής εκπαί-
δευσης ο κ. Νικηφόρου σημείωσε
πως αποτελεί ανάγκη να αναδειχθεί
στην υπόληψη της κοινωνίας ο ρό-
λος των τεχνικών επαγγελμάτων
και η υποστήριξη μαθητών να ακο-
λουθήσουν αυτή την κατεύθυνση.

Ποιες οι νόμιμες ανησυχίες ασφάλειας
της Τουρκίας στην Αν. Μεσόγειο 

Του ΠΕΤΡΟΥ ΖΑΡΟΥΝΑ 

Γερμανικό πρόβλημα ηγεσίας
Του ΑΝΤΡΟΥ Γ. ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗ

Τεστ αντοχών για την Τεχνική Εκπαίδευση
Ανάγκη για στοχευμένες ενέργειες από την Πολιτεία για να καταστεί ανταγωνιστική στις νέες προκλήσεις στην αγορά εργασίας

������

Την πεποίθησή του ότι η
Τεχνική Εκπαίδευση
μπορεί να αντεπεξέλθει
στις απαιτήσεις της σύγ-
χρονης αγοράς εργασίας,
εξέφρασε ο πρόεδρος της
ΟΛΤΕΚ κ. Λυσάνδρου.

Να θωρακιστεί η Τεχνική
Την πεποίθησή του ότι η Τεχνική Εκπαί-
δευση μπορεί να ανταπεξέλθει στις απαι-
τήσεις της σύγχρονης αγοράς εργασίας
εξέφρασε με τη σειρά του ο πρόεδρος της
ΟΛΤΕΚ Παναγιώτης Λυσάνδρου, μιλώντας
στην «Κ». «Τα ΜΙΙΕΚ είναι πιο κατάλληλα
και από τα ίδια τα ΤΕΙ» υποστήριξε χαρα-
κτηριστικά, «καθώς αποτελούν προγράμ-
ματα τριτοβάθμιας εκπαίδευσης, παρέχον-
ται δωρεάν και είναι και αναγνωρισμένα»
σημείωσε. Το κλείσιμο των ΤΕΙ δεν αναμέ-
νεται να προκαλέσει τριγμούς στο εκπαι-
δευτικό σύστημα της Κύπρου, αν η Πολι-
τεία στηρίξει εμπράκτως τόσο τα ΜΙΕΕΚ
όσο και τις δομές της δευτεροβάθμιας εκ-
παίδευσης των τεχνικών σχολών, ήταν το
μήνυμα του κ. Λυσάνδρου, ο οποίος επε-
σήμανε πως η μεγαλύτερη πρόκληση τη
δεδομένη στιγμή, αποτελεί η απουσία συ-
στηματικής ενημέρωσης και επαγγελματι-
κού προσανατολισμού από το γυμνάσιο,
για να ενημερώνονται οι μαθητές για τα
οφέλη της τεχνικής κατάρτισης. «Είναι
αδιανόητο να ενημερώνονται για την τε-
χνική εκπαίδευση στην τρίτη τάξη του γυ-
μνασίου και μετά τη μέση της χρονιάς»
ήταν η χαρακτηριστική του τοποθέτηση,
προβαίνοντας παράλληλα στην εκτίμηση,
πως αν δημιουργηθεί κουλτούρα αναγνώ-
ρισης του ρόλου και των ευκαιριών που
δύναται να παρέχει η τεχνική κατάρτιση,
τότε τα οφέλη θα είναι πολλαπλά τόσο για
τον ίδιο τον μαθητή, όσο και για την κοινω-
νία γενικότερα.Οι εμπλεκόμενοι φορείς συμφωνούν πως τα Μεταλυκειακά Ινστιτούτα Επαγγελματικής Εκπαίδευσης και

Κατάρτισης μπορούν να απορροφήσουν τους κραδασμούς που προκάλεσε η «κατάργηση» των ΤΕΙ. 
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Ο «διάδρομος συναίνεσης»
και η μείωση πλεονασμάτων
Οι σχεδιασμοί του Μαξίμου μετά τη συμφωνία για την ψήφο των αποδήμων

Η δυνατότητα 
να υλοποιήσει 
το κυβερνητικό του 
πρόγραμμα επιτρέπει 
στον κ. Μητσοτάκη 
να αναζητεί συγκλίσεις, 
αλλά «όχι υπό πίεση».

Από το βήμα 

ΑΠ
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Μ
Π

Ε

Του Κ. Π. ΠΑΠΑΔΙΟΧΟΥ
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«Θολό» το τοπίο
για το συνέδριο
του ΠΑΣΟΚ
Καθοριστικός παράγων η διαδικασία

Π. Γερουλάνος 
και Ν. Ανδρουλάκης 
εκφράζουν 
«καχυποψία» 
ότι η κ. Γεννηματά 
σκοπεύει 
να παρακάμψει 
τα προβλεπόμενα 
από το καταστατικό.

Του ΜΑΡΙΟΥ ΔΑΝΗΛΟΠΟΥΛΟΥ

Ε ίναι 
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* Ο κ. Πέτρος Ι. Παραράς είναι 
καθηγητής Συνταγματικού Δικαίου και 
επίτιμος αντιπρόεδρος του Συμβουλίου 
της  Επικρατείας.

Μπορεί ο ισχύων 
εκλογικός νόμος 
να παραμεριστεί 
στο πλαίσιο της συνταγ-
ματικής αναθεώρησης.

Α Π Ο Ψ Η

Δημοκρατία, κυβερνησιμότητα και απλή αναλογική
Του ΠΕΤΡΟΥ Ι. ΠΑΡΑΡΑ*

Στόχος 
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Ο παράγοντας VMRO    
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Το βέτο άνοιξε τον ασκό του Αιόλου
Σκόπια και Τίρανα δεν ξεκινούν ενταξιακές διαπραγματεύσεις με την Ε.Ε. – Σε αχαρτογράφητα ύδατα εισέρχονται τα Δυτ. Βαλκάνια 

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΤΖΙΜΑ

Τον Αύγουστο 

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-
-
-

-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-
-

-
-

-
-

-

-

-

-

Σύμφωνα με μια  
ερμηνεία το «όχι»  
της Γαλλίας δεν ήταν  
ουσιαστικό, αλλά δια-
πραγματευτικό κόλπο.

Ο Γάλλος
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LL

E

Η ελπίδα της ευρω- 
παϊκής προοπτικής  
συγκρατούσε εθνικι-
σμούς και διενέξεις – 
Ποιες μεγάλες δυνάμεις 
ενδιαφέρονται να καλύ-
ψουν το κενό που  
αφήνει η Ευρώπη. Πολίτες 

Η συμφωνία των Πρεσπών και η «υποχώρηση» του Βερολίνου

Ο Ζόραν Ζάεφ -
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H δεινή θέση του Ζάεφ
και το στοίχημα της κάλπης

Της ανταποκρίτριάς μας 
στις ΒΡΥΞΕΛΛΕΣ 
ΕΛΕΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗ
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Πρόσκληση  -
-
-

-
-

– Φθάνετε στην Ελλάδα σε μια πε-
ρίοδο αλλαγής της ατζέντας στην 
Ευρώπη, αλλά και στην περιοχή. Η 
Ελλάδα από το επίκεντρο της οικο-
νομικής κρίσης, μεταφέρεται στο 
επίκεντρο μιας πολύμορφης γεω-
πολιτικής συγκυρίας στην Ανατο-
λική Μεσόγειο και στα Βαλκάνια. 
Πώς μπορούν Ελλάδα και Γαλλία 
να εργαστούν στενότερα;
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-
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-
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-
-

– Σε ποιους τομείς μπορεί να ανα-
πτυχθεί η πιο κοντινή συνεργα-
σία ανάμεσα στην Ελλάδα και τη 
Γαλλία, σε αυτή την εποχή που 
δεν θυμίζει την εποχή της οικο-
νομικής κρίσης, αλλά είναι ξεκά-
θαρα γεωπολιτική. 

-

-

-

-

-

-
-
 

– Μιλήσατε για την Κύπρο. Υπάρ-
χει μια γαλλική παρουσία στην 
κυπριακή ΑΟΖ και δη στο οικό-
πεδο 7 όπου έχει αδειοδοτηθεί 
στην TOTAL. Τι θα κάνει η Γαλ-
λία στο οικόπεδο 7 όπου η Τουρ-
κία πραγματοποιεί γεωτρήσεις; 

-

-

-
-

-

-

-
-
-

 
– Η Γαλλία συνηγορεί υπέρ της 
ενίσχυσης της εξωτερικής διά-
στασης της Ε.Ε. Πιστεύετε ότι 
τα επόμενα χρόνια μπορεί να ση-

μειωθούν βήματα προς αυτή την 
κατεύθυνση;
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-
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-
-
-

-
-

-
-

 
– Θα βλέπατε μια πιο εμφανή γαλ-
λική στρατιωτική παρουσία;

-
-
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-
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-
-
-

– Ως προς τη διεύρυνση της Ε.Ε. 
Γιατί να μην εισέλθουν νέα μέλη, 
συγκεκριμένα η Βόρεια Μακεδο-
νία, στην Ε.Ε.; 
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– Υπάρχει η τριμερής 
Ελλάδας, Κυπριακής 
Δημοκρατίας και Ισρα-
ήλ. Η Γαλλία μπορεί να 
διαδραματίσει έναν ευ-
ρύτερο ρόλο σε αυτό το 
πλαίσιο; 
– 

-

-
-

-

-

-

Η τριμερής

Να αντιμετωπίσουμε μαζί τις προκλήσεις
Ο νέος πρέσβης της Γαλλίας στην Αθήνα, Πατρίκ Μεζονάβ, μιλάει για πρώτη φορά σε ελληνικό μέσο ενημέρωσης

Συνέντευξη στον ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟ

«Η μεταναστευτική

– Μπορείτε να είστε πιο συγκε-
κριμένος για την αμυντική συ-
νεργασία;

-

-
-
-

-
-

– Οι ελληνογαλλικές σχέσεις στον 
τομέα των επενδύσεων; 
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-
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-

– Η ελληνογαλλική σχέση στον πο-
λιτισμό πόσο μπορεί να εξελιχθεί;

-
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-
-

-

-

Με τις φρεγάτες θα ανακτήσετε ένα στρατηγικό πλεονέκτημα

Η Τουρκία δεν παίζει  
πάντοτε το παιχνίδι  
της περιφερειακής  
και της διμερούς 
συνεργασίας. Είμαστε 
σύμμαχοι, αλλά 
στην πράξη η Τουρκία 
κινείται μόνη της.

Δεν υπάρχει γαλλικό  
βέτο. Θεωρούμε ότι  
η διαδικασία θαρραλέων 
μεταρρυθμίσεων 
σε Αλβανία και 
Βόρεια Μακεδονία 
δεν έχει τελειώσει.

Είμαι βέβαιος για 
την πολύ σύντομη 
επιστροφή των 
γαλλικών επενδύσεων 
στην Ελλάδα.

«Εχουμε -
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Την παραμονή 
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Λάθος μήνυμα
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Πολλαπλή ήττα των ΗΠΑ
στο μέτωπο της Συρίας
Αφησαν κυρίαρχο του παιχνιδιού τον Πούτιν, «άδειασαν» τους Κούρδους

«Οταν αποσύρουμε 
ξαφνικά την  
υποστήριξή μας  
από έναν σύμμαχο,  
θέτουμε σε αμφισβήτη-
ση την αξιοπιστία μας 
παντού».

Κούρδοι 

Του THOMAS L. FRIEDMAN
THE NEW YORK TIMES

Προσοχή! 
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Οι νησίδες αξιοπρέπειας
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Η κατάθεση -
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«Στέρησε βοήθεια
391 εκατ. δολαρίων
από την Ουκρανία»
Κατάθεση πρέσβη «καίει» τον Τραμπ

Οι αποκαλύψεις 
του Τέιλορ 
δυσκολεύουν όσους 
Ρεπουμπλικανούς 
απέρριπταν τις 
κατηγορίες κατά 
του προέδρου ως 
ασήμαντες ή πολιτικά 
υποκινούμενες.

Του PETER BAKER
THE NEW YORK TIMES

O Αμερικανός
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REUTERS, A.P.

Αγγλος 

«Συγγνώμη, μαμά, πεθαίνω γιατί δεν μπορώ να αναπνεύσω» 
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Στα χαρτιά, -
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Συλλαλητήρια 
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Πρόταση για εκλογές
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 Π.Γ.Π.

Ντόμινο βίας σε έναν θυμωμένο κόσμο

Η αθέατη πλευρά
του μοντέλου της Χιλής

Ακραία κοινωνικά και πολιτικά φαινόμενα, από το Λονδίνο μέχρι το Σαντιάγο και από τη Βαρκελώνη μέχρι τη Βηρυτό

Αγανάκτηση απέναντι σε 
πολιτικές ηγεσίες ανίκα-
νες να δώσουν λύσεις και 
εξοργιστικά αναίσθητες 
στις λαϊκές ανησυχίες.

Εντονο αίσθημα 
κοινωνικής αδικίας  
σε μια χώρα  
στην οποία το 50%  
του πληθυσμού 
μοιράζεται μόλις  
το 2% του πλούτου.

Σε ατμόσφαιρα οξείας 
πόλωσης θα στηθούν 
οι κάλπες που θα 
καθορίσουν τελεσίδικα 
τη μοίρα του Brexit.

Το νερό 
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Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ

Ερχεται η μητέρα
όλων των μαχών
στη Βρετανία

Oπαδός 

-

Της ΕΥΡΥΔΙΚΗΣ ΜΠΕΡΣΗ
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Τα πορτρέτα

Το Facebook έτοιμο για μάχη το 2020

Η τεχνητή νοημοσύνη
εκτοπίζει τα μεγκαπίξελ
από τα smartphones

Οι διαδικτυακές ξένες παρεμβάσεις ενόψει των προεδρικών εκλογών στις ΗΠΑ και οι κινήσεις αποτροπής τους

Nέα εποχή για τις φωτογραφίες

Η δημοφιλής 
ιστοσελίδα ανακοίνωσε 
ότι εντόπισε και 
εξουδετέρωσε τέσσερις 
κρατικές απόπειρες 
παραπληροφόρησης: 
τρεις από το Ιράν 
και μία από τη Ρωσία.

Οι κατασκευαστές έστρε-
ψαν το ενδιαφέρον τους 
προς τους αλγορίθμους, 
τους ειδικούς αισθητή-
ρες κ.ά. προκειμένου να 
κάνουν τις λήψεις μας 
πιο εντυπωσιακές.

Φωτογραφία 
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Toυ MIKE ISAAC 
THE NEW YORK TIMES 

O διευθύνων -

Του ΒRIAN X. CHEN  
THE NEW YORK TIMES



ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΣ
ΑΠΟΨΕΙΣ

«Καταγγελία κατά
του ποδοσφαιρι-
στή… που αποβλή-
θηκε γιατί μετά τη
λήξη του αγώνα γύ-
ρισε προς την κερ-
κίδα, κατέβασε το
παντελόνι και έδειξε
τα γεννητικά του όρ-
γανα (οι πλείστοι
στην κερκίδα ήταν

γυναίκες), στον αγώνα Προαιρετικού
Πρωταθλήματος  Παίδων U17…».
Απόσπασμα από τη δημοσιοποίηση
των τελευταίων αποφάσεων του Αθλη-
τικού Δικαστή της ΚΟΠ. Απόσπασμα
από το οποίο αφαιρέθηκε το όνομα
του νεαρού ποδοσφαιριστή, γιατί σκο-
πός δεν είναι η στοχοποίησή του και
κυρίως γιατί δεν είναι η πρώτη φορά
που προκύπτει ανάλογη περίπτωση
αντιαθλητικής συμπεριφοράς νεαρών
παιδιών – ποδοσφαιριστών.

Για να είμαστε πιο σωστοί, σύνηθες
είναι το φαινόμενο και μόνιμα στην
ατζέντα του Αθλητικού Δικαστή, τέ-
τοιες καταγγελίες βρίσκονται τα τε-
λευταία χρόνια. Νεαροί ποδοσφαιρι-
στές παραπέμπονται γιατί κτύπησαν,
έφτυσαν ή εξύβρισαν, αντίπαλους,
διαιτητές, παράγοντες ή και κόσμο
στην κερκίδα!

Σε σχέση με το πιο πάνω περιστα-
τικό, στο νεαρό επιβλήθηκε ποινή
αποκλεισμού για τρεις μήνες, το θέμα,
ωστόσο, δεν έχει να κάνει μόνο με
την επιβολή μιας αυστηρής τιμωρίας.
Γιατί μιλάμε για νεαρές ηλικίες πο-
δοσφαιριστών, στην ουσία για παιδιά,

μιλάμε για μια κατηγορία αθλητών –
ποδοσφαιριστών στους οποίους, πέρα
από προπόνηση και εκμάθηση του
αντικειμένου, θα έπρεπε να διδάσκεται
και η σωστή συμπεριφορά. Γιατί μι-
λάμε για κατηγορίες πρωταθλημάτων
στις οποίες, λογικά, δεν αναμένει κά-
ποιος να προκύπτει τόση ένταση,
τόσο πάθος και κατ’ επέκταση φανα-
τισμός για το τελικό αποτέλεσμα. 

Και κοινωνικό είναι το θέμα, θα
μπορούσε, ορθώς, να υποστηρίξει κά-
ποιος, γιατί έχει προ πολλού χαθεί
το… παιγνίδι, σε ό,τι αφορά τη νεανική
παραβατικότητα. Υποτίθεται όμως,
πως το ποδόσφαιρο και γενικότερα
ο αθλητισμός έχουν τη δυνατότητα
να κρατήσουν ένα νέο μακριά από
επικίνδυνα μονοπάτια.

Αρκεί βέβαια, ένα νεαρό παιδί να
διαπαιδαγωγηθεί σωστά, απ’ αυτούς
που έχουν την ευθύνη, όχι μόνο για
να του μάθουν τα… μυστικά του πο-
δοσφαίρου. Και δυστυχώς, υπάρχουν
κατά καιρούς, ενώπιον του Αθλητικού
Δικαστή και παραπομπές για αντια-
θλητική συμπεριφορά, προπονητών
ή παραγόντων – υπεύθυνων για ομά-
δες παίδων ή νέων… 

Κανείς, εδώ και αρκετό καιρό, δεν
φαίνεται να ασχολείται, πολύ περισ-
σότερο να ενοχλείται, από τις υποθέ-
σεις αντιαθλητικής συμπεριφοράς νε-
αρών ποδοσφαιριστών που βλέπουν
το φως της δημοσιότητας.

Και από το ενδεχόμενο, πολύ πε-
ρισσότερα να συμβαίνουν, απ’ όσα
γίνονται γνωστά, θα πρέπει να προ-
καλεί τρόμο…

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

Ο Μωυσής… θέλει βοήθεια
Και όμως, όσοι βρί-
σκονται κοντά δεν
ένιωσαν έκπληξη
από την αντίδραση
Τάμαρι και το πει-
θαρχικό παράπτωμα
στο οποίο υπέπεσε. 

Μέχρι στιγμής
όλα κρύβονταν γύρω
από τη κακή έως και
μέτρια απόδοσή του

στη φετινή σεζόν. Επί τούτου, η εξή-
γηση που δινόταν είχε να κάνει κυρίως
με την σωματική κόπωση ή ακόμη
λόγω των συνεχόμενων παιγνιδιών
που δίνει με ΑΠΟΕΛ και εθνική ομάδα. 

Πάνω σ’ αυτό το θέμα μπορεί να
ειπωθούν πολλά,  τον τελευταίο όμως
λόγο έχουν όλοι όσοι ασχολούνται με
την φυσική κατάσταση και γενικότερα
τη σωματική συντήρηση των ποδο-
σφαιριστών. Δυστυχώς για τον ΑΠΟΕΛ
και πολύ περισσότερο για τον παίκτη,
μπήκε στην εξίσωση μια άλλη διά-
σταση που δεν άπτεται…  τουλάχιστον
της ιατρικής. 

Στο όλο στόρι, προστίθεται και η
ψυχολογική διάσταση που ενδεχομέ-
νως να είναι πολύ πιο δύσκολη καθότι
έχει να κάνει με τη συμπεριφορά και
γενικότερα την αντίληψη του παίκτη.
Τόσο για το πως είναι μέλος της ομάδας
αλλά κυρίως ως άτομο. 

Πολλοί ήταν αυτοί που γνώριζαν
ότι ο Ιορδανός περνάει διάφορα ζόρια
μέσα από την εμπειρία του που ξεκί-
νησε από πέρσι. Από την Ιορδανία,
μια χώρα που ο τρόπος ζωής διαφέρει
κατά πολύ από την Κύπρο και πολύ

περισσότερο την Ευρώπη, ο νεαρός
δοκιμάζεται σε μια νέα σελίδα, όχι
της καριέρας του αλλά και της προ-
σωπικής του ζωής. 

Αυτή, ακριβώς, η μάλλον ανώμαλη
μετάβαση, γίνεται πολύ πιο έντονη
αν λάβει κανείς υπόψη ότι λόγω της
αξίας του, έγινε το επίκεντρο της ομά-
δας και γενικότερα όλων όσοι περι-
βάλλουν την μπίζινα του ποδοσφαίρου.
Μάνατζερ, προπονητές, παράγοντες,
ίσως ακόμη και πρόσωπα εκτός του
αθλήματος να έχουν δελεαστεί από
τη λάμψη που προσφέρει η παρουσία
του εντός ίσως και εκτός γηπέδων.

Η ουσία του θέματος με τον Τάμαρι
έχει να κάνει αποκλειστικά με το πώς
θα προσαρμοστεί στα νέα δεδομένα,
όχι μόνο της καριέρας του αλλά γε-
νικότερα της ζωής του. Στα 22 του
χρόνια και ενώ πέρσι έμοιαζε εσώ-
κλειστος στον ποδοσφαιρικό μικρό-
κοσμο της Ιορδανίας, βρέθηκε ν’ αν-
τιμετωπίζει τον Άγιαξ έχοντας στο
πίσω μέρος του μυαλού του ότι μια
μέρα μπορεί και να παίζει στο Άμ-
στερνταμ. Η υπερβολή γύρω από τ’
όνομά του, οι φήμες, οι παράλογες
αξιολογήσεις έχουν δημιουργήσει μια
πλάνη γύρω από τον Μούσα, που μάλ-
λον δείχνει ότι δεν μπορεί να τη δια-
χειριστεί. 

Και στην Κύπρο της «αππομάρας»,
όπου και ο ανίκανος ή άσχετος μεγα-
λοποιεί πράγματα και καταστάσεις,
δεν είναι εύκολο για τον Μωυσή να
παραμείνει σταθερός σε μια υγιή βάση.
Και επ’ αυτού θέλει βοήθεια… και
αγάπη.

Έχε το νου σου στο παιδί…
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Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΠΑΤΤΙΧΗ

Ο προπονητής Νικόλας Κελαϊδής, από τους
πιο επιτυχημένους στο άθλημα του Τένις,
παγκόσμια, ήταν ολόκληρη την προηγού-
μενη εβδομάδα στο νησί μας. Ο διάσημος
σε όλο τον κόσμο Ελλαδίτης τεχνικός, (ήταν
επικεφαλής προπονητής στο Roland Garos
/ πρώην Ομοσπονδιακός τεχνικός της Εθνι-
κής Γαλλίας, Ελβετίας και Λιθουανίας), ήρθε
στην Κύπρο στα πλαίσια της συνεργασίας
του με τη Masters Tennis Academy, με την
οποία συνεργάζεται από την ίδρυσή της,
το καλοκαίρι του 2013, για την επιμόρφωση
των προπονητών αλλά και την αξιολόγηση
των παιδιών – αθλητών. Ο κ. Κελαϊδής
έδωσε στην «Καθημερινή» συνέντευξη μι-
λώντας για την συνεργασία του με τη Ma-
sters Tennis Academy αλλά και το μέλλον
της Κύπρου στο Τένις, το δεύτερο δημοφι-
λέστερο άθλημα στο νησί μας. 

-Πρώτα του ζητήσαμε να μας πει λίγα
λόγια, για την συνεργασία του με την
Ακαδημία Master Tennis Academy.

-«Η Ακαδημία λειτουργεί με τα πιο σύγ-
χρονα πρότυπα.  Καλύπτει όλα τα επίπεδα
του αθλήματος σε πολύ ψηλά στάνταρ. Επι-
κρατεί μια σταθερότητα και υπάρχει πολύ
καλή οργάνωση. Γίνεται εξαιρετική δουλειά.
Συνδέθηκα συναισθηματικά με τους αν-
θρώπους της Master Tennis Academy. Μου
αρέσουν πολύ οι άνθρωποί της και το γε-
νικότερο περιβάλλον. Γίναμε σαν μια οικο-
γένεια με τον Χρίστη Λοττίδη, τον Γιάννο
Χατζηγεωργίου, με τους προπονητές και
τα παιδιά. Έρχομαι συχνά, με την πρώτη
ευκαιρία, πάντα με μεγάλη ευχαρίστηση.
Κάθε φορά, νιώθω σαν να μπαίνω στο σπίτι
μου! Η Master Tennis Academy είναι ένας
ζεστός οργανισμός, ένα αθλητικό εργαστήρι
που σφύζει από ζωή».  
-Για την πρόοδο του Κυπριακού Τένις
ο κ. Κελαϊδής δεν «μάσησε τα λόγια
του»:

-«Το μέλλον του Κυπριακού Τένις εξαρ-
τάται απ’ την προσπάθεια και την δουλειά
των προπονητών αλλά και της Ομοσπονδίας.
Αν κρίνω από την λειτουργία των περασμέ-
νων ετών, απ’ την ημέρα που σταμάτησε
ο Γιάννος Χατζηγεωργίου να ασχολείται με
την Εθνική ομάδα, άλλαξαν πολλά πράγματα.
Πρέπει το Εθνικό κέντρο προπονήσεων να
δίνει την ευκαιρία στους αθλητές να δου-
λέψουν εξειδικευμένα. Πιστεύω πολύ στην
μπόλικη, εξειδικευμένη δουλειά».
-Ρωτήσαμε στην συνέχεια τον Έλληνα
προπονητή για το αν θα μπορέσει η Κύ-
προς μας να αναδείξει ένα νέο Μάρκο
Παγδατή:

-Η πορεία του Μάρκου δεν ήταν τυχαία.
Για να φτάσει ένας αθλητής σε πολύ ψηλό
επίπεδο θα πρέπει να γίνουν πολύ στοχευ-
μένα πράγματα. Δεν αρκεί αυτό που γίνεται
σήμερα… Δεν αξιοποιείται το εθνικό κέντρο
προπόνησης των αθλητών  ψηλού επιπέδου.
Η Ομοσπονδία δεν εκμεταλλεύεται τον τε-
χνικό διευθυντή προς όφελος των ταλαν-
τούχων αθλητών.

Έχει τεράστια σημασία να λειτουργήσει
σωστά το Εθνικό κέντρο προπόνησης των
αθλητών. Οι προπονητές να είναι απόλυτα
συγκεντρωμένοι στους 4-5 καλύτερους
αθλητές προκειμένου να τους βοηθήσουν
στην ανέλιξη τους. Επίσης οι ταλαντούχοι
αθλητές θα πρέπει να ταξιδεύουν συχνά

στο εξωτερικό για να παίρνουν εμπειρίες
σε ψηλό επίπεδο». 
-Η επόμενη ερώτηση μας είχε να κάνει
με το μέλλον του Στέφανου Τσιτστιπά:

-«Ο χρόνος θα δείξει πόσο ψηλά μπορεί
να φτάσει. Όμως στην ηλικία των 21 ετών
έχει φθάσει πολύ ψηλά. Έχει την δυνατότητα
να φθάσει στο Νο. 1. Τον γνωρίζω από μικρό.
Έβαλε πολύ γερές βάσεις στην Γλυφάδα.
Άρχισε να ταξιδεύει τακτικά στο εξωτερικό
και να βελτιώνεται σταθερά. Έβλεπα ότι
ήταν ταλαντούχος. Οι γονείς του πίστεψαν
πολύ στις ικανότητές του και αφιέρωσαν
την ζωή τους στην πρόοδό του. Στο τένις
πρέπει να αποδεικνύεις τον εαυτό σου…
Με την πάροδο των χρόνων έβλεπα πως
είχε την δυνατότητα να φθάσει ψηλά. Μέσα
σε ένα χρόνο έκανε κάτι εντυπωσιακό.
Έφτασε στην πρώτη δεκάδα, ανάμεσα
στους κορυφαίους του κόσμου, με το τα-
λέντο, τον κόπο  και την προσπάθειά του.
Ασφαλώς και μπορεί να φτάσει ακόμα ψη-
λότερα». 
- Ο κ. Κελαϊδής καταλήγοντας εισηγήθηκε
στην Ομοσπονδία μας την σωστή αξιο-
ποίηση του κεφαλαίου που λέγεται Μάρ-
κος Παγδατής.

-«Ο Μάρκος είναι ένα τεράστιο κεφάλαιο
για την Κύπρο. Πρέπει οπωσδήποτε να αξιο-
ποιηθεί. Να τον φωνάξουν στην Ομοσπονδία
και να του ζητήσουν να μοιραστούν μαζί
του το πάθος του για το Τένις, τις εμπειρίες
του και την διάθεσή του να συνεισφέρει
στην πρόοδο του αθλήματος. Ό,τι τους πει
ο Μάρκος πρέπει να το κάνουν».

«Νιώθω σαν στο σπίτι μου
στη Master Tennis Academy»
Ο φημισμένος προπονητής Νικόλας Κελαϊδής μιλά για το μέλλον του Κυπριακού Τένις

Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

«Το μέλλον του Κυπριακού Τένις εξαρτάται απ’ την προσπάθεια και την δουλειά των προπονητών
αλλά και της Ομοσπονδίας» σημειώνει ο κ. Κελαϊδής. 

Ο Νικόλας Κελαϊδής είναι ένας από τους
καλύτερους και πιο γνωστούς προπονητές
Τένις στον κόσμο. Έκανε σημαντική διε-
θνή επαγγελματική καριέρα ως αθλητής
του τένις (πρωταθλητής Ελλάδας). Όταν
σταμάτησε τον πρωταθλητισμό, ασχολή-
θηκε με την προπονητική και έφθασε να
είναι ομοσπονδιακός προπονητής στην
Ομοσπονδία Τένις της Γαλλίας. Για τρία
χρόνια ήταν Τεχνικός Διευθυντής της Ελ-
ληνικής Φίλαθλης Ομοσπονδίας Αντισφαί-
ρισης (Ε.Φ.Ο.Α.) με εξαιρετικά αποτελέ-
σματα. Εργάστηκε επίσης στο εθνικό σύ-
στημα αντισφαίρισης της Ελβετίας. Συνερ-

γάστηκε με την Ομοσπονδία Αντισφαίρι-
σης της Ουκρανίας ενώ ήταν Ειδικός Σύμ-
βουλος της Ομοσπονδίας Αντισφαίρισης
Κύπρου. Επισκέπτεται πολύ συχνά το νησί
μας. Είναι προπονητής στην Παγκόσμια
Ομοσπονδία Τένις και ασχολείται με την
ανάπτυξη του αθλήματος σε παγκόσμιο
επίπεδο. Από το καλοκαίρι του 2013  είναι
Σύμβουλος της Επαγγελματικής Ακαδη-
μίας Τένις «Masters Tennis Academy» και
συνεργάζεται με τον διευθυντή της Γιάννο
Χατζηγεωργίου για την συνεχή επιμόρ-
φωση των προπονητών αλλά και την προ-
πόνηση -  αξιολόγηση των αθλητών της.

Από τους καλύτερους προπονητές στον κόσμο!

������

«Η Master Tennis Academy
είναι ένας ζεστός οργανισμός,
ένα αθλητικό εργαστήρι
που σφύζει από ζωή.»
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Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Τoυ HOLGER SCHMIEDING*

Μέχρι σήμερα, η δύσκολη εμπει-
ρία του Brexit έχει ενισχύσει αντί
να έχει εξασθενήσει τη συνοχή
των «27». Προκύπτουν επτά βα-
σικά διδάγματα για την Ενωση.
Πρώτον, η κοινή στάση απέναντι
σε ένα ζήτημα αποδίδει. Ενώ θα
περιμένουμε σήμερα με νευρι-
κότητα να μάθουμε αν θα υιοθε-
τήσει το βρετανικό Κοινοβούλιο
τη συμφωνία αποχώρησης, οι
ηγέτες των «27» αποδέχθηκαν
ομοφώνως και αμέσως τη συμ-
φωνία. Επανειλημμένες απόπειρες
της Βρετανίας να διαιρέσει τους
«27» είχαν μηδενικό αποτέλεσμα.
Δεύτερον, πρέπει κανείς να εκ-
μεταλλεύεται την ισχύ του. Η Ε.Ε.
«27» είναι εμπορικός γίγαντας
και χάρη σε αυτό κατάφερε να

επικρατήσει σε πολλές πτυχές
των διαπραγματεύσεων για το
Brexit. Τρίτον, έχει μεγάλη ση-
μασία η πολιτική αλληλεγγύη.
Ολόκληρη η Ενωση σεβάστηκε
το επιχείρημα της Ιρλανδίας ότι
πρέπει να αποφευχθεί η ανέγερση
φυσικού συνόρου στο νησί ως
ζήτημα ύψιστης εθνικής σημα-
σίας. Η περίπτωση της Ιρλανδίας
δείχνει ότι το να ανήκει ένα κρά-
τος σε μια πολυεθνική ένωση, δί-
νει σε μια χώρα την ευκαιρία να
προωθήσει περαιτέρω της εθνικά
της συμφέροντα. Τέταρτον, θα
πρέπει κανείς να προσέχει ποιες
θα είναι οι ανεπιθύμητες επιπτώ-
σεις πολιτικών επιλογών. Η από-
φαση της Γερμανίας το 2015 να
ανοίξει τα σύνορά της για τους

πρόσφυγες επέτρεψε στους αν-
τιπάλους της Ε.Ε. στη Βρετανία
να παρουσιάσουν την Ε.Ε. με με-
λανά χρώματα. Πέμπτον, η Ενωση
δεν θα πρέπει να προχωρεί σε
υπερβολικές παραχωρήσεις προς
τα μέλη της, όπως έκανε από τη
δεκαετία του ’70 με τη Βρετανία.
Από τη δεκαετία του 1970 η Ε.Ε.
προσπαθεί να αποδέχεται τις βρε-
τανικές διεκδικήσεις για ειδική
μεταχείριση, αλλά κάθε φορά έμε-
νε με την εντύπωση πως η Βρε-
τανία ζητούσε ακόμη περισσό-
τερες εξαιρέσεις από τους κανόνες
της Ενωσης. Εκτον, ένας δημόσιος
διάλογος για οποιοδήποτε θέμα
κερδίζεται ή χάνεται σε εθνικό
επίπεδο. Ο Ντέιβιντ Κάμερον είχε
αποφύγει να κάνει καμπάνια υπέρ

της Ε.Ε. μέχρι να εξασφαλίσει κά-
ποιες νέες εξαιρέσεις από τους
κοινούς κανόνες. Στη συνέχεια
ήταν πολύ αργά για να πείσει ότι
οι έπαινοί τους προς την Ενωση
είναι αληθινοί. Εβδομον, οι πε-
ριορισμοί που συνεπάγεται η συμ-
μετοχή στην Ε.Ε. και ιδιαίτερα
στην Ευρωζώνη βοηθούν τα κρά-
τη-μέλη να περιορίσουν τους λαϊ-
κιστές. Οι αριστεροί ριζοσπάστες
του ΣΥΡΙΖΑ και των Podemos
στην Ισπανία έχασαν έδαφος τα
δύο τελευταία χρόνια. Στην Ιταλία,
το Κίνημα των Πέντε Αστέρων
έχει μετατραπεί από τσούρμο ρι-
ζοσπαστών σε ένα σχεδόν συνη-
θισμένο φιλοευρωπαϊκό κεντρο-
αριστερό κόμμα. Στην Αυστρία
το δεξιό FPO έχασε την εξουσία

και μεγάλο μέρος της λαϊκής ψή-
φου. Η Ε.Ε. μετατρέπεται σταδια-
κά σε αυτό που ονομάζω «κλαμπ
των κλαμπ». Βασίζεται στην κοινή
αγορά για αγαθά και υπηρεσίες,
κεφάλαια και εργατικό δυναμικό
και σε ορισμένες βασικές απαι-
τήσεις (δημοκρατία, ανθρώπινα
δικαιώματα, κράτος δικαίου) που
είναι υποχρεωτικές για όλα τα
κράτη-μέλη, αλλά γίνεται πιο ευέ-
λικτη. Επιτρέπει στα μέλη της να
αποφασίσουν σε ποια από τα αλ-
ληλοεπικαλυπτόμενα «κλάμπ»
(ευρώ, Ζώνη Σένγκεν κ.τ.λ.) επι-
θυμούν να συμμετέχουν. 

* κ. Ο Holger Schmieding είναι
επικεφαλής οικονομολόγοςτης
Berenberg Bank.

Διδάγματα από το Brexit για το μέλλον της Ε.Ε. 

Γυρίζουν την πλάτη στα αμερικανικά προϊόντα οι Κινέζοι Ερχεται
και το app
των αγροτών
Για ακραία καιρικά φαινόμενα

Πακέτο 17 μέτρων για προσαρ-
μογή της γεωργίας στην κλιμα-
τική αλλαγή, ετοιμάζει το αρ-
μόδιο υπουργείο. Τα μέτρα θα
παρουσιαστούν από το ΙΓΕ την
Παρακευή. Για τα ακραία και-
ρικά φαινόμενα θα αναπτυχ-
θούν συστήματα έγκαιρης προ-
ειδοποίησης. Πρόκειται για δη-
μιουργία εφαρμογής την οποία
θα κατεβάζει στο κινητό του ο
παραγωγός και θα λαμβάνει ει-
δοποιήσεις για ακραία καιρικά
φαινόμενα. Σελ. 5

Φορολογικές
εξελίξεις για
2019 – 2020
Η νέα πολιτική του κράτους

Η υποχρεωτική υποβολή φορο-
λογικής δήλωσης από όλους,
είναι ένα από τα μέτρα που πε-
ριλαμβάνονται στη νέα φορολο-
γική πολιτική για το 2019-2020.
Περιλαμβάνονται επίσης νέες
ρυθμίσεις στα τέλη κυκλοφορίας
για μηχανοκίνητα οχήματα που
εγγράφονται για πρώτη φορά
στη Δημοκρατία, καθώς και κα-
τάργηση των φόρων κατανάλω-
σης όλων των οχημάτων. Σελ. 5

ΑΠΟ ΙΣΧΥΡΟΥΣ ΟΜΙΛΟΥΣ

Απόβαση στην αγορά
ακινήτων της Αθήνας
Συγκροτήματα κατοικιών, εμπορικά κέν-
τρα και σύγχρονα κτίρια γραφείων αποτε-
λούν τους βασικούς τομείς στους οποίους
επικεντρώνονται αυτή την περίοδο ξένοι
αλλά και εγχώριοι όμιλοι, οι οποίοι προχω-
ρούν σε νέες αναπτύξεις και επενδύσεις
στην ελληνική αγορά ακινήτων. Σελ. 12

ΕΤΑΙΡΕΙΑ PARAMETRICOS

Εξυπνα σπίτια και πόλεις
με πλατφόρμα STUDIO
Η κυπριακή start up, Parametricos, δημι-
ούργησε τη διαδικτυακή πλατφόρμα STU-
DIO, που απευθύνεται σε αρχιτεκτονικά γρα-
φεία. Στόχος της είναι να φέρει πιο κοντά τα
έξυπνα σπίτια και τις έξυπνες πόλεις στην
Κύπρο. Η πλατφόρμα STUDIO μειώνει τον
χρόνο κατασκευής του κτηρίου. Σελ. 6

BREXIT

Εφυγαν από
τη Βρετανία
πάνω από 
330 τράπεζες

Σελ. 9

Εύσημα και συστάσεις από το ΔΝΤ
Θετικό ήταν το κλίμα στις επαφές του υπ. Οικονομικών και του Διοικητή της Κεντρικής στην Ουάσιγκτον

Μέχρι πρόσφατα, η χρήση και κατοχή δυτικών καταναλωτικών προϊόντων, από είδη πολυτελείας, ρούχα και καλλυντικά μέχρι τρόφιμα και
αυτοκίνητα, θεωρούνταν στην Κίνα σύμβολο κοινωνικής καταξίωσης. Πλέον, αυτό αλλάζει εξαιτίας του εμπορικού πολέμου, ο οποίος έχει
ενισχύσει τον εθνικισμό και τον αντιαμερικανισμό στην Κίνα. Τώρα, οι αμερικανικές εταιρείες βλέπουν το μερίδιο αγοράς τους να μειώνεται και
ανησυχούν όλο και περισσότερο για το ενδεχόμενο μαζικού μποϊκοτάζ από τους Κινέζους καταναλωτές. Σελ. 11

Πλήρως ικανοποιημένοι από τις
επαφές που είχαν την περασμέ-
νη εβδομάδα στην Ουάσιγκτον,
στο περιθώριο της Ετήσιας Γε-
νικής Συνέλευσης της ΔΤ και
του Διεθνούς Νομισματικού Τα-
μείου, έμειναν ο υπουργός Οι-
κονομικών και ο Διοικητής της

Κεντρικής Τράπεζας. Στις επαφές
με ΔΝΤ, αμερικανική κυβέρνηση,
οίκους αξιολόγησης και επεν-
δυτικές τράπεζες, το κλίμα για
την Κύπρο ήταν κάτι παραπάνω
από ενθαρρυντικό και θετικό.
Μιλώντας στην «Κ» ο Χάρης Γε-
ωργιάδης ανέφερε ότι ιδιαίτερη

μνεία έγινε για τη μείωση του
δημοσίου χρέους, τις περαιτέρω
μειώσεις των ΜΕΔ αλλά και τη
μείωση της ανεργίας. Για την
πρόωρη αποπληρωμή του δα-
νείου του ΔΝΤ, εξήγησε πως
αναλύθηκαν οι λεπτομέρειες και
οι διαδικασίες. Από πλευράς του,

ο Κωνσταντίνος Ηροδότου ση-
μείωσε πως τονίστηκε το πόσο
σημαντικό είναι ένα κράτος να
έχει πλεονάσματα και να τα χρη-
σιμοποιεί ορθά και δόθηκαν συγ-
χαρητήρια στην Κύπρο. Ανέφερε
ακόμα ότι υπήρξε ανησυχία από
το ΔΝΤ για τις τροποποιήσεις

που ενέκρινε η Βουλή στο πλαί-
σιο των εκποιήσεων και γνω-
στοποίησε πως είναι στην τελική
φάση ετοιμασίας του μηχανι-
σμού ελέγχου για τα ΜΕΔ που
θα δημιουργηθεί σε συνεννόηση
με την ΕΚΤ, γεγονός που τους
καθησύχασε. Σελ. 4
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ΔΗΚΤΗΣ
diktis@kathimerini.com.cy

Δύσκολο 2020
Ο δήκτης δεν θέλει να ξέρει καν τι πρόκειται να
γίνει με τις εκποιήσεις κύριων κατοικιών από το
2020. Η ΕΣΤΙΑ δεν προχωρά με τίποτα. Μόνο το
1/10 , άντε τα 2/10 αναμένεται να συμμετά-
σχουν από το συνολικό δείγμα που αρχικώς είχε
υπολογιστεί. Ξεκάθαρο μήνυμα έστειλε και η
Τράπεζα Κύπρου για συμμετοχή του κόσμου στο
Σχέδιο, προειδοποιώντας πως όποιος δεν μπει
δεν πρόκειται να προστατευτεί. Ας ελπίσουμε
στο επόμενο 15ήμερο να υπάρξει μία μαζική
ανταπόκριση στο Σχέδιο.

••••
Μόνο 20 αιτήσεις
Μα καλά, γίνεται ο Οργανισμός Χρηματοδοτή-
σεως Στέγης, η τράπεζα που έδινε μόνο οικι-
στικά δάνεια να έχει μέχρι στιγμής μόνο 20 αι-
τήσεις και να βοηθούν οι λειτουργοί της τρά-
πεζας να «περάσουν» άλλες 140; Μα μιλάμε
για τον Οργανισμό Χρηματοδοτήσεως Στέγης
που είναι μια μικρογραφία του Συνεργατι-
σμού.

••••
Πόλη των πύργων
Μαζί με τα διαβατήρια και τα διαμερίσματα
στους Πύργους της Λεμεσού θα πρέπει το κρά-
τος να δίνει μαζί με τους ντιβέλοπερς και διά-
φορα δώρα, ή έστω να υπάρχει μέσα στο πακέ-
το διάφορα απαραίτητα. Βάρκες, κανό, κουπιά
και φλαμίνγκο για να είναι «ιν». Είναι δυνατόν,
2019 να πλημμυρίζουν πάρκινγκ με βροχές με-

ρικών ωρών; Αντιπλημμυρικά πουθενά; Δεν έγι-
ναν καταστροφές σε αυτοκίνητα 3 χρόνια συνε-
χόμενα;

••••
Στο παλιό λιμάνι
Άνοιξε ο δρόμος για νέες επενδύσεις στην Λε-
μεσό και συγκεκριμένα στο παλιό λιμάνι. Η Αρ-
χή Λιμένων ανακοίνωσε την έναρξη του διαγω-
νισμού για την παραχώρηση άδειας χρήσης των

κενών υποστατικών. Ο επικρατέστερος προ-
σφοροδότης θα ενοικιάσει για πέντε χρόνια τις
εγκαταστάσεις και θα έχει δικαίωμα ανανέωσης
για ακόμα μια περίοδο πέντε χρόνων. Η Αρχή
Λιμένων Κύπρου θα παραλαμβάνει προσφορές
μέχρι τις 22 Νοεμβρίου.

••••
Είναι πολλά τα λεφτά
Αλήθεια, πόσα εκατομμύρια πλήρωσε το κράτος
τα τελευταία χρόνια για αποζημιώσεις σε αγρότες
λόγω καταστροφών από χαλάζι, παγετό και βρο-
χές; Είναι σίγουρα πολλά τα λεφτά αλλά πόσα
ακριβώς, ουδείς γνωρίζει την απάντηση, και μάλ-
λον ουδείς μπορεί να μάθει. Μετά και την κατάρ-
γηση του Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης και
την εισαγωγή στο νέο σύστημα μάλλον έχει δυ-
σκολέψει και η πρόσβαση σε τέτοιες πληροφο-
ρίες. Ή που δεν υπάρχει προσωπικό στα γραφεία
του αρμόδιου τμήματος, ή που από οργάνωση και
καταγραφή δεδομένων απλά δεν το χούμε.

••••
Κερδίζει πόντους η Πάφος
Λβιβ, Κισινάου, Κρακοβία και Σκόπια, είναι τα
νέα δρομολόγια που προστίθενται στο αεροδρό-
μιο Λάρνακας. Χάθηκε ένα Παρίσι, μια Μαδρίτη,
περισσότερες πτήσεις για Αθήνα. Φυσικά υπάρ-
χει η επιλογή της Πάφου. Πολύ πιο δελεαστικές
οι επιλογές εκεί, αφού οι επιβάτες έχουν περισ-
σότερες επιλογές για Μάντσεστερ, Μπέρμιγχαμ,
Φρανκφούρτη και φυσικά Αθήνα. Αν συνεχίσει
έτσι και η καλοκαιρινή σεζόν, μας βλέπω να πη-
γαίνουμε σημειωτόν κάτω από τη σήραγγα.

Α Π Ο Ψ Η  Του ΜΕΛΕΤΗ ΡΕΝΤΟΥΜΗ*

Αρνητικά επιτόκια
και προοπτικές ανάπτυξης

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Προεξοφλητικό
Επιτόκιο

Προεξοφλητικό επιτόκιο
καλείται το επιτόκιο το
οποίο χρησιμοποιείται για
μετατροπή της μελλοντι-
κής αξίας ενός ομολόγου
/ μακροπρόθεσμου χρεο-
γράφου / επενδυτικού

τίτλου σε παρούσα (σημερινή) αξία. Είναι
επίσης το επιτόκιο με το οποίο η Κεντρι-
κή Τράπεζα χρεώνει τις Εμπορικές Τρά-
πεζες για δάνεια, σε περιπτώσεις όπου
αυτές χρειάζονται ρευστά διαθέσιμα.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus
Business School

Ένα από τα καλά όταν πας Λεμεσό και συγκεκριμένα των πύργων, είναι ότι οι επενδυτές σίγουρα δεν πρόκειται να πνιγούν άμα μένουν στον 10ο όροφο.

Μία από τις πρόσφατες εξελίξεις που
τείνουν να γίνουν κανονικότητα
στο καθεστώς άσκησης νομισμα-
τικής πολιτικής τόσο από την ΕΚΤ
όσο και από τη FED στην Αμερική
είναι η τάση μείωσης των επιτοκίων
αναφοράς, σε σημείο να είναι αρ-
νητικά, γεγονός που σημαίνει ότι
οι εμπορικές τράπεζες όχι μόνο δεν
έχουν κέρδος από το να εμπιστεύον-
ται τη ρευστότητά τους στο ευρω-
σύστημα ή σε ένα ομοσπονδιακό
σύστημα, αλλά χρεώνονται γι’ αυτή
την κίνησή τους, σπαταλώντας ρευ-
στότητα και πλήττοντας την κερ-
δοφορία τους.

Πρόκειται σίγουρα για μια νομι-
σματική πολιτική που δεν μπορεί
να έχει την ίδια διάρκεια για όλες
τις κεντρικές τράπεζες του πλανήτη,
αναλόγως και των επιμέρους μα-
κροοικονομικών μεγεθών, όμως
αποτελεί σαφώς μια διαδικασία αν-
τικινήτρων στην πάγια ρευστότητα
των τραπεζών, ώστε να διοχετευ-
θούν οι καταθέσεις στην πραγματική
οικονομία.

Η κατάσταση βέβαια ποικίλλει
παγκοσμίως, καθώς οι διεθνείς συ-
σχετισμοί έχουν ήδη προκαλέσει
ασυμμετρία στο παγκόσμιο διαθέ-
σιμο εισόδημα, ενώ το παγκόσμιο
χρέος δείχνει να έχει υπερδιπλα-
σιαστεί τα τελευταία χρόνια, προ-
καλώντας ανησυχία για μια νέα φού-
σκα σε αγορές που δεν γνωρίζουμε
αυτή τη στιγμή πότε και αν τελικά
θα προκαλέσουν το λεγόμενο do-
mino effect.

Τα αρνητικά επιτόκια έχουν σί-
γουρα πολλαπλές τάσεις και συνέ-
πειες στην αγορά, πέρα από την αρ-
νητική συνέπεια στην κερδοφορία
των τραπεζών.

Τα αρνητικά και εν γένει τα πολύ
χαμηλά επιτόκια μειώνουν το κόστος
του χρήματος και έτσι γίνονται πιο
ελκυστικές οι επενδύσεις για μεγάλες
αλλά και μικρομεσαίες επιχειρήσεις,
ώστε να χρηματοδοτήσουν το επεν-
δυτικό τους πρόγραμμα.

Δεν είναι όμως βέβαιο αν σε ένα
καθεστώς μεταβαλλόμενων ισοτι-
μιών και κυμαινόμενων επιτοκίων
μπορούν τα δανειακά ανοίγματα
των επιχειρήσεων να αποπληρω-
θούν στο ακέραιο και δεν θα δημι-
ουργήσουν τελικά πρόσθετα προ-
βλήματα στις εμπορικές τράπεζες
επιτείνοντας τα NPLs, που κυρίως
στην Ελλάδα αποτελεί μια σοβαρή
παράμετρο για την οικονομική ανά-
πτυξη της χώρας.

Οι χώρες που μπορούν πρακτικά

να επωφεληθούν από τα αρνητικά
επιτόκια μεσοπρόθεσμα είναι εκεί-
νες με σαφή εξαγωγικό προσανα-
τολισμό, που μπορούν μάλιστα να
χρηματοδοτήσουν με ίδια κεφάλαια
εταιρικά ομόλογα με αξιόλογες απο-
δόσεις, στις οποίες μπορούν να συμ-
μετέχουν τόσο ιδιώτες επενδυτές,
ξένοι θεσμικοί, αλλά και οι ίδιες οι
τράπεζες, ώστε να μετριάσουν και
την απώλεια εσόδων μέσω των αρ-
νητικών επιτοκίων.

Επίσης, η σχετική άνοδος των
αμοιβαίων κεφαλαίων, κυρίως των
μετοχικών, αλλά και η ανοδική πο-
ρεία σημαντικών μετοχικών δεικτών
σε αρκετές διεθνείς αγορές δίνουν
το σήμα, έστω και με επιφυλάξεις,
ότι έχουμε φθάσει στο τέλος των
σταθερών αποδόσεων μέσω των
επιτοκίων και ένα λογικό ρίσκο είναι
αναγκαίο σε κάθε περίπτωση για
να έρθουν μεγαλύτερες αποδόσεις.

Αυτή η τάση σίγουρα είναι ευά-
λωτη εν μέσω διεθνών ανισορρο-
πιών, όπως το Brexit αλλά και ο εμ-
πορικός πόλεμος ΗΠΑ - Κίνας, αν
όμως οι συνέπειες μέσω της ανα-
κατεύθυνσης των εμπορευμάτων
και των ροών αγαθών και κεφαλαίων
μπορέσουν να απορροφηθούν, εν-
δέχεται να οδηγήσουν σε μεγαλύ-
τερη άνθηση των χρηματαγορών,
ενδυνάμωση των ιδιωτικών επεν-
δύσεων, με αποτέλεσμα να υπάρχει
μια αυξημένη ισορροπία ανάμεσα
σε αποταμίευση και επένδυση, που
δεν θα αποτελεί zero sum game,
αλλά θα δημιουργήσει νέες συνθή-
κες παγκόσμιας ανάπτυξης.

Σε κάθε περίπτωση, είναι αμφί-
βολο και παρακινδυνευμένο να
εξαχθούν από τώρα οικονομικά
συμπεράσματα για την άσκηση της
νομισματικής πολιτικής σε καθε-
στώς αρνητικών επιτοκίων, εν μέσω
τόσο αντιφατικών παραγόντων που
επηρεάζουν την παγκόσμια οικο-
νομία.

Με βάση τα παραπάνω, είναι βέ-
βαιο ότι υφίστανται τα αρνητικά
σενάρια, που θέλουν τις τράπεζες
και τους επενδυτές εγκλωβισμένους
σε έναν φαύλο κύκλο χαμηλής κερ-
δοφορίας και συρρίκνωσης δρα-
στηριοτήτων, υπάρχει όμως και μια
προοπτική ενίσχυσης των κεφα-
λαίων μέσω των χρηματαγορών,
με χαμηλό κόστος δανεισμού και
υψηλές αποδόσεις για όλους τους
συμμετέχοντες.

* Ο κ. Μελέτης Ρεντούμης είναι
οικονομολόγος τραπεζικός.

Του ERIC ASIMOV 
THE NEW YORK TIMES

Το κρασί, ένα από τα πιο ευαίσθητα
αγροτικά προϊόντα, μας δείχνει
πώς η κλιματική αλλαγή μεταβάλ-
λει παραδόσεις και πρακτικές πολ-
λών αιώνων. Ηδη, σε πολλές οι-
νοπαραγωγές χώρες, έξυπνοι πα-
ραγωγοί πειραματίστηκαν με την
προσαρμογή σε θερμότερα καλο-
καίρια, αλλά και πιο ζεστούς χει-
μώνες, ξηρασίες και ακραία καιρικά
φαινόμενα: ξαφνικές χαλαζοπτώ-
σεις, εαρινή παγωνιά, πλημμύρες
και δασικές πυρκαγιές. 

Ορισμένες από αυτές τις αλλα-
γές ευνόησαν περιοχές, όπως η
Βρετανία, η οποία ιστορικά ήταν
ακατάλληλη για την παραγωγή
καλού κρασιού. Σήμερα, της δίνε-
ται μια ευκαιρία να ενταχθεί στον
κόσμο των οινοπαραγωγών.  Την
ίδια στιγμή, σε περιοχές όπως η
Βουργουνδία, το Μπαρόλο, η γαλ-
λική Καμπανία, ο Μοζέλ και η κοι-
λάδα του Ρήνου στη Γερμανία,
όπου οι εκλεκτές σοδειές ήταν
σπάνιες, η αύξηση της θερμοκρα-
σίας επέτρεψε την παραγωγή θαυ-
μάσιων κρασιών. Η τιμή των γαιών,
αλλά και των κρασιών, αυξήθηκε
κατακόρυφα, καθιστώντας τους
αγρότες και οινοπαραγωγούς παγ-
κόσμιους αστέρες. Σήμερα, οι οι-
νοπαραγωγοί καλλιεργούν αμπέλια
σε κάποιες περιοχές που μέχρι
πρόσφατα θεωρούνταν υπερβο-

λικά ψυχρές. Πολλοί κινούνται
πλέον βορειότερα, στο βόρειο ημι-
σφαίριο, αλλά και νοτιότερα. Ιδα-
νικό είναι το παράδειγμα της Βρε-
τανίας, όπου η αύξηση της μέσης
θερμοκρασίας βοήθησε στην πα-
ραγωγή εξαιρετικής ποιότητας
αφρώδους οίνου. Νέοι αμπελώνες
ξεπηδούν με αστρονομική ταχύ-
τητα, κυρίως στις νότιες βρετανικές
ακτές. Ταυτόχρονα, αμπελώνες
εμφανίστηκαν στο Βέλγιο, στη
Δανία, στη Νορβηγία και στη Σουη-
δία, στη βόρεια Γερμανία, αλλά
και στις καναδικές επαρχίες του
Οντάριο και της βρετανικής Κο-
λομβίας. 

Στο νότιο ημισφαίριο, αφθονούν
πλέον τα αμπέλια στην Παταγονία
της Αργεντινής και στη Χιλή. Επί-
σης, τώρα οι αμπελουργοί φυ-
τεύουν τα αμπέλια τους σε μεγα-
λύτερο υψόμετρο, το οποίο μέχρι
πρόσφατα εθεωρείτο αφιλόξενο.
Χαρακτηριστικά, το οινοποιείο
Familia Torres, με έδρα την Κα-
ταλωνία, φυτεύει τους αμπελώνες

του σε υψόμετρο 1.200 μέτρων,
στα Πυρηναία όρη.

Εξαιτίας της κλιματικής αλλα-
γής, το πρόβλημα των οινοπαρα-
γωγών δεν είναι πλέον πώς θα ωρι-

μάσουν πλήρως τα σταφύλια τους,
αλλά πώς θα τα αποτρέψουν από
την υπερβολική ωρίμανση. Ετσι,
αντί να φυτεύουν τους αμπελώνες
στις νότιες ή νοτιοδυτικές πλαγιές
των λόφων, όπως συνέβαινε πα-
ραδοσιακά, αναζητούν πλαγιές
που είναι στραμμένες βόρεια, προ-
κειμένου να επωφεληθούν από τις
συγκριτικά πιο δροσερές κλιμα-
τικές συνθήκες. Το ακριβώς αντί-
στροφο συμβαίνει στο νότιο ημι-
σφαίριο.

Βέβαια, για πολλούς οινοπαρα-
γωγούς, η δημιουργία νέων αμπε-
λώνων σε πιο δροσερό περιβάλλον
δεν αποτελεί εναλλακτική λύση.
Απλώς εγκαταλείπουν τις ποικιλίες
σταφυλιού που επί αιώνες συνδέ-
ονταν με την περιοχή τους και
επιλέγουν διαφορετικές, πιο κα-
τάλληλες για την κλιματική αλλαγή.
Ακόμα και διάσημες περιοχές πα-
ραγωγής κρασιού, όπως η γαλλική
Καμπανία και το Μπορντό, θα
αναγκαστούν να αλλάξουν ποικι-
λίες. Τέλος, εξαιτίας της κλιματικής
αλλαγής, τα καιρικά φαινόμενα
είναι απρόβλεπτα, με αποτέλεσμα
οι  οινοπαραγωγοί να βρίσκονται
μπροστά σε καταστάσεις τις οποίες
δεν γνωρίζουν πώς να διαχειρι-
στούν: χαλαζοπτώσεις, πλημμύρες,
δασικές πυρκαγιές. Σίγουρα η αμ-
πελουργία είναι εξαιρετικά πολύ-
πλοκη. Εξαιτίας της κλιματικής
αλλαγής, περιπλέκεται ακόμη πε-
ρισσότερο. 

Αμπελώνες και στη Σκανδιναβία
Οινοπαραγωγικές παραδόσεις αιώνων αλλάζουν λόγω της κλιματικής αλλαγής

Εξαιτίας της κλιματικής αλλαγής, το
θέμα δεν είναι πλέον πώς θα
ωριμάσουν πλήρως τα σταφύλια,
αλλά πώς θα αποτραπεί η
υπερβολική ωρίμανση.
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Στη Βρετανία, η αύξηση
της μέσης θερμοκρα-
σίας βοήθησε στην 
παραγωγή εξαιρετικής
ποιότητας αφρώδους 
οίνου. 

Το υδατικό αποτύπωμα 
των βασικών εδεσμάτων
Είναι βέβαιο ότι η διατροφή μας έχει
σοβαρές περιβαλλοντικές συνέπειες.
Τα αέρια που ευθύνονται για το φαι-
νόμενο του θερμοκηπίου, τα οποία
παράγονται και απελευθερώνονται
κατά τη διάρκεια παραγωγής και
μεταφοράς τροφίμων, έχουν μελε-
τηθεί ενδελεχώς. Αναρωτηθήκατε,
άραγε, ποτέ ποια είναι η επίδραση
του υδατικού αποτυπώματος που
αφήνει η παραγωγή των αγαπημέ-
νων σας εδεσμάτων; Για τις ανάγκες
μιας έρευνας, τα αποτελέσματα της
οποίας δημοσιεύθηκαν στην επιθε-
ώρηση Nutrients, μελετήθηκαν τα
υδατικά αποτυπώματα της διατρο-
φής 9.341 ενηλίκων Αυστραλών, η
οποία περιελάμβανε περισσότερα
από 5.000 τρόφιμα. Μετρήθηκε η
ποσότητα του νερού που χρησιμο-
ποιήθηκε κατά την παραγωγή κάθε
τροφίμου, καθώς και η ποσότητα
νερού που υπήρχε στον τόπο προ-
έλευσής του. Οπως διαπιστώθηκε,
η μέση αυστραλιανή διατροφή είχε
υδατικό αποτύπωμα που ανερχόταν
σε 362 λίτρα ημερησίως. Αυτό ήταν
χαμηλότερο για τις γυναίκες και
τους άνω των 71 ετών. Το υδατικό
αποτύπωμα περιλαμβάνει τα λίτρα
νερού που δαπανήθηκαν για την
παραγωγή του τροφίμου, πολλαπλα-
σιασμένα με έναν παράγοντα ο οποί-
ος εξαρτάται από το αν η λειψυδρία
στην τοποθεσία προέλευσης του
νερού είναι μικρότερη ή μεγαλύτερη
από τον παγκόσμιο μέσον όρο. Τρό-
φιμα με μεγαλύτερο υδατικό απο-
τύπωμα είναι τα αμύγδαλα, τα ξηρά
βερίκοκα και τα δημητριακά, στα

οποία περιλαμβάνεται και το γλυκό
ρύζι. Αντιθέτως, τρόφιμα όπως το
ψωμί ολικής άλεσης, η βρώμη και
τα ρεβίθια έχουν μικρό υδατικό απο-
τύπωμα. To 25% του υδατικού απο-
τυπώματος της διατροφής των Αυ-
στραλών που συμμετείχαν στην
έρευνα προήλθε από μη αναγκαία
τρόφιμα και αναψυκτικά, όπως κέικ,
μπισκότα, σακχαρούχα αναψυκτικά
και οινόπνευμα. Αξίζει να σημειωθεί
ότι ένα ποτήρι κρασί έχει υδατικό
αποτύπωμα 41 λίτρα, μία μερίδα πα-
τατάκια 23 λίτρα, ενώ μια μικρή σο-
κολάτα γάλακτος 21 λίτρα. Η καλύ-
τερη λύση για όποιον θέλει να πε-
ριορίσει το υδατικό αποτύπωμα της
διατροφής του είναι να μειώσει τα
μη αναγκαία τρόφιμα, τα οποία ούτως
ή άλλως συνδέονται με την παχυ-
σαρκία, και να στραφεί σε πιο υγι-
εινές επιλογές, που θα καλύψουν
τις ενεργειακές του ανάγκες. Ετσι,
άλλωστε, θα περικόψει και τις εκ-
πομπές αερίων του θερμοκηπίου.

Για την κατασκευή μιας πλάκας
σοκολάτας γάλακτος χρειάζονται 21
λίτρα νερού. 
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Α Ρ Θ Ρ Ο / Του ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΕΛΛΙΣ

Ολοι συζητούν για ξένες επενδύσεις.
Ολες οι κυβερνήσεις δηλώνουν ότι
συναντώνται με ξένους επενδυτές,
βρίσκουν θετική ανταπόκριση στα
σχέδια που τους παρουσιάζουν και
τους πείθουν να έρθουν στην Ελ-
λάδα να αναπτύξουν επιχειρημα-
τικές δραστηριότητες.

Οι σημερινοί κυβερνώντες δη-
λώνουν περισσότερο φιλικοί προς
την επιχειρηματικότητα από τους
προκατόχους τους, και είναι. Γνω-
ρίζουν καλύτερα τη λειτουργία της
αγοράς.

Ο πρωθυπουργός είναι αποτε-
λεσματικός όταν απευθύνεται στους
ξένους επενδυτές. Μιλάει τη γλώσ-
σα τους και κατανοεί τους προβλη-
ματισμούς τους. Η διαπίστωση δεν
είναι απόρροια κυβερνητικών διαρ-
ροών που έχουν επικοινωνιακές
στοχεύσεις και όχι την καταγραφή
της πραγματικότητας. Αντικατο-
πτρίζει την εικόνα που εισπράττει
ο γράφων από τους ξένους.

Η πραγματικότητα είναι πως,
παρά τις αποτελεσματικές και εν
πολλοίς πειστικές παρουσιάσεις

του πρωθυπουργού στις επαφές
με ξένους επιχειρηματίες και επεν-
δυτές, οι τελευταίοι παραμένουν
διστακτικοί. Υπάρχουν κάποια πρώ-
τα σημάδια αυξημένου ενδιαφέ-
ροντος, αλλά στην πράξη οι δράσεις
είναι περιορισμένες.

Δεν έχουν πεισθεί ότι οι προ-
θέσεις του επικεφαλής της κυβέρ-
νησης αντανακλούν και αυτές ολό-
κληρου του κυβερνητικού σχήμα-
τος, πολύ δε περισσότερο του κομ-
ματικού μηχανισμού της Νέας Δη-
μοκρατίας.

Ανάλογος προβληματισμός, λίγο
διαφοροποιημένος, υπήρχε και με
την προηγούμενη κυβέρνηση. Ξέ-
νοι επενδυτές στις συζητήσεις τους
με τον ίδιο τον πρωθυπουργό ή με-
μονωμένους υπουργούς διαπίστω-
ναν μια πιο ρεαλιστική προσέγγιση
σε σχέση με την πολιτική ρητορική,
αλλά αμέσως προέκυπτε η αβεβαι-
ότητα για το αν αυτό που είχε συ-
ζητηθεί, και σε μερικές περιπτώσεις
ακόμη και συμφωνηθεί, θα γινόταν
αποδεκτό από μια κοινοβουλευτική
ομάδα ή έναν κομματικό μηχανισμό

που σε μεγάλο βαθμό παρέμεναν
όμηροι ιδεοληψιών.

Σήμερα, είναι σαφές ότι έχουν
να κάνουν με έναν περισσότερο
φιλικό προς την επιχειρηματικό-
τητα συνομιλητή, αλλά περιμένουν
να δουν πώς θα λειτουργήσει ο
κρατικός μηχανισμός. Ο συνομι-
λητής δεν είναι μόνον ο πρωθυ-
πουργός ή οι υπουργοί, αλλά και
η δημόσια γραφειοκρατία, μέσα
από την οποία περνά η καθυστέ-
ρηση ή η επιτάχυνση της έγκρισης

έργων και της έκδοσης αδειών.
Εξακολουθούν να έχουν στην

κορυφή του προβληματισμού τους
την αβεβαιότητα όσον αφορά το
κράτος δικαίου και την ταχύτητα

απονομής δικαιοσύνης, τις καθυ-
στερήσεις της γραφειοκρατίας. 

Οι ανησυχίες αυτές υπερτερούν
της όποιας δυσφορίας για υψηλή
φορολογία. Κάθε επενδυτής θέλει
όσο το δυνατόν χαμηλότερους φό-
ρους, αλλά στην περίπτωση της
Ελλάδας η αίσθηση που εισπράττει
κανείς διαχρονικά από δεκάδες ξέ-
νους επενδυτές είναι ότι περισσό-
τερο ανησυχητική είναι αυτή κα-
θαυτή η λειτουργία του κράτους
σε όλες τις εκφάνσεις της, παρά οι
υψηλοί φόροι.

Ο νέος αναπτυξιακός νόμος ανα-
μένεται να συμβάλει στη βελτίωση
του περιβάλλοντος, καθώς προβλέ-
πει σημαντικές μεταρρυθμίσεις
στις αγορές προϊόντων και απλο-
ποίηση της γραφειοκρατίας, όσο
αυτό είναι δυνατό στην ελληνική
πραγματικότητα. Ολοι παρακολου-
θούν με ενδιαφέρον τη μεταρρυθ-
μιστική προσπάθεια, αλλά δεν
έχουν ακόμη πεισθεί ότι θα δια-
μορφώνει ένα σταθερό, αν όχι μό-
νιμο, θεσμικό πλαίσιο.

Ωστόσο, ένα από τα σημαντι-

κότερα προβλήματα, το οποίο βρί-
σκεται στη ρίζα της διστακτικότη-
τας των ξένων, έχει να κάνει με
τους δικούς μας επενδυτές. Το μή-
νυμα που δεν έρχεται από τους εγ-
χώριους επιχειρηματίες, κυρίως
τους μεγάλους. Για να πειστεί ο ξέ-
νος επενδυτής να εισέλθει στην
ελληνική αγορά, πρέπει να δει πρώ-
τα ότι το πράττουν οι ίδιοι οι Ελ-
ληνες, που στο κάτω κάτω τη γνω-
ρίζουν καλύτερα.

Εάν δουν ότι οι Ελληνες φέρνουν
πίσω καταθέσεις τους στις ελλη-
νικές τράπεζες και κυρίως προχω-
ρούν σε νέες επενδύσεις, τότε είναι
πολύ πιθανό, αν όχι βέβαιο, ότι θα
ακολουθήσουν και αυτοί.

Οπότε, το μήνυμα της κυβέρ-
νησης μπορεί ορθώς να εστιάζει
στους «έξω», αλλά πρέπει να στρέ-
φεται και στους «μέσα». Οι τελευ-
ταίοι ζητούν διευκολύνσεις και
κάθε είδους στήριξη, αλλά θα πρέ-
πει και αυτοί να τολμήσουν και να
ρισκάρουν. Η πραγματοποίηση ελ-
ληνικών επενδύσεων θα δώσει
ώθηση και στις ξένες.

Οι ξένοι επενδυτές και οι εγχώριοι
������

Δεν έχουν πεισθεί ότι οι
προθέσεις του πρωθυ-
πουργού αντανακλούν
και αυτές ολόκληρης
της κυβέρνησης, πολύ
δε περισσότερο του
κομματικού μηχανισμού
της Ν.Δ.

Ο πρωθυπουργός, ομιλητής στο
Global Business Forum του Bloom-
berg, προσφάτως στη Νέα Υόρκη.

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Ο Υπουργός Οικονομικών και ο Δι-
οικητής της Κεντρικής παραβρέ-
θηκαν στην Ουάσιγκτον την περα-
σμένη εβδομάδα στο περιθώριο της
Ετήσιας Γενικής Συνέλευσης της
Διεθνούς Τράπεζας και του Διεθνούς
Νομισματικού Ταμείου, με τον Χάρη
Γεωργιάδη να προεδρεύει της συ-
νάντησης των Υπουργών Οικονο-
μικών της Κοινοπολιτείας, ενώ αν-
τιστοίχως ο Κωνσταντίνος Ηροδότου
να προεδρεύει της συνάντησης των
Διοικητών Κεντρικών Τραπεζών
της Κοινοπολιτείας. Τα μηνύματα
που έλαβαν οι δύο άνδρες για την
Κύπροαπό Υπουργούς Οικονομικών

και Διοικητές άλλων κρατών, ήταν
ιδιαιτέρως ενθαρρυντικά, ενώ οι
φορείς του ΔΝΤ συζήτησαν για την
επικείμενη αποπληρωμή του δα-
νείου του ΔΝΤ. Για την αποκλιμά-
κωση του δημοσίου χρέους της Κύ-
πρου, προγραμματίζεται μέσα στο
2020 η πρόωρη εξόφληση του δα-
νείου προς το ΔΝΤ, ύψους 696 εκα-
τομμυρίων ευρώ. Μετά από αυτή
την κίνηση, το δημόσιο χρέος από
το 97,4% που βρίσκεται τη δεδομένη
στιγμή (που ήταν απότοκο της πλή-
ρους αποπληρωμής του ρωσικού
δανείου ύψους 1,58 δισ. ευρώ), το
2020 αναμένεται να μειωθεί ακόμα
περισσότερο και να φτάσει στο
91,1%. Παρά το ότι το ΔΝΤ εκτιμά
ότι ο ρυθμός ανάπτυξης της Κύπρου
θα κυμανθεί γύρω στο 3% το 2019
και για το 2020 και να είναι φανερά

μικρότερος από το 4% που κυμαι-
νόταν στα προηγούμενα χρόνια, ο
ρυθμός ανάπτυξης παρουσιάζεται
ταχύτερος σε σύγκριση με άλλες
χώρες της ευρωζώνης. Όπως άλλω-
στε το Ταμείο σημείωσε πριν από
τρεις εβδομάδες που βρισκόταν επί
κυπριακού εδάφους και προχώρησε
στον έβδομο μεταμνημονιακό έλεγ-
χο, οι προοπτικές της χώρας παρα-
μένουν ευνοϊκές, με τον τομέα των
επενδύσεων να είναι ισχυρός. Κα-
τέγραψε όμως και κινδύνους. Όπως
κατέγραψε, μία επιβράδυνση στο
ρυθμό μείωσης των Μη Εξυπηρε-
τούμενων Δανείων πρόκειται να
επηρεάσει αρνητικά την κεφαλαιακή
θέση των τραπεζών και θα επιβα-
ρύνει τη χορήγηση δανείων στην
οικονομία, ενώ ταυτόχρονα, το υψη-
λό εξωτερικό χρέος αφήνει την οι-

κονομία ευάλωτη σε κλυδωνισμούς.
Πρόσθετα, θέση του ΔΝΤ είναι πως
οι τράπεζες θα πρέπει να διατηρή-
σουν επαρκείς προβλέψεις και κε-
φαλαιακά αποθέματα, αλλά και να
μειώσουν το ύψος των ακινήτων
που έχουν στην κατοχή τους. Ταυ-
τόχρονα, όσον αφορά στις τιμές
των ακινήτων και την φημολογού-
μενη «φούσκα», πιστεύει πως οι
κίνδυνοι είναι  περιορισμένοι για
την ώρα, αλλά χρειάζεται στενή πα-
ρακολούθηση. Τέλος, το ΔΝΤ επι-
σημαίνει την ανάγκη της έντονης
παρακολούθησης των δημοσίων
δαπανών.

Μιλώντας στην «Κ», ο κ. Γεωρ-
γιάδης σημείωσε πως σε όλες τις
επαφές με ΔΝΤ, αμερικανική κυ-
βέρνηση, οίκους αξιολόγησης και
επενδυτικές τράπεζες, το κλίμα για

τη χώρα ήταν κάτι παραπάνω από
ενθαρρυντικό και θετικό. Ιδιαίτερη
μνεία έγινε για τη μείωση του δη-
μοσίου χρέους παρά την αύξησή
του κατά την περίοδο της ιδιωτι-
κοποίησης του Συνεργατισμού,
που φέτος «έπεσε» κάτω από το
100%, ενώ ιδιαίτερη αναφορά έγινε
όχι μόνο για τις προσπάθειες μεί-
ωσης των ΜΕΔ εντός του 2018,
αλλά και για τις επόμενες μειώσεις
που θα έρθουν με τις προγραμμα-
τισμένες πωλήσεις δανείων των
δύο μεγάλων τραπεζών της χώρας.
Τέλος, έγινε λόγος και για την μεί-
ωση της ανεργίας, που πλέον κυ-
μαίνεται στο 6,5%. Ερωτηθείς σχε-
τικά με την επικείμενη αποπλη-
ρωμή του δανείου του ΔΝΤ, εξή-
γησε πως αναλύθηκαν οι λεπτομέ-
ρειες και οι διαδικασίες της απο-

πληρωμής που θα γίνει εντός του
2020.

Από πλευράς του, ο κ. Ηροδότου
σημείωσε πως τονίστηκε το πόσο
σημαντικό είναι ένα κράτος να έχει
πλεονάσματα και να τα χρησιμοποιεί
ορθά εκεί που χρειάζεται. Όπως εί-
παν οι υπεύθυνοι, τα κράτη πρέπει
να έχουν πλεονάσματα και όποια
δεν έχουν να δημιουργούν. Έτσι, η
Κύπρος αφού έχει μεγάλο πλεόνα-
σμα, εμμέσως πλην σαφώς, δόθηκαν
συγχαρητήρια στην Κύπρο, με τον
Διοικητή να επισημαίνει πως επί-
σημη θέση της ΕΚΤ είναι η ίδια. Δη-
λαδή, όσες χώρες έχουν δημοσιο-
νομικό πλεόνασμα είναι το ενδε-
δειγμένο, ενώ όσες δεν έχουν πρέπει
να το δημιουργήσουν και έτσι πράτ-
τει και η Κύπρος, με αποτέλεσμα να
έχει ένα μαξιλάρι ασφαλείας παρά

το ότι η οικονομία πάει πολύ καλά.
Πρόσθετα, ο κ. Ηροδότου είπε πως
ιδιαίτερη ανησυχία είχε ο διεθνής
θεσμός για τις τροποποιήσεις που
ενέκρινε η Βουλή στο πλαίσιο των
εκποιήσεων το καλοκαίρι, οι οποίες
παραπέμφθηκαν στο Ανώτατο Δι-
καστήριο, προσθέτοντας ότι δημι-
ουργούν αβεβαιότητα στην μείωση
των ΜΕΔ. Ο κ. Ηροδότου γνωστο-
ποίησε πως είναι στην τελική φάση
ετοιμασίας του μηχανισμού ελέγχου
για τα ΜΕΔ που θα δημιουργηθεί
σε συνεννόηση και με διαβούλευση
με την Ευρωπαϊκή Κεντρική, κάτι
που τους καθησύχασε. 

Το δημόσιο χρέος
Σύμφωνα με το Υπουργείο Οι-

κονομικών, το δημόσιο χρέος προ-
βλέπεται να φτάσει τα 20,9 δισ.
ευρώ στο τέλος του τρέχοντος έτους.
Το μεγαλύτερο μέρος του δημόσιου
χρέους συγκεντρώνουν τα ομόλογα
εξωτερικού, τα οποία προβλέπεται
να ανέλθουν στο 41% στο τέλος του
2019. Η δεύτερη μεγαλύτερη κατη-
γορία του δημόσιου χρέους αφορά
τον επίσημο δανεισμό, το μεγαλύ-
τερο μέρος του οποίου αφορά δάνεια
του Ευρωπαϊκού Μηχανισμού Στα-
θερότητας (ΕΜΣ), του Διεθνούς Νο-
μισματικού Ταμείου (ΔΝΤ) και της
Ευρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύσεων
(ΕΤΕ), ο οποίος προβλέπεται ν’ ανέλ-
θει στο 40% του συνολικού χρέους
στο τέλος του 2019. Το υπόλοιπο
μέρος αφορά ομόλογα εσωτερικού,
και ομόλογα για φυσικά πρόσωπα
τα οποία προβλέπεται να ανέλθουν
στο 13% και 3% αντίστοιχα στο τέ-
λος του 2019. Τέλος, με βάση το με-
σοπρόθεσμο δημοσιονομικό πλαίσιο
2020-2022, τα έσοδα της γενικής
κυβέρνησης για το 2020 προβλέπε-
ται να ανέλθουν στα 9.999,7 εκατ.
ευρώ σε σύγκριση με 9.090 εκατ.
ευρώ για το 2019, παρουσιάζοντας
αύξηση ύψους 10%. Η αύξηση αυτή
οφείλεται κατά κύριο λόγο στην αύ-
ξηση των κοινωνικών εισφορών
κατά 32,1%, κυρίως λόγω της αύ-
ξησης των συνεισφορών στα πλαίσια
του Γενικού Συστήματος Υγείας από
1η Μαρτίου 2020.

Τα μηνύματα από το ΔΝΤ και η αποπληρωμή του
Τι μεταφέρθηκε στον Υπουργό Οικονομικών και τον Διοικητή της Κεντρικής Τράπεζας στην Ουάσιγκτον
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Σε όλες τις επαφές με
ΔΝΤ, αμερικανική κυ-
βέρνηση, οίκους αξιολό-
γησης και επενδυτικές
τράπεζες, το κλίμα για
τη χώρα ήταν κάτι παρα-
πάνω από ενθαρρυντικό
και θετικό.

Ιδιαίτερη ανησυχία είχε ο διεθνής θεσμός για τις τροποποιήσεις που ενέκρινε η Βουλή στο πλαίσιο των εκποιήσεων το καλοκαίρι.
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Της ΜΑΡΙΑΣ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Οι βροχοπτώσεις και η χαλαζόπτωση
των τελευταίων ημερών,οι ζημιές
που προκάλεσαν σε γεωργικές καλ-
λιέργειες, και ακολούθως οι απο-
ζημιώσεις εκατομμυρίων που κα-
λείται να καταβάλει το κράτος,
είναι σαν επεισόδιο που παίζει σε
επανάληψη. Για φέτος έχει υπολο-
γιστεί, τουλάχιστον μέχρι στιγμής,
ότι το ποσό θα ξεπεράσει τα 15
εκατομμύρια ευρώ. Γεγονός το
οποίο εύλογα δημιουργεί το ερώ-

τημα για το κατά πόσο οι δαπάνες
για την γεωργία τελικά επισκιάζουν
τα κέρδη της παραγωγής. Από την
άλλη, με τα φαινόμενα της κλιμα-
τικής αλλαγής να επιδεινώνονται
χρόνο με τον χρόνο, καθίσταται
σαφές ότι θα αυξάνονται κάθε χρό-
νο και οι δαπάνες. Πρόκειται δε
για ένα κλάδο ο οποίος συνεισφέρει
2% στο Ακαθάριστο Εγχώριο Προ-

ϊόν της χώρας, ενώ η απασχόληση
στον τομέα της γεωργίας αποτελεί
το 4% στο σύνολο του ανθρώπινου
εργατικού δυναμικού της Κύπρου.
Σε μια προσπάθεια στο Υπουργείο,
να ενεργήσουν πλέον ως Προμηθείς
και όχι ως Επιμηθείς,  ετοιμάζουν
πακέτο 17 μέτρων για προσαρμογή
της γεωργίας στην κλιματική αλ-
λαγή, τα οποία θα παρουσιαστούν
από το Ινστιτούτο Γεωργικών Ερευ-
νών την 1η Νοεμβρίου.

Ειδικότερα για τα ακραία καιρικά
φαινόμενα, αναμένεται ότι θα ανα-
πτυχθούν συστήματα έγκαιρης
προειδοποίησης των ακραίων και-
ρικών φαινομένων,  ώστε οι παρα-
γωγοί να μπορούν έγκαιρα να λαμ-
βάνουν μέτρα προστασίας της γε-
ωργικής παραγωγής από τις ζημιές.
Σύμφωνα με ενημέρωση από το
Υπουργείο Γεωργίας, πρόκειται
στην ουσία για δημιουργία εφαρ-
μογής την οποία θα κατεβάζει στο
κινητό του τηλέφωνο ο παραγωγός
και θα λαμβάνει ειδοποιήσεις για
ακραία καιρικά φαινόμενα. Επί του
παρόντος δεν έχουν ετοιμαστεί οι
επιμέρους λεπτομέρειες της πρό-
τασης, και βρίσκεται στα αρχικά
στάδια. 

Επιπρόσθετες κινήσεις για την
υλοποίηση της πρότασης θα γίνουν
μετά την αποδοχή της από τους
εμπλεκόμενους φορείς και την έγ-
κρισή της από το Υπουργικό Συμ-
βούλιο. Θεωρείται ωστόσο βέβαιο
ότι για να λειτουργήσει, θα υπάρχει
συνεννόηση με την μετεωρολογική
υπηρεσία, από την οποία θα αντ-
λούνται έγκαιρα όλες οι πληροφο-

ρίες.  Η ιδέα του Υπουργείου Γε-
ωργίας δεν είναι πρωτογενής. Ήδη
ανάλογες εφαρμογές έχουν υιοθε-
τηθεί σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες,
όπως για παράδειγμα στην Ιταλία.
Γίνονται παράλληλα σκέψεις για
να χρησιμοποιηθεί και για άλλες

περιπτώσεις πέραν της ενημέρωσης
για το χαλάζι ή τον παγετό. Μια
τέτοια περίπτωση είναι για την πα-
ρουσία πληθυσμών εντόμων επι-
βλαβών για τις καλλιέργειες, για
τα οποία οι γεωργοί θα πρέπει να
προχωρήσουν άμεσα σε προληπτι-

κούς ψεκασμούς. Ωστόσο, η εισή-
γηση η οποία θα παρουσιαστεί την
ερχόμενη εβδομάδα είναι η παροχή
πληροφοριών για τα έγκαιρα και-
ρικά φαινόμενα και σταδιακά θα
μπορεί να προστεθούν επιπρόσθε-
τες επιλογές. 

Η εφαρμογή, αποτελεί ένα από
τη δέσμη μέτρων που μελετά το
Υπουργείο για την προσαρμογή
του γεωργικού τομέα της Κύπρου
στις επιπτώσεις της κλιματικής
αλλαγής. Μεταξύ άλλων, αναφέ-
ρουμε επίσης και τις αλλαγές στις
μεθόδους και τα προγράμματα άρ-
δευσης, την δημιουργία γενετικά
βελτιωμένων ποικιλιών με αντοχή
και ανοχή στην ξηρασία και την
υψηλή θερμοκρασία, την ενίσχυση
της γενετικής παραλλακτικότητας
των καλλιεργούμενων ποικιλιών
ή ειδών και την αναβάθμιση του
επιπέδου και του δικτύου των πα-
ρεχόμενων γεωργικών συμβουλών

σε θέματα σχετικά με την προσαρ-
μογή των καλλιεργειών στην κλι-
ματική αλλαγή. 

Όσον αφορά το κόστος χρημα-
τοδότησης των μέτρων, προγραμ-
ματίζεται να καλυφθεί από τα κον-
δύλια της νέας προγραμματικής
περιόδου αγροτικής ανάπτυξης
2021-2027, τα οποία για την προ-
ηγούμενη προγραμματική περίοδο
ήταν περίπου 350 εκατομμύρια
ευρώ. Ο στόχος του σχεδίου προ-
σαρμογής της γεωργίας στην κλι-
ματική αλλαγή είναι ξεκάθαρος.
Να διευρυνθεί η γνώση σε σχέση
με την κλιματική αλλαγή και τις
επιπτώσεις στον γεωργικό τομέα
της Κύπρου, καθώς επίσης και να
αξιολογηθούν τα κατάλληλα μέτρα
προσαρμογής για μείωση της ευ-
πάθειας και αύξηση της ανθεκτι-
κότητας της γεωργίας μπροστά
στους κινδύνους που συνοδεύει η
κλιματική αλλαγή.
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Πέραν των καιρικών
φαινομένων η εφαρμο-
γή θα μπορεί σταδιακά
να αναβαθμιστεί ώστε
να ενημερώνει, πέραν
των καιρικών φαινομέ-
νων, και για την ανάγκη
προληπτικών ψεκα-
σμών στις καλλιέργειες.

Μέσω app θα 
προλαβαίνουν 
τις ζημιές 
στη γεωργία
Εφαρμογή στα τηλέφωνα θα προειδοποιεί
για τα ακραία καιρικά φαινόμενα

Συνολικά 17 μέτρα θα παρουσιάσει την ερχόμενη εβδομάδα το Υπουργείο Γεωργίας για την προσαρμογή του γεωργικού τομέα στην κλιματική αλλαγή.

Σε μια άλλη εξέλιξη, πρόσφατα
έχει ληφθεί η απόφαση για εγκα-
τάσταση αντιχαλαζικών συστη-
μάτων για τις καλλιέργειες στο
Τρόοδος, κόστος το οποίο θα
επωμιστεί το Υπουργείο Γεωρ-
γίας και ανέρχεται στα δύο εκα-
τομμύρια ευρώ. Το πρόγραμμα
χρηματοδότησης  αντιχαλαζικών
συστημάτων ορεινών κοινοτήτων
θα ανακοινωθεί επίσημα τον Νο-
έμβριο. Η απόφαση έχει ως στό-

χο την ελαχιστοποίηση των ζη-
μιών και των δαπανών πολλών
εκατομμυρίων από χαλαζόπτω-
ση, κυρίως δε στις ορεινές κοινό-
τητες. Εκεί θα εφαρμοστεί σε
πρώτο στάδιο το αντιχαλαζικό
σύστημα και στην συνέχεια θα
εξεταστεί κατά πόσο μπορεί να
προσαρμοστεί σε καλλιέργειες
διαφορετικού τύπου που καλ-
λιεργούνται στις υπόλοιπες πε-
ριοχές.

Δύο εκατ. για αντιχαλαζικά

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Μεγάλη αλλαγή για τα φορολογικά
του κράτους ανακοινώθηκε την
περασμένη Τετάρτη. Ο λόγος για
την υποχρεωτική υποβολή φορο-
λογικής δήλωσης από όλους όσοι
έχουν εισόδημα και όχι μόνο από
όσους έχουν εισόδημα πάνω από
τις 19.500 ευρώ τον χρόνο που
ήταν μέχρι και σήμερα το αφορο-

λόγητο όριο. Ο Υπουργός Οικονο-
μικών είχε ανακοινώσει από τον
περασμένο Οκτώβριο κατά την πα-
ρουσίαση του Προϋπολογισμού
του 2019 πως αναμενόταν μία τέ-
τοια εξέλιξη. Μετά από ένα χρόνο,
λίγες ημέρες μετά την κατάθεση
του Προϋπολογισμού του 2020 στη
Βουλή, εγκρίθηκε τροποποιητικό
νομοσχέδιο με απώτερο σκοπό την
ενίσχυση της φοροεισπρακτικής
ικανότητας του κράτους. Σύμφωνα
με τα όσα συμφωνήθηκαν, άλλη

πρόνοια αφορά την υποχρέωση
από το σύνολο σχεδόν των επιχει-
ρήσεων, όσων παράγουν υπηρεσίες
και προϊόντα, να δέχονται πληρωμή
με κάρτα. Δεν θα είναι υποχρέωση
του καταναλωτή να πληρώνει με
κάρτα, αλλά αυτό το μέτρο εικάζεται
πως θα ενθαρρύνει τις ηλεκτρονικές
πληρωμές και θα ενισχύσει τον φο-
ρολογικό έλεγχο. Τρίτον, θα εισαχ-
θεί πρόνοια που ευθυγραμμίζει μη
πληρωμή φόρου εισοδήματος με
τη μη πληρωμή ΦΠΑ. 

Άλλες φορολογικές εξελίξεις
Εκτός από όλα τα παραπάνω,

όμως, υπάρχουν και άλλες φορο-
λογικές εξελίξεις. Αυτές αφορούν
νέες ρυθμίσεις στα τέλη κυκλοφο-
ρίας για μηχανοκίνητα οχήματα
που εγγράφονται για πρώτη φορά
στη Δημοκρατία, καθώς και κατάρ-
γηση των φόρων κατανάλωσης
όλων των οχημάτων. Η απώλεια
από την κατάργηση των φόρων
κατανάλωσης αντισταθμίζεται με-
ρικώς από την αναθεώρηση των
τελών κυκλοφορίας, το Υπουργείο
θεωρεί πως ενισχύει την περιβαλ-
λοντική πολιτική της κυβέρνησης,
χωρίς να αυξάνει δυσανάλογα το
φορολογικό βάρος. Ακόμα, εντός
του 2019 εναρμονίσθηκε το εθνικό
δίκαιο της Κύπρου με την Ευρω-
παϊκή Οδηγία, γνωστή και ως ATA-
DI, όπου εφαρμόζονται κανόνες
κατά πρακτικών φοροαποφυγής
που έχουν άμεση επίπτωση στη
λειτουργία της εσωτερικής αγοράς.
Οι κυριότερες πρόνοιες κατά το
Υπουργείο, αφορούν εισαγωγή κα-
νόνα περιορισμού των τόκων, κα-
θώς και κανόνες για τις ελεγχόμενες
αλλοδαπές εταιρείες και υπολογι-

σμός του εισοδήματος αλλοδαπών
εταιρειών, και γενικό κανόνα απα-
γόρευσης των καταχρήσεων. Εντός
του 2020 αναμένεται να νομοθε-
τηθούν οι πρόνοιες της αναθεω-
ρημένης υπό αναφορά οδηγίας,
γνωστής και ως ATADII. 

Κίνητρα στο 2020
Στο πλαίσιο της φορολογικής

πολιτικής και στη βάση των δημο-
σιονομικών περιθωρίων, το Υπουρ-
γείο θα προωθήσει μέσα στο 2020
νέα φορολογικά κίνητρα. Όπως τα
ορίζει, πρώτον είναι η αύξηση της
έκπτωσης για συνεισφορές προ-
σώπων σε συνταξιοδοτικά και
ασφαλιστικά ταμεία στο 20%, δη-
λαδή από 1/6 σε 1/5 του ετήσιου
μισθού, με την υποβολή των φο-
ρολογικών δηλώσεων του 2019.
Δεύτερον, είναι η μεταρρύθμιση
του περί Χαρτοσήμων Νόμου, με
στόχο την απλοποίηση και τη στό-
χευση σε συγκεκριμένους τομείς
της οικονομίας καθώς και σε συμ-
βάσεις σε άλλους τομείς, για συμ-
βόλαια αξίας πάνω από 50 χιλ. ευρώ,
θα προβλέπεται επίσης και η ηλε-
κτρονική χαρτοσήμανση των εγ-
γράφων. Τρίτον, εντός του 2020
αναμένεται επίσης, η έναρξη υλο-
ποίησης της σημαντικής επένδυσης
που αφορά στο νέο μηχανογραφικό
σύστημα του Τμήματος Φορολο-
γίας, ενώ θα τεθεί σε δημόσιο διά-
λογο το πλαίσιο για μια «Πράσινη»
φορολογική μεταρρύθμιση. Τέταρ-
τον, θα προωθηθεί ο εκσυγχρονι-
σμός της διαδικασίας αναγνώρισης
και ελέγχου των φιλανθρωπικών
ιδρυμάτων, τα οποία θα ονομάζον-
ται πλέον ως Ιδιωτικοί Οργανισμοί
Κοινής Ωφελείας. Το ΥΠΟΙΚ ανα-

μένει πως το νέο νομοθετικό πλαί-
σιο θα βοηθήσει ώστε να υπάρχουν
ενιαίες, ομοιόμορφες, ξεκάθαρες
και διαφανείς διαδικασίες πιστο-
ποίησης φιλανθρωπικών ιδρυμάτων
και θα παρέχει την ευχέρεια στις
αρμόδιες αρχές να ασκούν αποτε-
λεσματικό και συστηματικό έλεγχο
στους εγκεκριμένους οργανισμούς
κοινής ωφελείας ώστε να διαπι-
στώνεται εάν λειτουργούν βάσει
των αποδεκτών πλαισίων. Τέλος,
αξίζει να σημειωθεί πως το μέτρο
της υποχρεωτικής υποβολής φο-
ρολογικής δήλωσης αλλά και το
μέτρο της υποχρεωτικής αποδοχής
ηλεκτρονικών πληρωμών θα γίνει
μέσα στο 2020.

Οι καινούργιες συμφωνίες
Εντός του 2019 έγιναν και συμ-

φωνίες αποφυγής διπλής φορολο-
γίας. Υπεγράφη μια νέα συμφωνία
με τη δημοκρατία του Καζακστάν
και ένα νέο τροποιητικό πρωτό-
κολλο με το Ηνωμένο Βασίλειο της
Μεγάλης Βρετανίας και της Βορείου
Ιρλανδίας. Περαιτέρω, τέθηκαν σε
ισχύ οι συμβάσεις με την Ανδόρα,
με την Σαουδική Αραβία και με το
Ηνωμένο Βασίλειο της Μεγάλης
Βρετανίας και της Βορείου Ιρλαν-
δίας. 

Πρόσθετα, συνομολογήθηκαν
τρεις νέες συμφωνίες, με την Αρα-
βική Δημοκρατία της Αιγύπτου, με
την Ολλανδία και με την Ιορδανία,
καθώς και δύο νέα τροποιητικά
πρωτόκολλα με την Ελβετική συ-
νομοσπονδία και την Ομοσπον-
διακή Δημοκρατία της Γερμανίας.
Όπως αναφέρει το Υπουργείο, οι
υπογραφές αναμένονται να λάβουν
χώρα εντός του 2020.

Η φορολογική πολιτική για το 2019 - 2020
Μεγάλη αλλαγή η υποχρεωτική υποβολή φορολογικής δήλωσης από όλους τους πολίτες που έχουν εισοδήματα

Εντός του 2019 έγιναν και αρκετές συμφωνίες αποφυγής διπλής φορολογίας.

Όπως είχε καταγράψει η Οικονομι-
κή «Κ» από αρχές Σεπτεμβρίου, θα
εφαρμοστεί ο θεσμός της φορολο-
ταρίας στην Κύπρο, όπως εφαρμό-
ζεται και στην Ελλάδα. Επί της ου-
σίας, προβλέπεται η απόδοση ηλε-
κτρονικών λαχνών σε όσους έχουν
πραγματοποιήσει πληρωμές με
πλαστικό χρήμα ή με άλλα ηλε-
κτρονικά μέσα και έπειτα μέσω
κλήρωσης θα απονέμονται χρημα-
τικά έπαθλα 1.000 ευρώ σε τυχε-
ρούς φορολογούμενους πολίτες
μία φορά το μήνα.Η λοταρία θα ει-
σαχθεί, σύμφωνα με το ΥΠΟΙΚ, ως

μέτρο βελτίωσης της συμμόρφω-
σης των φορολογουμένων και θα
αποτελέσει κίνητρο προς τους πο-
λίτες για να χρησιμοποιούν την πι-
στωτική τους κάρτα στις συναλλα-
γές τους. Το χρηματικό έπαθλο θα
πιστώνεται στον τραπεζικό λογα-
ριασμό που θα έχει δηλώσει ο κά-
θε φορολογούμενος για το σκοπό
αυτό στο περιβάλλον TAXISnet. Για
συμμετοχή σε οποιαδήποτε από
τις κληρώσεις του προγράμματος,
θα πρέπει απλώς ο πολίτης να έχει
προχωρήσει σε μία συναλλαγή με
την κάρτα του.

Εισάγεται ελληνικό σύστημα στην Κύπρο
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Η αύξηση της έκπτωσης
για συνεισφορές προ-
σώπων σε συνταξιοδο-
τικά και ασφαλιστικά 
ταμεία στο 20%, δηλα-
δή από 1/6 σε 1/5 του
ετήσιου μισθού, με την
υποβολή των φορολογι-
κών δηλώσεων του
2019 είναι ένα από 
τα μέτρα.



6 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Ε Π Ι Χ Ε Ι Ρ Η Σ Ε Ι Σ Κυριακή 27 Οκτωβρίου 2019

Τεχνολογία εναντίον απελπισίας 
Α Ρ Θ Ρ Ο / Του ΘΟΔΩΡΗ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΥ

Συνέντευξη στη ΜΑΡΙΑ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Εξοικονόμηση χρόνου και κόστους
στις διαδικασίες δημιουργίας ενός
έργου υπόσχεται η εταιρεία Para-
metricos.  Πρόκειται για μια κυ-
πριακή start up, την οποία δημι-
ούργησαν τρία νέα παιδιά που πριν
από περίπου ένα χρόνο έβαλαν κά-
τω την ιδέα τους και την μετέτρε-
ψαν σε βάση για την δημιουργία
της διαδικτυακής πλατφόρμας STU-
DIO. Η πλατφόρμα δεν απευθύνεται
στην λιανική αγορά αλλά σε αρχι-
τεκτονικά γραφεία και θα είναι
σύντομα έτοιμη για εμπορική αξιο-
ποίηση. Σε συνέντευξή του στην
«Κ» ο ιδρυτής της εταιρείας και αρ-
χιτέκτονας μηχανικός Μάριος Μέσ-
σιος, αναφέρει ότι η πλατφόρμα
στοχεύει στο να φέρει πιο κοντά
τα έξυπνα σπίτια και τις έξυπνες
πόλεις στην Κύπρο. Όλα αυτά σε
ένα όχι και τόσο φιλικό περιβάλλον
για ανάπτυξη νεοφυών επιχειρή-
σεων αφού οι πρωτοβουλίες στή-
ριξής τους προέρχονται κυρίως
από τον ιδιωτικό τομέα. 
-Πώς ξεκίνησε η εταιρεία Para-
metricos; 

-Πρόκειται για μια νεοφυή εται-
ρεία η οποία δημιουργήθηκε για
να μπορεί ο αρχιτέκτονας, οπου-
δήποτε στον κόσμο, να παίρνει
γρήγορες και αποτελεσματικές απο-
φάσεις, χρησιμοποιώντας τα απα-
ραίτητα και σωστά για αυτούς δε-
δομένα, για ένα πιο λειτουργικό
και προσιτό σε όλους αποτέλεσμα.
Είμαστε μια ομάδα τριών νέων επι-
χειρηματιών και στόχος μας είναι
να ενδυναμώσουμε τη διαδικασία
της λήψης αποφάσεων κατά το
σχεδιασμό, την κατασκευή ακόμα
και συντήρηση ενός έργου έτσι
ώστε να δημιουργηθεί ένα πιο ισχυ-
ρό και βιώσιμο δομημένο περιβάλ-
λον. Η ιδέα αναπτύχθηκε κατά τη
διάρκεια των σπουδών μου στο Po-
litecnico di Milano ως MSc.  Ως αρ-
χιτέκτονας Μηχανικός και με την
εμπειρία μου στα προγράμματα
αρχιτεκτονικής, ανέπτυξα την ιδέα
της δημιουργίας μιας εταιρείας με
στόχο τη βελτίωση της ανταλλαγής
δεδομένων και απεικόνιση κτιρίων,
πολιτικών υποδομών και κατα-
σκευών για ένα πιο σύγχρονο οι-
κοδομικό περιβάλλον λαμβάνοντας
ως πυρήνα αποφάσεων, δεδομένα
από τον περιβάλλοντα χώρο. Την
ιδέα στήριξε ο οικονομολόγος,  COO
και Co-Founder της εταιρείας, Άν-
νινος Λοίζου, ο οποίος από την
αρχή πίστεψε στην ανάγκη της δη-

μιουργίας ‘έξυπνων πόλεων’ μέσα
από τον μετασχηματισμό του τομέα
της οικοδομικής βιομηχανίας και
έτσι τον Απρίλιο του 2018 δημι-
ουργήσαμε το Parametricos. Την
ομάδα μας ήρθε να συμπληρώσει
ο προγραμματιστής μας, Harry Col-
lin, o οποίος σε ηλικία μόλις 19
ετών παρείχε υπηρεσίες στον τομέα
του προγραμματισμού. Οι τρεις
μας θέσαμε ως όραμά μας, να βελ-
τιώσουμε τη συνεργασία των επαγ-
γελματιών που συμμετέχουν στη
μελέτη, το σχεδιασμό, την κατα-
σκευή, τη δόμηση και την ιδιοκτη-
σία ενός κατασκευαστικού έργου
για καλύτερες συνθήκες λειτουργίας
και ανάπτυξης της οικοδομικής και
κατασκευαστικής βιομηχανίας.
-Τι καινούργιο προσθέτει στην
αγορά η Parametricos; 

-Θέλαμε να δημιουργήσουμε

μια διαδικτυακή πλατφόρμαη οποία
θα δώσει ελευθερία στον αγοραστή
να σχεδιάσει το δικό του κτίριο
online, με την βοήθεια δεδομένων
από χάρτες. Δημιουργήσαμε ένα
πρώτο μοντέλο το οποίο παρου-
σιάσαμε σε μια εκδήλωση που εί-
χαμε οργανώσει τον Σεπτέμβριο
του 2018. Η ιδέα όμως έκανε στρο-
φή και τελειοποιήθηκε κατά τη
διάρκεια της φοίτησής μας στο Fo-
under Institute Berlin Accelerator
Program στην Γερμανία, τον Γε-
νάρη του 2019. Εκεί ερευνήσαμε
και συνειδητοποιήσαμε τις πραγ-
ματικές αδυναμίες της βιομηχανίας,
και τον τρόπο με τον οποίο η πλατ-
φόρμα STUDIO του Parametricos
θα μπορούσε να φέρει μια καινο-
τομία στο χώρο. Με έμφαση να
βελτιώσει τη ροή εργασίας του
επαγγελματία, σε όλες τις φάσεις
του κύκλου ζωής ενός έργου, από
το σχεδιασμό έως και την κατεδά-

φισή του. Με την αναβαθμισμένη
εκδοχή της πλατφόρμας το Para-
metricos διακρίθηκε δεύτερο στον
διαγωνισμό Startup World Cup
Greece & Cyprus 2019.

Ο κύριος στόχος του STUDIO εί-
ναι να αυξήσει την παραγωγικότητα
και να βελτιώσει τη ροή εργασίας
των επαγγελματιών του κλάδου της
AEC (Architecture, Engineering,
Construction), εισάγοντας μια πλατ-
φόρμα Cloud BIM + GIS Asset Ma-
nagement. Αυτό το εργαλείο καλύ-
πτει ολόκληρο το φάσμα του κύκλου
ζωής ενός έργου, από τις αρχικές
φάσεις σχεδιασμού μέχρι την κα-
τασκευή και τη διαχείριση εγκα-
ταστάσεων. Το STUDIO στον αρ-
χιτέκτονα, το μηχανικό και όλους
τους ενδιαφερόμενους φορείς να
έχουν πρόσβαση στην πλατφόρμα
για την ασφαλή αποθήκευση εγ-
γράφων και άλλων περιουσιακών
στοιχείων, να απεικονίσουν το έργο
σε 3D και όλα τα στοιχεία του σε
χάρτες με GIS για να συνεργάζονται
στο έργο απρόσκοπτα με αποτέλε-
σμα να γίνονται ταχύτερες, καλύ-
τερες και πιο ενημερωμένες απο-
φάσεις γεωπολιτικών έργων. Το
STUDIO μειώνει, κατά τη διάρκεια
όλων των φάσεων κατασκευής ενός
κτιρίου, τον χρόνο που χάνεται στις
στατικές αναπαραστάσεις του έρ-
γου, στις δαπανηρές λανθασμένες
επικοινωνίες μεταξύ των ομάδων
και το μη συνυπολογισμό του πε-
ριβάλλοντος που περιβάλλει ένα
έργο όταν σχεδιάζεται και κατα-
σκευάζεται ένα έργο. Το χρονοδιά-
γραμμα ανάπτυξης του STUDIO πε-
ριλαμβάνει πτυχές που βρίσκονται
σε όλες τις διαστάσεις του BIM (BIM
3D-D7). Το όραμά μας είναι να με-
τατρέψουμε ψηφιακά τον κλάδο
της οικοδομικής βιομηχανίας παγ-
κοσμίως μεταφέροντας όλο το φόρ-
το εργασίας που επηρεάζει άμεσα
τους φορείς του έργου και τους στό-
χους τους στο Cloud.
-Σε ποιο κοινό στοχεύει η πλατ-
φόρμα STUDIO σας; 

-Κυρίως στοχεύουμε σε μικρο-
μεσαία αρχιτεκτονικά γραφεία που
ψάχνουν για καινοτόμους τρόπους
να βελτιώσουν τον τρόπο με τον
οποίο λειτουργούν. Τους προσφέ-
ρουμε ένα απλό και κλιμακωτό μον-
τέλο συνδρομής (SaaS), ανάλογα
με το μέγεθος της ομάδας τους και
τον αποθηκευτικό χώρο που επι-
θυμούν να έχουν (Cloud Storage).
Ως στρατηγική μάρκετινγκ μας ση-
μαντικό είναι να αναφέρουμε την
προσωπική σχέση που χτίζουμε

με τους πρώτους χρήστες του Stu-
dio αλλά και την εμβέλεια που θέ-
λουμε το STUDIO να πάρει στο παγ-
κόσμιο τομέα του BIM (Building
Information Modeling). 
-Πότε θα είστε έτοιμοι για εμ-
πορική αξιοποίηση της πλατ-
φόρμας σας;

-Από πλευράς τεχνολογικής ανά-
πτυξης το Parametricos είναι δια-
θέσιμο online, με αρχικούς πιλο-
τικούς πελάτες/χρήστες που βρί-
σκονται σε διάφορες ευρωπαϊκές
πόλεις. Βάσει των πρώτων σχολίων
που λαμβάνουμε από τους χρήστες
μας βελτιώνουμε την εμπειρία χρή-
σης της πλατφόρμας και την προ-
ετοιμάζουμε για εμπορική αξιοποί-
ηση.   
-Γίνεται πολύς λόγος για την με-
τατροπή των πόλεων σε έξυπνες
πόλεις. Ποιο ρόλο θα διαδραμα-
τίσει η χρήση της Parametricos
σε αυτή την εξέλιξη; Βλέπετε
να γίνονται αρκετά βήματα προς
αυτή την κατεύθυνση;

-Το Parametricos βρίσκεται στο
επίκεντρο των Έξυπνων Πόλεων
με το STUDIO να προσφέρει την
ευκαιρία στους επαγγελματίες να
συνεισφέρουν με τον δικό τους
τρόπο στην ψηφιοποίηση όλων

των αρχείων ενός κτιρίου, σε μια
ασφαλή αλλά και προσβάσιμη πλατ-
φόρμα στο διαδίκτυο. 

Η μετατροπή των πόλεων σε
έξυπνες πόλεις είναι μια εφικτή
ιδέα η οποία μπορεί να φέρει για
πρώτη φορά μετά από πολλά χρόνια
αδράνειας, ανθρώπους από όλους
τους τομείς, για να χτίσουν μαζί
ένα καλύτερο μέλλον για τις πόλεις
και το περιβάλλον. Όλα αυτά είναι
πιθανά με την εφεύρεση του GPS
και GIS, στην δεκαετία του 1970,
όπου πάρα πολύς κόσμος παίρνει
ως δεδομένο, λόγω της καθημερινής
του χρήσης. Άρα η εφαρμογή των
έξυπνων πόλεων, δεν πρέπει να
αποτελεί έκπληξη, αλλά πιστεύω
είναι η φυσική εξέλιξη στην κα-
τάλληλη στιγμή. Για να υπάρχει
ουσιαστική βελτίωση προς τις έξυ-
πνες πόλεις, πρέπει να υπάρξει συ-
νεργασία από τρεις διαφορετικούς
πυλώνες, τον ιδιωτικό τομέα, το
δημόσιο και τον ακαδημαϊκό. Έχου-
με ήδη επικοινωνήσει με εταιρείες
του ιδιωτικού και ακαδημαϊκού το-
μέα καθώς και με το Τμήμα Κτη-
ματολογίου στην Κύπρο, του οποίου
δεδομένα έχουμε χρησιμοποιήσει
στο παρελθόν, και μπορούμε με
ευκολία να πούμε ότι είναι ένα από

τα πιο αναβαθμισμένα τμήματα
της Κυπριακής κυβέρνησης.  

Το περιβάλλον στην Κύπρο
-Υπάρχουν κίνητρα και εύφορο
έδαφος για ανάπτυξη start-up
εταιρειών στην Κύπρο; Θεωρείτε
ότι υπάρχουν περιθώρια βελ-
τίωσης;

-Το έδαφος για ανάπτυξη start-
up εταιρειών στην Κύπρο χρειάζε-
ται συστηματική αναβάθμιση, σε
όλους τους τομείς. Αξίζει όμως να
σημειωθεί ότι τα τελευταία χρόνια,
αν θα το προσδιόριζα, θα έλεγα το
2016, έχουν σημειωθεί σημαντικές
βελτιώσεις από τον ιδιωτικό τομέα,
και πιο αξιοσημείωτα από οργανι-
σμούς όπως το ΙδΕΚ.(Το Ίδρυμα
Έρευνας και Καινοτομίας (ΙδΕΚ)
αποτελεί τον εθνικό φορέα, αρμόδιο
για την υποστήριξη και προώθηση
της έρευνας, της τεχνολογικής ανά-
πτυξης και της καινοτομίας στην
Κύπρο.Αναμένουμε τα καλύτερα
να έρθουν σύντομα.
-Βλέπετε όμως το μέλλον της
εταιρείας σας στην Κύπρο;

-Η Κύπρος μπορεί να προσφέρει
μια αρκετά καλή βάση για μια νε-
οφυή εταιρεία και θα το συνιστούσα
στον οποιοδήποτε θα ήθελε να ξε-
κινήσει κάτι καινοτόμο για τα αρ-
χικά στάδια. Καθώς όμως οι ανάγκες
της εταιρείας μας αυξάνονται, ανα-
ζητούμε κάτι περισσότερο και σε
μεγαλύτερη εμβέλειά όσον αφορά
υπαλλήλους, πελάτες και πιθανές
μελλοντικές συνεργασίες, συγκε-
κριμένα για τον τομέα μας της αρ-
χιτεκτονικής και της κατασκευα-
στικής. Στην προσπάθειά μας να
αναβαθμίσουμε και να συμμετά-
σχουμε στο οικοσύστημα των Star-
tup στην Κύπρο, διοργανώνουμε
μια εκδήλωση, με όνομα Architec-
tonic, με θέμα την καινοτομία για
τις μελλοντικές μας πόλεις.

Κυπριακή start-up
φέρνει πιο κοντά 
τις έξυπνες πόλεις
Ψηφιοποίηση των διαδικασιών και μεταφορά 
δεδομένων στο Cloud εισηγείται η Parametricos

������

Η πλατφόρμα STUDIO
μειώνει τον χρόνο κατα-
σκευής του κτηρίου ελα-
χιστοποιώντας τον χρό-
νο που χάνεται στις στα-
τικές αναπαραστάσεις
του έργου και τις δαπα-
νηρές λανθασμένες επι-
κοινωνίες μεταξύ των
ομάδων.

Η ιδέα γεννήθηκε κατά τη διάρκεια των σπουδών του Μάριου Μέσσιου στο Politecnico di Milano, και είχε στόχο τη βελ-
τίωση της ανταλλαγής δεδομένων για ένα σύγχρονο οικοδομικό περιβάλλον. Την ιδέα στήριξε ο Άννινος Λοΐζου (συνι-
δρυτής)και έτσι τον Απρίλιο του 2018 γεννήθηκε η εταιρεία Parametricos. Τον Νοέμβριο η νεοφυής κυπριακή εταιρεία
θα συμμετάσχει στο κορυφαίο τεχνολογικό συνέδριο Web Summit στη Λισαβόνα. 

Αν κρίνετε ότι ο κόσμος πάει κατά
διαόλου, αν πιστεύετε ότι η κλιμα-
τική αλλαγή θα τινάξει τον πολιτισμό
μας στον αέρα και ότι τα παιδιά μας
στο τέλος του αιώνα θα αναγκάζον-
ται να επιβιώνουν με το ζόρι σε
έναν αφιλόξενο κόσμο, πιθανότατα
έχετε δίκιο. Αν, δε, είστε από αυτούς
που ταυτόχρονα λαχταράνε να ακού-
σουν ή να διαβάσουν κάτι που θα
τους κάνει να ελπίζουν, αυτό το άρ-
θρο είναι για εσάς. 

Υπάρχουν δύο τεχνολογικές εξε-
λίξεις, που σε λίγες δεκαετίες ενδέ-
χεται να λύσουν πολλά και σημαν-
τικά προβλήματα με τρόπο σχεδόν
μαγικό: οι κβαντικοί υπολογιστές
και η παραγωγή ενέργειας από πυ-
ρηνική σύντηξη. 

Προχθές, το περιοδικό Nature
δημοσίευσε το άρθρο των ερευνη-
τών της Google στο οποίο περιγρά-
φουν πώς έφτιαξαν έναν κβαντικό
υπολογιστή που λειτουργεί, επιτυγ-
χάνοντας για πρώτη φορά την επο-
νομαζόμενη «quantum supremacy»,
να ολοκληρώσει δηλαδή έναν υπο-

λογισμό που ένας κλασικός υπολο-
γιστής δεν μπορεί να κάνει σε εύλογο
χρονικό διάστημα. Τώρα, το θέμα
αυτό είναι εξαιρετικά πολύπλοκο.
Οι κβαντικοί υπολογιστές είναι εν-
τελώς διαφορετικοί από τους κλα-
σικούς υπολογιστές. Δεν θα είναι
εργαλεία σαν τα λάπτοπ και τα κι-
νητά μας τηλέφωνα, καθώς θα μπο-
ρούν να κάνουν πολύ συγκεκριμένα
πράγματα, αλλά πολύ σημαντικά
πράγματα. 

Συγκεκριμένες εφαρμογές στη
φαρμακευτική χημεία, στη χημεία
υλικών ή στην τεχνητή νοημοσύνη
που σήμερα είναι εξαιρετικά χρο-
νοβόρες ή και αδύνατες, θα μπορούν
να είναι εφικτές με τέτοιους υπο-
λογιστές. Κάποτε. Κανείς δεν ξέρει
πότε η τεχνολογία αυτή θα είναι
έτοιμη. Μπορεί κάποιος να φαντα-
στεί το 2040 να σχεδιάζονται με τέ-
τοιους υπολογιστές καινούργια φάρ-
μακα για την καταπολέμηση ασθε-
νειών και καινούργιες μπαταρίες
που επιτρέπουν στα αυτοκίνητα να
κινούνται χωρίς φόρτιση για μήνες.

Αλλά μπορεί να χρειαστεί να φτάσει
στο 2080.

Η άλλη τεχνολογική έκρηξη στην
οποία πολλοί προσβλέπουν είναι η
κατασκευή νέων πυρηνικών αντι-
δραστήρων για την παραγωγή ενέρ-
γειας. Αλλά όχι αντιδραστήρων από
αυτούς που υπάρχουν σήμερα που

έχουν, για να το πω κομψά, κάποια
μειονεκτήματα, αλλά εντελώς άλλου
τύπου, που θα παράγουν ενέργεια
μέσω ελεγχόμενης θερμοπυρηνικής
σύντηξης. Η πυρηνική σύντηξη
είναι η πηγή ενέργειας του ήλιου.
Πρόκειται για τη σχεδόν τέλεια
πηγή ενέργειας, δυνητικά εξαιρετικά
αποδοτική και σχεδόν εντελώς κα-
θαρή. 

Το πρόβλημα: Ακόμη δεν έχει
κατασκευαστεί αντιδραστήρας που
να παράγει με αυτόν τον τρόπο πε-
ρισσότερη ενέργεια από όση κατα-
ναλώνει. Ενας καινούργιος πειρα-
ματικός αντιδραστήρας που κατα-
σκευάζεται στη Γαλλία στο πλαίσιο
ενός διεθνούς ερευνητικού προ-
γράμματος αναμένεται να αρχίσει
τις πειραματικές δοκιμές το 2025.
Πολλοί υπολογίζουν ότι μπορεί να
χρειαστούν άλλα είκοσι χρόνια για
να ξεπεραστούν οι πολλές τεχνικές
δυσκολίες σε αυτόν τον τομέα. Αλλοι
φοβούνται ότι θα χρειαστεί περισ-
σότερο. 

Φανταστείτε όμως ότι ξεπερνι-

ούνται, και ότι φτάνουμε το 2060
με σχεδόν απεριόριστη παραγωγή
καθαρής ενέργειας που αποθηκεύε-
ται σε εκπληκτικές μπαταρίες και
δεν εκλύει τίποτε βλαβερό στην
ατμόσφαιρα. Είναι ένα όραμα που
μπορεί να κάνει τον απελπισμένο
κάτοικο του πλανήτη Γη το 2019
να νιώσει λίγο καλύτερα. Βεβαίως,
παραμένει το ερώτημα πώς θα αν-
τέξουμε μέχρι τότε, κι εδώ έρχεται
η χρησιμότητα της κάθε Γκρέτα
Τούνμπεργκ. 

Τέτοιες επαναστατικές λύσεις,
για να έρθουν, αν έρθουν, θα χρει-
αστούν λεφτά, χρόνο, αλλά και την
επιτακτική αίσθηση ότι αποτελούν
προτεραιότητα. Επιπλέον, μέχρι να
ολοκληρωθούν, οι συνέπειες της
κλιματικής αλλαγής θα συσσωρεύον-
ται, οι πλημμύρες θα γίνονται πιο
έντονες, οι πυρκαγιές χειρότερες,
οι καύσωνες συχνότεροι. Μέχρι να
φτιαχτούν τα κβαντικά κομπιούτερ
και να αρχίσουν να ζουπιούνται τα
υδρογόνα στα Τόκαμακ, μεγάλες
περιοχές του πλανήτη θα έχουν αρ-

χίσει να μετατρέπονται σε ακατοί-
κητες, και οι άνθρωποι που ζούσαν
εκεί θα ψάχνουν να ζήσουν αλλού. 

Η χρησιμότητα των ακτιβιστών
δεν είναι να προτείνουν λύσεις σε
αυτό το πρόβλημα –οι περισσότερες
λύσεις που προτείνουν, άλλωστε,
δεν είναι ρεαλιστικές από διάφορες
απόψεις–, αλλά να κρατάνε το πρό-
βλημα ζωντανό στη δημόσια συζή-
τηση, φωτεινό στο προσκήνιο του
μυαλού όλων, να μας κρατάνε ξύ-
πνιους και σε εγρήγορση, ώστε να
μετριάζουμε τη βλάβη όσο γίνεται,
να πιέζουμε για να ληφθούν τα ανε-
παρκή ημίμετρα που έχουμε δια-
θέσιμα σήμερα χωρίς καθυστέρηση,
ώστε να δώσουμε χρόνο στους πολύ
έξυπνους ανθρώπους που ετοιμά-
ζουν τις μεγάλες λύσεις για να δου-
λέψουν, να τα φτιάξουν και, τελικά,
να μας σώσουν όλους. 

Αν, δεν φτιάξουν, εν τω μεταξύ,
και τίποτε μοχθηρές τεχνητές νοη-
μοσύνες που θα μας υποδουλώσουν
όλους και τελειώσει η ιστορία με
εντελώς διαφορετικό τρόπο...

������

Τέτοιες επαναστατικές
λύσεις, για να έρθουν,
αν έρθουν, θα χρει-
αστούν λεφτά, χρόνο,
αλλά και την επιτακτική
αίσθηση ότι αποτελούν
προτεραιότητα. Επιπλέ-
ον, μέχρι να ολοκληρω-
θούν, οι συνέπειες της
κλιματικής αλλαγής θα
συσσωρεύονται.

-Web Summit στη Λισαβόνα. Υπάρ-
χουν ευκαιρίες για start-up εταιρείες
σε τέτοιες διοργανώσεις και ποιες
οι συμβουλές σας για άλλες start-
ups;
-Αδιαμφισβήτητα σε διοργανώ-
σεις τέτοιας εμβέλειας προσφέ-
ρονται πολλές ευκαιρίες για νεα-
ρές εταιρείες start-up, με την
προϋπόθεση όμως ότι και οι
start-upers θα κυνηγήσουν τις

πιθανότητες για να πετύχουν τον
στόχο τους. Στην περίπτωση του
Web Summit μια εταιρεία μπορεί
να δικτυωθεί ή να κλείσει συμ-
φωνίες μέσω της διαθέσιμης κι-
νητής εφαρμογής του συνεδρί-
ου. Είναι επίσης σημαντικό η
start-up να μπορεί να προσφέρει
κάτι σε οπτικό επίπεδο στο κοινό
και στους ενδιαφερόμενους
οπτικά.

Η συμμετοχή στο Web Summit
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Ενα βήμα

 Οι δημόσιες συμβάσεις 

Της ΔΗΜΗΤΡΑΣ ΜΑΝΙΦΑΒΑ 

Με αργό ρυθμό
οι μεταρρυθμίσεις
στην Ελλάδα όταν 
οι άλλοι τρέχουν
Κατά 7 θέσεις υποχώρησε η χώρα
στην κατάταξη του Doing Business

Στην 4η θέση

Στην οικονομία

ΕΙΡΗΝΗ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ

Κάτω από τη βάση
η Ελλάδα στους στόχους
για τη βιώσιμη ανάπτυξη

Τις χαμηλότερες  
επιδόσεις έχει  
στο θέμα της ισότητας 
των φύλων  
και της εκπαίδευσης.
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 Αναμόρφωση πλαισίου

-

-

-
-
-

Της ΧΡΥΣΑΣ ΛΙΑΓΓΟΥ 

Βροχή αιτήσεων για επενδύσεις
στην πράσινη ενέργεια
Κατατέθηκαν 114 σχέδια για αιολικά και φωτοβολταϊκά πάρκα ισχύος 2.093 MW

Η αγορά αισιοδοξεί  
για την άρση  
των εμποδίων  
και την απλούστευση 
της διαδικασίας  
αδειοδότησης.

Στο υψηλότερο -
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ΔΗΜΗΤΡΑ ΜΑΝΙΦΑΒΑ 

Εφθασαν πέρυσι  
στο υψηλότερο σημείο 
των τελευταίων  
17 ετών.

Δαπάνες 2 δισ. για έρευνα και ανάπτυξη το 2018 Με την ευχή
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-
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-

-
-
-

ΔΗΜΗΤΡΑ ΜΑΝΙΦΑΒΑ

Την κατάργηση
ενδιάμεσων εκπτώσεων
ζητούν οι έμποροι 

Φέτος θα διαρκέσουν 
από την 1η Νοεμβρίου 
έως την Παρασκευή 
15 του μηνός. 

Αύξηση 8% -
-
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-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-
-

-
-
-

-
-
-

-
-

-
-

-

-
-
-

Κατά 8% αυξήθηκαν
στο επτάμηνο οι εξαγωγές
βιομηχανικών προϊόντων 

Ξεπέρασαν  
τα 8,7 δισ. ευρώ  
– Υψηλές προσδοκίες 
για το επόμενο  
τρίμηνο. 
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 Σε 332 ανέρχονται
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BLOOMBERG

Οι περισσότερες εται-
ρείες επέλεξαν για 
μετεγκατάσταση το 
Δουβλίνο, το Λουξεμ-
βούργο και το Παρίσι.

Αποχώρησαν
από τη Βρετανία
332 τράπεζες
ενόψει Βrexit
Συνέστησαν θυγατρικές ή μετέφεραν
δραστηριότητες σε άλλες χώρες της Ε.Ε. 

Από τη διενέργεια

Η οικονομία 
-

-
-

-

-

-
-
-

-

-

-

-

-

Η επιβράδυνση ξεκίνησε
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BLOOMBERG

Από το 2013  
τα εισοδήματα  
αυξάνονται, όμως  
η ενίσχυσή τους  
ευνοεί τους ευπόρους.

Μαγική εικόνα
η αύξηση
εισοδημάτων
επί Ντ. Τραμπ 
Ο πρόεδρος μιλάει για 7.000 δολάρια,  
αλλά η αρμόδια υπηρεσία για μόλις 1.400

Η Υπηρεσία 

Oι οικονομολόγοι 

-
-

-

-
-

-

-

-
-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

H Κριστίν Λαγκάρντ, 
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Την οικονομολόγο 
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Οι μεγάλες ανισότητες

Υπέρ των «πράσινων» ομολόγων η Λαγκάρντ 

Μετριοπαθή καθηγήτρια Οικονομικών στέλνει στην ΕΚΤ η Μέρκελ 

Υποστηρίζει πως η ΕΚΤ 
πρέπει να απομακρυν-
θεί από επενδύσεις  
που συντείνουν  
στην υπερθέρμανση. 

Η Ισαμπελ Σνάμπελ  
θα συμμετάσχει  
στο εκτελεστικό 
συμβούλιο της ΕΚΤ.

Ο Γερμανός -

Τα μέλη -
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-
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-
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Αλλάζουν στάση οι υπέρμαχοι της λιτότητας 
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Μέχρι 
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Μποϊκοτάζ
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Δύο αυτοκίνητα -
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Οικονομική ζημία
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Επί σειράν 
-

Α.
Ρ.

Αποφέρει σήμερα 
το 6%-8% της VW, 
όταν πριν από είκοσι 
χρόνια το ποσοστό 
αυτό έφτανε στο 20%.

Χειρότερα -
-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-
-

-

-

-

REUTERS

Μεγάλη μείωση κερδών
για Twitter το γ΄ τρίμηνο

Οι Κινέζοι καταναλωτές γυρίζουν
την πλάτη σε αμερικανικά προϊόντα

Το Golf δεν είναι πια το μπεστ σέλερ της VW

Ο εμπορικός πόλεμος έχει τονώσει στη χώρα τον οικονομικό πατριωτισμό

Η μεγάλη -

-

RE
U

TE
RS

Οι εταιρείες των ΗΠΑ 
φοβούνται πλέον 
το γενικευμένο 
μποϊκοτάζ 
στα προϊόντα τους 
στην κινεζική αγορά.

Αν και οι αυτοκινητοβιομηχανίες

Οι αεροπορικές 

-
-

-

-

-
-

-

-

-
-

-
-

-

-

-

-

-
-

ΒLΟΟΜΒΕRG

Πληρώνουν ακριβά
το ανθρακικό αποτύπωμα
οι αεροπορικές

Ρυθμιστικές αρχές 
εξετάζουν την επιβο-
λή υψηλότερων φόρων 
στον κλάδο για να περιο-
ρίσουν τους ρύπους. 



Real EstateReal Estate
ΚΥΡΙΑΚΗ 27 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ  2019

Α Ρ Θ Ρ Ο / Του ΑΝΔΡΕΑ Α. ΑΝΔΡΕΟΥ

Όταν στην άμμο κτίζεις παλάτια

Απόβαση funds
στην αγορά
ακινήτων
της Αθήνας
Επενδύσεις εκατ. σε Εξάρχεια, Καλλιθέα,
Πεδίον του Αρεως, Ακαδημία Πλάτωνος

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Συγκροτήματα κατοικιών, εμπορικά
κέντρα και σύγχρονα κτίρια γρα-
φείων αποτελούν τους τομείς στους
οποίους επικεντρώνονται αυτή την
περίοδο ξένοι και εγχώριοι όμιλοι,
οι οποίοι προχωρούν σε νέες ανα-
πτύξεις και επενδύσεις στην ελλη-
νική αγορά ακινήτων. Ενα από τα
πλέον χαρακτηριστικά παραδείγ-
ματα είναι το ισραηλινών συμφε-
ρόντων επενδυτικό fund Zoia, που
έχει επιλέξει να τοποθετηθεί στην

ελληνική αγορά κατοικίας. Σύμ-
φωνα με τον κ. Σάγκι Ρούμπιν, γε-
νικό διευθυντή του επενδυτικού
fund, μέχρι σήμερα έχουν αποκτη-
θεί πάνω από 35 κτίρια στο κέντρο
της Αθήνας, με βασική στόχευση
να δοθεί ζωή σε παλιά, άδεια και
εγκαταλελειμμένα κτίρια.

Οπως τόνισε ο κ. Ρούμπιν στο
πλαίσιο του 20ού Συνεδρίου Pro-
dexpo, «σε αντίθεση με άλλους
επενδυτές, εμείς επιδιώκουμε να
επιστρέψουμε τα κτίρια που απο-
κτούμε πίσω στους Αθηναίους και

εν γένει στους Ελληνες αγοραστές
ή ενοικιαστές, μέσω προσιτών προ-
τάσεων από πλευράς κόστους. Πι-
στεύουμε πολύ στις γειτονιές που
βρίσκονται στο κέντρο της Αθήνας,
όπως για παράδειγμα τα Εξάρχεια,
το Πεδίον του Αρεως, ή η Καλλιθέα,
όπου σήμερα ανακατασκευάζουμε
ένα κτίριο με στόχο να προσφέ-
ρουμε μικρής επιφάνειας διαμερί-
σματα σε ανθρώπους μεταξύ 20
και 40 ετών, που αναζητούν ακί-
νητο». Σύμφωνα με τον ίδιο, η Αθή-
να θα μετεξελιχθεί τα επόμενα χρό-
νια σε μια πόλη όπως η Μαδρίτη
ή το Βερολίνο, με επενδύσεις πολ-
λών εκατ. ευρώ.

Στον τομέα των ακινήτων εισο-
δήματος, μεγάλη είναι η κινητικό-
τητα το τελευταίο διάστημα από
διεθνείς επενδυτικούς ομίλους,
όπως για παράδειγμα η αμερικανική
Hines. Η εταιρεία «τρέχει» αυτή
την περίοδο αρκετά νέα έργα, με-
ταξύ των οποίων και ο εμπορικός
«πόλος» στην Ακαδημία Πλάτωνος,
στη συμβολή της Λένορμαν με τη
Λ. Κηφισού. Σύμφωνα με τον κ. Αν-
δρέα Καψάλη, διευθυντή της εται-
ρείας, τις επόμενες ημέρες αναμέ-
νεται να ξεκινήσουν οι εργασίες
για την κατασκευή των πρώτων
12.000 τ.μ., με ορίζοντα ολοκλή-
ρωσης την άνοιξη του 2020. Υπεν-
θυμίζεται ότι η Hines έχει αποφα-
σίσει να αναπτύξει εμπορικούς χώ-
ρους τύπου big-box, δηλαδή μεγά-
λες επιφάνειες καταστημάτων και
σχετικά μικρό αριθμό χρηστών/
ενοικιαστών, γεγονός που θα δια-
τηρήσει το κόστος κατασκευής χα-
μηλό, συγκριτικά με την αρχική

πρόθεση του προηγούμενου ιδιο-
κτήτη του ακινήτου, της Blackrock,
για την ανάπτυξη ενός συμβατικού
εμπορικού κέντρου. Σύμφωνα με
πληροφορίες, ο πρώτος μισθωτής
αναμένεται να είναι η αλυσίδα οι-
κιακού εξοπλισμού Leroy Merlin,
ενώ ενδιαφέρον έχει εκδηλώσει
και η αλυσίδα Lidl. Η Hines τοπο-
θετήθηκε πριν από λίγους μήνες
(Μάρτιος) και στην αγορά γραφεί-
ων, καθώς απέκτησε ένα κτίριο
στο ύψος της Ηρώδου Αττικού, με
κύριους μισθωτές πρεσβείες και
εταιρείες του χρηματοπιστωτικού
τομέα.

Την επισημοποίηση της εισόδου
της στην ελληνική αγορά έκανε
γνωστή στην Prodexpo και η Q
Real Estate Services, ένας χρημα-
τοοικονομικός φορέας με μετόχους
τον παγκόσμιο επενδυτικό κολοσσό
της Pimco (1,7 τρισ. δολάρια κε-
φάλαια υπό διαχείριση) και την
Qualco Group. Στόχος της νέας
εταιρείας είναι να αποκτήσει ση-
μαντική παρουσία στη διαχείριση

ακινήτων και χαρτοφυλακίων ακι-
νήτων από κόκκινα δάνεια, έχοντας
ως «εφόδιο» το υφιστάμενο χαρ-
τοφυλάκιο αξίας 10 δισ., που ήδη
διαχειρίζεται. Πάντως, όπως τόνισε
ο κ. Γιώργος Μαντζαβινάτος, διευ-
θύνων σύμβουλος της Q Real Estate
Services, η ελληνική αγορά ακινή-
των παραμένει «ρηχή», δηλαδή με
μικρό όγκο συναλλαγών και χωρίς
επαρκή αριθμό σύγχρονων ακινή-
των εισοδήματος, ωστόσο προσέ-
θεσε ότι διαθέτει μεγάλες δυνατό-
τητες ανάπτυξης. 

Με τη σειρά του, ο κ. Γιάννης
Δεληκανάκης, ιδρυτικός εταίρος
της Bluehouse, επισήμανε την
ανάγκη μεγάλης προσοχής ως προς
την επιλογή του κατάλληλου ση-
μείου για επενδύσεις στην αγορά
ακινήτων. Σύμφωνα με τον κ. Δε-
ληκανάκη, το «κλειδί» για επιτυ-
χημένες επενδύσεις στην Ελλάδα
είναι να έχουν θετική εμπειρία οι
αρχικοί χρήστες ενός ακινήτου,
ώστε να τη μεταφέρουν και στους
επόμενους.

Διαβάζω κάτι ρεπορτάζ για το πόση
αγωνία τραβούν κάποιοι developers
για το γεγονός ότι μετά τον περα-
σμένο Μάιο η ζήτηση για επενδύ-
σεις με απώτερο σκοπό τις πολιτο-
γραφήσεις είναι σπάνιο είδος και
είδος που βαίνει προς εξαφάνιση
και δεν ξέρω αν θα πρέπει να κλάψω
ή να γελάσω.

Κατ’ αρχήν, υιοθετώ την θέση
πως όταν ένα πάρτι είναι για μερι-
κούς, καλό είναι το after- party να
το περνάνε επίσης μόνοι τους.  Δεν
βλέπω το λόγο γιατί στις χαρές να
είναι μόνοι τους και στις λύπες να
χορεύουμε όλοι μαζί τον χορό του
Ζαλόγγου.  Και εξηγούμαι – όπως
δημόσια άλλωστε εξέφραζα την
άποψή μου επανειλημμένα από
εφαρμογής του προγράμματος –
πως:

Το πρόγραμμα πολιτογραφήσεων
μέσω επενδύσεων – με τα όποια
καλά του και τα όποια κακά του –
καλώς εφαρμόστηκε τη στιγμή που
εφαρμόστηκε.  Ήταν πράγματι μια
πολύ καλή ιδέα που έλκυσε ξένο
ενδιαφέρον, έφερε στην χώρα μας
φρέσκο χρήμα σε ύψος δισεκατομ-
μυρίων, συνέβαλε τα μέγιστα στην
επανεκκίνηση της αγοράς του real
estate και της οικονομίας η οποία
μάλιστα μέσα σε χρόνο ρεκόρ ανέ-
καμψε και μπήκε σε τροχιά ανά-
πτυξης.

Αυτό το πρόγραμμα λοιπόν ήταν
ένα εργαλείο και σαν ένα τέτοιο
εργαλείο έπρεπε να χρησιμοποιηθεί
για να μας πάρει στο επόμενο στάδιο
 ένα στάδιο το οποίο αφότου ξε-

λάσπωνε την οικονομία από εκεί

που ήταν καταβαραθρωμένη, θα
δημιουργούσε συνθήκες για πολυ-
διάστατη ανάπτυξη έτσι ώστε να
μην υπήρχε ετεροβαρής εξάρτηση
της οικονομίας από ένα ή το πολύ
δυο τομείς.

Αντί αυτού, κάποιοι αποφάσισαν
και το έκαναν είδος μόνιμης απα-
σχόλησης και το χαρακτήριζαν μον-
τέλο επιχειρηματικής ανάπτυξης.
Και δεν αναφέρομαι σε πολιτικούς,
αλλά σε αυτούς που έχουν την κύρια
ενασχόληση με το αντικείμενο.
Ωραίο μοντέλο: αγοράζω τη γη προς
€1.500 - €3.000 το δομήσιμο τε-
τραγωνικό μέτρο, κτίζω με άλλα
τόσα και πουλώ από €12.000 μέχρι
€22.000 το τετραγωνικό μέτρο.  Και
γιατί;  Επειδή το πρόγραμμα καθο-
ρίζει ελάχιστο ποσό επένδυσης για
να μπορεί ο αγοραστής να αιτηθεί
διαβατήριο.  Έβλαπτε – ας πούμε
–αν η τιμή πώλησης ήταν συνάρ-
τηση ενός λογικότατου κέρδους
επί της επένδυσης αντί συνάρτηση
του ελάχιστου ποσού αγοράς που
καθόριζε το πρόγραμμα;  Έβλαπτε
αν ο κάθε αγοραστής αγόραζε δύο
και τρεις και τέσσερις μονάδες με
τα ίδια λεφτά που αγόρασε τη μια;
Αν με ρωτάτε, θα σας πω πως όχι
δεν έβλαπτε, επειδή αυτό θα τον
καθιστούσε από απλό αγοραστή,
σε επενδυτή.  Και έχουν μεγάλη
διαφορά τα δύο.  Άλλο απλός αγο-
ραστής και άλλο επενδυτής.  Για
τον πρώτο, ο σκοπός μπορεί ν’ αγιά-
ζει τα μέσα  για τον δεύτερο δεν
είναι έτσι τα πράγματα.  Θέλει να
μπαίνει σε σωστές και όχι φτιαχτές
τιμές, επειδή κάποτε θα θέλει να

εξέλθει με αυξημένη πιθανότητα
κέρδους και στο μεσοδιάστημα να
έχει όφελος το οποίο επίσης να
αποτιμάται σε χρήματα – είτε άμεσα
ή έμμεσα.  «Εμείς», ανίκανοι να

δούμε τη διαφορά, δυστυχώς γυ-
ρεύαμε «επενδυτές» με το χαρα-
κτηριστικό του να είναι συνάμα
και αρκούντως βλάκες που να πεί-
θονται πως αν αγοράσουν ένα δια-
μέρισμα €2εκ - €2,5εκ. είναι η τέλεια
επένδυση αφού θα έπαιρναν και
«πουπανωπροίτζιν» την Κυπριακή
– Ευρωπαϊκή ιθαγένεια.  Είναι αυτό
στέρεο επιχειρηματικό μοντέλο;

Αντιθέτως!  Τα σούπερ – κέρδη
που φαινομενικά κερδίζονται από
τέτοιες αναπτύξεις βασιζόμενες στο
πιο πάνω μοντέλο, ενθάρρυνε και
την «κουτσή Μαρία» (no offense
προς τις Μαρίες) να σχεδιάζει ουρα-
νοξύστες.  Τώρα που φαίνεται κό-
πωση στις πωλήσεις αυτού του είδους
άρχισαν να λούζονται κρύο ιδρώτα.

Να πω φυσικά πως τα πράγματα

σπανίως είναι όπως φαίνονται και
αν είναι όπως φαίνονται, τότε ίσως
είναι για καλό.  Οι μέχρι τώρα αι-
τήσεις πολιτογράφησης για το 2019
είναι περίπου στα ίδια επίπεδα με
πέρυσι και συνιστούν το ψηλότερο
σημείο που άγγιξαν μέχρι τώρα.
Για το αν παρατηρείται ελάχιστο
ενδιαφέρον μετά τον Μάιο, γι’ αυτό
ευθύνονται όσοι προωθούν αυτό
το πρόγραμμα.  Η αιτία είναι πως
αυτοί είναι που έτρεξαν πριν τον
Μάιο και έσπρωξαν τους όποιους
ενδιαφερόμενους να αγοράσουν
πριν τον Μάιο επειδή επέκειτο αλ-
λαγή στο πρόγραμμα που θα το κα-
θιστούσε πιο αυστηρό.  Και έπεισαν
κόσμο να προβεί σε πρόωρη αγορά
γι’ αυτό και οι αιτήσεις ήταν αυξη-
μένες μέχρι τον Απρίλιο.  Την ίδια
ώρα αυτή η προσπάθεια δυναμίτιζε
το αναθεωρημένο πρόγραμμα επει-
δή φλόμωσαν όλους ότι θα γίνει
πιο αυστηρό και τώρα δυσκολεύον-
ται να τους φέρουν κοντά.  Άρα μό-
νοι τους έβγαλαν τα μάτια τους.

Και να προσθέσω κάτι παραπά-
νω;  Αν όντως το πρόγραμμα απωθεί
αυτούς για τους οποίους κατηγο-
ρούμαστε, τότε το πρόγραμμα είναι
πολύ καλό και να μην αλλάξει.  Σε
καμία περίπτωση δεν πρέπει να τί-
θεται το προσωπικό συμφέρον κά-
ποιων μονάδων πάνω από αυτό του
λαού και της χώρας.  

Σε ό,τι αφορά στο τι μέλλει γε-
νέσθαι τα πράγματα είναι πολύ
απλά.  Όσοι πύργοι σχεδιάστηκαν,
αδειοδοτήθηκαν αλλά δεν σημεί-
ωσαν πωλήσεις, θα πρέπει να μπουν
στο ράφι μέχρι να δημιουργηθούν

οι συνθήκες για να προχωρήσουν.
Ενδεχομένως κάποιοι – ίσως οι πλεί-
στοι από αυτούς – να μην ανεγερ-
θούν ποτέ.  Για τους υφιστάμενους
και τους εν εξελίξει θα πρέπει να
επανασχεδιαστεί η τιμολογιακή
πολιτική έτσι που να τους καθιστά
πραγματικά ελκυστικούς επενδυ-
τικά.  Αν υπάρξει εμμονή στην υφι-
στάμενη αντίληψη θα αποτύχουν.

Αν αυτοί που ασχολούνται θεω-
ρήσουν πως λέω ανοησίες, ας ρι-
σκάρουν να με διαψεύσουν.  Αν πάλι
με πιστεύουν, αλλά νιώθουν πως εί-
ναι αργά να ρίξουν τις τιμές τους
βασίζοντας τες σε ένα ορθολογικό
μοντέλο επειδή θα εκτεθούν ενώπιον
αυτών που ήδη αγόρασαν, τότε απλά
να τους πληροφορήσω πως η έκθεση
ούτως ή άλλως θα συμβεί και γι’
αυτό κάλλιο να προβούν σε εξορ-
θολογισμό αργά παρά ποτέ.  Οι μόνοι
που δεν θα «φακκίσουν πενιά» είναι
οι αγοραστές που τα €2,5εκ θα τα
έδιναν για αγορά και ενός «γουμά»
μόνο και μόνο για να αποκτήσουν
ένα διαβατήριο.  Οι επαΐοντες λοιπόν
ας κάνουν τα μαθηματικά τους και
ας κρίνουν τι θέλουν να περισώσουν
περισσότερο…

Σίγουρα η κατάσταση που οδή-
γησαν τα πράγματα από μόνοι τους
δημιουργεί σήμερα πονοκεφάλους.
Το βέβαιο όμως είναι πως σε αυτούς
τους πονοκεφάλους δεν θα προ-
σφερθούμε όλοι οι υπόλοιποι σαν
ασπιρίνη.

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, CEO,
APS Andreou Property Strategy -
Chartered Surveyors.

«Εμείς» δυστυχώς γυρεύαμε «επενδυτές» με το χαρακτηριστικό του να είναι
συνάμα και αρκούντως βλάκες που να πείθονται πως αν αγοράσουν ένα δια-
μέρισμα €2εκ. - €2,5εκ. είναι η τέλεια επένδυση αφού θα έπαιρναν και «που-
πανωπροίτζιν» την Κυπριακή – Ευρωπαϊκή ιθαγένεια.
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Όσοι πύργοι σχεδιάστη-
καν, αδειοδοτήθηκαν
αλλά δεν σημείωσαν
πωλήσεις, θα πρέπει να
μπουν στο ράφι μέχρι
να δημιουργηθούν οι
συνθήκες για να προχω-
ρήσουν.

Επιπλέον 2.000
δωμάτια στην Αθήνα
σε τρία χρόνια
Πάνω από 250 ξενοδοχειακά και
τουριστικά επενδυτικά έργα ανά
την επικράτεια αναζητούν αυτή
την περίοδο επενδυτές για να
συνδράμουν οικονομικά την υλο-
ποίησή τους. Σύμφωνα με τη δι-
οίκηση του οργανισμού Enter-
prise Greece, τα περισσότερα εξ
αυτών αφορούν ξενοδοχειακά
ακίνητα που αναζητούν κεφάλαια
για να ανακατασκευαστούν /
ανακαινιστούν, ενώ αρκετά έργα
αφορούν και αναπτύξεις σύνθε-
των τουριστικών καταλυμάτων,
οι επικεφαλής των οποίων ανα-
ζητούν στρατηγικούς εταίρους,
ώστε να αντλήσουν με τον τρόπο
αυτό τα απαιτούμενα κεφάλαια.

Οπως ανέφερε ο Ηλίας Ηλιά-
δης, επικεφαλής της Μονάδας
Προσέλκυσης Επενδύσεων του
Enterprise Greece, σε συνέντευξη
Τύπου με αφορμή τη διοργάνωση
για δεύτερη φορά σε ισάριθμα
χρόνια του διεθνούς συνεδρίου
MR&H (Mediterranean Resort &
Hotel Real Estate Forum), ο ορ-
γανισμός βρίσκεται σε καθημε-
ρινή επαφή με τους ενδιαφερο-
μένους, ώστε να «ταιριάξει» με
τον καλύτερο τρόπο τις ανάγκες
των επενδυτών με εκείνες των
ιδιοκτητών των εν λόγω τουρι-
στικών ακινήτων. Παράλληλα,
επισήμανε ότι από τις εννέα του-
ριστικές επενδύσεις που έχουν
ενταχθεί μέχρι σήμερα στις δια-
τάξεις του νόμου περί fast track,
οι τρεις ήδη υλοποιούνται. Επί-
σης, δύο ακόμα βρίσκονται στο
τελικό στάδιο της αδειοδότησης
(ο λόγος για την επένδυση της
Βιοχάλκο στην Πειραιώς και του
ομίλου Λεπτού στα Χανιά), ενώ
αξιολογούνται άλλες δέκα επεν-
δύσεις σύνθετων τουριστικών
καταλυμάτων.

Το επενδυτικό ενδιαφέρον
για τον κλάδο αποδίδεται στον
συνεχιζόμενο ρυθμό ανάπτυξης
του τουρισμού, καθώς, όπως ση-
μείωσε σε σχετική παρουσίασή
του ο Ξενοφών Πετρόπουλος,
επικεφαλής στην Ελλάδα για λο-
γαριασμό της Horwath HTL, κατά
το 2018 αναπτύχθηκε με ταχύ-

τητα 3,6 φορές υψηλότερη του
συνόλου της οικονομίας και συγ-
κεκριμένα κατά 6,9% έναντι 1,9%,
όταν παράλληλα σε πανευρω-
παϊκό επίπεδο η ανάπτυξη του
κλάδου δεν ξεπέρασε το 2,4%.
Είναι χαρακτηριστικό ότι ένα
στα πέντε ευρώ που δαπανώνται
στην οικονομία προέρχεται από
τον τουρισμό (συνολικό μέγεθος
37,5 δισ. ευρώ), δεδομένου άλ-
λωστε και ότι οι επενδύσεις του
κλάδου κατά τη διάρκεια της τε-
λευταίας πενταετίας έχουν ανέλ-
θει σε 2 δισ. ευρώ. Αντίστοιχα,
τα τελευταία τρία χρόνια (2015-
2018) προστέθηκαν 51.498 νέες
κλίνες, που αντιστοιχούν σε αύ-
ξηση 6,57% του συνόλου. Επίσης,
προστέθηκαν στο ελληνικό του-
ριστικό προϊόν 132 νέες πεντά-
στερες ξενοδοχειακές μονάδες,
μια αύξηση της τάξεως του 31,5%. 

Ειδικά όσον αφορά την ξενο-
δοχειακή αγορά της Αθήνας, ανα-
μένεται η προσθήκη 2.000 επι-
πλέον δωματίων κατά τη διάρκεια
της περιόδου 2019-2021, εκ των
οποίων μάλιστα το 50% (1.000)
έχει ήδη παραδοθεί προς λει-
τουργία. Αυτό που επίσης αξίζει
να επισημανθεί είναι ότι μόλις
το 8% των ελληνικών ξενοδοχεί-
ων είναι μέρος κάποιου διεθνούς
ξενοδοχειακού ομίλου ή κάποιας
αντίστοιχης αλυσίδας, με το υπό-
λοιπο 92% να αφορά αυτόνομα
ξενοδοχεία ή οικογενειακές επι-
χειρήσεις. Ως εκ τούτου, όπως
ανέφερε χθες ο Αλέξι Κατζάβι,
γενικός διευθυντής της περιοχής
Ευρώπης, Μέσης Ανατολής και
Αφρικής για τον όμιλο Questex
Hospitality & Travel, που διορ-
γανώνει το συνέδριο, οι ανατα-
ράξεις που θα προκληθούν από
την κατάρρευση της Thomas Co-
ok ενδεχομένως να αποτελούν
και μια ευκαιρία για τον ελληνικό
τουρισμό να απεξαρτηθεί από
τα μεγάλα γραφεία διακίνησης
τουριστών. Για παράδειγμα, οι
μεγάλες ξένες αλυσίδες δεν εξαρ-
τώνται από τα γραφεία αυτά για
να εξασφαλίσουν επισκέπτες.

ΝΙΚΟΣ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Το ισραηλινών συμφερόντων fund Ζoia έχει αποκτήσει 35 κτίρια στο κέντρο
της πόλης, με βασική στόχευση να δοθεί ζωή σε παλιά, άδεια και εγκαταλε-
λειμμένα κτίρια.
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Tο «κλειδί» για επιτυχη-
μένες επενδύσεις είναι
να έχουν θετική εμπει-
ρία οι αρχικοί χρήστες
ενός ακινήτου, ώστε να
τη μεταφέρουν και
στους επόμενους.
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Tης ΜΑΡΩΣ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΟΥ

«Στο πείσμα -

-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

Διαφορετικές εμπειρίες

-
-
-

-
-
-

-
-

-

-
-

-

-

Το σπίτι έμπαινε στη θάλασσα
Η «Κ» στην ιστορική οικία του Πάτρικ Λι Φέρμορ στην Καρδαμύλη, μετά την αποκατάστασή της από το Μουσείο Μπενάκη

Οι ελιές Την άνοιξη -Στη βορειοδυτική

«Χρειάζομαι 

Αυτός ο κήπος έχει κά-
τι «συγκινησιακό. Μια 
γενναιοδωρία που ανα-
καλεί μνήμες, και μας 
τον καθιστά οικείο».

Δεν υπάρχει -
-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-
-
-

-

-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-
-
-

-
-

-

-

Το σπίτι του 1933 στην οδό Κυδαθηναίων 
ΠΤΥΧΕΣ / Του ΝΙΚΟΥ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΥ

Το σπίτι
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Ατζέντα
27.10.19 -2.11.19
Eπιμέλεια: ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ 

art@kathimerini.com.cy
kouroupakisa@kathimerini.com.cy

Ε Π Ι Λ Ο Γ Ε Σ
Στη Νέα 

-

-

-

-
-

-

-

-
-

Πληροφορίες 
77772717, www.thoc.org.cy 

Η Πλατφόρμα -

-

-
-
-

-
-

-

-

-

-

-

-

-
-

Πληροφορίες 
77777745 , www.rialto.com.cy,
www.cyprusdanceplatform.com

ΕΚΘΕΣΗ

«Metamorphosis» στη Λεβέντειο Πινακοθήκη
«Metamorphosis» είναι -

-

-

-
-

-

-

Πληροφορίες τηλέφωνο 22668838, info@leventisgallery.org

Στο πλαίσιο -

-
-

-

Στέγη Χορού 
Λευκωσίας, Παρθενώνος 25, Άγιος Αν-
δρέας, Λευκωσία. 

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ
Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Μεγαλώνοντας 
με το φεστιβάλ

Ο ι επέτειοι -
-

-

-
-

-
-

-
-

-

-
-

-
-
-

-

-

-

-
-

-

-

-
-
-

-

-

-
-
-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

Στον κόσμον δεν ηξεύρουν ίντα συντιχάννομεν

Πρέπει να 
-
-
-

-
-

-
-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-
-

-

-

-

-

EΠΙΣΗΜΑΝΣΕΙΣ  | Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

 ΘΕΑΤΡΟ

«170 τετραγωνικά (Moonwalk)»

ΧΟΡΟΣ

Πλατφόρμα Χορογραφίας Κύπρου 2019

ΠΕΡΦΟΡΜΑΝΣ

.move_3 από την Ελεάνα Αλεξάνδρου

ΕΚΔΗΛΩΣΗ

ΝΙΜΑC 25 χρόνια
Με την ευκαιρία -

-

-
-

-

-
-

-

Πληροφορίες 2279700 – 22797400.

ΔΙΑΛΕΞΗ

«Η τουρκική εισβολή 
στην Συρία και
οι επιπτώσεις της»
Το Κυπριακό 

-
-

-

-

-

-
-

-
-
-

Πληροφορίες τηλέφωνο 
22841600, e-mail: cceia@unic.ac
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Της ΓΙΩΤΑΣ ΜΥΡΤΣΙΩΤΗ

Μία δεκαετία 
-

-

-
-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

, -

-

-

-

-

-

-

-
-
-

-

-
-

-

-

-

-
-
-

-

-

«Μοναδική εμπειρία»

-

-
-
-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-

-

Προβολή στο μέλλον της Θεσσαλονίκης
Αφού επιβίωσε της οικονομικής κρίσης, το Φεστιβάλ Κινηματογράφου γιορτάζει την 60ή επέτειο και κοιτάζει μπροστά

«Πρέπει να ακολουθή-
σουμε μια νέα στρατη-
γική στην Ευρώπη ώστε 
να κερδίσουμε το χαμένο 
έδαφος», λέει ο καλλιτε-
χνικός διευθυντής  
Ορέστης Ανδρεαδάκης.

Στιγμιότυπο 
-
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Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Ο Δημήτρης 
-

-

-
-
-

-

-
-

-

-

-

–Είστε γόνος μιας εκ των ιστορι-
κοτέρων οικογενειών της Κύπρου.

-
-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

–Εσείς τι είστε κ. Πιερίδη;

-

–Νιώθετε κάποιου είδους ευθύ-
νη φέρνοντας το όνομα Πιερίδη;

-
-

-

-

-
-

-
-

-
-

-

–Η συλλεκτική σας καριέρα δη-
λαδή ξεκίνησε τότε;

-
-

-

–Τι είναι για εσάς η συλλογή αρ-
χαιοτήτων;

-
-

-

-

-

-
-
-

-

-

-

-

–Έχουμε, λέτε, δηλαδή μουσειο-
λογικό πρόβλημα;

-

-

-
-

-
-

–Ως κράτος χρησιμοποιούμε αρ-
κετά αυτό το όπλο;

-

-

-

-

-

-

-

–Σας αρέσει κύριε Πιερίδη ο τίτ-
λος «άνθρωπος του πολιτισμού»;

-
-
-

-

-
-
-

-

-

–Υπάρχουν αντικείμενα που έχε-
τε αναζητήσει και δεν έχετε κα-
ταφέρει να αποκτήσετε; Έχετε 
αρχαιολογικό απωθημένο;

Ο ευγενής «μουσειοπλάστης» από τη Λάρνακα
Ο Δημήτρης Πιερίδης περιγράφει στην «Κ» την αγάπη του για την αρχαία κυπριακή τέχνη και το πάθος του για τα μουσεία 

–Μιας και μιλάμε για είδη… πώς 
βλέπετε την τέχνη σήμερα;

-

-

-

-

-
-

–Έχουμε φτάσει στον κορεσμό 
στην τέχνη;

–Η σύγχρονη κυπριακή τέχνη σή-
μερα;

-
-

-
-

–Το Ίδρυμα Πιερίδη πώς συστή-
θηκε; 

-

-

-
-
-

-
-

-
-

–Για το Δημοτικό Κέντρο Τεχνών 

Λευκωσίας τι έχετε να πείτε;
-
-
-

-

-

-

-

-

Σήμερα στην τέχνη έχουμε φτάσει στον κορεσμό
Όταν θα υπάρξει ο κορε-
σμός τότε θα επανέλθου-
με στον ρομαντισμό που 
στο κάτω-κάτω είναι η 
ανθρώπινη φύση η ίδια.

Ελπίζω, 

Είναι πολύ μεγάλη αγά-
πη η αρχαιολογία, και 
για τον συλλέκτη ακόμη 
μεγαλύτερη είναι η ευ-
χαρίστηση όταν το αντι-
κείμενο που απέκτησε 
προέρχεται από την ίδια 
του την πατρίδα.

Ο Δημήτρης Πιερίδης

Η ζωή με χιούμορ
–Παίρνετε τη ζωή με χιούμορ κ. Πιερίδη;

–Εκείνη η νέα αρχή πώς ήταν σε σχέση με την τέχνη;
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Το κανάλι MOVIES BEST HD διατίθεται από τις συνδρομητικές πλατφόρμες CABLENET και CYTAVISION

®

www.mesimvria.com

Της ΛΟΥΙΖΑΣ ΛΟΥΗ

Η Isnotgallery -

-
-
-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-

-
-
-

-
-
-

-

-

-

-
-

-

Άμεση σωματική εμπειρία

-

-
-

-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-

-
-
-

-

-
-

-
-

-

-
-

«Situations», -
-

Ο καμβάς χώρος συνάθροισης ανθρώπων
Η ζωγράφος Χαρούλα Νικολαΐδου παρουσιάζει τη δουλειά της για πρώτη φορά στην Κύπρο στην Isnotgallery στη Λευκωσία

Η Νικολαΐδου

Το σπάσιμο της φόρμας 
και των όγκων έχει 
σαν αποτέλεσμα τη 
διάλυση της φιγούρας 
που γίνεται η αφετηρία 
για την εξαΰλωση της 
ανθρώπινης παρουσίας.
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Η μαμά  -

-
-

-

-
-

-

-
-

-

-
-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-
-
-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-
-
-

-

Ο Μιχάλης Μαλανδράκης γεννήθηκε 
το 1996 στα Χανιά. Σπούδασε σκηνο-
θεσία στη Σχολή Κινηματογράφου και 
Τηλεόρασης του Λυκούργου Σταυρά-
κου και είναι απόφοιτος του τμήματος 
Επικοινωνίας, Μέσων και Πολιτισμού 
του Παντείου Πανεπιστημίου. Μόλις 
κυκλοφόρησε το πρώτο του βιβλίο με 
τίτλο «Patriot» από τις εκδόσεις Πόλις.
 
Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό πλάι 
στο κρεβάτι σας;

-

Ποιος ήρωας/ηρωίδα λογοτεχνίας θα 
θέλατε να είστε και γιατί;

Διοργανώνετε ένα δείπνο. Ποιους 
συγγραφείς καλείτε, ζώντες και τε-
θνεώτες;

-

Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοιχείο 
που μάθατε πρόσφατα χάρη στην ανά-
γνωση ενός βιβλίου;

-

-
-

-
-
-

Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε πρό-

σφατα για πρώτη φορά;

Και ποιο είναι το βιβλίο που έχετε δια-
βάσει τις περισσότερες φορές;

Μετανάστες στην Αθήνα, νυχτερινά 
μαγαζιά με κλαρίνα, περιπλάνηση και 
μοναξιά – ο νεαρός Αλβανός Αγκίμ τι 
ζει ακριβώς στην πρωτεύουσα;

-

-

-

Τι προσπαθεί να πετύχει ο ήρωάς σας 
στο βιβλίο; Ποιο είναι το όνειρό του; Να 
πετύχει ή να συνδεθεί με τους άλλους;

-

-
-

Εχετε Facebook, Twitter κ.τ.λ.;  
Εάν ναι, εμποδίζουν ή εμπλουτίζουν 
το γράψιμο και το διάβασμα;

-

-

-

-

MATSUO BASHO
Ο στενός δρόμος 
προς τα βάθη του Βορρά
εισαγωγή: Μαρία Αρώνη 
μτφρ. - σχόλια: Μαρία Αρώνη - Κyoko 
Shibayama, εκδ. Αγρα, σελ. 194

Υπάρχουν  
-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-
-

-
-

-

-

-
-
-

-
-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-
-
-

-

-

-

-

-

-
-
-

-

-
-

-
-

-

-

-

Tης ΜΑΡΙΑΣ ΤΟΠΑΛΗ

Της ΜΑΡΙΑΛΕΝΑΣ ΣΠΥΡΟΠΟΥΛΟΥ

Μια καθόλου αβάσταχτη ελαφρότητα

Απαντάτε... αλλήλους

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΠΑΡΟΥΣΙΑΣΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Ανταποκρινόμαστε  
γιατί ο άλλος μπορεί  
να είναι σημαντικός  
για τη δουλειά μας,  
κάνουμε παρέες  
γιατί κάποιος  
θα μας φανεί χρήσιμος... 

Δεν είναι 

SH
U

TT
ER

ST
O

CK

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤΟΝ ΜΙΧΑΛΗ ΜΑΛΑΝΔΡΑΚΗ

Η δολοφονία 

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

Οι πρώτες παρουσιάσεις
Λευκωσία: -

-

-
-
-

-

Λεμεσός: 

-

-

-

-
-
-

-

-

O συγγραφέας

-

-
-

-

-

-

-

-

-
-

Δώρος Λοΐζου, οι δολοφόνοι
κυκλοφορούν ελεύθεροι

Βιβλίο από τον δημοσιογράφο Κώστα Βενιζέλο
για ένα ανεξιχνίαστο πολιτικό έγκλημα
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ΜΑΤΙΕΣ
ΣΤΟΝ 
ΚΟΣΜΟ

Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Αλλαγή ώρας ή όταν το δειλινό τον χειμώνα έρχεται πιο νωρίς

ΛΟΝΔΙΝΟ
Η νέα -

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

Σήμερα  

-

-

-
-
-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

ΠΑΡΙΣΙ
Γκλεν Μπράουν και Ντελακρουά
Στο Μουσείο -

-
-

-

ΦΡΑΝΚΦΟΥΡΤΗ
Ο θρύλος του Βαν Γκογκ
Μία αυτοπροσωπογραφία -

-

-

-

ΠΑΡΙΣΙ
Ουρές για τον Λεονάρντο
Η νέα

-

-

-
-

-

ΜΑΔΡΙΤΗ
Η ιστορία δύο γυναικών
Στο κέντρο -

-

-
-

ΦΡΑΝΚΦΟΥΡΤΗ
Τιμή στον Σεμπαστιάο Σαλγάδο
Ο μεγάλος -

-

-
-

-

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

Λέει 

«Το σούρουπο, το 
μονοπάτι / που έπαιρνες 
για να έρχεσαι κοντά 
μου / χορταριάζει και 
δεν διακρίνεται πια».
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Τα τελευταία -

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-
-
-

-

-
-

-

-

-
-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

* Ο κ. Γεράσιμος Βέβης είναι  
δημοσιογράφος-ερευνητής 
και συλλέκτης.

Τι «είδαν»
οι Γερμανοί
κατακτητές
στη χώρα μας
Τα «κλικ» των απλών στρατιωτών

Του ΓΕΡΑΣΙΜΟΥ ΒΕΒΗ*

Εξωτικό 

Εικόνα -

Ξέγνοιαστες -
-

-

Από το 1942 

-

Φάλαγγα -

ΣΥ
ΛΛ

Ο
ΓΗ

 Γ
. Β

ΕΒ
Η

ΣΥ
ΛΛ

Ο
ΓΗ

 Γ
. Β

ΕΒ
Η

ΣΥ
ΛΛ

Ο
ΓΗ

 Γ
. Β

ΕΒ
Η

Καταγράφουν τη «μικρή 
εικόνα», σε αντίστιξη  
με αυτό που αποκαλούμε 
«μεγάλη εικόνα»  
του Πολέμου.

Κάποιοι 
-

ΣΥ
ΛΛ

Ο
ΓΗ

 Γ
. Β

ΕΒ
Η

ΣΥ
ΛΛ

Ο
ΓΗ

 Γ
. Β

ΕΒ
Η

ΣΥ
ΛΛ

Ο
ΓΗ

 Γ
. Β

ΕΒ
Η
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Οι θεματικές 

-

-
-
-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-
-

-
-

-

-

-

-

Τα «σκληρά» θέματα

-
-

-

-
-

-

-

-

-
-

-
-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

                                      Γ. Β.

Το Αττικόν 

-

Τα παιδιά, -

Ο Λευκός Πύργος 

-

Σε κεντρική 

Η οδός Αθηνάς -

Οι ορθόδοξοι 

-

ΣΥ
ΛΛ

Ο
ΓΗ

 Γ
. Β

ΕΒ
Η

ΣΥ
ΛΛ

Ο
ΓΗ

 Γ
. Β

ΕΒ
Η

ΣΥ
ΛΛ

Ο
ΓΗ

 Γ
. Β

ΕΒ
Η

ΣΥ
ΛΛ

Ο
ΓΗ

 Γ
. Β

ΕΒ
Η

ΣΥ
ΛΛ

Ο
ΓΗ

 Γ
. Β

ΕΒ
Η

ΣΥ
ΛΛ

Ο
ΓΗ

 Γ
. Β

ΕΒ
Η

ΣΥ
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Παιδιά και αρχαιολογικοί χώροι
στο επίκεντρο του ενδιαφέροντος

«Απουσιάζουν» οι νεκροί 
από την πείνα στους 
δρόμους, οι εκτελέσεις, 
οι οργανωμένες 
καταστροφές  
για αντίποινα.

Λίγο 
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07.30
10.00

11.00 Road Trip - (E)
11.30
12.00
13.30 
14.00 EIΔHΣEIΣ
14.15
15.15 

16.15

17.30

18.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
18.20 

18.50 

19.25

20.00 EIΔHΣEIΣ
21.05
21.30

23.25 EIΔHΣEIΣ
23.30

00.20
01.30 Road Trip - (E)
02.00 EIΔHΣEIΣ - (E)
03.15
03.45
04.15
05.30

07.30

11.00

11.30

14.35
16.00

17.00

17.50

18.40

19.30 EIΔHΣEIΣ (Αγγλική)
19.40 EIΔHΣEIΣ (Τουρκική)
20.00

20.30

21.05

22.00

23.30
00.00 EIΔHΣEIΣ - (Ε)
00.20

05.30

09.45

13.00
-

15.00

16.00

18.00 OMEGA NEWS
18.10

-

-

20.10 OMEGA NEWS
21.00

-
-

23.00

00.40

01.40

02.40

03.50

06.10

06.40

07.30

08.45

09.20

10.10

11.10

12.00

12.50

13.30 

15.00

17.00

18.00 Tα νέα του ANT1 σε 10΄
18.10

19.30

20.20 Tα νέα του ANT1
21.20

00.00 Τίτλοι ειδήσεων 
00.15 Football stories  

-

01.10

02.00 
02.50 
04.30

05.50

06.20

07.20

08.00

09.00

11.00 
-

12.10

12.40

15.40

16.40

-
-

17.30 

18.00  Γεγονότα σε συντομία
18.10 

20.20 Τομές στα γεγονότα
21.00

00.20  Γεγονότα σε τίτλους 
00.30 

01.30

03.00
04.00

06.00

07.00

08.00

09.30

10.00

13.00

14.20

15.00

16.50

-

17.50 ΕΙΔΗΣΕΙΣ (νοηματική)
18.00 

19.30

20.20 ALPHA NEWS
21.15

23.30

01.00

02.00

02.45
03.30

08.15 
10.00
12.00
14.00
16.15
 By The Lake
18.00
20.00

21.00
22.45 
01.00
02.30
04.15
06.30

05.55
07.00 
08.30 
10.10 
11.55 
13.35
15.00 
16.35
18.20

20.20
22.00

23.50
01.20
02.45
04.30

06.30
09.30 Cook Eat - (E)
11.00
13.00
14.00
16.30
18.00 EIΔHΣEIΣ
18.45
19.20 EIΔHΣEIΣ
19.30
21.10 
22.10
00.00
02.55
04.10 

12.00
12.30
13.00
13.30  Heidi
14.00
14.30
15.00
15.30 Maya The Bee
16.00 Heidi
16.30
17.00
17.30
18.00
18.30 The Owl
19.00 Popples
19.30
20.00

ΡΙΚ1 ΡΙΚ2 ΟMEGA ANT1 ΣΙΓΜΑ ΑLPHA CAPITAL

TV PLUS

SMILE TV 

MOVIES BEST

GREEK CINEMA

21.30 22.00 21.00 21.20 21.00 21.15 21.00

22.00

07.05
08.15

10.05

11.55
14.00 
15.10
17.00
19.15
21.00 

23.00 
01.00

Από την πρώτη 

-
-

-

-
-
-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

-
-
-

-
-

-

-

-

-

Δυστυχισμένη

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

«Είμαι η Τζούντι 
Γκάρλαντ για μία ώρα 
το βράδυ. Τον υπόλοιπο 
χρόνο είμαι  
με την οικογένειά μου».

Σύντομος βίος,
γεμάτος
αποθέωση
και συντριβή
Η Ρενέ Ζελβέγκερ ως Τζούντι Γκάρλαντ

Ο σκηνοθέτης -

Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Στο σώμα 
-
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Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Η Κατρίν 
-

-

-

–Η Πλατφόρμα Χορογραφίας Κύ-
πρου σε τι αποσκοπεί; 

-

-
-

-
-

-
-

–Δεκαεννέα χρόνια παρουσίας 
της πλατφόρμας και φέτος πα-
ρουσιάζεται ανανεωμένη, μπο-
ρείτε να μας πείτε τι την διαφο-
ροποιεί το 2019;

-

-
-

-
-

-
-

-

-
-

-
-
-

-

-

–Ακολουθούν οι Κύπριοι και Κύ-
πριες χορογράφοι τις διεθνείς τά-
σεις; 

-
-
-

-

-

-

–Στα 18 χρόνια τι θα λέγατε ότι 
έχει αλλάξει στον σύγχρονο χορό 
στην Κύπρο;

-

-
-

-
-

-

–Έχει βοηθήσει η πλατφόρμα 
ώστε να αυξηθεί το κοινό για τις 
παραστάσεις χορού;

-

–Ποια είναι τα προβλήματα που 
έχει η τέχνη του χορού στην Κύ-
προ;

-

-

-

–Θα ήθελα να σχολιάσετε το θέ-
μα που προέκυψε πριν από λίγες 
ημέρες με το ωράριο των σχολών 
χορού. Εφαρμόζεται σωστά ο νό-
μος για τη λειτουργία των σχολών;

-

-

Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Ο Παναγιώτης 

-

-

-

-

-
-

-
-
-

–Παναγιώτη, μίλησέ μου για τη 
χορογραφία που θα παρουσιάσεις.

-

-

-
-

-

-
-

-
-

–Μίλησε μου για τη συμμετοχή 
σου στην πλατφόρμα.

-
-

-

-
-

-
-

-

–Είχες κάνει κάλεσμα σε γυναίκες 
να μοιραστούν μαζί σου σε βίντεο 
του ενός λεπτού, μέσω σωματι-
κής κίνησης, την προσωπική τους 

εμπειρία με θεματικές: την ανδρι-
κή κυριαρχία, την απώλεια και 
την απομόνωση. Εκφράζονται 
αυτές οι γυναίκες δι’ εσού;

-

-

-

-

-

-
-
-

–Γιατί σε απασχόλησαν αυτές οι 
θεματικές;

-
-
-

-

-

-

-
-

-
-

-

-

-
-

Συναισθηματική πρόθεση
–Ποια είναι η χορογραφική σου 
φιλοσοφία;

-

-

-

-
-
-

-
-

-

–Εκφράζει το σώμα πάντοτε την 
αλήθεια του;

-

–Πώς μιλάει ο χορός στον θεατή; 
Έχεις μια απάντηση;

-
-
-

–Σύγχρονος χορός και Κύπρος, 
πώς τα βλέπεις τα πράγματα;

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-
-

–Πρόσφατα βραβεύτηκες από τον 
ΘΟΚ ως δημιουργός της χρονιάς, 
αισθάνεσαι ότι έχεις παραπάνω 
καλλιτεχνική ευθύνη από εδώ και 
πέρα για ό,τι δημιουργείς;

-

-
-

-

-

Η 19η «Πλατφόρμα Χορογραφίας Κύπρου» στο Θέατρο Ριάλτο 
Η Κατρίν Μοσχοβάκη, ανώτερη λειτουργός για τον Χορό μιλάει για τον ετήσιο θεσμό που θα διεξαχθεί από την 1η έως τις 3 Νοεμβρίου

Η Πλατφόρμα -

Ο Νόμος δεν τέθηκε πο-
τέ σε εφαρμογή. Κατό-
πιν οδηγιών του Υπουρ-
γού Παιδείας προωθείται 
η επεξεργασία νομοσχε-
δίου που θα καλύψει 
όλα τα ζητήματα.

«Το «Through me, 
THEM –» αποτελεί μια 
πρόταση πειραματισμού 
η οποία προκύπτει από 
προσωπική ανάγκη με 
στόχο την προβολή της 
σύγχρονης κοινωνικής 
πραγματικότητας γυναι-
κών, χρησιμοποιώντας 
το σώμα επί σκηνής ως 
μέσο επικοινωνίας και 
συνεισφοράς».

Ενιωσα την ανάγκη 
να βοηθήσω να πω 
ιστορίες διά της κίνησης
Ο χορογράφος Παναγιώτης Τοφή μιλάει στην «Κ» για
τη συμμετοχή του στη 19η «Πλατφόρμα Χορογραφίας Κύπρου

«Παρακολουθώντας 
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